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DEMO mei 86
Even terug en 
snel vooruit

Geachte  lezer,
Dit is geen gewoon nummer van ons nieuws- en opinieblad DEMO. Het is zelfs een 
hoogst ongebruikelijk nummer. Want in het kader van dit verkiezingsvoorjaar hebben 
de Jonge Democraten besloten dit speciale nummer in een ex tra  hoge oplage uit te 
brengen, teneinde een grote groep mensen in s taa t  te  stellen kennis te  maken met 
ons blad én met denken en doen van de snelst  groeiende jongerenorganisatie .
In deze DEMO heeft  de redac tie  geprobeerd een zo goed mogelijk overzicht te geven 
van de verschillende terreinen waarop de JD ac t ie f  is. Daarom zul je van de meeste 
onderdelen van de vereniging algemene, of toegespitste  informatie aantreffen . Infor
matie over de politieke filosofie van vrijzinnig democraten, over onze werkgroepen,
over onze buitenlandse excursies, over ons beleid, over ons imago, over onze geschie
denis, over emancipatie ,  over ons internationale programma èn over onze regio's.
Niet leden van de JD nodigen we uit voor een ontdekkingsreis van 36 pagina's Üoor 
de vereniging en voor veel leden zal deze DEMO een blijvend overzicht vormen van 
de Jonge Democraten.
En 'n middel om vrienden, kennissen, familie en andere belangstellenden kennis te 
laten maken met de JD. Als je in de categorie  'vrienden, kennissen, familie en ande
re belangstellenden' valt, wijzen we je graag op de bon op pagina 35, waarin de mo
gelijkheid besloten ligt ook lid te worden van de Jonge Democraten, of, wanneer de 
voor je liggende informatie  nog te beknopt is, gratis en vrijblijvend een kennisma- 
kingspakkei aan te vragen. Tenslotte  vindt je op pagina 34 ook nog de JD-agenda, 
met actuele  informatie  over bijeenkomsten over de JD. Kom eens langs, maak kennis
met de mensen van de JD. Want misschien hoor je er zelf wei bij.

Dankzij DEMO is bordeaux 
nu bereikbaar voor iedereen.
Want de enige echte campagnewijn koop je nu eenmaal 
veruit 't voordeligst via de DEMO. Eén fles voor Fl. 6,-; 
drie flessen Fl. 16,66 en zes flessen in handige 
meeneemverpakking FL 32,50. Met het drinken van deze 
wijn streelt men de smaakpapillen. Met de aankoop spek 
je de D66 verkiezingskas èn de DEMO-financiën. Want 
hoewel je nergens deze wijn zo goedkoop krijgt, gaat er 
per fles ook nog een percentage naar de DEMO.
De wijn is verkrijgbaar: 1 maart in Arnhem, 22 maart in 
Hilversum, 19 en 20 april in Apeldoorn, 26 april in 
Amsterdam, op 3 mei en op bestelling via Ruud van der 
Steeg, tel. 020-930956. Bestel met 'n paar tegelijk !

Bram van Uchelen, 
Hoofdredacteur DEMO.

(Ingezonden mededeling)



DEMO A ktueel

Ver
nieuwers

DOOR HEIN J AARSMA

DE MAATSCHAPPIJ. AAN DE ENE KANT 
EEN GEGEVEN, AAN DE ANDERE KANT 
EEN PROCES. IN DAT SPANNINGSVELD 
BEVINDT ZICH DE POLITIEK. KENMER
KEND VOOR VEEL POLITIEKE PARTIJEN 
IS, DAT ZE DE MAATSCHAPPIJ ALS GE
GEVEN, DE HUIDIGE SITUATIE, WEL AAN
VAARDEN, MAAR DE MAATSCHAPPIJ ALS 
PROCES, ALS PERMANENTE VERANDE
RING NIET.

Als je de geschiedenis bekijkt is die voortdurende verandering zonneklaar. Een verande
ring met een duidelijke ontwikkeling in de richting van meer emancipatie. Ondanks alle 
verschrikkingen die over de mensheid zijn heen gekomen is er meer vrijheid, meer wel
vaart ,  meer (mogelijkheden tot) zelfontplooiing voor het individu. Verschillende politieke 
parti jen representeren een stroming die in het verleden een daadwerkelijke bijdrage aan 
deze ontwikkeling hebben geleverd. De door Christus gepredikte naastenliefde gaat het 
langst mee en is voor velen nog steeds een inspiratiebron. In naam van het christendom 
zijn heel wat misdaden gepleegd, maar het heeft ook mensen vortgebracht die onze voor
vaderen een end verder hebben gebracht (Luther, Luther King). Het liberalisme is gefun
deerd op het vrijheidsbeginsel, maar is als politieke stroming nooit veel meer dan bur
gerlijk conservatief geweest  (nu wat meer, ook wel een wat minder). Niet de geestelijke 
vrijheid, maar de materie le  vrijheid is hun leidraad. Het vrije ondernemen, zo min moge
lijk overheidsingrijpen. Dat is wat het liberalisme (in Nederland) als politieke stroming 
is, het woord s taat ,  getuige de eeuwige discussie daarover, voor iets anders. Het uit het 
vroeg-liberalisme voortvloeiende onrecht (vele vormen van uitbuiting) vroeg, in de histo
rische context,  om een reactie .  Het socialisme zou zijn bijdrage leveren aan de opgang 
van de mensheid. Niet de vrijheid, maar de bevrijding van de mens (van uitbuiting door 
andere mensen) werd uitgangspunt. Ook dit heeft een nuttige bijdrage geleverd aan 'de' 
ontwikkeling. Het hele systeem ech ter  dat werd bedacht om dit vrijheidsstreven te ver- 
wezelijken geeft  wat de geesteli jke vrijheid be tre f t  weinig hoop. En als we de praktijk 
voorbeelden bekijken, dan krijgt het woord 'sociaal' een even wrange betekenis als 'broe
derschap' in de praktijk van het (vroege) liberalisme. De vertegenwoordigers van deze 
drie stromingen in de Nederlandse politiek vechten om de kiezersgunst op basis van 
eeuwenoude tegenstellingen, voortkomende uit eeuwenoude maatschappeli jke situaties.
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En omdat ze (historisch) zo met elkaar verbonden zijn, lijkt het de lading wel te  dekken. 
Lijkt het om werkelijke tegenstellingen te  gaan. De maatschappij ontwikkelt zich ech ter  
gewoon door. Dat maakt he t  leven er voor 47 + 45 + 36 politici  niet  alt ijd makkelij
ker op.

. HET GROTE BIJSTELLEN
Wat te doen als je niet, als vrijzinnig democraten, onbevangen de maatschappij in kunt 
kijken. Je kunt een ontwikkeling proberen af te remmen, of terug te  draaien. Dat het 
vroeger allemaal be te r  was, geloven we niet meer. Blijft het ee rs te  over. Het CDA is 
hierin het best. Enquêtes wijzen uit dat 70% van de Nederlandse bevolking vindt dat 
euthanasie  moet kunnen, maar het mag niet van Lubbers. Hij noemt het zelfs een histo
rische vergissing. Over tien jaar nog? Het zal wel net zo gaan als met hun opvatt ingen 
over het gezin en over homofielen. Het gezin is nog steeds he t  grootste  goed en zalig
heid, en homofielen moge nog steeds geen leraar worden als he t  schoolbestuur dat niet 
wil, maar samenwonen mag ook, zelfs als het om twee mensen van he tzelfde  geslacht 
gaat.  De bijbel is niet van elast iek, het zijn maatschappeli jke werkelijkheden die politici 
niet kunnen negeren. 'Herste llen  wat gebroken is' wordt e r  dan nog gestameld, maar je 
kunt be te r  kijken hoe je op die nieuwe si tuatie  kunt inspelen. Socialisten en liberalen 
gaan wat makkelijker met de veranderingen in de maatschappij om. Hun wortels  liggen 
wat minder diep, vrouwen emancipatie  bv. heef t  alt ijd wel aandacht gehad. Maar het 
blijft  vooral een reac t ie  op de verandering Het bijstellen gebeurt hier vooral op het 
economische vlak. Wat is er over van het liberale laisse faire, en ondernemen mag nu 
toch ook van de PvdA. Nogwel bij voorkeur in kleine bedrijfjes. De economische orde 
is een gemengde, en dat besef hebben beide uitgangspunt voor hun 'beleid gemaakt. Libe
ralen kunnen niet zonder overheidsingrijpen (van deregeguleren, minder regels, is dit ka
binet niet veel te rech t  gekomen. En de PvdA is voor haar economisch beleid duidelijk 
afhankelijk van het groot kapitaal. Overheidsingrijpen is aan grenzen gebonden en resul
tee r t  vaak niet in het gewenste e ffec t.  En de maatschappij gaat vaak haar eigen gang, 
ontwikkelingen groeien tegen de verdrukking in. Het oerwoud aan regels dat uit gaat 
van het man-vrouw-kinderen idee heeft  niet kunnen voorkomen dat di samenlevingsvorm 
sterk in belang is afgenomen. Voor vrjzinnig democraten  is het een u i tgem aakte  zaak 
dat je de ene samenlevingsvorm niet mag bevoordelen boven de andere, dat dat een in
dividuele vrijheid is.
Het 'a ch te r  de feiten aan lopen' is niet in alle opzichten negatief.  Als het gaat om een 
tijd van bezinning, een goede beschouwing van de ontwikkelingen en zijn gevolgen. Maar 
ons politieke systeem, de vertegenwoordigende democratie,  s taa t  al garant voor zo'n ver
traging. Maar als de beoordeling van maatschappeli jke ontwikkelingen er slechts een is 
vanuit een politieke visie, als je uit gaat van de samenleving als gegeven, niet als pro
ces, dan is de beoordeling vertroebelt  en is goed inspelen haast onmogelijk. Te laat,  ver
keerd of veel te  laat.
VRIJZINNIG DEMOCRATEN
Vrijzinnig democraten hebben geen pasklaar antwoord voor alle problemen van vandaag 
de dag. Voor je ze zou kunnen realiseren, zijn ze al hopeloos achterhaald  door nieuwe 
ontwikkelingen. En dan moet je de boel weer gaan bijstellen. Deze weelde, de volledige 
vrijheid van bewegen, is geen principeloosheid. Het streven naar maximale ontplooiings
kansen voor een ieder, naar een zo groot mogelijke geesteli jke vrijheid is voldoende hou
vast. Geen dogma's die ons vertellen hoe je dat precies voor elkaar kunt krijgen. Dat 
dit niet leidi tot politieke instabiliteit  bewijst het beleid dat de representant  van de 
vrijzinnig democrat ie  in de Nederlandse politiek, D66, de afgelopen twintig jaar heeft 
voorgestaan. Stabili teit,  gekoppeld aan het op tijd inspelen op de maatschappeli jke ont
wikkelingen. Bij anderen loopt de spanning tussen real ite it  en ideologie (of het uit de 
ideologie voortkomende) geregeld zo hoog op dat maar 'p raktisch ' wordt geredeneerd. 
Het beleid wordt aldus gekenmerkt door bokkesprongen. De PvdA gaat mokkend akkoord 
met het kapitalistische systeem, de VVD laat zich vooral leiden door strategisch-oppor- 
tunisme. Gelukkig is er een stok achter  de deur, politici willen herkozen worden. Het be
langrijkste moment in een democratie, het moment waarop de kiezer zich uit spreekt. 
Je kunt je twijfels hebben bij de keuze die de kiezers voorgelegd wordt. Voor het 'her
ste l '  beleid van het CDA is tegen euthanasie  en tegen individualisering om maar een 
voorbeeld te  noemen. Maar hoe je het ook wendt of keert,  het blijft het moment van 
de correctie .

Lees door op pagina 6.



De samenleving is vrijer, to leranter ,  verdraagzamer. Aan de andere kant zijn normen 
en waarden vervaagd, zijn verhoudingen veranderd. De maatschappij is hiermee niet on t
worteld, wel minder hecht. Dat vraagt om een reactie ,  en daarbij is er zoveel dat we 
graag iets anders zouden willen zien. De milieuverontreiniging moet harder aangepakt 
worden, en milieubescherming zal alt ijd om onze aandacht blijven vragen. Het onderwijs 
kampt met enorme problemen. En vooral ook de werkgelegenheid, de re la tie  p resta t ie-  
inkomen en de tijdsbesteding van mensen zijn terre inen waar intensief over gedacht 
moet worden en waar c rea t ie f  beleid nodig zal zijn. Veranderingen die in alle redelijkheid 
nagestreefd moeten worden, gebaseerd op noden en wensen die uit de maatschappij 
voortkomen. Daarbij moet je je wel hard maken voor een vernieuwing, want als je pas 
gaat reageren als iets uit de hand gelopen is, dan blijf je ach ter  de fe iten  aanhollen. 
Durf en daadkracht is vereist,  maar je moet het kind niet met het badwater weggooien. 
Niet alles wat lang bes taa t  is daarom overbodig, of to t  en de fundamenten slecht. En 
het buitenland ste lt  zijn grenzen. De openheid van onze samenleving is ook openheid van 
de landsgrenzen. Op economisch vlak wordt dat vooral duidelijk. Sterke invloed van in te r
nationale stand van zaken op onze economie. Wij z it ten  een een  grote  internationale 
race. Nederland drijf t op zijn gas, we kunnen dus wel eens een s teekje  laten vallen. We 
zijn overgeleverd aan de groei, de voortgang. Een groei waarvan we weten dat die zijn 
beperkingen heeft .  Maar die grenzen bepaalt  Nederland maar voor een heel klein beetje. 
Groei zal dan ook minder de betekenis van meer moeten krijgen, het kan ook be ter  be
tekenen. Een zeer hard milieubeleid, gebaseerd op het principe 'de vervuiler betaald ' 
leidt er onherroepelijk toe dat bedrijven zullen verdwijnen. Niet in de lucht, maar naar 
het buitenland. En Nederland wordt niet schoon door alleen zelf zijn zaakjes goed voor 
elkaar te  hebben, dat waait  het van elders over. Een hele s te rke  internationale  aanpak 
is vereist , gebaseerd op het aanpakken van de bron van vervuiling. Benzine zonder lood, 
wasmiddel zonder fosfaat,  minder CO^ uits toot door energiebesparing en het ontwikkelen 
van a lternatieve bronnen.
De roep om vernieuwing klinkt hard in het onderwijs. Grote problemen vragen om radi
cale oplossingen lijkt het adagium te  zijn. En veel verder dan allerlei varianten op de 
middenschool zijn we in de afgelopen vijftien jaar niet gekomen. Het is nuttig en nodig 
om te  zoeken naar een systeem da t  minder uit gaat van het feiten leren (het cognitieve) 
en meer inspeelt op de c rea tiv i te i t .  Maar mij heeft  nog niemand duidelijk kunnen maken 
dat een middenschool hier voor garant s taat .  En ai zou het zo zijn, het zal een hoop 
ongewenste ontwikkelingen met zich mee brengen. Een vorm van een middenschool zal 
voor veel mensen een uitkomst zijn, de vrije scholen, Jena-plan scholen etc .  groeien in 
omvang en aantal en dat lijkt mij hiervoor voldoende bewijs. Maar dat is wat anders 
dan universele invoer van dergelijke systemen. C rea t iv ite i t  is nu eenmaal een minder 
eenduidig begrip als de pleitbezorgers van dit fenomeen in het onderwijs willen doen ge
loven. C reat iv ite i t  is aan capacite i ten  gebonden en vindt op verschillende niveaus plaats. 
Het inspelen op die c rea t iv i te i t  is vooral een zaak van de docent en zijn lesprogramma. 
Zijn houding is van veel g ro ter  invloed dan het systeem waarin hij functioneert .  (En zijn 
het niet de huidige docenten die op een eventuele middenschool of VBaO voor de klas 
zullen staan.) Het vraagt nogal wat van 's lands kennis-overdragers om zijn houding te 
veranderen. Maar een daarop gericht beleid (meer ruimte voor eigen init iatief,  vrijere 
pakketten keuze, minder s tr ingente  afbakening tussen beroepsonderwijs en algemeen vor
mend onderwijs) biedt op zin minst evenveel kans als de sprong naar de middenschool.

Structuren hebben de merkwaardige neiging om voort te blijven bestaan. Ook al hebben 
ze al lang geen bestaansrecht meer, zijn ze sterk verouderd. Het is dan ook een lange 
weg voordat je iets tot struc tuur  hebt gemaakt, iets geinsti tutionaliseerd is. Een
opmerkelijke zaak in onze zo flexibele samenleving. Machtbehoud en ge trede  paden lijken 
hier de leidraad te zijn. Ook hier geldt,  vernieuwen is nodig om ruimte  te  scheppen voor 
nieuwe wensen. Alle struc turen  moeten op zijn tijd een schop hebben. Niet te  hard, dat 
is niet nodig. Want als de tijd rijp is, valt de boel met een gerichte  schop wel in el
kaar. Verstandige vernieuwers.  Verstand is redelijkheid, omdat je de maatschappij niet 
voorbij moet lopen, is oog voor ontwikkelingen waaraan het beleid aangepast moet wor
den. Vernieuwing is de noodzaak van die aanpassing, maar ook je hard maken voor die 
verandering. Want zoals gezegd, vanzelf gaat het niet. H.J.

VERSTANDIGE VERNIEUWERS
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D em ocritus

Uitgelaten
Yuppies

In 'n beschouwend artikel van Folkert 
Jensma in NRC-Handelsblad (begin 
maart)  was het voor het eerst  raak: de 
Jonge Democraten  zullen voortaan ge
bukt moeten gaan onder de bijnaam 'yup- 
pies', hen uit Amerika overgewaaid be
grip, voor liet eerst  op de voorgrond ge
treden tijdens de campagne van Gerry 
Hart (USA's eigen Wolffensperger) en 
thans door het journaille  op de JD ge
plakt.
Yuppie s taa t  voor zoiets als jong, groot
steeds, hoogopgeleid, goed verdienend 
en modebewust. Best wel netjes, maar 
ook 'n beet je  artist iek. Progressief, maar
niet echt helemaal Best leuk, 'n t ikkel-
Lje vrijblijvend. 
Het artikel putte zich uit in een tame-
lijk nauwkeurige omschrijving van het
JD-congrespubliek en haalde de vorig
jaar in Apeldoorn gehouden 'in te resse-
poll' onder act ieve  JD-ers aan.
En op 19 m aart  was het opnieuw raak. 
Wij konden het toch ook niet helpen dat 
uitgerekend de op de uitslagenavond aan
wezige JD-ers in Kras juist rond de pers
tafel gesitueerd waren, en daardoor het 
overheersende 45+ publiek aan het oog 
onttrokken ? "Wij wanen ons in een 

: nieuw, trendy Amsterdams etablissement" 
(De Volkskrant). "Uitgelaten yuppies t rek 
ken op het scherm voorbij" (NRC). En 
het Parool, dat doorgaans het best ge
ïnformeerd is over JD ins- and outs, 
meldt: "Modieus geklede aanhangers, op
het feesteli jke af, overwegend jong, had
den zich in hun stoelen geneste ld  als wa
ren zij in afwachting van een jazz-con- 
cert". Weg ' _Jasje-Dasje', weg Redelijk 
Alterna tie f  voor die andere jongerenclub 
syndroom.

Klopt dit beeld nou eigenlijk ?
Enkele kanttekeningen die Democritus 
bij het Jongdemocratisch publiek maakt:

1. De kleding van JD-ers varieert  meer 
tussen brits-klassiek en slonzig dan tus
sen trendy en modieus. Het gekleurde 
('Vulcano') brilletje is nog niet gesigna
leerd, maar het b lazergehaite  is inder
daad afgenomen.
2. Goed verdienend ? Meer dan 90% van 
onze leden s tudeer t  of zit op school. 
Het doen van twee studies tegelijk is 
bon ton, m aar geeft  evenmin garanties 
voor een zorgeloze toekomst.
3. Het progressieviteitsgehalte  verschilt 
eigenlijk per regio. Iedereen kan (mag) 
dat zelf invullen.
Maar: alles wordt in dit land in 'n hokje 
gedouwd. Bij JS hoort toch de baardige 
denim-drager, bij CDJA een puistige snor 
en bij JOVD een vroeg oudbelegen bal 
c.q. beparelde plooirok ?
De cliché's  vieren hoogtij, het generali
seren blijft  populair. En ach, m et  zo'n 
'yuppie'  image mogen we dan nog niet 
eens ontevreden zijn.
Het is even leuk, maar straks als het 
misschien s lech ter  gaat heet het weer 
verlopen, ingekakt of uitgekauwd.
Yuppies. We zullen d 'r  even aan mee 
doen. Maar wa§r is het evenmin als de 
aan andere jongerenorganisaties klevende 
e tike tten .

®



DEMO Serie
Waarom België 
anders is
DEEL3:TAALSTRIJD DOOR ELMER KLAASEN

IN MIJN VORIGE TWEE ARTIKELEN HEB IK DE GESCHIEDENIS VAN VLAANDEREN 
EN BELGIE ALS STAAT BESCHREVEN. IN BEIDE GEVALLEN BEN IK IN DE FRANSE 
TIJD OPGEHOUDEN. DAT IS NAMELIJK DE TIJD DAT DE BASIS WORDT GELEGD 
VOOR DE TAALSTRIJD TUSSEN DE NEDERLANDSTALIGE EN FRANSTALIGE BELGEN, 
DIE DE EERSTE HELFT VAN DEZE EEUW UITBRAK EN NOG STEEDS VOORTWOE
KERT. DIT IS HET DERDE ARTIKEL IN EEN REEKS OVER BRUSSEL, HET VER
SCHIJNSEL BELGIE EN DE TAALSTRIJD.

HET ONTSTAAN VAN DE TAALGRENS: DE ROMEINSE TIJD

Voordat Julius Ceasar Gallie veroverde woonde daar een volk dat enige eeuwen tevoren 
Rome nog vanuit het noorden had bedreigd. Dit volk, de Kelten, be te r  bekend als de 
Galliërs,  was ech ter  al over zijn bloeitijd heen. Niet alleen werden zij vanuit het zuiden 
bedreigd door de landhonger van Romeinse veldheren als Julius Ceasar,  ook vanuit het 
noorden werden ze bedreigd. Germaanse stammen staken de Rijn over om zich daar te 
vestigen.
Deze verdrijving van Galliërs door Germanen komt tot staan als Gallie en Belgica door 
Julius Ceasar veroverd zijn. De Galliërs "Romaniseren".  Zij raken hun eigen taal kwijt, 
en gaan een latijns dialect  spreken. Ook als de Romeinen zich hebben teruggetrokken 
blijven zij dat doen. Nieuwe golven Germanen storten  zich ech ter  over hen uit. De taa l
grens, de grens van het germaarise en latijnse taalgebied, schuilt  In deze tijd iets naar 
het zuiden op.

BRUSSEL: EEN "VLAAMSE" STAD

Brussel, de aloude hoofdstad van het gewest Brabant, heeft alt ijd ten noorden van de 
taalgrens gelegen. Pas in de Bourgondische tijd vestigen zich de ee rs te  franstaligen in 
Brussel: het hof van de hertogen. De hertogen, zelf van Franse afkomst,  en hun vertrou
welingen hadden frans als voertaal.  Buiten de hoge adel ech ter  was een diets dialect 
de voertaal.
Langzaam breidt het frans zich naar de lagere standen uit. Nouveau Riches (het woord 
zegt het al; nieuwe rijken Jie bij de franstalige eli te, de "bon ton" willen horen), hogere 
beambten (vooral juristen) en leden van de hofhouding gaan zich meer en meer van het 
frans bedienen. De bulk der Brusselaren blijft ech ter  nederlands spreken.
De grote  doorbraak van het frans komt pas in de Franse Tijd. Nadat de franse revolutio
naire t roepen de Zuidelijke Nederlanden hebben veroverd, en deze gebieden bij de Franse 
Republiek zijn ingelijfd, s laat de verfransing toe. Een belangrijke oorzaak daarvoor is 
het feit  dat deze inlijving samenvalt  met een emancipatiegolf .  Een groot aantal leden 
van de middenklasse wordt bij het landsbestuur betrokken, en dat is franstalig. Ambi- 
tieuse middenklassers die carr iè re  willen maken (je ziet het,  de terminologie da teer t  
ook uit deze tijd: ambitieus en carr ière  maken) gaan zich van het frans bedienen omdat 
dat de voertaal van de overheid is. De adel bediende zich overigens al langer van het 
frans, Frankrijk was immers in de tijd van Lodewijk XIV een belangrijk cultureel centrum 
geworden, de t rendse t te rs  van Europa.



Niet alleen ging deze verfransing vanzelf, zij werd ook opgelegd door de Franse centra le  
overheid. Nederlands werd verboden. Er mochten geen boeken m eer in het nederlands 
verschijnen, e r  mochten geen theatervoorstell ingen meer in het nederlands worden uitge
voerd, er mochten geen Nederlandstalige kranten meer worden uitgebracht,  er mocht 
niet meer in he t  Nederlands worden lesgegeven. En dat twintig jaa r  lang. Het is niet 
moeilijk te begrijpen dat in 1814 de gehele middenklasse, iedereen die enige interesse 
in cultuur had, iedereen die wat met de overheid te  maken had, iedereen die op de lan
gere  school had gezeten, kortom veel te  veel mensen, franstalig  waren geworden.
De overgrote  meerderheid van de bewoners van het Nederlands taalgebied, de vele boe
ren, spraken ech te r  nog steeds een Vlaams dialect.  Dat verschilde ech ter  drastisch van 
dorp tot dorp.
De Franse tijd was -voor het nederlands in wat nu Belgie is- fa taal  geweest,  als ze niet 
was gevolgd door de hereniging van de lage landen in het Koninkrijk der Nederlanden. 
Dit wordt door de koning, Willem 1 van Oranje Nassau, als een eenheidsstaat gezien. 
Nederlands wordt de taal van de overheid, behalve in het Franse taalgebied. De ver
franste middenklasse van het Vlaamse taalgebied is daar niet zo gelukkig mee; hun c a r
rièrekansen dalen aanzienlijk. Voor de middenklasse uit het Franse taalgebied is het ech
te r  nog erger, omdat het goed beheersen van de Nederlandse taal een vereis te  voor alle 
overheidsfuncties wordt,  komen zij niet  meer aan de bak. Dit is een van de oorzaken 
van de opstand, in Brussel die to t  de afscheiding van Belgie leidt.

HET BEGIN VAN DE VLAAMSE BEWEGING
Na de opstand slaat de verfransing opnieuw hard toe. De franstalige Belgische midden
klasse beschouwt Belgie als een franstalige eenheidsstaat.  Midden negentiende eeuw wor
den de Vlamingen zich ech te r  bewust van hun eigen taal en beginnen zij zich te v e rze t
ten tegen het overwicht van het frans. Zij eisen nederlandsta lige processtukken, neder- 
landstalig onderwijs, kortom gelijkschakeling van het nederlands aan het frans.  Een grote 
rol in dit bewustwordingsproces speelt  -de onlangs op TV uitgezonden- TV-bewerking van 
de LEEUW VAN VLAANDEREN, geschreven door een van de grondleggers van de Vlaam
se beweging, Hendrik Conscience. Om zich te onderscheiden van de franstaligen grijpen 
de voorvechters van de Vlaamse zaak, de flaminganten, naar het roemruchte  verleden 
van het graafschap Vlaanderen. De str i jdkreet  die Hendrik Conscience de Vlamingen in 
de opstand van Vlaanderen tegen de Franse koning m eegeeft  (wat wals is vals, slaat 
dood!) wordt een begrip in de strijd  die de Vlamingen moeten voeren voor die gelijkbe
rechtiging.
De strijd  is er een van lange duur. Pas in de Eerste Wereldoorlog krijgen de Vlamingen 
hun eers te  Nederlandse universiteit .  De universiteit  van de oervlaamse stad Gent, en 
dat alleen nog maar dankzij (sic!) de Duitse beze tte rs .  Aangezien de leiders van de 
Vlaamse beweging al decennia lang tegenstanders waren van de Belgische regering, werk
te een zeer groot aantal van hen samen met de Duiste beze tte rs .  Na de oorlog werden 
zij als collaborateurs beschouwd en kregen zij forse gevangenisstraffen. Gent bleef ech ter  
een Nederlandstalige Universi teit.

DE VLAAMSE BEWEGING EN DE BEIDE WERELDOORLOGEN

De Eerste Wereldoorlog was ook om een andere reden van groot belang voor de Vlaamse 
zaak. Heel Belgie was door de duitsers bezet,  op een klein stukje in het u i te rs te  westen 
na. In de loopgraven bij de rivier de Ijzer hield het Belgische leger nog stand. Het groot 
-ste  gedeelte  van de manschappen was Vlaams. De officieren waren ech ter  zonder ui t
zondering waals (franstalig dus). Orders werden in het frans gegeven, met de toevoeging 
"et pour les flamands la meme chose". De m eeste  Vlaamse soldaten spraken geen woord 
frans. Na de terugkeer van deze frontsoldaten kreeg de Vlaamse beweging een nieuwe 
impuls. De Ijzerbedevaart  naar het gedenkkruis van de slag bij de Ijzer werd een mani
festa t ie  van Vlaamse gevoelens van saamhorigheid en pacifisme. In de Tweede Wereldoor
log beseffen een aantal voorlieden van de Vlaamse Beweging niet dat dit een andere 
oorlog is dan de Eerste, net als toen werkten zij samen met de Duitse beze tte rs .  Niet
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alleen organisatorisch, maar ook waar het de nazi-ideologie be tre f t .  Ze worden daarvoor 
na de oorlog te r  dood veroordeeld. De Vlaamse Beweging is hierdoor ech te r  dusdanig 
in discrediet gebracht, dat het tot de jaren zestig duurt voordat zij zich geheel heeft  
hersteld.

DE JAREN ZESTIG: GELIJKE RECHTEN VOOR HET NEDERLANDS

Pas dan boekt zij weer grote  successen. Tot deze tijd is de Universi teit van Leuven, 
dat midden in het Nederlands taalgebied ligt, franstalig. Onder druk van de Vlaamse pu
blieke opinie, demonstraties,  s tudentenopstanden enz. is de regering gedwongen deze uni
versite it  to t  een nederlandstalige te maken. In ruil krijgen de Walen een gloednieuwe 
universiteit  die "Louvain la neuve" wordt gedoopt.
Een belangrijke rol bij deze uiteindelijke gelijkschakeling van het nederlands aan het 
frans (formeel zijn er na de jaren zestig geen verschillen meer) is het feit dat het eco
nomisch zwaartepunt van Belgie zich na de oorlog is gaan verplaatsen van Luik (de staal 
-industrie) naar Antwerpen. Het gezegde "wiens brood men eet ,  wiens taal men spreekt" 
is hier zeker van toepassing. Toch blijft de uitgebreide regeringssteun aan de Luikse 
staalindustrie , en de voor de jaren zestig scheefgegroeide 'verhoudingen in infrastructuur 
(het spoorwegnet in het Waals gedeelte  is uitgebreider dan dat in Vlaanderen) en derge
lijke, een doorn in het oog van de Vlamingen. De Vlaamse Volksunie, de parti j  die op
komt voor de belangen van Vlaanderen en verder op de meeste gebieden een soortgelijk 
beleid voorstaat als D66 (milieu, democratisering, internationaal),  haalt dan ook voortdu
rend in Vlaanderen een aandeel in de stemmen van nissen de 'ion en de vijftien procent
Gedwongen door de te  grote verschillen in de belangen van Vlaanderen en Walonie zijn 
er deelregeringen tot stand gekomen.

DE OVERBLIJVENDE PROBLEMEN

Met de tots tandkoming van de Vlaamse en Waalse regeringen zijn de scherpe kantjes 
van de taalstr ijd  af. Er blijven ech ter  nog twee hete  hangijzers over. Dat zijn Brussel, 
en de zogenaamde facili teiten  gemeenten, en de Voerstreek.
Om met het laa ts te  probleem te beginnen. Van oorsprong is de Voerstreek een neder
landstalige enclave in het Franse taalgebied. Deze s treek  met haar schitte rende  natuur 
werde ech ter  door de Luikse middenklasse ontdekt, en velen van hen zijn zich er gaan 
vestigen. Nu is de meerderheid van de bewoners van de Voerstreek franstalig . De Vla
mingen beschouwen deze s treek  ech ter  als Vlaams en staan daar formeel mee in hun 
recht.  Als gevolg van de onenigheid zijn er ech ter  geen straatnaam bordjes  meer in de 
hele voorstreek, eigenlijk zouden die nederlandstalig moeten zijn, maar dat kan niet om
dat de franstalige bevolking daar niet mee akkoord gaat.  Franstalig kan niet omdat het 
geen franstalig gebied is.
Dan het andere probleem; de facili teiten gemeenten. In de Brusselse regio (Brussel zelf 
is eigenlijk alleen de binnenstad, daaromheen ligt een groot aantal zelfstandige gemeente  
die vastgegroeid zijn aan Brussel), of beter  het gewest Brussel, liggen tussen Brussel 
zelf en de taalgrens een aantal zogenaamde facili teiten gemeenten. Deze danken hun 
naam aan het gegeven dat er in deze (toentertijd) nederlandstalige gemeenten  facili tei
ten worden geboden aan de franstalige minderheid. Gevolg daarvan is geweest  dat deze 
gemeenten volledig zijn verfranst.  De vroegere nederlandstalige meerderheid is nu een 
minderheid, en op het stadhuis mag je blij zijn als er een ambtenaar is die je in het 
nederlands te woord kan staan. Het valt te  begrijpen dat de Vlamingen met dit voor
beeld voor ogen niet bereid zijn nu nog nederlandstalige gemeenten de s ta tus van lacili- 
te i ten  gemeente  te geven.

DE TOEKOMST VAN BELGIE

Velen hebben zich afgevraagd of Belgie nog toekomst heeft.  Laat één ding duidelijk zijn 
geworden, als eenheidsstaat in ieder geval niet. De decennia lang onderdrukte Vlamingen 
voelen er weinig voor tot in de eeuwigheid geld in de fail lie te  Waalse industrie te blij
ven pompen. De Walen willen de Vlamingen duur gaan laten betalen voor het grondwater 
uit de Ardennen, dat de Vlamingen dagelijks in grote hoeveelheden gebruiken. De Vla-



mingen boren liever zelf water  aan, tegen veel hoger kosten, dat dat ze dat doen.
De enige echte  oplossing voor Belgie is een vergaande zelfstandigheid, ook economisch, 
voor de velschillende gewesten. Intensieve samenwerking door de gewesten met de buur
landen waar dezelfde taal wordt gesproken is daarbij onmisbaar. Wat dit be tre f t  is de 
Nederlandse Taalunie een goed voorbeeld, maar ze zou nog moeten worden uitgebreid. 
Ik vqrwijs hierbij bijvoorbeeld naar motie zes van Radio- en TVbeleid die op de tweede 
ALV van de JD werd aangenomen. I 'oze ging over een meer intensieve samenwerking 
tussen de Vlaamse en de Nederlandse TV. Maar zo zijn er meer zaken. Alles dat met 
de nederlandstalige cultuur te  maken heeft  zou gemeenschappeli jk gedaan moeten worden. 
Uit overwegingen van effic iëntie .  Ter verbreding van het draagvlak. Jam m er genoeg we
ten 'de m eeste  Nederlanders vrijwel niets van Belgie af, bij de Vlamingen ligt dat wel 
even anders.  Zij hebben een open oog voor alles wat er bij ons gebeurd.

E.K.
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V rijzinnig
Dagboek

Campagne
perikeien

Met het seini-vrolijke gevoel dm ik van
daag weer de hele dag representatie!  
mocht zijn sprong ik onder de douche 
vandaan en controleerde me op resterende 
sporen van ranzigheid. Deze dienden zich 
hij een ee rs te  inspectie in de spiegel 
al uitgebreid,  zei I's aan mijn wegens het 
vroege tijdstip ongecorrigeerde ogen met 
niet te snappen onduidelijkheid, aan. Ge
lukkig niets waar een hele hoop scheer
zeep en een vers mesje niet iets aan 
vermocht te  doen. Na het intrigerende 
werk van inzepen ze t te  ik met een wijds 
gebaar het mesje aan de kaken. Iets te 
wijds bleek, om degene die boven de bad
kamer lag te sluimeren nog verder van 
zijn ochtendrust ie laten genieten. Nog 
wat navloekend veegde ik het spul dat 
inmiddels aardig op Haagse Bluf begon 
te lijken van mijn gezicht en probeerde 
met handdoek aluin en aloohol-voor-na- 
het-scheren  de e rgste  lappen vlees weer 
een beetje  bijeen te voegen. Nadat deze 
primitieve vorm van plastische chirurgie 
mijn goede humeur al enige schade op 
had geleverd,  bleek ook de rest van het 
ochtendprogramma aan ernstige tekortko
mingen te  lijden. Behalve het volledig 
afwezig zijn van koffie en het gemis 
van de ochtendkrant gal de stils taande 
wekker een prima verklaring voor het 
heerlijk uitgeslapen gevoel dat zich van 
mij m eester  had gemaakt bij het opstaan. 
De deur uits tuivend vond het noodlot het 
gepast om mij een perfec te  imitatie  van 
de Samsonite-reclame te laten weggeven. 
Met mijn koffer  onder me eenmaal tot 
stils tand gekomen tegen een Am sterdam 
mertje  keek ik wat versuft ach ter  me 
waar ik deze d r ie- tree  ski escapade aan 
te danken had. Daar was de volkskrant 
dan, verworden tot een kleffe pap onder 
het neerzijgende hemelwater.  Om nog

enigzins te kunnen voldoen aan de door 
mijzelf gestelde representat iv ite itse isen  
bleek omkleden noodzakelijk zodat de 
kleine vertraging nu definit ief verworden 
was tot een forse achters tand op het 
tijdschem a.
Toen ik dan eindelijk na de aan eenieder 
die zich aktief met campagne bezighoudt, 
welbekende treinreis-m et-veel-overstappen 
ter plaatse aankwam keek men mij wat 
vreemd aan. Politiek forum9 Oh,ja. Nee, 
dat was een week geleden al afgezegd. 
Na wat vriéndelijk zeuren werd ik voor
gesteld aan do verantwoordeli jke functio
naris. Dit bleek een b 1 ij-bri 1 lende veer t i 
ger te zijn die zich bezighield met het 
bekend maken van onwillige leerlingen 
mei ons s taat-sys teem  en verschillende 
stromingen in de Nederlandse samenle
ving. Onder de schrale troost van een 
pi■ t • • 11 n. kf'-! i'- met slappe koffie werd 
mij na veH gerommel in papieren mede
gedeeld dat de afzegging was ingesproken 
op de automatische telefoonbeantwoorder 
in Den Haag.
Niettemin bleek mijn komst welkom te 
zijn. Hoewel hij zelf lid was van de SAP 
zou hij deze les besteden aan liberalisme, 
en dan mocht ik ook wel wat zeggen. 
Innerlijk zacht sudderend over de PTT 
en alles wat zij aan niet functionerende 
techniek gedoogde besloot ik op zijn 
voorstel in ie gaan. Na een korte u i teen
zetting  dat ik Vrijzinnig Democraat was, 
meende hij te moeten opmerken dat het 
toch allemaal bourgeois-stromingen waren. 
Daar liet ik het dan maar bij en draaide 
voor een gehoor van huiswerk-mak.ende 
eindexamenkandidaten HAVO een histo
risch verantwoord praatje  af. Na afloop 
van de les nam ik de gelegenheid te baat 
om het dorp waar ik dan nu toch voor 
het eerst  van mijn leven verzeild was 
te inspekteren. Gelukkig is dit oord ge
heel verstoken van enige bezienswaardig-

Lees door op pagina 33 . @



Jonge Democraten
leveren VIM verte
genwoordiger

Door Bram van Uchelen

DEZE MAAND BESLIST HET BESTUUR VAN HET PIJON DEFINITIEF. MAAR NU 
AL STAAT PRACTISCH VAST DAT DE KANDIDATUUR VAN ONZE INTERNATIO
NAAL SECRETARIS ERNESTO BRAAM GEHONOREERD GAAT WORDEN. EN DAT 
BETEKENT DAT DE EERSTVOLGENDE NEDERLANDSE JONGERENVERTEGENWOOR
DIGER BIJ DE VERENIGDE NATIES IN NEW YORK EEN JONGE DEMOCRAAT ZAL 
ZIJN. EEN BELANGRIJK INTERNATIONAAL SUCCES VOOR DE JD EN MINSTENS 
REDE VOOR 'N DEMO INTERVIEW.

Misschien is hij wei de meest zwijgzame Landelijk Bestuurder. Intern, m aar ook bui
ten LB vergaderingen zal er haast nooit een ongevraagde opinie uit z 'n mond ontsnap
pen; de deelname aan het landelijke c ircuitje  blijft  beperkt tot  het noodzakelijke en 
de kennis van Zuid-Amerikaanse l i teratuur s trekt  zich beslist verder uit dan die van 
he t  assortiment alcoholica van Eik en Linde. Ernesto Braam, ais lid van het hoofdbe
stuur van de Europese Beweging, lid van de Raad van Advies van de stichting YES, 
coördinator van onze werkgroep Buitenland èn Internationaal Secretaris  de 'stille 
kracht '  ach ter  Jongdemocratische avonturen over de grens.
Toch vindt hij zichzelf "een geboren avonturier", speelt  hij niet onverdienstelijk to 
neel (regulier in het Amsterdamse Handke-Weiss gezelschap, maar recente lijk ook in 
de musical 'Fien'), zingt op Koninginnedag in 'n band en s tap t  gedurende vacanties 
m et  'n rugzak door de bush-bush. Kortom: een veelzijdig baasje.

INTERNATIONALE OPVOEDING
"Ik ben," aldus de kandidaat-diplomaat, "in 1961 geboren op Saba. Een engels spre
kend, Nederlands eiland voor de kust van Zuid-Amerika. Saba is eigenlijk een gedoof
de vulkaan en bood in de 16e en 17e eeuw, door de onherbergzame kust, een veilig 
toeluchtsoord voor piraten. Mijn ouders komen beide uit Suriname. M'n vader was 
a r ts  op Saba, en werd dat in 1962 in Utrecht.  Dus ik ben gewoon groot geworden 
m et Sinterklaas, klompen en klei. Maar het was natuurlijk wel een internationale op
voeding die ik kreeg. En die me snel leerde dat landsgrenzen een te  beperkt kader 
zijn om politiek binnen te  bedrijven."
En hoewel hij zegt z'n Zuid-Amerikaanse tem peram ent te  hebben ach terge la ten  bij 
de duizend (!) overgebleven bewoners van Saba, leest hij veel lati jns-amerikaanse lite
ra tuur  ("Nederlandse schrijvers zeuren teveel over hun jeugd en zichzelf") en oogt 
hij als een break-dancer uit Soho. Maar: "Ik wil niet overkomen als een snelle figuur 
zonder inhoud."

JONGE DEMOCRATEN

"Met m'n politieke belangstelling wist ik eigenlijk niet zo goed raad. Het is toch 
vaak zo dat mensen in je omgeving helemaal niet over politiek willen praten  en als 
je d 'r  zelf mee komt roepen 'daar heb je hem weer '.  Op een gegeven moment, voor 
mij dan eind 1984, wordt de behoefte  wèl met anderen erover te  kunnen praten zo 
groot dat je probeert  politiek onderdak te vinden. Maar ik ben niet christelijk, wilde 
niet aansluiting zoeken bij klonen van Wiegel en ook niet bij radicale socialisten. In
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de Folia (het blad van de UvA, BvU) adverteerde  de JD op 'n gegeven moment week 
aan week en toen ben ik naar de oprichrtingsvergadering van de regio Groot-Amster- 
dam gegaan. Eh... en m eteen lid geworden. Leuke mensen, goeie sfeer en ondanks 
de korte bestaanstijd  zag het e r  goed georganiseerd uit. Maar geen overorganisatie, 
meer energie, niet verstard. . . ja ,  verstandige vernieuwers of zo."
Op 19 mei 1985 werd Ernesto  Internationaal Secretar is  van de Jonge Democraten, 
en naar eigen zeggen waren er toen best wat r impeltjes m et  de 'regelneven',  "die 
in zo'n bestuur natuurlijk absoluut onmisbaar zijn. Het ligt ook aan mijn karakter: 
eigenzinnig en vasthoudend. Bereiken wat je voor ogen staat ."

VERENIGDE NATIES

Bereiken wat  voor ogen s taat-voor  wat b e tre f t  
het jongerenvertegenwoordigersschap bij de Ver
enigde Naties lijkt 'm dat in elk geval gelukt.
"Slechts drie lan d en . hebben een apar te  jongeren
vertegenwoordiger bij de VN. Noorwegen, Dene
marken en Nederland. Je ziet wel vaker dat Ne
derland en de Scandinavische landen in allerlei 
ontwikkelingen voorop lopen. Vóór je naar New 
York gaat moet je bij Buitenlandse Zaken een 
plan inleveren, dat aangeef t  wat je van plan 
bent daar eigenlijk te  gaan doen. En dat is dus 
geen cocktails  drinken in dure hotels.  De jonge
renvertegenwoordiger spreekt bij de VN namens 
het Koninkrijk der Nederlanden. Is da t  plan een
maal goedgekeurd, dan wordt e r  bij de VN van 
je verwacht elke dag aanwezig te zijn op de 
Nederlandse missie. Ten s lo t te  spreek je de Alge
mene Vergadering van de Verenigde Naties toe, 
als je tenm inste  in de tijd dat je e r  zit  zoveel 
mogelijk landen ach ter  jouw ontwerptekst  hebt 
gekregen. Lobbyen is dus één van de belangrijk
ste  taken straks."

PRACTSCHE VOORSTELLEN

Voor veel mensen is het in ternationale  circuit  
een u i te rs t  vaag clubje mensen, dat veel babbelt 
maar weinig bereikt.  En de VN een soort ver
edelde Volksbond. Wat zijn jouw plannen ?
"Ik denk dat die negatieve houding ten opzichte  van internationale politiek vooral 
een zaak is van s lechte  bekendheid e rmee. Kijk naar het nationale gebeuren: veel 
mensen roepen over Haagse politici  dat ' t  zakkenvullers zijn, maar als je de moeite 
neemt e r  wat in te duiken ga je enorme verschillen ontdekken en voor- en afkeuren 
ontwikkelen. Ik denk dan ook dat e r  veel schort aan de voorlichting over he t  werk 
van de VN. En dat terwijl daar het neusje van de zalm zit. Dat neusje moet blijven, 
maar het moet wel jonger worden. Jongeren moeten zich voor de VN gaan inzetten.
Als vrijzinnig democraa t  ben ik dan ook van plan een aantal practische maatregelen  
voor te  stellen, met name op deze drie gebieden: -jeugdwerkloosheid; -uitwisselings
programma's  voor jongeren en vooral: meer invloed en zelfstandigheid van jongeren. 
Daarnaast is het,  hoop ik, mogelijk op grote schaal bekendheid te  geven aan jongeren 
bij de VN en wat het belang daarvan is."

ONTWIKKELINGSSAMENWERKING
"Op het gebied van de ontwikkelingssamenwerking heeft  de VN naar mijn mening de 
grootste  successen bereikt.  De grootste  geldstromen op dat terre in  worden door de 
VN beheerd en de organisatie  heeft  grootschalige programma's  to t  ontwikkeling ge
bracht die erg veel re su ltaat  hebben opgeleverd. Een groot aantal ziektes zijn door 
VN-initia tieven e f fe c t ie f  bestreden. En ook de zogenaamde 'peace-keeping forces' ,  
die worden ingezet in explosieve gebieden waar oorlogsdreiging bestaa t,  zijn zeker 
een succes van de VN te noemen.

Lees door op pagina 16. f 15



Doordat e r  s teeds m eer s ta ten  aansluiting gezocht hebben bij de Verenigde Naties 
zijn de verhoudingen natuurlijk ingrijpend veranderd. De wersterse  landen, die de VN 
aanvankelijk beheersden, hebben aan invloed aanzienlijk ingeboet.  En de VN is erg 
bureaucrat isch  en log geworden. In de Algemene Vergadering hebben landjes als Mi
cronesië en Vanautu net zo'n zware s tem als Amerika. Ik kan me voorstellen dat dat 
soms s teek t  in Washington, vooral ais je zie t hoeveel geld de VS aan de VN betalen. 
Toch b e taa l t  Washingtion re la t ie f  minder dan anderen: op grond van he t  nationaal 
inkomen zouden ze nog meer moeten afdragen, maar ze hebben de vaste  bovengrens 
al lang bereikt." ..... -

MACHTELOOSHEID HAAST ONVERMIJDELIJK

Zouden de besluiten van de Algemene Vergadering eigenlijk niet  bindend moeten zijn 
voor alle aangesloten s ta te n  om de geloofwaardigheid ergens op te  laten lijken ?
De Internationaal Secretaris,  voorzichtig: "Weet ik niet, weet ik niet. Er is natuurlijk 
alt i jd  de souvereiniteit  van de s ta ten  en die zou dan vervallen aan de VN... dat is 
toch een raa r  idee."
Je  aansluiten bij in ternationale  verbanden houdt natuurlijk alt ijd  het inleveren van 
'n stukje e igenrichting in. Zo werkt de Veiligheidsraad toch ook ?
"Dat is iets anders. De Veiligheidsraad h eef t  als taak  de vrede en veiligheid te  bewa
ren, en h eef t  maar vijf t ien leden. Vijf permanent m et  ve torech t  bij inhoudelijke kwes
t ies en t ien wisselende leden. Hun besluiten zijn wèl bindend, op grond van hun zeer 
specifieke taak . De Veiligheidsraad komt trouwens ook op verzoek van iedere l idstaat 
bijeen."
Nu New York nog voor ons ligt hebben we tijd voor even terug en snel vooruit'. Voor 
de JD bezocht Ernesto Madrid (Europees Jeugdforum) en natuurlijk Moskou, waar a f
gelopen jaar  he t  'Werekldjeugdfestival ' plaats vond. Een schaamteloos propagandaspec- 
takel,  da t  de geschiedenis in ging onder een he t  Sowjetsynisme typerende slogan: 
'Voor anti- imperia lis tische solidariteit ,  vrede en vriendschap'.  "Wat mij daar het 
meest  is opgevallen", zegt Ernesto, "was dat het mogelijk is een groot aantal jonge
ren uit verschillende landen bijeen te  brengen, die een gigantisch gebrek aan kritiek 
op de Sovjet-Unie aan de dag leggen. En dat het een hele kleine w esterse  groep dan 
toch weer lukt hun verwijten niet  onder stoelen of banken te  steken."
"Het buitenlandbeleid van de Jonge Democraten  heeft  alt ijd  twee hoofddoelstellingen 
gekend: zoveel mogelijk leden zo goedkoop mogelijk laten m eeprofite ren  en con tac ten  
dicht bij huis. Ik bedoel dan contacten  met buitenlandse zusterorganisaties ,  die zich 
in hun omstandigheden to t  de nationale politiek verhouden als de Jonge Democraten  
da t  in Nederland doen. in Duitsland zijn dat de Jungdemokraten, m et  grote  aandacht 
-ne t  als de JD- voor milieuvraagstukken. In Engeland de Young Liberals, die veel 
m et  ons gemeen hebben op het imm atriele  vlak. En Frankrijk heef t  de MJRG. Voor 
dit jaar  hebben we nog een aantal grote projecten lopen: de buitenlandse excursie 
is dit jaar oktober vijf dagen Brussel, het Midden-Oosten project moet uitmonden in 
een  reis en 'n themadag en er wordt gewerkt aan een breed opgeze tte  ontmoeting 
m et de Jungdemokraten."
Tot nu toe leverden alleen CDJA en JOVD bij toerbeurt  jongerenverlegenwoordigers 
voor de VN. Nu is de JD aan de beurt.  Wat vindt van de stelling die JS en JOVD 
menen te  moeten uitdragen dat de JD tot nog toe voornamelijk 'n BV Ledenwerving 
& Publiciteit  geweest is ?
"Zeer mee oneens. Vooral als ik kijk naar het goede inhoudelijke werk dat in de 
werkgroepen wordt geleverd. De kwaliteit  van de belangrijkste  vertegenwoordigers 
van de JD op landelijk niveau is zeer hoog. Dat ze niet in de kraam van de heren 
van pas komen is 'n ander verhaal. Dit jaar nog zullen we lid zijn van de IFI.RY, 
de wereldorganisatie  voor radicale- en liberale jongeren. Een zeer  belangrijk platform 
voor geli jkgezinde jongerenorganisaties, dat ook onze leden direc te  voordelen ople
vert:  seminars,  zomerkampen, nieuwe contacten. Onmisbaar voor ons internationale 
werk. Kijk, wij bieden gewoon een goed product aan dat er lekker uitz iet .  De clubs 
die in politiek jongerenland jarenlang de dienst hebben u i tgemaakt zien 
c lientenverlies: ons product verkoopt immers steeds beter .  Bang voor het verlies van 
de s ta tus  quo wordt vervolgens niet het product,  maar de verpakking aangevallen. 
Goedkoop, m aar te verwachten."

B.v.U.
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JONGE DEMOCRATEN
1984: Tegen de 
stroom in

ZATERDAG 15 OKTOBER 1983 
In Hotel Smits in U trecht  besluit een 
groepje mensen tot installatie  van het 
volgende bestuur van de vereniging Jonge 
Democraten-in-oprichting: Paul Hulst,
Pe ter  de Vries, lngrid Kalkhoven, Hein 
Jaarsnra, Bram van Uchelen, Henk Siepe 
en René Maller en Jos Koeleman.

ZATERDAG 21 JANUARI I984 
Na lang twijfelen besluit het D66 con
gres, bijeen te  Biddinghuizen, dal gezien 
de belangrijke vorderingen sinds oktober, 
een eigen jongerenorganisatie  kan worden 
opgericht  onder de naam Jonge Democra
ten. Feest!

VR/ZA/ZO 27-28-29 JANUARI 1984
De bestuurscommissie s tampt in twee 
keer vierentwintig uur (in Andijk!) een 
verenigingsstructuur, beginselverklaring 
en onderti tel in elkaar. Als oprichtings
datum voor de JD wordt 3 maart 1984 
vastgesteld.

ZATERDAG 18 FEBRUARI 1984 
De alle reerste  DEMO komt uit en het 
logo van de Jonge Democraten wordt 
goedgekeurd.

ZA/ZO 25-26 FEBRUARI 1984 
De JD i.o. belegt in Valkenburg een in - 
ternationale jongerenconferentie  met ver
tegenwoordigers van zusterorganisaties 
uit practisch heel West-Europa.

ZATERDAG 3 MAART 1984 
Oprichtingscongres Jonge Democraten 
in Eik & Linde in Amsterdam. Vaststel
ling van de S ta tu ten .  Toespraken van Er- 
win Nypels, Bob van den Bos en Maarten 
Engwirda. De leden van de bestuurscie 
worden gekozen tot Landelijk Bestuur 
van de Jonge Democraten. Geanimeerd 
JD-diner in de binnenstad.

ZATERDAG 3 MEI 1984 
De eers te  regio, Groningen, wordt opge
richt. Sprekers: Jan Vis en Paul Hulst.
Het verse regiobestuur presenteert  zich 
apetro ts  in de DEMO.

ZATERDAG 26 MEI 1984 
De eerste  themadag van de Jonge Demo
craten  in Hotel Hof van Holland in Hil
versum. Europa is het onderwerp. Doeke 
Eisma, toen Europees D66 lijsttrekker 
sprak en met DJD en NLYL werd een 
verklaring getekend.
De JD te l t  zo'n 300 leden.

JUNI 1984

D66 verliest beide zetels in het Europese 
Parlement.  De situstie  wordt steeds uit- 
zichtslozer: nauwelijks kiezers en nog
minder leden. De JD s ta r t  haar 'Het 
Gaat Uitstekend' campagne.

ZOMER 1984

De JD begint flink te  groeien. De werk
groepen van het Politiek Bureau beginnen 
te  lopen. Stickers,  info A4tjes en poster
tjes komen uit. De JD komt regelmatig  
in het nieuws. Middels de DEMO wordt 
gediscussieerd over het wel of niet vrij
zinnig democraa t  zijn.

DINSDAG 7 AUGUSTUS 1984 
In Sit ta rd  richt zich de Regio Limburg 
op. Bram van Uchelen sprak over de toe
komst van de Jonge Democraten en pleit
te voor 'n onafhankelijk D66.

ZATERDAG l SEPTEMBER I984 
In Eik & Linde houdt de JD een them a
dag over jonge buitenlanders met v e r te 
genwoordigers van belangengroepen en 
uit de politiek. De eers te  PB-nota z ie t .  
het levenslicht

J 3 TOT EN MET I5 SEPTEMBER 1984 
Vijfentwintig JD-ers nemen voor Fl. 25,- 
deel aan de a lle reeste  Straatsburgexcur-  
sie. Lichte deukjes sieren na afloop de 
gehuurde busjes.



WOENSDAG 17 OKTOBER 1984 
In SSRA wordt onder zeer grote  belang
stelling de Regio Groot-Amsterdam opge
richt.  Ernst Bakker sprak over aktuele 
polit iek en de rol van de JD.

ZA/ZO 10-11 NOVEMBER 1984 
Tweede ALV in Ridderhofstede Rhijnau- 
wen. Jan Glastra van Loon debatteerde  
met Marcus Bakker over 'rationaliteit  
in de politiek'.  Ineke Lambers sprak over 
aktuele politiek. Het congres besloot tot 
aanname van de beginselverklaring. Hein 
Jaarsm a werd tot voorzit ter  gekozen.
In het LB kwamen nieuw: Pe ter  Launy, 
Hans van Dalen, Marcel Veloo en Ruud 
van der Steeg.

ZA/ZO 17-18 NOVEMBER 1984 
Tweede LB-weekeinde. Laatste  toebereid
selen subsidieaanvraag. Vaststelling akti-  
vite itenprogramma 1985. Beleidslijnen 
vastgesteld. De JD te l t  600 leden.

1985: Oe daad 
bij het: woord

FEBRUARI
Er wordt als wilden gewerkt aan m ate r ia 
len en organisatie  voor de voorgenomen 
maandenlange leden wervingscampagne
'Maak Kennis Met De Jonge Democra
ten '.  De hoop is in mei duizend leden 
verzameld te hebben. Tijdens 'n LB ver
gadering komt het verlossende telefoon
tje: de minister van WVC heeft  besloten 
de JD over 1985 een aanvangssubsidie 
te  geven. Het LB houdt, bij gebrek aan 
champagne, een bessengenever gevecht.

In Den Haag timmeren de voorz it ter  en 
de perschef een kantoortje.  De JD haalt 
week-in week-uit de pers.

ZATERDAG 2 FEBRUARI 1985 
Themadag informatiemaatschappij  in Rot
terdam, met Walter Zegveld, Paul Hulst 
en Ruud Ketelaar.

Het kaderblad ORGI komt voor het eerst 
uit onder auspiciën van de VVO.

MAART 1985
10000 folders en duizenden stuks ander 
in lorm atie-  en p romotiemateriaal is over 
het land verspreid. De campagne is voor 
enkelen 24 uur per dag werk geworden. 
De nieuwe leden stromen binnen. De im
pulsen leiden tot snelle oprichting van 
nieuwe regio's.

ZATERDAG 23 MAART 1984 
De Regio Rijnmond wordt opgericht in 
Sociëteit  Koinoonia in Amsterdam. Spre
kers: Doeke Eisma en Bram van Gehelen.

ZATERDAG 30 MAART 1985 
Twee oprichtingsvergaderingen. In De 
Hoogardie in Tilburg spreken Hein Jaa rs
ma en Dick Tommel bij de s ta r t  van de 
Regio Brabant en in de Geertrudeskapel 
in Utrecht Maarten Engwirda, Bram van 
üchelen en Herman Kernkamp op de ee r 
ste  ARV van de Regio Utrecht. In 
Utrecht wordt ach tera f  'n stevige borrel 
gedronken.

De Jonge Democraat VVessel de Jong 
wordt door de Sovjet-autoritei ten  het 

land uitgezet tijdens een studiestage in 
Moskou wegens een opgehangen reclam e
poster van het s igaret tenm erk WEST 
( 'L et 's  go West !'). De JD krijgt haar 
eigen kleur: bordeaux en gelijkgekleurde
sweaters.
De DEMO, inmiddels uitkomend in 'n op
lage van 1200 exemplaren, wordt verrijkt 
met de personalinterest rubriek Vrije Ge
luiden.

APRIL 1985
Dankzij s te rke  aanwas en ruimere finan
ciële middelen begint de vereniging 
steeds meer 'smoel'  te krijgen. Er wordt 
keihard gewerkt op alle fronten om de 
positie definit ief te  veroveren. Een ge
combineerde advertentiecam pagne  in Uni
versiteitsbladen en d irect-m ails  aan s tu 
dentenhuizen is een succesvol init iatief.  
De JD maakt op vele fronten naarn als 
snelle doordouwer. De duizend ledengrens 
is gepasseerd, m aar dat weet nog nie-



mand: de uitslag wordt bewaard voor de 
derde ALV. Op donderdag 7 april sneuve
len ruiten op 'n Amsterdamse regiobor- 
rel. De DEMO lay-out moderniseert.

ZATERDAG 13 APRIL 1985 
In Hof van Holland (Hilversum) d eb a t te 
ren Michel Jager (VPRO), Jan Morrien 
(Yeronica), Hans Frankfur ther  (D66), 
Meindert Leerling (RPF) en Aad Kosto 
(PvdA) op de themadag Radio en Televi
sie. Meer dan 60 mensen vonden dat de 
moeite waard.

30 APR1L/5 MEI 1985
Stands op Koninginne- en Bevrijdingsdag 
in Amsterdam leveren t ientallen inschrij
vingen op.

ZATERDAG 11 MEI 1985
Oprichting Regio Gelderland. Pe rfec te  
organisatie.  Sprekers: Erwin NypeLs en
Hein Jaarsma. Bowlingcompetitie  in Mu- 
sis Sacrum (Arnhem).

ZA/ZO 18-19 MEI 1985
Een stampvolle congreszaal maakt een 
van de meest sfeervolle  ALV's tot nu 
toe mee. Arend Meerburg en Nico Schou
ten traden in debat over vrede en veilig
heid en 'n vertegenwoordiger van de Ara
bische Liga behandelde het Midden Oos
ten. Nieuw in het Landelijk Bestuur: 
Mareo de Ruiter,  Thea Kosian, Ernesto 
Braam. Onvergeteli jk cabaretoptreden.

De uitslag van de ledenwerfactie: 1279
Jonge Democraten. Dus meer dan een 
verdubbeling sinds november 1984.

ZA/ZO 13-14 JULI 1985
Derde Landelijk Bestuursweekeinde. Lang 
en warm. De twee dagen stonden in het

teken van het diepgaand doorspreken van 
het beleid per portefeuille  en een discus
sie over 'de toekomst van de JD 1. Er 
sluimert een conflictje  met enkelen in 
het HB van D66. Het act iv ite i tenprogram 
ma voor het najaar van 1985 wordt vast
gesteld.

JÜLi/ALGLSTLSS 1985
Voorbereidingen voor on deelname aan 
het Wereldjeugdfestival in Moskou. Voor 
de JD gaan Hein Jaarsma, Ernesto 
Braam en Rente de YVeerd. Albert Hoff 
maakt deel uit van de 1FLRY delegatie.  
Als enige grote  PJO besloot de JD in 
de Nederlandse delegatie  deel te nemen, 
hetgeen een maximale garantie  aan profi
lering inhoudt. Veel pers; de snevende 
Waarheid meldt dat "de keurig in col
bert gestoken" jonge Demo's het fest i 
val uiterst  kruiseh volgen en Ernesto 
verschijnt voor tekst en uitleg in het 
NOS-journaal. De JD-ers filmen o.m. hun 
bezoek aan Irina Grivnina, dat later door 
de EO wordt uitgezonden. Grivnina mag 
enkele maanden later  eindelijk naar Ne
derland komen.
Tijdens de introductiedagen aan de Uni- 
versite iten wordt ac t ie f  geworven.

MA t/m VRIJ 14-18 OKTOBER 1985 
Vijftig JD-ers voor 250 piek een week 
naar Berlijn. Een intensief politiek en 
cultureel programma stond geprogram
meerd en werd gerealiseerd, waaronder 
avonden met de FDJ en J ungdemokraten 
en een borrel bij de Nederlandse ambas
sadeur in Oost-Duitsland. Het één jarig 
bestaan van de regio Grooi-Amsterdam 
werd de 17e gevierd met Berliner bollen. 
Uitmuntende sfeer. Dodelijk vermoeid 
wordt de terugreis grotendeels slapend 
doorgebracht:  de laats te  nacht hadden
maar weinigen hun bed gezien.

ZATERDAG 26 OKTOBER 1985 
Themadag Sociaal-Economische politiek 
in Utrecht met Erwin Nypels, Huub Ja- 
cobse, Wim Dik, Job de Haan en Frans 
Moor. Sterke nota van onze werkgroep.

ZA/ZO 21-22 SEPTEMBER 1985
Introductieweekeinde in Bunnik (Rhijnau- 
wen), voorafgegaan door uits tekende ba
siscursus. Nadere kennismaking met de 
JD en haar ac t iv ite i ten  in vogelvlucht.  
Zaterdagmiddag Suzanne Dekker over het
functioneren van de Tweede Kamer en 
emancipatie .  Introductie van plaats en 
idealen vrijzinnig democratie,  afgerond 
door een vlammend betoog van twee uur 
vah Erwin Nypels, goed voor een staande



ovatie. Uiterst  woelige nacht. Zondags 
mini-cursussen en materialenverkoop. 
Verstoorde re la t ie  met de leiding van 
Rhijnauwen, maar zeer geslaagd.

ZATERDAG 9 NOVEMBER 1985
Vierde ARV in Utrecht.  Rommelig en 
ui ters t  inproductief.  Sterk cabaret .  Huis
houdelijk deel doorgeschoven naar ex tra  
te houden congres. Nieuw in LB: Hendrik 
Boogers, Judith Baljet, Rengert  Elburg.

het Vlaams Cultureel Centrum. Ruim 
tachtig  aanwezigen, een pitt ig debat.

WOENSDAG 19 MAART 1986
De JD houdt 'n enquete  onder meer dan 
1200 kiezers naar de wenselijkheid van 
een gekozen burgemeester .  Ruim 60 % 
blijkt ervóór.

De JD-aanhang . wordt thans definit ief 
als "yuppies" bestempeld.

1986: De grote 
verwachting

Het Landelijk 
Bestuur

ZATERDAG 18 JANUARI 1986 HET LANDELIJK BESTUUR 1983-1986
Uitstekende Regiobestuurdersdag in Hil
versum. Traditioneel gezellig JD-diner.

ZATERDAG 22 JUNI 1985
Eers te  Regiobestuurdersdag in Hilversum.
Nuttig.

ZATERDAG 1 FEBRUARI 1986 
Het extra  'huishoudelijke' congres. Spre
kers: Hans van Mierlo en Fred van der 
Spek. Geslaagd. Geen bestuursmutaties,  
wel U trecht  downtown-tour.

ZATERDAG 15 FEBRUARI 1986 
Oprichting van de Regio Friesland. Met 
wie anders dan Erwin Nypels ? En na
tuurlijk Hein Jaarsma. Grote  belangstel
ling. Jong, enthousiast  bestuur. Het was 
in Sneek.

ZATERDAG 22 FEBRUARI 1986 
Themadag Politiek en Verslaggeving in 
Hilversum. Zeer in teressante  dag met 
Hans Knoop, Wim Klinkenberg, Suzanne 
Bischoff en Dirk van Egmond.

MA/WO 17-19 FEBRUARI 1986 
Straatsburgexcursie.  Ondanks rampen vol
gens de deelnemers toch weer fan tas
tisch. Twintig deelnemers.

FEBRUARI 1986
De ledenwerfcampagne wordt dit keer 
begeleid door 'n team, bestaande uit Pe
te r  de Vries, Ruud van der Steeg en 
Bram van Uchelen. Veel m ateria len  en 
dankzij meer kader vaker aanwezig.

DINSDAG 18 MAART 1986 
Aan de vooravond van de G em eenteraads
verkiezingen is de JD veruit  de grootste  
jongerenorganisatie  in Amsterdam ge
worden. Dezelfde avond heef t  onze regio 
hèt hoofdstedelijke lijst trekkersdebat in

voorzitters  
Paul Hulst 
Hein Jaarsm a
vice-voorzi t te rs  organisatie
P e te r  de Vries
Ruud van der Steeg
Thea Kosian
Judith Baljet
vice-voorzi t te rs  politiek
Ingrid Kalkhoven
Marco de Ruiter
algemeen secretarissen
Hein Jaarsm a
P e te r  Launy
Hans van Dalen
penningmeesters
Henk Siepe
Ruud van der Steeg
secre tar issen  publiciteit
Bram van Uchelen
secre tar issen  scholing & vorming
Renë Muller
Hans van Dalen
Hendrik Boogers
secre tar issen  buitenland
Jos Koeleman
Ernesto  Braam
secre tar issen  werving & administratie  
Rengert  Elburg

DE EERSTE 2 JAAR...
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DEMO A ktueel

JD door de bocht
DOOR ERIC SPEE

VAN 19 TOT 21 FEBRUARI JL NAMEN TWINTIG JONGE DEMOCRATEN WEER DEEL 
AAN DE JAARLIJKSE STRAATSBURG-EXCURSIE ONDER AUSPICIËN VAN HENDRIK 
BOGERS. HIERONDER VOLGT EEN VERSLAG VAN DEMO-REDACTEUR ERIC SPEE.

Het begon allemaal heel mooi. Woensdag 19 februari,  's mor
gens vroeg, vertrokken twee busjes met Straatsburggangers ,  één 
uit Amsterdam (dat ook in U trecht  mensen zou oppikken) en 
één uit R ot te rdam  (met schrijver dezes aan boord); in Eindhoven 
zouden we e lkaar ontmoeten  en onze laa ts te  medereizigers in
stappen.
Tot zover ging het allemaal goed. Afgesproken werd dat ieder 
busje z'n eigen route en tempo zou rijden zodat we elkaar pas 
in S traatsburg  weer zouden zien. Ondergetekende nam vrolijk 
het stuur om dit pas in de buurt van Metz weer uit handen 
te geven. Een autorit  onder uits tekende omstandigheden die 
dwars door de Ardennen voerde. Tijdens een pauze in Luik werd 
een portie  overheerli jke, zeer Vlaamse fr ieten verorberd.
Nadat Steven van Schilfgaarde bij Metz het stuur had overge- 

: men begon het weer s lech ter  te worden. Ook werden we voor 
de keuze gesteld de Peage (de tolweg, vergelijkbaar met de Nederlandse snelwegen) of 
de Route Nationale (iets dat meer op een provinciale weg lijkt) te  nemen.

, We kozen (gelukkig, maar hoezeer bleek la te r  pas) de Peage. Als snel sloeg het weer 
om. Wat begon als een aarzelend sneeuwbuitje werd, toen we Straatsburg  bereikten, een 
volwassen sneeuwjacht.
Met wat vertraging bereikten we ongeschonden ons logies: een jeugdherberg. Het andere 
busje was nog niet aangekomen. Vrijwel meteen bleek dat er meer aan de hand was dan 
een onschuldige vertraging. Er lag een boodschap met het verzoek één of ander obscuur 
plaatsje te  bellen. Dat eenmaal gedaan werd de ware to td rach t  snel duidelijk; ook het 
andere busje zag zich geplaatst  voor de keuze: Peage of Route Internationale.

AUTOBREUKELINGEN

Helaas werd de verkeerde keuze gemaakt. Ook zij kregen sneeuw en dit m aakte  het 
rijden op de smalle,  bochtige Route Nationale veel moeilijker dan op de Peage. Een onge 
-luk bleef dan ook niet uit. Een verkeerd ingeschatte  bocht, te  hoge snelheid en glad 
wegdek werkten samen om het busje met een flinke klap in de vangrail te  doen belanden. 
Persoonlijke ongelukken deden zich niet voor, ook de bestuurder kwam met de schrik 
vrij. Het busje ech te r  lag volledig in elkaar. Goede raad was zeer duur. Na hulp te  heb
ben gekregen van passerende automobilisten is men erin geslaagd het busje naar een na
bijgelegen dorpje, in de buurt van Nancy, te  krijgen. Daar zaten ze op goede ideeen te 
wachten.
Besloten werd ons busje naar de aulobreukelingen te laten rijden om ze alsnog naar de 
jeugdherberg te krijgen. Deze monsterklus werd op u its tekende wijze geklaard door S te
ven van Schilgaarde en Hendrik Bogers. Hein Jaarsm a (inzittende van het verongelukte 
busje) zou in het dorpje blijven wachten op een andere bus, die vanuit Nederland ge-
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bracht  zou worden, en de volgende dag naar Straatsburg  komen. Zo gezegd, zo gedaan. 
Om een uur of tien 's avonds vertrok ons busje uit Straatsburg.
Het gezelschap dat ach terb leef  bracht de avond op gepaste wijze door. Middernacht ver
s t reek  en een aantal aanwezigen begon op diverse wijzen nattigheid te  voelen: zou er 
ook met de reddingsexpeditie iets gebeurd zijn? Uw verslaggever bleef met een handje 
getrouwen op om de komst van onze mede JD-ers af te  wachten. Na een uur of drie 
was het zover: de ondanks alles in zeer vrolijke s taa t  verkerende reiz igers betraden op
glorieuze wijze (via het wc-raam, de deur zat  op slot) de jeugdherberg. We gingen met
vreugde in ons hart  naar bed.

EUROPEAN YOUTH CENTRE

De volgende ochtend had nieuwe verrassingen in petto: er was in 24 uur ongeveer een 
halve m eter  sneeuw gevallen, iets waar noch wij, noch de S traatsburgers  op gerekend 
hadden. Daarnaast  hadden we maar één busje om twee busladingen mensen in te vervoe
ren. Uit veiligheidsoverwegingen besloot Uw razende reporte r  zelf het stuur maar weer 
te  nemen, ook omdat andere rijbewijshouders nadrukkelijk verklaarden geen zin te hebben. 
De naam van dat gebouw is Palais de 1'Europe of, in het Nederlands: Huis van Europa. 
Het klinkt heel mooi.
We hadden afgesproken om om tien uur op het European Youth C entre  aanwezig te zijn, 
om daar over de doelstellingen van deze instelling ingelicht te worden. ' ~
Na Wijsenbeek kwam de heer Cornelissen van het CDA aan het woord. Hij maakte  een 
be te re  indruk en hem werden door ons vragen gesteld over zijn werk in het EP. Hierna 
was het tijd bij het gebouw van de Raad van Europa, het Palais de 1'Europe. De eerste  
ploeg was al te  voet op weg gegaan naar het European Youth C entre  dat daar gelukkig 
vlak in de buurt lag. Het leed was gauw geleden: de tweede ploeg werd te  bestemder 
p laatse  afgeleverd. Na een zeer vriendelijke ontvangst (ondergetekende werd voorzien 
van de beste  koffie die hij ooit in Frankrijk heeft  gedronken) kregen we een heldere 
en duidelijke uitleg over de doelstellingen van het EYC. in het kort: het EYC biedt in
terna tiona le  jongerenorganisaties allerhande facili teiten voor het houden van congressen, 
seminars,  trainingen e tc .

EUROPEES PARLEMENT IN ACTIE

Na een gemeenschappeli jke lunch werd het Europees Parlement bezocht,  de insteililng 
waar we 's morgens al per abuis op de stoep stonden. Bij het EP aangekomen werden 
we verwelkomd door een Nederlandse voorlichtingsambtenaar.
In goede handen van de voorlichter werd ons veel informatie  verstrekt .  Tijdens die voor
lichting dook opeens Hein Jaarsm a op, die het na een m arte lr i t  gelukt was een nieuwe 
bus in Straatsburg te krijgen. Hij werd onthaald op en welgemeend applaus.
Ook werden we ontvangen door een aantal Nederlandse Europarlementariërs, te weten 
Wijsenbeek (VVD), Cornelissen (CDA) en van den Heuvel (PvdA). Door deze mensen werd 
wat dieper op de bevoegdheden en de werkzaamheden van het EP ingegaan. Tussendoor 
werd ook het EP in act ie  bezocht,  nou ja... actie...
Een vergadering verloopt buitengewoon traag  en gaat schijnbaar over de meest triviale 
onderwerpen. Het luis teren naar de koptelefoons met simultaanvertaling was ech ter  heel 
leuk.
Over de avnd in S traatsburg valt verder weinig te vertellen: we zijn met z'n allen aan 
het stappen gegaan en dus was het heel gezellig.
Over de terugreis naar huis valt nog minder te vertellen: deze verliep voorbeeldig. Twee 
stops bij f r ie t ten ten  vormden het enige oponthoud.
Concluderend kan ik melden dat er op een zeer geslaagde reis teruggekeken kan worden, 
ondanks de problemen (die we allemaal met meer of minder inspanning opgelost hebben). 
Op de inhoudelijke kant van de zaak zal ik graag een volgende keer terugkomen.
Volgend jaar Parijs-Dakar!



DEMO
‘Het
je is is

wereld-
A ktueel

DOOR MARTIN VOORN

HILVERSUM. "NEDERLAND IS EEN KLEIN PLEKJE OP Dl 
WERELD, DEN HAAG IS EEN KLEIN PLEKJE IN NEDERLAND 
EN HET BINNENHOF IS EEN KLEIN PLEKJE IN DEN HAAG”.
ZO ONDUBBELZINNIG HEEFT DIRK VAN EGMOND VAN VE 
RONICA'S NIEUWSRADIO HET HAAGSE GEBEUREN GERELA 
TIVEERD OP EEN DOOR DE JONGE DEMOCRATEN GEORGA 
NISEERDE THEMADAG OVER POLITIEK EN VERSLAGGEVING.

Het forum was door griep drastisch uitgedund, maar toch werd 
het onder leiding van Eerste-Kamerlid  Suzanne Bischoff een 
geanimeerde discussie, niet name tussen de tegenpolen Hans 
Knoop (pr-adviseur, ex-hoofdredacteur van Accent en ex-Menten 
jager) en "stalinist" Wim Klinkenberg (l 'ree-lance journalist er 
v ice-voorzi t te r  van de Nederlandse Vereniging van Journalisten).
Hans Knoop, Wim Klinkenberg en Dirk van Egmond waren het <m i n  m u  dut net 
Haagse wereldje van de 150 politieke journalisten en de 150 Tweede-Kamerleden een 
beetje  "eng" en "benauwd" is. Knoop: "Journalis ten z it ten  teveel bij politici op schoot 
en andersom. De onafhankelijkheid en objectiv iteit  van de politieke verslaggeving komt 
daardoor in gevaar".

DOORZAKKEN

"En als een journalist  tot vier uur 's nachts met Flenk Vredeling doorzakt kan hij moei
lijk nog object ief  over die politicus schrijven. Wat te denken trouwens van politieke 
journalisten die aangenaam verpozen in het vakantiehuisje van Relus ter  Beek? Dat is 
toch te gek", aldus Knoop, die zich direct daarop tot fan van Vara's radioprogramma 
In de Rooie Haan verklaarde. Omgekeerd kon het publiek tot zijn s tomme verbazing 
Klinkenberg De Telegraaf horen prijzen, vanwege de "duidelijkheid". De toeschouwers 
hielden het toch maar op de NRC.
De voormalige hoofdredacteur van het ter  ziele gegane Accent trok fel ten strijde tegen 
Klinkenbergs voorkeur voor "geengageerde" politieke journalistiek. "Feiten zijn heilig", 
aldus Knoop. Klinkenberg repliceerde daarop met: "Wat zijn feiten, niemand is objectief.  
Journalis tiek is een middel om de maatschappij te hervormen. Veel gevaarli jker voor 
de democrat ie  is die grijze brij van commerciële  eenheidsworst"

Tussen het verbale geweld van Knoop en Klinkenberg s traalde  Van Egmond een "ik doe 
gewoon mijn werk"-houding uit. Hij vindt overigens dat politieke journalisten weinig origi
naliteit  aan de dag leggen. "Als negen journalisten ach ter  politicus a aanlopen is het 
goed als een journalist eens het lef heeft  naar politicus b te  gaan. Maar als je de poli
tieke rubrieken ziet lijkt het allemaal op elkaar".

CHANTABEL

De stell ing dat de journalist iek veel te  afhankelijk is van "Het Kapitaal" (Klinkenberg) 
bracht Knoop e r toe  op te merken dat een journalist  zich alleen in oorlogstijd nergens 
wat van aan hoeft te  trekken. L a ter  moest hij deze stell ing zelfs inslikken; ook dan
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blijft  de journalist  namelijk afhankelijk. En chantabel kan een journalist  ook worden, 
maar het forum was het erover eens dat het met de chantabilite it  van de parlementaire  
journalisten in ons land wel meevalt.
De zaal had bepaald waardering voor het met leuke anekdotes verluchtigde verhaal van 
Klinkenberg, maar VVD-stemmer Hans Knoop kreeg toch meer steun. De uiterst  aimabe
le " laa ts te  stalinist  van Nederland" Klinkenberg werd bijvoorbeeld krachtig  tegengesproken 
door een jonge vrouw: "Ik wil mijn eigen conclusies kunnen trekken naar aanleiding van 
een feitelijk verslag van de journalist".
Met mensen als Knoop en Klinkenberg in hel forum was het niet verwonderlijk dat de 
schrijvende journalistiek de boventoon voerde. De politieke verslaggeving op radio en t e 
levisie werd nauwelijks aangeroerd. En dat terwijl de politici bepaald niet  ten onrechte 
juist geilen op een optreden in hel NOS-journaal, al was het maar een handjevol secon
den. De tv-show van Ivo Niehe, om maar iets te noemen, is u i teraard  ook prachtig. 
Neerlands opper-opiniepeiler Maurice de Hond, en die kan het weten, ste lt  dat de poli
t ieke journalistiek (natuurlijk) een grote invloed op de kiezers heeft .  En vooral televisie 
speelt  daarbij volgens de Hond een belangrijke rol. Hij acht het voor D66 van levensbe
lang om regelmatig op de buis te verschijnen. Hans van Mierlo zou in Veronica's RUR 
bijvoorbeeld "zomaar" 2 zetels extra  verdiend hebben.
______________________________________________________________________ M.V.

JONGE DEMOCRATEN
DOEN HET
V R I J Z I N N I G .

DEMO
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‘M01LY’ GLERTSEMA 
SCHtlTO PATIJN 
GLASTRA van LOON 
MATEHAN
VOORZITTER Henk Zeevalking

VVD

PVDA

D66

Ti jdens iedere campagne w ord t  weer de vraag geste ld 'w a t  z i jn  de mogel i jkheden om 
een kab in e ts fo rm a t ie  beter en gestroom l i jnder  te laten ver lopen? '.  Een LB-commiss ie  
heeft  over deze vraag en daarmee samenhangende vragen nagedacht en heef t  een aantal 
conclusies op papier gezet, T i jdens de themadag zal dan ook de N O TA 'K A B IN E T S F O R 
MATIE '  door deze mrmssie WOrden openbaar gemaakt en aangeboden. Juist in deze 
spannende verk iez ing  ,d met de daarop volgende fo rm a t ie p e n o d e  is een themadag over 
d i t  onderwerp een must voor iedereen die zich op d i t  gebied w i l  o r iën te ren .
Het gemeentemuseum is vanaf Hol landsspoor te  bere iken met t ram  10 r ich t in g  'S ta ten 
kw ar t ie r  en vanaf Centraa l s ta t ion  met t ram  4 r ic h t in g  K i jkdu in .

Gemeentemuseum,
Den Haag. (Johan de Wittlaan 5)

TOEGANG GRATIS.



DEMO__________ Dames
JD-sters over poli
tiek en emancipatie

OUD-VICE VOORZITTER ORGANISATIE 
LID WERKGROEP BUITENLAND

Juist  de JD is het soort organisatie waarin iedereen de 
kans heeft  om zich te ontplooien.
Na gesprekken met diverse vrouwen bleek mij dat er, 
zelfs in de JD, toch nog drempels waren of zijn. Om daar 
wat aan te doen heb ik -in overleg met het LB- de regio 's 
opgeroepen om zich wat intensiever met de vrouwelijke 
leden bezig te  houden met behulp van een , daar speciat  1
voor aangestelde, contactpersoon.
De regio 's reageerden daar goed op en binnen redelijke 
tijd werden er dergelijke mensen aangesteld. Helaas bleef 
het daarna wat stil en daarom stelde judith  Baljet voor 
om een werkgroep op te richten die zich intensief met 
deze zaken zou bezighouden. Al snel werden een aantal 
vrouwen bereid gevonden orn deel te  nemen en zo hebben 
wij in een smakelijk etablissement de eers te  vergadering 
gehouden.
Dat gaat werken!

ACTIEF IN DE REGIO GROOT-AMSTERDAM

Ikzelf heb alt ijd al interesse gehad in de politiek. Ik wilde 
eigenlijk alt ijd  al graag meepraten, inspraak hebben in 
belangrijke beslissingen die ons allemaal aangaan. Alles 
wat in de politiek geregeld wordt, heeft  steeds direct ge
volgen voor mijn eigen privéleven en mijn toekomstig be
roepsleven.
Ik had over al die regelingen wel een eigen uitgesproken 
mening, over hoe dingen anders zouden kunnen enz. Maar 
heel lang kwam het niet in mij op om zelf iets act iel  
te gaan doen, to tda t  iemand mij a t tendeerde  op de Jonge 
Democraten. Binnen de JD vind ik nu de mogelijkheid om 
te  leren hoe ik me kan oriënteren op bepaalde onderwer
pen en hoe politieke organisatie  en besluitvorming in de 
prakti jk werken. Daarbij ontdekte  ik steeds meer dat het 
allemaal mensenwerk is, dat wil zeggen, jij, ik, de buur
man zijn ook in s taa t  om een woordje mee te spreken, 
invloed uit te  oefenen. Ik hoop dat langs deze weg nog 
meer mensen en vooral vrouwen gestimuleerd zullen worden 
om net als ik de stap te zet ten  zich meer op politiek 
te  richten.
Het gaat ons allemaal tens lo t te  persoonlijk aan.

26)
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MEDEWERKSTER DEMO
ACTIEF IN DE REGIO GROOT-AMSTERDAM

Ik ben al enige tijd lid van de JD en zit sinds november 
'85 in de werkgroep Amsterdamse politiek. Door middel 
van deze werkgroep kan je heel direct met de (gemeente-) 
politiek bezig zijn en krijg je een goed beeld van de ma
nier waarop de gemeente  werkt en beslissingen worden 
genomen. Naast deze werkgroep zit ik ook in de "vrouwen- 
participatiegroep '1 van de JD. Ik vind het belangrijk dat 
vrouwen ac t ie f  zijn in de politiek, omdat de politiek hèt 
middel is om invloed uit te oefenen op besluiten die voor, 
in dit geval, vrouwen van belang zijn. Het is dus noodza
kelijk dat er vrouwen politiek ac t ie f  zijn.
Binnen de Jonge Democraten  zie je dat dat de laats te  
tijd sterk toeneem t. In de besturen, werkgroepen, op de 
congressen, bij de DEMO. Kortom: overal.

V1CE VOORZITTER ORGANISATIE
Ongeveer zes jaar geleden raak te  ik geïnteresseerd in poli
tiek. Door me aan te sluiten bij een politieke jongerenorga 
-nisatie  had ik de kans om meer hierover te weten te  ko
men. Het gaat natuurlijk allemaal niet zo simpel als ik 
hierboven beschreven heb. Je moet je wel zelf actief op
ste llen want de informatie  komt niet zomaar naar je toe. 
Het blijkt dat er voor vrouwen een hogere drempel is om 
in politieke organisaties ac t ie f  te  zijn. De interesse is er 
vaak wel maar om één of andere reden komen vrouwen 
e r  vaak niet toe om echt ac t ie f  te worden. Binnen mijn 
takenpakket als landelijk VVO valt ook de coördinatie  van 
de vrouwenparticipatiegroep. Deze participatiegroep is opge 
-richt om juist vrouwen meer bij de politiek te  betrekken. 
We willen ons niet presenteren als een feministisch groepje .  
Ook niet als een pressiegroep binnen de JD. Vrouwen moe
ten geen sta tus apar te  hebben of krijgen. Ze hebben wel 
dezelfde rechten. Als groep willen wij proberen om ideeen 
aan te  dra .-gen die er toe kunnen leiden dat vrouwen die 
rech ten  ook gaan gebruiken en meer ac t ie f  worden.

En zo hoort 't  ook.

JUDITH
BALJET

UI) WERKGROEP SOCIAAL-ECONOMISCHE POLITIEK

Politieke act iv i te i t  is één van de manieren om je interesse 
in de maatschappij kwijt te kunnen. En dan ’n belangrijke. 
De beslissingen die "de politiek" neemt kunnen immers 
soms ingrijpende invloed hebben op onze leefomstandighe
den hebben. Meedenken en doen met en in de politiek is 
dus ook een manier om op die besluitvorming invloed uit 
te oefenen. Denken en doen kun je binnen de Jonge Demo
craten, want je krijgt er alle ruimte  voor. Geen vrijblij- 

maar een zaak van participeren, doorbijten

Informatie: 0 2 0 -8 8 1 6 4 2 .

JOSIIMTA



SCHERMEN
ACHTER DE SCHERMEN coördineert 
Edgar Hennis (21, internationaal recht 
in Leiden) de LB-commissie Kabinetsfor
matie. Op zijn geheel eigen manier.  Bo
vendien verschijnt hij veelvuldig van ach
te r  de schermen als auteur in de DEMO, 
over ui teenlopende onderwerpen, zoals 
s taa tsrech t ,  midden oosten of... de DE
MO zelf. Dat je als ac t ie f  JD-er hele
maal geen D66 lid hoeft te  zijn, heeft 
Edgar goed begrepen. De zelfstandigheid 
van de Jonge Democraten draagt hij dan 
ook een warm hart  toe.

ACHTER DE SCHERMEN is een slogan 
die bij u its tek past bij de Algemeen Sec
re ta r is  van de Jonge Democraten: Hans 
van Dalen. Tweedejaars bedrijfskunde in 
Rotte rdam , 21 jaar  en sinds 11 november 
1984 lid van het Landelijk Bestuur. Het 
archief, de coördinatie  van vergaderingen 
en een groot deel van 't  organisatorisch 
reilen en zeilen van de JD is bij hem 
in goede handen. Een taak die weinig 
naar buiten treden in zich draagt, maar 
van cruciaal belang is voor de vereni
ging. Zonder of met computer 1

Zeer ACHTER DE SCHERMEN: Je t  de 
Bussy. Acht keer per jaar  staan  e r  vier 
loodzware postzakken klaar: de nieuwe
DEMO, die naar leden en abonnee's  moet 
worden verstuurd. Die zakken moeten 
naar de hoofdstedelijke Oosterdokskade 
te r  distributie  door de PTT. Al vele ke
ren redde Je t  ons uit ui ters t  penibele 
s i tuaties door alt ijd  met auto voor DE
MO en LB en Amsterdams RB klaar te 
staan. Grote klasse, waarvoor we haar 
bijzonder erkentelijk  zijn !

(28)
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Niet zo ACHTLH DE SCHERMEN maar 
eigenlijk wel is natuurlijk de klus van 
Ruud van der Steeg (bijna economoom).
Van een chaotische puinhoop reguleerde 
hij de financiën van de JD tot een per
fect geheel, waarop boek valt te maken.
Een ruime bestuurservaring leidde er ook 
toe af en toe 'v liegende kiep' te moeten 
spelen op deelterreinen, waaronder de 
distributie van de toko-materialen,  DE
MO etc .  In mei 1985 werd 'ie penning
meester,  dus tol mei 1987 z it ten we in 
elk geval wat dat be tre f t  goed.

EN ZO VERGETEN WE NATUURLIJ 
Sleven van Sehillgaardo (M50 vertegenwoordiger), Marcel van den Heuvel (projectleider 
luj MbO voor de JD), Constant van Vuuren (RB-iid in Gelderland, zo’n beetje  kampioen 
loden werven), Rongen Elburg (ledenwerving en administratie),  on tze t tend  veel huidige 
en ex-regiobest uurders die \ ia|. enorm veel lijd m de ID n ak en  Alben Hnff (voor 'n
hoop werk in het buitenland circuit), Pe te r  de Vries (geestelijk vader van onze regle
menten etc .) ,  Bob van den Bos (oud-HB lid van D66-doordouwer 1), het regiobestuur 
van Limburg (dat onder moeilijke omstandigheden toch doorzet) en al die anderen 
die het s lach toffer  worden van de wens om dit op papier te ze t ten  omdat ze 'r  niet 
bijstaan. Het s taa t  hier omdat het na een dikke twee jaar op z'n plaats is ook jullie 
te bedanken voor alle inzet en enthousiasme.

( I n g e z o n d e n  m e d e d e l i n g )

Young Europeans for Security
5 MEI MANIFESTATIE ‘EUROPESE VEILIGHEID’ 86
Met o.m.
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E. BRAAM
A. KOOIMAN
B. STEMERDINK 
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D66
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K een heleboel 'a ch te r  de schermers '.  Zoals

ACHTER DE SCHERMEN werken is bij
voorbeeld het uittypen van de DEMO-tek- 
sten. Telefoonboeken hoge stapels A4tjes 
ontsnapten inmiddels (sinds zomer 1985) 
aan de machine, dankzij Mirjam Atte-  
veld (21, lerares).
Geen eenvoudig werk: de handschriften
van de h.h. redac teuren  daargela ten, 
moet je ook nog met de hoofdredacteur 
kunnen samenwerken. Mirjam houdt vol 
en ook het tekstwerk van deze DEMO 
is weer voor een groot deei door haar 
verzorgd. Achter  de schermen onmisbaar.



DEMO Regiojournaal 
Uit de Regio
15 FEBRUARI WERD IN SNEEK, ONDER GROTE BELANGSTEL ING, DE JONGSTE RE
GIO VAN DE JONGE DEMOCRATEN OPGERICHT: FRIESLAND. DE RUIM VIJFTIG
AANWEZIGEN LUISTERDEN ONDER ANDERE NAAR D66 KAMERLID ERW1N NYPELS 
EN JD-VOORZITTER HEIN JAARSMA. EEN GEMIDDELD ZEER JONG BESTUUR GA
RANDEERT HET ENTHOUSIASME EN DE INZET DIE NODIG IS OM FFN REGIO VAN 
DE GROND TE KRIJGEN.

Voorzitter  Wen Duffels (17) van JD's noordelijkste regio ver 
wees in zijn toespraak naar de bijzonder snelle groei die di 

Jonge Democraten sinds het voorjaar van 1985 doormaken ("ex 
pansiedrift" , om bij zijn woorden te blijven) en merkte ook fijn 
t jes op dat de jonge leefti jd  van het Friese 'kader ' een goed< 
aanvulling geeft  op de doorsnee JD-er, die doorgaans studeer: 
of werkt en er al zo'n 22 jaar op deze aardkloot op heeft  zit 
ten. Tenslotte  brak hij een lans voor het Friese  cultuurgoed 
hetgeen daar een verplicht nummer schijnt te  zijn: zelfs di 
commissaris van de Koningin, toch zelf van zeer nederige (et 
Amsterdamse) komaf, bezoldigd zich af en toe, te  pas en t< 
onpas, aan 'n paar woordjes Fries. De Friese Regio van d< 
Jonge Democraten  zal dan ook Friesland/Fryslan geheten zijn.
Het vuurwerk kwam 15 februari u i teraard  van 'ons' Tweede Ka 
m er l id i de jm mer enthousiaste en soms opgewonden vrijzinnig liniiui : .u :  Liwm 
Oud-minister, voormalig directeur van het SWB en practisch ononderbroken Kamerlid 
sinds 1967 is zijn s taa t  van dienst en Nypels' populariteit bij de JD is ongetwijfeld te 
danken aan de manier waarop hij z'n boodschap brengt, maar ook aan wat hij zegt: 
een duidelijk verhaal,  practisch en dicht bij de mensen. Zo ook in Sneek, waar het in
middels beruchte  assenkruis weer uit de tas kwam en voorts onderwerp van mishandeling 
vormde. Geen ovatie  op de banken dit keer, wel een interview in de Haagse Post.
Hein Jaarsm a sprak over de rol van de Jonge De
m ocra ten  in de Nederlandse politiek en de rol van 
'n regio in de Jonge Democraten. Tenslo tte  kwamen 
aan het woord Karin Oele, f rac t ievoorz its ter  van 
D66 in de Friese S ta ten  en Riemke Bosch (voorzit
s te r  van de D66 regio Friesland). Het feministisch 
ka rak ter  van D66 daar werkt vooralsnog niet door 
in het JD-regiobstuur, want dat is geheel masculien 
van samenstelling.
Informatie:
Wen Duffels (voorzitter)
Tel. 05134- 1898.

ERWIN NYPELS



De grootste in 
Groot Amsterdam

DE GROOTSTE JONGERENORGANISATIE IN GROOT AMSTERDAM ! DAT WORDT GE
VIERD DOOR ALBERT HOFF (VOORZITTER) EN LANDELIJK BESTUURSLEDEN JU- 
DITH BALJET EN RENGERT ELBURG. NIET IN AMSTERDAM, MAAR IN BERLIJN.

VVD

Erwin Nypels tweede kamer D66 

Bonno van Dijk historicus
THEMAMIDDAG SB APRIL a.s. 
VRIJZINNIG DEMOCRATIE 
EN LIBERALISME
Smits Koffiehuis Amsterdam Aanvang 
Stationsplein 10 Centrum 14.00  uur ^



Onderzoek Jonge 
Democraten wijst uit
Landelijke 
politiek 
drukt stempel 
op stemgedrag

(Van een onzer verslaggevers)

ARNHEM- Uit de woensdag door 
dèJonge Democraten (JD) gehouden 
steekproef onder tachtig Arnhemse 
kiesgerechtigden blijkt dat 54 pro
cent zijn of haar stem heeft laten be
palen door de landelijke politiek.

De helft van de ondervraagden 
vindt dat een burgemeester gekozen 
dient te worden en driekwart wil di
recte invloed hebben op de samen
stelling van de regering, door bij
voorbeeld bij de verkiezingen aan te 
geven welke coalitie en premier ge
wenst zijn.

De Jonge Democraten, de jonge
renorganisatie van D66, wilde peilen 
in hoeverre de opvattingen van die 
partij zijn overgenomen. „De gelui
den die D66 al twintig jaar ver
spreidt, blijken door zestig procent 
opgevangen te zijn,” concludeert 
Aniel Bangoer van de JD. Dit cijfer 
heeft betrekking op de wil van de 
kiezers om hun invloed op de kabi
netsformatie te vergroten.

De peilingen zijn gehouden in de 
wijken Sonsbeekkwartier, Spijker
kwartier, Malburgen-Oost, Vreden- 
burg en Elderveld-De Laar. Een gro
te meerderheid van ondervraagden 
vindt dat buitenlanders ook mee mo
gen stemmen met de landelijke en 
provinciale verkiezingen.

Gelderland 
maakt Jt
ONDER LEIDING VAN VOORZITTER ANIEL BAN
GOER BLIJFT DE REGIO GELDERLAND VAN DE 
JONGE DEMOCRATEN HET UITSTEKEND DOEN. 
NIET ALLEEN WAT BETREFT LEDENAANWAS, 
MAAR OOK ZIJN ER VEEL ACTIVITEITEN.
Vrijdag 4 ’ april vergaderde Gelderland onder grote 
belangstelling in de Nijmeegse Stadsherberg. En 
op 19 m aart  hield de regio, net als de m eeste  an
deren, een enquete naar belangstelling voor en lan
delijke beinvloeding voor de gemeentepolitiek. 
Voor het verloop daarvan zie bijgaand verslag uit 
de Arnhemse Courant.
De bonus voor de re la t ie f  best 'scorende' regio, 
ingesteld door het Landelijk Bestuur om de leden
werving dit voorjaar onder de regio 's te stimule
ren, zou volgens welingelichte kringen, wel eens 
richting het Gelderse kunnen gaan. Maar: ook de 
Friezen maken 'n goede kans, want het gaat  om 
re la tieve  aanallen.  En hoewel het in Gelderland 
erg goed gaat kan er dus wellicht nog een schepje 
bovenop.
Het Regiobestuur is trouwens ook drukdoende met 
het vervaardigen van 'n eigen regioblad, in navol
ging van Groot-Amsterdam ('Vrije Zinnen'), Bra
bant ('Brachus'), Groningen ( 'Profie l’) en Utrecht 
('Vrijbrief'). Begin april rolde een eers te  voorzich
tige opzet in de bus, (nog) naamloos en zonder 
basis lay-out, maar het begin is er.
Informatie  over onze Regio Gelderland en kennis 
maken met het Regiobestuur kan door te bellen 
met:
Aniel Bangoer (voorzitter)
Tel. 085-254093.
Arnoud Wilod Versprille (secretaris)
Tel. 08819-72211.

ZONDER DONATIES 
GÉÉN DEMO.

GIRO

701386.



(Ingezonden mededeling)

Waar blijft onze regio in...
S W iN o iJ^G
H  A  A  R  L  E  M

Bel met Bob flntonisse: 023-359162.
★  ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★  ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ■ <

MATERIALEN
JD Sweaters per s tuk..................... Fl. 39,95.
JD Buttons per stuk............................ Fl. 1,-
JD FUPTOP ballpoints per stuk...FI. 0,50.
JD stickers vinyl per stuk..............  Fl. 0,25.
JD mini-stiokers op aanvraag per honderd.
JD bierviltjes per stuk..................... Fl. 0,50.
DEMO's per stuk los.......................  Fl. 2,50.
Nota Buitenlanders...........................  Fl. 3,-
Nota Informatiemaatschappij........  Fl. 3,-
Nota Radio en Televisie..............  Fl. 4,-

Nota Middenschool.......................  Fl. 2,50

Nota econom ie..............................  Fl. 4,90.

GIRO 70.13.86.

D w m e iJÊmJÊ wmmwfmÊm
TRIES HARDER, - s x

vervolg vanpag.13
Campagne
Perikelen
heden zodat ik na een half uur met het 
geruste gevoel dat ik in mijn voorgaande 
jaren op Aarde niets gemist had de thuis
reis kon aanvaarden.
Ik bleek net genoeg tijd in het dorp ver
daan te hebben om de historische gebeur
tenis van een gebroken bovenleiding mee 
te maken. Verbazend, hoe vol je twee 
bussen moet proppen om de inhoud van 
een kleine trein te transporteren. Onge
looflijk ook hoe slecht sommige wegver
bindingen in 's Neêrlands provincie zijn. 
Maar het meest leerzame van die tocht 
van krap een uur in een afgestam pte  
streekbus was nog om te constateren  
hoe tolerant ik ben ten opzichte van mijn 
falende medemens. Vooral toen ik vernam 
dat de e lektric ite itss toring  al na tien 
minuten was verholpen en dit de derde 
trein in het afgelopen uur was die op 
het station binnen was gekomen. Je 
vraagt je af waarom mensen nog naar 
een goeroe in India gaan om daar wijze 
lessen over zelfbeheersing te vernemen 
als je daar slechts lid van de JD voor 
hoeft te worden. En dat kost niets.

___________________ _________________________________________________________®



A genda

AKTIVITEITEN

L an d elijk  B estuur JD

Hein j aa rsm a  (voorzitter), 
Molenbeekstraat 18—III,
1078 XD Amsterdam.
Tel. 020-798713.

Marco de Ruiter  (VVP), 
Struisenburgdwarsstraat 100, 
3063 BV Rotterdam.
Tel. 010-144241.

Judith Baljet (VVO), 
Prinsengracht 769,
1017 JZ Amsterdam.
Tel. 020-262122. tst.155.

Hans van Dalen (Alg. Secr.), 
Boezem laan 37B,
3034 XD Rotterdam.
Tel. 010-332705.

Bram van Uchelen (SP), 
Molenbeekstraat 18-111,
1078 XD Amsterdam.
Tel. 0 2 0 - 7 9 8 7 0 . .

Ruud (PM),

„am.
Tel ' 356.

Ernesto Braam (SB), 
Herengracht 384,
1016 CJ Amsterdam. 
Tel. 020-226144.

Rengert  Elburg (SLWA), 
Nieuwe Herengracht 33, 
1011 RM Amsterdam. 
Tel. 020-247091.

19 en 20 april ZESDE ALV in de Grote Beer in 
Apeldoorn
26 april THEMAMIDDAG over vrijzinnig democra
tie  versus liberalisme, zie adv. op p. 31

1 mei BORREL REGIO GROOT AMSTERDAM (ie
dere eers te  donderderdag van de maand) in Eik 
en Linde, PI. Middenlaan 22 Amsterdam, om 21.00

2 mei ARV REGIO LIMBURG in café  Nationaal 
in Roermond, aanvang 20.00

2 tot 6  mei SEMINAR van Forum international 
over culturele samenwerking tussen Oost en West 
in T riéste  (It.) en Fiume (Joeg.). Info bij Jos Koe- 
leman (01820-39252) of Albert Hoff (020-457109)

3 mei THEMADAG KABINETSFORMATIE in Den 
Haag, aanvang 11.00. Zie advertentie  op p. 25
4 mei DISCUSSIE regio Brabant over politieke ver
nieuwing, Willem van Hornestraat 26, Eindhoven, 
aanvang 17.00. Info, Andre van Hooren, 040-118244

5 mei BORREL REGIO UTRECHT (iedere eerste  
maadag van de maand) in King Arthur aan de Oude 
Gracht in Utrecht. Aanvang 21.00 uur.
13 mei ARV GRONINGEN thema: Europa en Milieu 
met Doeke Eisma. In De Champignon, A-Kerkstraat 
2 0 , aanvang 2 0 . 0 0  uur.
13 mei BORREL REGIO RIJNMOND (iedere tweede 
dinsdag van de maand) in T heater  café  Plan C, 
Slepersvest 1, Rotterdam. Aanvang 21.00 uur.

21 mei VERKIEZINGEN
21 juni AFSLUITING POLITIEK JAAR JD-feest

Hendrik Bogers (SSV), 
Achterharingvliet  133,
3011 TD Rotterdam.
Tel. 010-330107.

LANDELIJK SECRETARIAAT 
Bezuidenhoutseweg 195,

I 2594 AJ Den Haag.
Tel. 070-858109.

En vele vele stands (bv. op 30 april in Amsterdam 
op het Rokin), fora e tc .  etc .

SLUITINGSDATUM volgende DEMO: 23 mei a.s.



UD WORDEN, WANT
het beste blad 
hebben we al e il .

zijn wij toch ,i,.
G R O O T S T E .
Wordt nu lid van de snelst groeiende en ontvang DEMO 
voortaan gratis thuis. ____________ W egknip

Naam__________________________________ M/V
Adres ____________________ Code
Plaats ___  ___ ____________
Geb. Datum_______________ Tel____________
OWil informatie 
O Meldt zich als lid

Lid worden van de Jonge Democraten kan wanneer je tussen de 12 en 27 jaar bent. 
Aan het lidmaatschap zijn geen kosten verbonden, maar de leden wordt wel regel
matig een vrijwillige bijdrage gevraagd.



Vrije
Geluiden

J u d ith  B aljet
Vanwege de vele commerciële mededelingen wat weinig GELUIDEN dit keer. +++ GERK 
OBERMAN: "Ik ben bijna geniaal". +++ De werkgroep Amsterdamse Politiek ontplooit 
zoveel act iv itei ten  dat het REGIOBESTUUR in het gedrang komt. Ha, een coup ! +++ 
Laats telijk troffen wij RENGERT ELBURG op 'n stoel onder de doesj. +++ Door veelvul
dig gebruik c.q. misbruik en stress-onbestendigheid heeft de 'looptelefoon' op Kasteel 
Molensloot het practisch begeven. Dat s temt goed overeen met de bewoners van het 
Kasteel. Overigens kunt U bij telefonisch contact  rustig blijven doorkletsen: dat vinden 
de heren lekker rustig. +++ PETER DE VRIES heeft nergens een motivatie  voor, ook 
niet bij zijn kascie-kandidatuur. En datgene van wat hij zegt dat in VRIJE GELUIDEN 
komt ontkent hij daarna. +++ 'Elk wat pils' s taat  er op de JD viltjes. En hoe moet het 
nou met die wijnkelder van HUGO VERSLOOT ? Zie overigens pagina 3. +++ Dit is dan 
alweer de zoveelste achterpagina met Geluiden, maar wei mijn laatste: Hoofdredacteur 
zoekt vakbekwame opvolger (M/V), tel.  020-798713. +++ MARTIJN LAUXTERMAN kwam 
laatstelijk in botsing met 'n horde Amsterdamse taxichauffeurs.  Dit na pogingen om fiet
sen van derden in de gracht te  plempen. +++ Dat was weer een leuke ARV Groot-Am- 
sterdam op 1 april. +++ Wie maakte  die grappige tekeningen op ons kantoor ? +++ Het 
gaat overigens weer hard: veertig leden per week-geen KATTEPiS ! +++ See you 21 juni.

fJtv§

De FLIPTOP. Het acute  einde van alle schrijfprobleme . ,‘..i ... ...
mechanisme zorgt voor een regelmatige inkttoevoer. Een ingenieuse techniek voorkomt 
vlekken in kleding (de 'fliptop').  Een brede clip zorgt voor bij de handheid en de hand- 
ligging is pe rfec t.  Bovendien is deze zeer modern gestylde Fliptop een stukje schrijfge
rei van blijvende persoonlijke waarde: diep bordeaux rood prijkt naam en telefoonnummer 
van 's lands snelst groeiende jongerenorganisatie op de zijkant.
JD-FLIPTOP ballpoint excl. verzendkosten... .. .......................................................................FL 0,50.

FORUM INTERNATIONA L
FORUM INTERNATIONAL, DE EUROPESE ORGANISATIE VAN LIBERALE EN RADICALE 
JONGEREN, ORGANISEERT VAN 2 TOT 6 MEI A.S. IN TRIËSTE, ITALIË EN FIUME, 
JOEGOSLAVIË, EEN INTERNATIONAAL SEMINAR OVER 'CULTURAL BUILDING 
MEASURE'. MET DEELNAME VAN WEST- EN OOST EUROPESE JONGEREN. GEÏNTE
RESSEERDEN VOOR DEELNAME AAN DIT SEMINAR (KOSTEN ƒ175.- VOOR REIS EN 
VERBLIJFSKOSTEN, ƒ150.- VOOR LEDEN) KUNNEN ZICH OPGEVEN BIJ JOS KOELE- 
MAN (TEL. 01820-39252) OF ALBERT HOFF (TEL. 020-457109).



JONGE DEMOCRATEN BEZUIDENHOUT- 
SEWEG 195 2 5 9 4 AJ DEN HAAG
JULI 1986 ACHT KEER PER JAAR

Port betaald (Port Payé)AMSTERDAM
D N P P 
HOGE DER A 10  
9 7 1 2 AC GRO N IN G EN

2 9

M A  l a a t s t e  
der liberalen

21 JUNI IS DE D AG  
DAT JE DE O V E R 
W IN N IN G  V IER EN
I V / I  y V  d j  |  G R O O T  S L O T F E E S T :
1 v  ■ JD derde jongerenorg.?



DEMO is het officiële orgaan van 
de vrijzinnig democratische jongeren
organisatie  Jonge Democraten. De 
uitgave geschiedt onder verantwoor
delijkheid van het Landelijk Bestuur 
van de vereniging. De verantwoorde
lijkheid voor de inhoud ligt bij de 
door het Landelijk Bestuur benoemde 
DEMO-reóactie.

HOOFDREDACTEUR 
Bram van Uchelen 

REDACTIE
Rengert  Elburg (Dagboek)
Marlina Elburg (Vrije Geluiden)
Eric Spee (Regiojournaal)
Arjen Ros (LB)
Elmer Klaasen 
Edgar Hennis
REDACTIE ME DE WERKSTER 
Mirjam Atteveld  
REDACTIEADRES 
Molenbeekstraat 18-111 
1078 XD Amsterdam 
Telefoon 020-798713

ADMINISTRATIE, ADRESWIJZIGING, 
ABONNEMENTEN 
Bezuidenhoutseweg 195,
2594 AJ Den Haag 
Telefoon 070-858109

DEMO verschijnt acht keer per jaar 
en wordt alle  leden gratis toegezon
den. Niet-leden kunnen zich abonne
ren voor een minimumbijdrage van 
Fl. 20,- per jaar. Het abonnement 
kan op ieder gewenst t ijdstip ingaan 
en wordt per boekjaar in rekening 
gebracht.  Losse nummers è Fl. 2,50 
door overmaking op giro 701386 in 
Den Haag.
Correspondentie  en kopij uitsluitend 
via het redactieadres.  Corresponden
t ie  inzake bezorging, adreswijziging
en en abonnementen uits luitend via 
het administratieadres.
De redac tie  behoudt zich het recht 
voor artikelen  en/of brieven in te  
korten naar eigen inzicht. Plaatsing 
be teken t  niet dat de inhoud de me
ning van de redac tie  to t  uitdrukking 
brengt.

ADVERTENTIES
ZS: 132x190mm. AP: x 100 %. Druk
klaar maken gratis.  Steunkleur: m eer
prijs op aanvraag (RD). Jaar:
1/1: 200,-; 1/2: 110,-; 1/3:
1/4: 75,-.  Telefoon 020

- 1 0 %. 
90,-; 

798713.

21.06.1986:
★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★

END-OF-THEzz :: CAMPAIGN- 
PARTY!

★  ZIE PAGINA 1 9 *



DEMO ________ ju li 86
21 juni maakt de JD 
een karweitje af

De grootste  en de minder groten. Daar gaat het bij de jongerenorganisaties ook om. 
Zorgvuldig manouvreerden NCRV en AVRO de Jonge Democraten  uit TV-gebeurtenissen 
met jongerenorganisaties.  Op protes ten  van de kant van het Landelijk Bestuur was het 
antwoord dat e r  werd gerekend met de groottes van de 'm oederparti jen '.  Ja, 2 0  lust ik 
er nog wel een. Club Veronica Cocktail op 17 mei j.l. deed het keurig, liet Hein Jaars- 
ma aan het woord -en meldde "er nog een op te  nemen" waarna onze fraaie viltjes in 
beeld verschenen. Ontluis terend was de Nieuwslijn uitzending op dezelfde d a g , ' waarin 
JS-ers,  CDJA-ers en JOVD-ers vragen mochten stellen aan Lubbers, Den Uyl en Nijpels. 
Ingestudeerde v rag en , ' verontachtzaming van de zelfstandigheid waar jongerenorganisaties 
zich zo vaak op beroepen. Den Uyl mompelde, Lubbers pareerde en Nijpels knipoogde 
en stak duimen omhoog. Kortom, de smaak van dooie vogeltjes. Jammer.
Groot, groter. 21 juni vieren we feest in Amsterdam (zie elders deze DEMO) en jij 
komt ook. Want dan maken we de winst van de JD in de afgelopen maanden bekend en 
zal, zo wordt gefluisterd, het CDJA vrijwel zeker haar derde plaats in grootte  verlie
zen. Want we hebben goede zaken gedaan. Zoals bekend krijgt de ac t ie fs te  regio een 
leuke financiële opsteker. Wélke regio, blijkt eveneens de 2 le.  Alleen daarom al is het 
d e .m oei te  waard 21 juni richting hoofdstad te  komen.
Wij verwelkomen bij deze trouwens één nieuwe DEMO klant (Marlina Elburg, Vrije Gelui
den, tel. 030-512164) en één verandering: het Regiojournaal s taa t  thans onder beheer 
van redac teur Eric Spee (tel. 03436-1478), die regioact iv ite iten  gaat verslaan, de ac tua 
liteit  bij houdt en aandacht besteedt aan bijzondere activ iteiten .  Vriendelijk verzoek aan 
de RB's: neem met hem con tac t  op bij public ita ire  wensen en voor de aet iv itei ten-agen- 
da. Voorts een woord van welkom aan- het adres van Arjen Ros, die als secre tar is  publi
c ite it  van de vereniging q.q. zit ting krijgt in de DEMO-redactie.  Rest ons tens lo t te  de 
tentamen-slachtoffers  van deze maanden, erg veel s te rk te  en succes toe te  wensen, ge
slaagde e indexamers van har te  te  fe liciteren (graag een uitnodiging voor je feestje  !), 
niet-geslaagden deelneming te betuigen (volgend jaar  beter) en allen u iteraard een bijzon
der inspirerende vakantie.

ZEIFS nis JE Dr PePPer DRINHÏ
Het bierviltje  kent èen lange geschiedenis.  Het werd geboren uit behoudzucht. En 
dat kan best een goede eigenschap zijn: het behoud van het goede. Het behoud van 
geloogd eiken, kostbaar beuken of duurzaam notenhout.  En het behoud van het vaak 
met moeite en ergernis verworven biertje. In s tamineetjes ,  maar ook thuis. i 
Het bierviltje  is langzamerhand ook 'n gewild verzamelobject.  Er zijn veel bierviltjes 
in omloop... ER IS ER MAAR EENTJE WAAR ECHT REKENING MEE WORDT GE
HOUDEN. Voor notit ies, het uitrekenen van de schade, het uitwisselen van adressen 
en telefoonnummers, het kwalificeren van alcoholica, het zenden van 'n veelbeloven
de boodschap is er nu een origineel Jongdemocratisch viltje, dat zich ook uits tekend 
kan vinden onder port,  sherry, droge martini,  bessengenever, 'n jonkie, Coke, Up, .jus, 
ouwe, Spa en zelfs Dr. Pepper. En behalve op hout ook op glas, spaanplaat,  plastic 
of marmer uit de groeven van Carrara .  VOOR 'N KWARTJE STEVIGE STEUN ON
DER VEELZIJDIGE VERSNAPERINGEN.

70! 386*701386*701386*701386*701386*701386*701386*701386*701386*701386*701386*

BRUSSEL.VIJF DAGEN VOOR Fl.175.- KAN NIET? ZIE PAGINA 237



Congres: midden
school van tafel

DOOR HANS VAN DALEN

HET ONTBRAK OP HET VOORJAARSCONGRES 1986 VAN DE 
JONGE DEMOCRATEN MAAR AAN EEN DING: VOORJAAR 
HET WEEKEND BEGON MET EEN MIEZERIG BUITJE, HET 
WAS WINTERS KOUD EN EINDIGDE MET EEN GEWELDIGE 
SLAGREGEN. MAAR VERDER WAS ALLÉS COMPLEET, RUIM 
HONDERD CONGRESGANGERS, LB-VERKIEZINGEN, STEEK
HOUDENDE RESOLUTIES EN DOORDACHTE MOTIES EN A- 
MENDEMENTEN, EEN UITSTEKENDE SPEECH VAN WOLFFEN- 
SPERGER, DE ONONTKOOMBARE CHINEES EN KING CORN 
EN EEN WAT VREEMD FEEST. DIT ALLES SPEELDE ZICH 
AF OP DEZELFDE PLAATS WAAR DE JD ZICH MINDER DAN 
EEN JAAR GELEDEN DEFINITIEF ONDER DE GROTE POLITIE
KE JONGERENORGANISATIES SCHAARDE.

ZATERDAG: DE JD DOET 'T WEER

Nu al tw ee  jaar  in vol bedrijf is de JD in s taa t  een prima congres te  organiseren, met 
bekende en ook nieuwe gezichten in de congresleiding. De voorz it ters  waren dit jaar 
P e te r  van Eijk, Elmer Klaasen en Josinta Sarkol die elkaar op routineuze wijze aflosten. 
De stemmingen werden bijgehouden in het R otte rdams door Gert Zwaai en in het Lim
burgs door Machteld Kusters,  ook de congresnotulen zullen tweetalig  verschijnen, in het 
Fries door Wen Duffels en in ABN door Marlina Elburg.
P e te r  van Eijk, die toch al vaker dit soort dingen gedaan heeft ,  kreeg al onmiddelijk 
na de opening van het congres te  maken met een probleem; één van de kandidaten 
voor de functie  van Secretar is  Publiciteit,  Eric Spee, was nog een laa ts te  maal zijn 
plicht aan he t  vervullen congresgangers van het s ta tion  op t e  halen m et zijn gehuurde 
auto.
Totda t  hij terug kwam werden eers t  wat huishoudelijke zaken afgehandeld. Het jaarver
slag over 1985 werd goedgekeurd en de kandidaten voor de kascommissie presenteerden 
zich. De ee rs te  motie, van het LB be treffende de aanvraaag van het IFLRY kandidaat- 
lidmaatschap, werd aangenomen. Hiermee kreeg Albert Hoff na een jaar  zijn zin, vorig 
jaar  nog werd een gelijkluidende motie van zijn hand verworpen.
Twee organisatorische moties van de regio Groningen waarin werd gepleit voor het vast
leggen van het JD-beleid in het algemeen en het Scholing & Vormingsbeleid in het bij
zonder (respectieveli jk moties "JD beleidsprogramma" en "Politieke vorming van jonge
ren") werden aangenomen.

NIEUWE PERSCHEF

Inmiddels was Eric  Spee teruggekeerd van het station en hij opende de verkiezingsstrijd 
met zijn tegenstander  Arjen Ros om de zetel van Secretar is  Publiciteit .  Beiden benadruk
ten  dat de JD nu in rustiger vaarw ater  te rech t  is gekomen en er  nu dus ruimte  is om 
een "inhoudelijker" publiciteitsbeleid te  voeren. Toch had het congres weinig moeite met 
kiezen, la te r  op de middag bleek Arjen met duidelijke meerderheid gekozen te  zijn als 
opvolger van Bram van Uchelen. Ook de kascommissie was aan vernieuwing toe, hierin 
werden bij acc lam atie  benoemd P e te r  de Vries, Gaston Siegelaer en Steven van Schilf- 
gaarde.

© ■ __________________________________________________________________________

DEMO________ A ktueel



Om twee uur begon de behandeling van de resolutie  Privacy, de ee rs te  motie die hierbij 
aan de orde kwam, was van de regio Groningen die de vrees uitsprak dat "voldoende 
kennis over dit onderwerp ook binnen de JD nog zou ontbreken" en dat de resolutie om 
die reden be ter  niet nu behandeld zou moeten worden. Het weerwoord van de indiener, 
het Landeljk Bestuur, hierop was te wijzen op de themadag Privacy in februari 1985 
en de herhaalde malen dat er artikelen in de DEMO verschenen zijn over dit onderwerp. 
Ook de ALV vond dat zij nu best kon beslissen over dit onderwerp en verwierp de motie 
Ondanks het fe it  dat het inderdaad een moeilijk onderwerp is, werd e r  toch flink gede
ba tteerd  over zeer  specifieke zaken. Verscheidenen JD-ers met kennis van het wetboek 
konden hun hart  ophalen in discussies over geschillenregelingen en wetsteks ten . De uitein
delijk belangrijkste  conclusies die uit de aangenomen resolutie spreekt is dat de Kamer 

i nu eens haast moet maken met de behandeling van de wet op persoonsregistratie  en de 
wet op polit ieke registers en dat iedere geregistreerde  zelf invloed uit kan oefenen -om 
zo geregistreerd  te worden als hij aanvaardbaar acht.

GERR1T JAN WOLFFENSPERGER

In de tussentijd was onze spreker al in de gang gesignaleerd, waar hij zich ophield bij 
de net aangereden wagens met koffie en thee  voor de middagpauze. La ter  in zijn speech 
zei hij dat een JD 'er  hem had toevertrouwd dat de feesten bij congressen altijd het 
leukste zijn, die was dus kennelijk de discussie over Privacy ontvlucht. Gerrit  Jan Wolff- 
ensperger opende zijn speech hiermee, maar zei ook wel degelijk de JD serieus te  nemen 
en had ook een gemeend verzoek om hulp. Hij m erkte  op dat D6 6  op dat moment in 
de polls een zetel  of acht scoorde en dat die aanhang vooral bleek te komen uit de 
groep van 25 jaar  en jonger. Zonder de oprichting van de JD had die groep nooit zo 
gemakkelijk aansluiting gevonden bij D66  en hij vroeg ons om hulp bij de standpuntbepa
ling door D6 6  bij jongerenzaken. Vervolgens ach t te  Wolffensperger het noodzakelijk om 
nog eens te benadrukken dat naar zijn mening D6 6  nu een volwassen parti j  is. Een poli-
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tieke parti j ,  en niet een  beweging, die als voornaamste doel heef t  binnen het huidige 
systeem te  s treven naar een andere politiek. De tweede doelstelling is de praktischer 
zaken (euthanasie , sociaal economische beleid, privacy etc .)  op eigen wijze in de Neder

landse politiek te  verwoorden. D6 6  heeft  daarbij een eigen identi te i t  -  sommigen noe
men ons Yuppies - die niet  voortkomt uit de verzuiling, en door het feit  dat ze onge
bonden is aan enige maatschappelijke stroming toekomst gericht is. Meer dan de andere 
parti jen toekomst gericht.
Tenslo tte  ging Wolffensperger in op de recen te  ontwikkelingen. De coalitie  dreigt onder 
de vijfenzeventig zetels te  zakken en lonkt nu al, wars van een "Staphorster variant", 
naar D6 6 . Onder grote teleurstelling van de aanwezige JOVD-gasten zei Gerrit  Jan dat 
CDA-VVD niet  op D6 6  hoeven te  rekenen bij de formatie.

Er waren dit keer weinig actueel politieke moties,  de ee rs te  over het vak maatschappij
wetenschappen (uit Groningen) werd ingetrokken ten gunste van een motie maatschappij
leer (uit Friesland) bij de resolutie Onderwijs. De tweede ging over de Fabeltjeskrant.  
Ten tijde van de indiening van die motie leek het erop dat de omroepen niet tot over
eenstemming konden komen over het uitzenden van de Fabeltjeskrant in het komende 
seizoen. Dat ve ron trus t te  de indieners, die opriepen het programma te behouden en of
wel iedere dag vijf minuten uit te  zenden ofwel twee keer in de week, maar dan twintig 
minuten lang. De NOS zou dit alles moeten financieren. Er ontstond heftige discussie 
waarbij alle sprekers de belangen van de kinderen wilden beschermen. Rochus van der 
Doef prees het programma als enige strohalm die de jeugd in Nederland nog heeft ,  toen 
het puntje  bij paaltje  kwam stemde hij tegen. De motie werd aangenomen, evenals een 
m otie  waarin de bemoeienis van de Marokkaanse koning Hassan bij de gem eenteraadsver
kiezingen s te rk  werd afgekeurd en waarin de regering wordt gevraagd overleg te  voeren 
m et Marokko of stappen te  ondernemen ais ze volhardt.
De laa ts te  APM werd nog net voor aanvang van het congres ingediend en ging over de 
Amerikaanse militaire  ac t ie  tegen Libië. Daarin wordt de VS opgeroepen haar excuses 
te  maken aan de EG om haar misleidende informatie  en gebrek aan consultatie .  Ook 
deze motie werd aangenomen.

MISTER DEMO ZWAAIT AF

In de tussentijd had de stemcommissie de s temmen geteld van de LB-verkiezingen en 
zoals gezegd bleek Arjen Ros gekozen. Voordat hij werd geïnstalleerd, nam Hein Jaarsma 
het woord om de scheidende functionaris toe te  spreken. Dat heeft  Bram van Uchelen 
geweten. Hein l ich t te  de ALV in over alles wat Bram de afgelopen twee en een half 
jaar  heeft  ui tgespookt, over de oprichting, het produceren van de DEMO, het hoofdste
delijk beraad op hun toen nog zéér kleine kamertjes.  Bij dit verhaal bood hij Bram 
achtereenvolgens aan: een  literf les Brouwersbier,  zes blikjes Brouwersbier, een fles jene-
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D em ocritus

Rijke Ouders

Terwijl wij Jonge Democraten  zaterdag 
19 en zondag 2 0  april j .1. rustig congres- 
seerden in Apeldoorn en daar een buiten
gemeen gezellig feestje  bouwden, bereik
te Democritus een nummer van de 'Drie
m aster ' ,  het ledenblad van de JOVD. 
Omdat ' l iberalen' altijd zo goed met el
kaar omgaan enzo (u kent dergelijke ver
halen wel) pes t te  het Hoofdbestuur vn 
de JOVD de redac tie  van de 'Driemas
te r '  een tijdje geleden weg (heisa op het 
JOVD-congres) en ging het b laa d je -z e l f  
maken. Is maar lastig tenslotte,  zo'n on
afhankelijk blad; een zwak bestuur kan 
altijd een s teuntje  in de rug gebruiken.
Tot mijn vreugde en verbazing t ro f  ik 
op pagina 12 van deze spreekbuis van 
het walhalla der jongliberalen he t  JD- 
vignet aan. Een onbekende grootheid had 
er ook een teks tje  onder gebreid (ano
niem, helaas).
Enkele c ita ten: "Ieder jaar  blijkt toch
een klein gedeelte  van de JOVD leden 
geen prijs meer te stellen op het lid
maatschap." "Het l idmaatschap van de 
JOVD kost ongeveer drie tientjes.  Dat 
van d e ’ Jonge Democraten is geheel gra
tis en zelfs telefonisch. De Jonge Demo
craten  hebben de afgelopen maanden een 
paar honderd nieuwe, gratis leden inge
schreven en roept nu luidkeels dat zij 
de snelst groeiende politieke jongerenor
ganisatie in ons land is. Zij hebben daar 
waarschijnlijk wel gelijk in. (...) De JD 
misschien de snelstgroeiende, de JOVD 
de grootste."
En zo mekkert  de één of andere Ed Ra
ket nog geruime tijd door. Zo goed als 
de JD is in slogans, is de JOVD in kin
derachtige afgunst.

Dat begon al bij de oprichting van onze 
vereniging, toen de JOVD impliciet te 
kennen gaf deze piraat in politiek jonge- 
renland allerminst leuk te  vinden. En de 
kift woekert,  nu het de JD zo goed 
gaat,  nog door.

Hoezo gratis leden ? Voor iedere Jonge 
Demoraat is geknokt en wordt geld ui tge
geven. Bij de JD te l t  een individueel lid 
mee, bij de JOVD heeft  ' ie  niet  eens 
one-man-one-vote. Het Landelijk Be
stuur van de JD gaai nooit uit e ten  op 
kosten van de leden, laat staan regio
besturen. Hoe dat bij de liberale colle
gae gaat,  vrage men maar es aan overge
komen JOVD-ers.
En bij de JD kost 'n congres maximaal 
15 piek all-in. De JOVD heeft  het lef 
haar leden (scholieren, studenten, werken
de jongeren !) Fl. 80,- of meer in reke
ning te  brengen.
Zeker, dat is hun zaak, waar Democritus 
zich verder niet mee bemoeien zal. Maar 
als we gaan zeiken ben ik niet te be
roerd dit soort feiten voor het voetl icht 
te brengen.
In haar kennelijke zenuwachtigheid over 
de snelle groei die de Jonge Democra
ten doormaken, heef t  het HB van de 
JOVD weer es een scheve schaats gere
den. Maar ach, heren, mocht u ooit nog 
es net zo slecht te rech t  komen als Ed 
Raket, dan helpt het zelfde middel dat 
nu uw politieke act iv ite i t  mogelijk moet 
maken: rijke ouders.
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ver en een fraai boek. De DEMO-redactie  legde daarna aan het congres uit hoe Bram 
het  zolang heef t  vol kunnen houden, zijn werkwijze, vonden ze, was zo glad als een pa
ling in een em m er snot. Voor de foto, die ik (HvD) mocht maken omdat Bram "ook wel 
eens een foto van zichzelf wilde", kreeg hij ook nog eens een hoge hoed op met daarop 
de teks t  "Mister DEMO" en een fraaie  bos ruikers van de redactie .

Na de borrel en de gebruikelijke jeugdherberghap, waarover ik zeer beledigende opmer
kingen heb gehoord dit jaar,  was het tijd voor het avondprogramma. Om het congres 
voor alle leden zo aantrekkelijk mogelijk te  maken en ook wat organisatorische zaken 
af te  handelen, was e r  's avonds eers t  overleg en p resen ta tie  geprogrammmeerd. Presen
ta t ie  van de werkgroepen, waarbij iedere werkgroep aan een  eigen ta fe l t je  inlichtingen 
gaf over de projecten waarm ee  ze bezig zijn. Deze manier van presenteren  heeft  veel 
nieuwe leden aangespoord in een werkgroep te  gaan z it ten .  Daarnaast was er overleg. 
Overleg tussen regionale penningmeesters en de landelijke penningmeester, overleg tussen 
een stel JD 'ers  uit Overijssel en de Secretaris  Ledenwerving en Opvang en de Vice Voor
z i t te r  Organisatie. De uitkomst van dit overleg zal de oprichting zijn van niet minder 
dan twee nieuwe regio's: één rond Zwolle en één in Twente. Ook de JD winkel was open, 
aan allerlei regiobestuurders en leden is materiaal  uitgedeeld, dat ingezet is bij de cam 
pagne.
Maar we hadden voor de rest  van de avond natuurlijk nog iets veel leukers.  Via Ernesto 
Braam (I.S) was een band gecharte rd  die on tze t tend  in de smaak viel, toen de stemming 
e r  eenmaal flink inzat stonden JD 'ers  zelf mee te  zingen. Ernesto  liet horen "een echte  
soulstem te  hebben", Andrew van Esch bleek geen l e t te r  te  kennen van de tekst van 
"Angie" en Ingrid Lackroy, die nog maar net een paar weken lid was, bracht met over
tuiging twee nummers, tot  algemeen genoegen.

ZONDAG: MIDDENSCHOOL VAN TAFEL

Na de inmiddels gebruikelijke uitspattingen, waarvoor die ene JD 'er  speciaal  gekomen 
was, verscheen er  toch een behoorlijk groot aantal JD 'ers  monter aan het ontbijt . Harry 
van den Dool werd slapende voor de ontbijtzaal aangetroffen, maar was niet meer in 
s t a a t  iets to t  zich te  nemen, Gert Zwaai heeft  hem m aar in bed gelegd. Het ontbijt  
m aakte  veel goed, er was naast king corn ook volkoren, dus iedereen was weer (redelijk) 
aanspreekbaar om te  beginnen aan de resolutie  Onderwijs.
De resolutie  Onderwijs was lang en van een andere opzet  dan gebruikelijk. Ze was opge
ste ld  als een teks t  en besloeg ruim één volgetikt A4-tje. Moties en amendementen  ging
en dan ook over zinnen, alinea's  en paragrafen en niet meer over overwegingen of u i t 



spraken. De resolutie  spreekt heel duidelijk het oordeel uit dat de Middenschool een aa r 
dige aanvulling is van het huidige onderwijssysteem m aar als zodanig geen vervanging 
kan zijn voor de onderbouw. Vanuit de regio Brabant was een motie geformuleerd die 
die rol wel aan de Middenschool toebedeelde. Het viel mij op dat de uitkomst van deze 
discussie al van te  voren vast stond. Er werd niet echt met a rgumenten geschermd, 
maar bleef beperkt tot voor of tegen. Uiteindelijk heef t  de motie het niet gehaald. O- 
verigens is ook een motie uit Friesland die heel sterk zijn twijfels uitprak over het nut 
van de Middenschool verworpen. De eers te  formulering door het Landelijk Bestuur bleek 
toch het meest aan te  sluiten bij de mening van het congres: voorzichtig in zijn oordeel 
maar duidelijk.

UIT DE HAND GELOPEN.
Het programma van het congres was al aardig uit de hand gelopen toen we aan het 
laa ts te  onderwerp begonnen. Doorgeschoven APM's van zaterdag, late  s ta r t ,  moties van 
orde en uitvoerige discussie over Onderwijs hadden ervoor gezorgd dat we veel te  laat 
begonnen aan de resolutie Huisvesting. Dat werd e ch te r  snel opgelost,  lukte het Elmer 
Klaasen in november de behandeling van S ta tu ten  en Huishoudelijk Reglement van de 
agenda te  gooien, nu was de beurt aan André van Hooren. Zijn motie die het LB op
droeg een nieuwe resolutie Huisvesting te maken en dus niet te  behandelen werd prompt 
aangenomen. Toen gebeurde er iets raars,  de ALV nu ontnomen de mogelijkheid om een 
standpunt in te  nemen over Huisvesting m aakte  aansta lten  een motie van Steven van 
Schilfgaarde - met min of meer dezelfde inhoud als de resolutie - aan te  gaan nemen. 
Met moties van orde is nog geprobeerd om die motie niet in behandeling te  nemen, 
maar dat werd niet toegestaan. Bij stemming bleek de motie aangenomen. De JD heeft 
dus nu een standpunt over Huisvesting maar zal op een komend congres door een resolu
tie een nieuw standpunt innemen.

Als afsluiting van het congres sprak Hein Jaarsma, er werden dit keer geen boude uit
spraken gedaan. Die deed Rengert Elburg, Secretaris Ledenwerving en Adminis tratie , 
hij kon ons verte llen  dat de JD haar repu ta tie  met vlag en wimpel hoog houdt. We zijn 
de snelst groeiende jongerenorganisatie , zelfs de JOVD moet dat nu na twee jaar toege
ven (lees de Driemaster  van April 19861). We zullen weldra de derde jongerenorganisatie  
zijn in Nederland, als je Den Haag dus wat te  zeggen hebt dan kun je gerust  naar onze 
congressen komen. Er wordt voortaan geluisterd naar de Jonge Democraten.

H.v.D.

Wat: besloot: het: congres?
Motie 1 a
Motie 2 a
Motie 3 a
Motie 4 V
Motie 5 a
Amendement 6 V
Amendement 7 a
Amendement 8 V
Amendement 9 V
Amendement 10 nb
Amendement 11 a
Amendement 12 ga a
Amendement 13 a
Amendement 14 V
Amendement 15 a
Amendement 16 V
Amendement 17 a

Resolutie Privacy a
Amendement 21 a
Amendement 22 ga i
Amendement 23 a
Amendement 24 a
Amendement 25 a
Motie 30 v
Amendement 26 v
Amendement 27 v
Resolutie Onderwijs a
Motie 18 i
Motie 29 ga a
Motie 19 ga a
Motie 20 a
Motie 53 ga a
Amendement 32 i
Motie 31 a
Motie 52 ga a

Benoemingen:
Secr. Publ: Arjen Ros.
Kascie: P e te r  de Vries (herk) 

Gaston Siegelaar 
Steven van Schilfgaarde

a= aangenomen 
v= verworpen 
i= ingetrokken 
ga= geamendeerd/gewijzigd 
nb= niet behandeld



DEMO Serie
Brussel, hoofdstad

DOOR ELMER KLAASËN

BELGIE IS EEN LAND VAN TEGENSTELLINGEN. AAN DE ENE 
KANT KUNNEN HAAR BEVOLKINGSGROEPEN HET NIET EENS 
WORDEN, STAAT HET ALS EEN NATIE OP SPRINGEN, AAN 
DE ANDERE KANT IS HAAR HOOFDSTAD DE ZETEL VAN 
BELANGRIJKE INTERNATIONALE ORGANEN. OVER DIE 
HOOFDSTAD GAAT DIT ARTIKEL. BRUSSEL; TWISTAPPEL 
VAN WALEN EN VLAMINGEN. BRUSSEL; HOOFDSTAD VAN 
EUROPA. DIT IS HET VIERDE ARTIKEL IN EEN REEKS OVER 
BRUSSEL, HET VERSCHIJNSEL BELGIE EN DE TAALSTRIJD.

BRUSSEL EN DE INTERNATIONALE ORGANISATIES.

Zoals gezegd draagt Brussel de bijnaam "hoofdstad van Europa".
Die naam verdient deze oude hofstad. Van de internationale 
organisaties die in Brussel hun zetel hebben zijn er twee van het grootste  belang. Aller
eers t  is in Brussel het Europese hoofdkwartier van de Noord-Atlantische Verdrags Orga
nisatie (SHAPE) gevestigd. Daarnaast is Brussel de zetel van de Europese Commissie, 
de "regering" van Europa. Ter controle van het werken van deze "regering" vergaderen 
ook de commissies van het Europese Parlem ent te Brussel. Hieraan dankt Brussel haar 
bijnaam.

BRUSSEL EN DE NAVO

Toen in 1945 de Duitse legers na zes jaar  bloedige strijd  eindelijk verslagen waren, was 
er een algemene wens naar vrede. De zojuist gevoerde oorlog, de beze tt ing  en onder
drukking van grote delen van Europa door een to ta l i ta ir  regime, moest de laa ts te  keer 
zijn. AI snel nam e ch te r  de spanning tussen de beide voormalige bondgenoten (de Vere
nigde Sta ten en de Sovjet Unie) de rm ate  toe  dat een nieuwe oorlog niet uitgesloten leek 
Wederzijds was e r  sprake van een groot wantrouwen.

De manier waarop de Sovjet Unie in de door haar bevrijdde landen omsprong met oppo
sit ie  groeperingen, m aakte  dat het Westen vreesde voor haar vrijheid. Of deze angst 
van het Westen te re ch t  was doet niet terzake. Deze angst was voor de meerderheid 
van de Westerse bevolking en beleidsmakers een real ite it .  De Sovjet Unie was duidelijk 
niet van plan weg te  gaan uit de door haar van het nazi-juk bevrijdde gebieden. De 
Duitse nazi-heerschappij werd vervangen door een nieuw to ta l i ta ir  bewind; dat van de 
communistische partij . Met dit voorbeeld voor ogen was de angst van het Westen minder 
uit de lucht gegrepen dan velen nu vinden. Hiermee wil ik niet zeggen dat de Sovjet 
Unie een boze duivel is die het Westen wil onderwerpen of dat die angst op stevige 
fundamenten berustte .  In 1948 was ze aanwezig en begrijpelijk, sindsdien zijn de tijden 
veranderd.

De NAVO werd opgericht in een klimaat van nooit meer oorlog en tegelijkertijd  de 
angst  voor een nieuwe als oorlogzuchtig dreiging ervaren in het Oosten. Het hoofdkwar
t ie r  van de Europese sec tor  werd te  Parijs  gevestigd. Van het begin af aan was Frank
rijk geen volgzame vazal van Washington. De Franse str i jdkrachten vielen dan wel onder 
het NAVO opperbevel, maar de Franse Middellandsezeevloot bleef daarbuiten. Dit was



de Gaulle e ch te r  nog te veel, in het streven van de Gaulle naar een zelfstandigere po
sit ie  var  Frankrijk was voor mil i ta ire  samenwerking in de NAVO geen 'Dlaats.  . .
F rankri jk ' t rok  rzich in 1966 terug dit t ie t  mil i ta ire  deel van de NAVO. Het Europese___
hoofdkwartier werd toen verplaats t  naar Brussel, waar het zich nog steeds bevindt.

DE EUROPESE GEMEENSCHAPPEN: HUN OORSPRONG

De oprichting van de EGKS, de Europese Gemeenschap voor Kolen en Staal (18 april 
1951 te  Parijs) wordt tegenwoordig vooral uitgelegd als een ee rs te  stap op weg naar Eu
ropese eenwording. Er speelde ech ter  een ander probleem, wat doe je m et  Duitsland? 
Na de Tweede Wereldoorlog tekende zich al spoedig een economisch herstel van het door 
de Westelijke machten b eze tte  deel van deze verliezer van de Tweede Wereldoorlog. 
Mede om deze redenen werd 18 april 1951 (verdrag van Parijs) de basis van de Duitse 
wapenindustrie, de kolen- en staalindustrie , onder internationaal beheer gebracht.  Samen 
met deze industrietakken van vijf andere Westeuropese landen werd zij ondergebracht 
in de EGKS. Dit is de reden dat het beleidsorgaan van de EGKS, de Hoge Autorite it,  
zeer vergaande bevoegdheden kreeg. Dat geldt eveneens voor de beide andere suprana
tionale organen van de EGKS, een parlementaire  vergadering en het Hof van Justi t ie .  
Groot Brittannie doet niet mee, de reden daarvoor is dat die bevoegdheden haar te  ver 
gaan. Toch zal Groot Brittannie hier spijt van krijgen.

Iets langer dan een jaar  la te r  (27 mei 1952) wordt nog een tweede verdrag getekend, 
het verdrag van de Europese Defensie  Gemeenschap (de EDG). Bij de oprichting van de 
EDG spelen dezelfde motieven een rol als bij de oprichting van de EGKS: het uitschake
len van een mogelijke toekomstige bedreiging door Duitsland. De Duitse herbewapening 
mag alleen tot stand komen als dit volledig is uitgesloten. Hoe kan dat makkelijker dan 
door het Duitse leger onder Europees bevel te brengen? Dit had moeten worden gekop
peld aan een Europese Politieke Gemeenschap, omdat milita ire in tegrat ie  natuurlijk niet 
kan zonder een vergaande onderlinge afstemming van het buitenlands beleid. Het voor

deel van de ui tschakeling van de Duitse dreiging weegt voor Frankrijk ech ter  niet op 
tegen het verlies van de zelfstandigheid op buitenlands politiek terrein.  De plannen gaan 
Frankrijk te  ver. 30 Augustus 1954 wijst het Franse parlement het EDG-verdrag af.

Dit sneuvelen van de polit ieke samenwerking en militaire  in tegrat ie  betekent  niet  het 
einde van pogingen te komen tot een nauwere Europese samenwerking. Twee nieuwe ver
dragen worden ontworpen. Het ene voor economische integratie ,  het andere voor samen
werking op het gebied van atoomenergie. 25 Maart 1957 worden beide getekend, de Euro
pese Economische Gemeenschap (EEG) en de Europese Gemeenschap voor Atoomenergie 
(EGA, be ter  bekend als Euratom) zijn dan een feit.

KWANTITATIEVE GROEI

Zes landen ondertekenen de drie verdragen (EGKS, EEG en Euratom) in eers te  instantie,  
te  weten: Belgie, de Bondsrepubliek Duitsland, Frankrijk, Italië, Luxemburg en Nederland. 
Als ee rs te  reac t ie  op de EEg vormen de overige Westeuropese landen een minder ver
gaande vrijhandels zone, de EVA (Europese Vrijhandels Associatie).
Het succes van de Gemeenschappen is groot. Al in 1961 doen vier landen een verzoek 
te mogen toetreden. Dit zijn de EVA landen Groot Brittannie, Ierland en Denemarken. 
In 1962 doet ook Noorwegen een verzoek tot toetreding. De Gaulle heeft  ech ter  zijn 
twijfels over de Europese gezindheid van Groot Brittannie, en de onderhandelingen wor
den geschorst.  In 1967 worden deze verzoeken tot toetreding ech te r  herhaald. Frankrijk 
(dat willen zeggen de Gaulle) blokkeert dit opnieuw. Pas 30 juni 1970 worden de onder
handelingen over de toetreding van deze landen geopend. 22 Januari  1972 wordt het toe
tredingsverdrag van deze vier landen getekend. De koppige Noren wijzen de toetreding 
tot de Europese Gemeenschappen ech ter  in een referendum af.
In 1975 en 1977 doen ook Griekenland, Spanje en Portugal ieder een verzoek tot toe
treding tot de Europese Gemeenschappen. Het l idmaatschap van Griekenland werd 1 janu
ari 1981, dat van Spanje en Portugal 1 januari 1986 een feit . Van de EVA is dan niet 
veel meer over. Deze landen vormen ech ter  samen m et de Europese Gemeenschappen 
een vrijhandelszone. Gesteld kan worden dat de laa ts te  15 jaar  het accent binnen de
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Europese Gemeenschappen sterk op een groei in de breedte  heef t  geleken. Die groei was 
een succes, het aantal lidstaten is verdubbeld. Het bereiken van overeenstemming en 
het tot  stand komen van beleid, is er daardoor niet eenvoudiger op geworden. Als je 
van lane verradpron houdt vaat het gezegde hoe, meer zielen hoe meer vreugd zeker
op. Geef je de voorkeur aan een slagvaardig beleid dan ligt dat anders.-

DE INSTELLINGEN VAN DE EUROPESE GEMEENSCHAPPEN

In het in ternationale  recht  is de Europese Gemeenschap een vreemde eend in de bijt. Het 
is minder dan en federatie ,  maar toch wel meer dan een (zoals dat in het internationaal 
recht  heet) in ter-gouverm entele  organisatie. In een intergouvermentele  organisatie  kunnen 
e r  geen beslissingen worden genomen waar de l idsta ten niet mee instemmen. Bij de Eu
ropese Gemeenschappen kan dat wel, ook al komt dat bij echt belangrijke zaken niet 
voor.
Van het begin af aan heeft  iedere Europese Gemeenschap vier organen. Een Raad van 
Ministers, een commissie, en parlementaire  vergadering en een Hof van Justi t ie .  De laa t
s te  twee bestaan  om practische redenen voor de drie gemeenschappen uit dezelfde perso
nen. leder van deze instellingen is in een andere plaats gevestigd. Zoals gezegd heeft

de Commissie haar s tandplaats in Brussel. De parlementaire  vergadering kwam
'b i je e n  in Luxemburg en Straatsburg, en haar commissies vergaderen in Brussel. Het Eu

ropese Hof van Jus ti t ie  houdt zit t ing te  Luxemburg.

Net nog sprak ik van de parlementaire  vergadering van de Europese Gemeenschap, nu 
noem ik dit plotseling het Europese Parlem ent.  De reden daarvoor is dat de ontwikkeling 
binnen de Europese Gemeenschappen sinds de oprichting niet heeft  stil gestaan. Tot 1979 
bestond het Europese Par lem ent uit parlementariërs  van de l idstaten, zoals dat bij de 
parlementaire  vergadering van de Raad van Europa nog steeds het geval is. Sinds dat 
jaar  ech te r  worden de leden van het Europese Parlement d irect gekozen door de bevol
king van de verschillende landen van de Europese Gemeenschappen.
Ik loop hiermee vooruit op de ontwikkeling.. Voor 1979 gebeurde er meer. In 1965 raakte  
de Europese Gemeenschap in een ernstige crisis. Frankrijk was ontevreden met de voorge 
-nomen uitbreiding van de Europese instellingen, het paste de "lege stoel taktiek" toe. 
Vergaderingen van de Europese instellingen werden geboycot.  De crisis werd opgelost 
door het "compromis van Luxemburg". Dit betekende een uitholling van de slagvaardig
heid van de EG. Bij de oprichting was voorzien in een gewogen stemprocedure  binnen 
de Raad van Ministers, sinds het "compromis van Luxemburg" worden besluiten in fe ite  
alleen bij concensus genomen. Iedere l idstaat kan een beslissing tegenhouden als deze 
die beslissing in str ijd acht met een vitaal belang. In de prakti jk blijkt een vitaal belang 
een nogal rekbaar begrip te  zijn, t e r  beoordeling aan de s taa t  die het v itale  belang in
roept. Om een voorbeeld te geven, als de Raad van Ministers een beslissing moet nemen 
over de hoeveelheid melk die een land mag produceren, dan kan Ierland door het inroe
pen van een vi taal belang een groter  aandeel voor zichzelf opeisen. Als Groot Brittan- 
nie vindt dat het te  veel geld be taal t  aan de Europese Gemeenschappen, en daar onvol
doende voor terug krijgt,  dan mag ze haar bijdrage verkleinen.

In 1967 wordt ech ter  weer een belangrijke s tap  vooruit gezet,  dan namelijk fuseren de 
drie Europese Gemeenschappen. Dat wil zeggen, hun instellingen. Voor Europees Par le 
ment en Hof van Jus ti t ie  gold dat al, maar vanaf 1 juli 1967 is e r  ook een gemeenschap 
-peli jke Raad van Ministers. Deze vooruitgang wordt zeven  jaa r  la te r  weer onder-uit  
gehaald door de instelling van de Europese Raad. Deze komt niet in de oprichtingsverdra 
-gen voor. De Europese Raad is een geinstutionaliseerde vergadering van de regeringslei
ders van de l idsta ten, die tenminste  drie keer per jaar bijeen komt. Het is een stap t e 
rug omdat deze meer het nationale dan het gemeenschappeli jke belang voor ogen hebben. 
Voordeel van de Europese Raad is dat e r  een be tere  afstemming van het buitenlands 
beleid van de EG-sta ten  komt. Als ze het kunnen eens worden tenminste.

Het bovenstaande is niet m eer dan een schets van de tots tandkoming van de NAVO, 
de EG en haar instellingen. Volgende keer zal ik een wat luchtiger onderwerp aansnijden 
het Brusselse nacht-  en uitgaansleven. Dat zal het laa ts te  artikel zijn in deze reeks over 
Brussel, he t  verschijnsel Belgie en de Taalstri jd.

E.K.



V rijzinnig
Dagboek

Right; or wrong, 
My Country!
Met het geluid alsof zojuist vandaag een 
een beperkte  kernoorlog moest uitbreken 
liep de hele ba t ta ri j  van wekkers die ver
spreid stonden door mijn hele  kamer af. 
De dagelijkse orde om het diverse wekma- 
teriaal to t  zwijgen te  brengen kon begin- 

( nen. Een akelige gewaarwording om door 
vijf paar,  le t terl i jk  op half zeven hangen
de wijzers op he t  feit  gedrukt te  worden 
dat men tot he t  (tijdelijk) werkende deel 
der natie  behoort. ..
Maar goed, ik schijn s tage te  lopen, dus 
wordt ik iedere dag geacht om negen uur 
aan te  treden in een plaats anderhalf uur 
gaans. Werken is to t  daaraantoe,  maar 
om iedere ochtend gedegradeerd te  wor
den to t  forens ligt ver beneden dat wat 
ik tot nu toe onder menselijke waardig
heid verstond. Om de ellende compleet 
te maken had men deze zonnige woensdag 

'ook nog es bestempeld als dag der verkie
zingen. Nu ben ik de lulligste ook niet 
en vertoon mij in campagnetijd  veelvuldig 
met de fraaie groen-dem ocrat ische button. 
Dat is natuurlijk dik scoren als men met 
acht personen in zo'n duits t re incom parti
ment zit. Nog geen halve minuut nadat 
de trein was gaan rijden begon een wat 
pafferige arbeider m et  rossige sik mij in 
mijn ochtendlectuur te  storen, door een 
luide l iefdesverklaring aan de Soosjaalistie- 
se Partij  uit t e  spreken. Nadat hij z'N 
geschreeuw beëindigd had keek hij tr iom
fantelijk de coupé rond. Nog voor hij de 
tijd had Den Uyl een mompelende kale 
dwerg te noemen, diende zich een tweede 
politiek geengageerd persoon aan. Stereo- 
t ieper had niet gekund. Tot dan toe niet 
door mij opgemerkt,  bleek e r  een verdor
de Gristenmensch in 'n hoek te  zit ten.  
Dit stukje oud-hollandse folklore begon 
een vijf minuten durende éénmanskruis- 
tocht tegen de a rme zondaars die zich

R en gert E lburg

wat verbaasd de hel en verdoemenis over 
het hoofd lieten u i ts torten .  Denk je alles 
te hebben gehad, blijkt er GVD ook nog 
een Conservatief  aanwezig, die zich bij 
gebrek aan T atcher  m aar tevreden stelde 
met Nationale Slijmbal no. 1. Toen ik dan 
eindelijk van leer trok tegen alles wat 
los en vast zit aan parti jen komt er een 
persoon binnen dat in zijn functie van die
naar van het grootkapitaal resp. luie amb
tenaar  de plaatsbewijzen wil zien. Als 
zo'n man zich nou m aar gewoon bij zijn 
werk zou houden en het ruzie maken aan 
de passagiers zou overla ten is er niks aan 
de hand. Maar nee, alsof het eigen is aan 
mensen die dingen knippen, haar of k a a r t 
jes m aakt  niet  uit, begint hij zich met 
de discussie te bemoeien. De overheidsdie
naar krijgt het zowel m et  de socialist als 
met de VVD-er aan de stok, zodat ijlings 
de hulp van een tweede conducteur wordt 
ingeroepen. De discussie loopt uit op een 
oorverdovende schreeuwpartij .  Tesamen 
m et de Gristenmensch neem ik het voor 
de twee spoorweggers op. Schelden op 
ambtenaren  is oké, maar dan doe ik het 
wel zelf.  De discussie wordt abrupt onder
broken door sta tion  Hilversum. De 
schreeuwers stappen uit en ik wijdt me 
weer aan de krant.  Plotseling tikt  iemand 
op m'n schouder.  Mijn buurman blijkt een 
Brit die ook wel es wil weten wat er aan 
de hand is. Globaal leg ik uit welke par ti j 
en e r  om he t  hardst verdedigd werden 
en wat ze willen. Hoeveel parti jen e r  in 
Nederland wel niet zijn ? Ik probeer de 
Brit de m eri tes  van ons stelsel uit
te leggen. Hij keek wat meewarig  naar' 
m'n button en leek allerminst overtuigd...



Senioren niet; erg 
enthousiast

Door Bram van Uchelen

EEN ECHT DUALISTISCH STELSEL REALISEREN, WAARIN REGERING EN VOLKSVER
TEGENWOORDIGING IEDER HUN EIGEN MANDAAT VAN DE BEVOLKING HOREN TE 
HEBBEN IS BINNEN DE HUIDIGE GRONDWET NIET MOGELIJK. EEN MEER DUALIS
TISCH STELSEL WEL. VANUIT DAT UITGANGSPUNT REALISEERDE DE LB-COMMISSIE 
INZAKE DE KABINETSFORMATIE EEN NOTA, WAARIN EEN AANTAL INTERESSANTE 
VOORSTELLEN TE VINDEN ZIJN VOOR EEN BETER VERLOOP VAN DE FORMATIE. 
OP 3 MEI DISCUSSIEERDEN JAN GLASTRA VAN LOON (D6 6 ), GEERTSEMA (VVD, 
SCHELTO PATIJN (PVDA) EN MATEMAN (CDA) IN DEN HAAG MET ELKAAR EN DE 
ZAAL OVER ONZE NOTA 'VERSTANDIGE VERNIEUWING'.

Stralend weer  en meer dan twintig graden wijzen doorgaans en ook op 3 mei eerder 
richting Scheveningen c.q.  Bloemendaal aan zee dan naar paviljoen Richter  van het 
Haags Gemeentemuseum. Zoals 17 mei op TV te  zien was hadden toch nog zo'n dertig 
Jonge Democraten de zil te verlokking weerstaan. Zij waren getuige van een interessante 
gedachtenwisseling van vier oude ro t ten  van de Nederlandse politiek, die overigens nog 
prima meegaan. Van te  voren wisten we dat onze voorstellen goed waren en dus voor 
Mateman en G eertsem a te  revolutionair, voor Glastra van Loon niet ex treem  genoeg en 
voor de socialist  Patijn  slechts niet te r  zake zijnde gedachtenspinsels. Dat klopte aardig. 
Maar, zoals Jan Glastra zei: "Het is maar goed dat ik het er niet  mee eens ben, want 
wat zou er dan van jullie zelfstandigheid moeten worden ?"

MOET HET KABINET BLIJVEN ZITTEN ?

Elmer Klaasen leidde de themadag in met een samenvatting van de voorstellen zoals 
die te  vinden zijn in de nota 'Verstandige vernieuwing'. Hekel punt was en is het idee 
van de commissie om, bij verkiezingen, he t  kabinet niet te  laten af treden (demissionair 
te  laten doorregeren), m aar het laten z it ten  to t  op grond van de verkiezingsuitslag een 
andere (of dezelfde) coalitie  en een nieuw regeerprogram gerealiseerd zijn. De commis
sie is van mening dat deze procedure duidelijker aangeeft  dat de verkiezingen bedoeld 
zijn om Tweede Kamerleden en leidt tot meer continuïteit  in en meer slagkracht van 
het beleid van de regering. Het wetgevings- en begrotingswerk kan zo immers normaal 
door blijven gaan. Men kon bij de oude mannen het zacht r itselen der grijze cellen ho
ren. Geertsem a had lof voor de 'real is t ische '  opzet van de voorstellen,  nl. realiseerbaar 
binnen de huidige grondwet. Het blijven doorregeren van het kabinet zag hij niet zit ten, 
net zo min als Mateman ( 'het gaat best  goed zo') en Glastra van Loon. Schelto Patijn  
voelde er,  uit efficiency-redenen, wel iets voor. Elmer hield dapper vol.

MEER INVLOED VOOR DE TWEEDE KAMER

Andere belangrijke proposities van de commissie zijn gelegen in het toekennen van een 
stevige greep op de form atie  aan de Tweede Kamer. De commissie schrijf t:  "Binnen de 
huidige grondwet is er maar één methode om de invloed van de burger op de to ts tand
koming van de regering te  vergroten. Dat is alleen mogelijk door zijn vertegenwoordiger 
(de Tweede Kamer) een gro tere  rol te  laten spelen." De commissie ste lt  voor :
-De Tweede Kam er wijst in haar nieuwe samenstelling, in een openbaar debat binnen 
veertien  dagen na de verkiezingen, een fo rm ateur aan;
-zij s te lt  een opdracht samen, waarin naast een termijn ook de polit ieke kleur van de 
coalitie  wordt vastgesteld.  Hierbij moeten parti jen genoemd worden die in elk geval bij 
de form atie  betrokken moeten worden. De termijn mag maximaal één keer verlengd;

DEMO_______ Form atie



-de form ateur  is -verantwoording verschuldigd aan de Tweede Kamer. Deze 'formatieke ' 
verantwoordeli jkheid b e tre f t  alle de formatie  betre ffende  aangelegenheden. Stukken val
len onder de wet openbaarheid van bestuur;
-de form ateur wordt aangesteld bij KB. Hijzelf geeft  het contraseign.
Voor deze voorstellen konden de h.h. politici waardering opbrengen, zij het dan vanwege 
de ' 'samenhang", "crea t iv i te i t"  en "zuivere bedoelingen". Echt juichen was e r  niet  bij, 
we! lachen: Patijn  s t a r t t e  zijn betoog met de zaal als JOVD-ers aan te  spreken, waarop 
Jan GLastra van Loon vasts telde  dat de commissaris van Zuid-Holland weer es de ver- 
k(\ : -i-, papieren voor zich had.

TDO'u ■' lilJRE THE DAYS...

Desnamidags arriveerde de televisieploeg en begon het grote  mijmeren. Zichtbaar genie
tend vlogen de veteranen elkaar, overigens zeer beschaafd en ie twat  he te  aardappelig, 
in de haren. Forum voorz it ter  Henk Zeevalking, ooit op 18-jarige leefti jd voorz it ter  van
de Vrijzinnig Democratische Jongerenorganisatie  afd. Nijmegen, gaf ech ter  voortreffeli jk
leiding. En bovendien wenst hij "als vrijzinnig democraat"  de JD alle goeds toe.* 
Jan Glastra van Loon en G eertsem a waren het,  a f te r  all, met e lkaar eens en daarmee 
met Winston Churchill,  die ooit gezegd schijnt te  hebben dat 'dem ocrat ie  een on tze t tend  
slecht systeem is, maar het minst slecht van alle bestaande systemen'.  En dat is een 
afsluiting die ons e r  nog m aar es aan herinnerd dat de belangstelling voor vraagstukken
op staatsrechteli jk-vernieuwend gebied beperkt blijft to t  een bijzonder kleine kring en
op z ichzelf nooit voldoende basis vormen voor het bedrijven van politiek. Niettemin is 
de nota  'Verstandige. Vernieuwing' voor geïnteresseerden zeer aan te  raden. Hij is te  be
stellen door overmaking van Fl. 4,50 op giro 701386 ten name van Jonge Democraten, 
Den Haag 'o.v.v. 'Verstandige Vernieuwing'.

B.v.U.

Jonge Democraten: 
Vergroot rol Kamer

D e  Jo n g e  D em o cra ten  
(V rijz in n ig  D e m o cra ti
sch e  J o n g e re n  O rg a n is a 
tie ) , d ie v a n d a a g  bijecko- 
m en , w illen  een  d u id e lij
k e r sch e id in g  in bevoegd
h eden  v an  de re g e rin g  
(u itv o e ren d e  m a c h t)  en 
v o lk sv erteg en w o o rd ig in g  

• (c o n tro le e rb a re  m a c h t). 
H e t re g e e rak k o o rd  zou a l 
leen  h oo fdpun ten  v an  be
le id  m oe ten  b e v a tten , w at 
de ze lfs tan d ig e  positie  van 
de re g e r in g  en T w eede 
K a m e r  v e rs te rk t .

H et k ab in e t zou bij v e r
k iez ingen  voor de Tw eede 
K a m e r  n ie t m oeten  a f t re 
den, v inden  de Jo n g e  D e
m o c ra ten . D an  w o rd t dui
d e lijk e r d a t d ie v e rk iez in 
gen  z ijn  bedoeld om  Twee- 
d e -K am erled en  te  kiezen.

In een b ro ch u re  zeg t de 
jo n g e re n o rg a n isa tie : lrDe
hu id ig e  g rondw et b ied t 
m a a r  een  m eth o d e  om  de 
invloed  v a n  de b u rg e r  op 
he t to t s tan d k o m en  v an  de 
re g e rin g  te  v e rg ro ten . D a t 
is a lleen  m ogelijk  door 
z ijn  v e rteg en w o o rd ig e rs  
(T w eede K am er) een g ro 
te ,ro l te  la te n  spelen.

E en  in g rijp en d e  v e ra n 
d e rin g  van  de fo rm atie - 
p ro ced u re  kan  e c h te r  a l
leen  tot s tan d  kom en  bij 
wet. V e rd e r w illen  de J o n 
ge D em o cra ten  d a t de 
T w eede K a m er in h a a r  
n ieuw e sam e n s te llin g  in 
een  o p en b aa r d eb a t 14 d a 
gen  na  de v e rk iez in g en  een 
fo rm a te u r  a an w ijs t, die 
v e ran tw o o rd in g  sch u ld ig  
is a an  de K am er.

AD030586



21 JUNI IS DEZE SCHUIT 
VAN ONS ALLEEN............

WE GELOVEN HET ZELF NOG NIET HE
LEMAAL, TOCH IS HET WAAR: ZATER
DAG 21 JUNI IS DEZE SCHUIT VAN DE 
JONGE DEMOCRATEN ALLEEN EN 
VORMT DAN HET DECOR VOOR EEN 
GRANDIOZE 'END-OF-THE-CAMPAIGN- 
PARTY'.

En dit is niet zomaar een schuit.  We pra
ten over de in originele s t a a t  gebrachte, 
uit 1910 (!) date rende  ex-stoomsleeptender 
m.s. COLU*MBUS. Thans een varend Hotel- 
Restaurant  op ' t  IJ, waarvan de inrich
ting de betoverende periode van de 'belle 
epoque' uit het marit ieme verleden weer 
to t  leven brengt.  Op 21 juni wordt ' t  zo
mer en zelden luidde een politieke organi
sa t ie  dat feit  zó stijlvol in...

WELKOM AAN BOORD
Voor het feestje  dat het Landelijk Bestuur 
u aanbiedt ter  afsluiting van het afgelo
pen -zeer succesvolle- polit ieke jaar staan 
ons aan boord ter beschikking: de Grand- 
Salon met rondom uitzicht (foto), de Pe tit -  
Salon met open haard, het open promeda- 
ne dek, de joyeus ingerichte rookkamer 
(de voormalige kapiteinskamer aan de 
boeg) en de bijzonder sfeervolle bar op 
zeeniveau. De m.s. COLUMBUS is werke
lijk adembenemend...  ook als uw m aritie
me kennis beperkt blijft to t  het opblazen 
van een luchtm atras  !

E N D  O F TH E  CAJ^PAIGISI^ P A R T Y



END OF THE CAMPAIGN PARTY

HET PROGRAMMA

Op zaterdag 21 juni s ta r ten  we om 18.00 
uur precies met 'n culinair evenement, 
beter bekend onder de naam JD-Diner. 
Restaurant Happy Town, Vijzelstraat 121, 
Trams 24, 25 en 16 af Amsterdam C.S., 
een beproefd JD -res tauran t ,  vormt dan 
het verzamelpunt.  Gereserveerde,  afge
sloten ruimte garandeerd een ongestoord 
samenzijn. Een goede chinees voor een 
feesteli jke prijs.
Om 19.30 uur schepen we in op de Colum- 
bus, die voor deze avondlijke tocht na
tuurlijk feeeriek zal zijn verlicht.  Het 
Landelijk Bestuur en het JD-campagne- 
team, de organisator van dit avondje, 
biedt u een toepasselijk welkomsdrankje 
aan.
Om 20.00 uur precies gooit de bemanning 
de trossen los en varen we uit voor een 
tocht van 3,5 uur op 't  IJ. Na de culi
naire genoegens is het dan tijd voor het 
campagnezoet: wat zijn de resulta ten  en 
is de JD inderdaad 's lands derde politie
ke jongerenorganisatie  Voorts is daar de 
Grootste T aar t  Van Nederland, de begeer- 
trofee  voor de figuur met de opmerkeli jk
ste, lofwaardigste, vertederendste  of wat 
dan ook pres ta t ie  die wat ons be tre f t  
best 's in de b loemetjes mag worden ge
zet. IJs en weder dienende handelt het 
zich hier toch gauw om een stuk gebak 
van 120 cm doorsnede...

Aangezien natuurlijk vertegenwoordigers 
van de 066  frac t ie s  en Hoofdbestuur aan
wezig zijn kunnen we ons voorstellen dat 
er her en der een speech afgestoken 
wordt. En voorts varen we, in stijl en 
met gepaste  vrolijkheid door to t  onge
veer 23.30 uur. En dat gedeelte  van de 
trip geschiet onder het genot van de mu
ziek die de congresgangers zich nog wel 
herinneren zullen.

HARSTIKKE LEUK, MAAR WAT KOST 
DIT GEINTJE ?

Ook dat is weer a la JD: een tientje .  
Een giller ? Inderdaad. Introducees zijn, 
mits evenals leden van te  voren aange- 
kondigd i.v.m. afspraken met de d irectie  
van Holland Party Cruise van harte  wel
kom. Zij betalen 12,50.

EN DAARNA ?

Na de boottocht heeft  een ieder de gele
genheid op eigen houtje (of met z'n al
len, we zien wel) de Amsterdamse bin
nenstad te  verkennen.

IK BEN PAS TWEE MAANDEN LID 
MAAR IK WIL ER WEL BIJ ZIJN...

Voortreffelijk. Voor alle nieuwe leden 
van de afgelopen maanden, weken dagen 
is dit dè gelegenheid nader kennis te  ma
ken met de Jonge Democraten. Kom 
naar Amsterdam en neem mee wie je 
wilt I

GRATIS OVERNACHTING

Aangezien we niet allemaal in Amsterdam 
wonen maar toch ook wel es een lekker 
feest  willen meemaken, organiseerde het 
JD-campagneteam t ientallen gratis over- 
nachtingsplaatsen bij Amsterdamse JD-ers. 
Gratis  en gezellig. Als je wilt blijven sla
pen z.s.m. bellen met Bram van Uchelen 
(na 18.00 ur: 020-798713). En 21 juni: 
slaapzak mee !

J ^ O F  J E  K O M T-

De zomer start 
ais wij beginnen!

DIT MAG
NIEMAND
MISSEN.

Holland
Party
Cruise

★  ★ ★ ★ ★ ★ ★ ★  ★ ■A



Macht; krijgen, 
dan behouden

Door Eric Spee

MACHIAVELLI. DE MEESTE DEMO-LEZERS HEBBEN WEL EENS VAN HEM GEHOORD. 
'MACHIAVELLIAANS DENKEN' IS EEN BEKENDE UITDRUKKING. TOCH KENNEN 
MAAR WEINIGEN ZIJN WERKEN OF WETEN IETS VAN ZIJN LEVEN. MET DIT ARTI
KEL HOOP IK DAAR WAT VERANDERING IN TE BRENGEN.

Nlccolö Machiavelli  leefde van 1469 tot 1527. Vanaf 1498 bekleedde hij een bestuurlijk 
ambtin de I taliaanse s tad -s taa t  Florence. Daar deed hij de ervaring op die la te r  zou lei
den to t  zijn misschien niet allerbeste,  maar wel bekendste werk 'II Principe ' wat  vrij 
ver taald  'de vorst ' of  'he t  staatshoofd '  betekent.
ALLES OVER MACHT
In he t  algemeen kun je zeggen dat 'II Principe ' een beknopte handleiding voor een 
s taatshoofd is. Hoe kom je aan de macht en hoe blijf je daar; en als je die macht een 
maal verworven hebt, wat doe je e r  dan mee ?
Het boek -een dikke honderd pagina 's - is bondig, zakelijk en kristalhelder geschreven; 
de au teur  laat zijn lezers niets te  raden over. Natuurlijk is het een boek in de context  
van z 'n  tijd, maar een heleboel zaken laten zich zonder al te  veel problemen naar onze
tijd overplanten en daar ontleent 'II Principe' natuurlijk een deel van zijn roem aan.
Voorbeelden van onderwerpen die behandeld worden zijn: 'diegenen die door misdaad aan 
de macht komen',  'de  vorst die door het volk wordt gekozen',  'waarom mensen en in 
he t  bijzonder vorsten worden geprezen of blaam oogsten',  'in hoeverre een vorst zijn 
woord moet houden', 'de noodzaak te  vermijden zich veracht  en gehaat te  maken',  'hoe
een vorst moet handelen om roem te  verwerven',  'over de hoge dienaren van een vorst '
en ' hoe vleiers vermeden dienen te  worden'.  Deze onderwerpen zijn het makkelijkst 
naar onze tijd te  ver ta len  en ik zal enigzins voor de verleiding bezwijken dat ook te  
doen.
EERST IN HET ZADEL, DAN BLIJVEN ZITTEN
Allereers t  een opmerking: het doel van de macht is voor Machiavelli zeer  eenvoudig: 
de vorst dient te overleven m et zijn s taat .  Hieraan zijn alle handelingen ondergeschikt.  
Machiavelli  begint zijn verhandeling met het bespreken van de mogelijke manieren om 
aan de macht te komen bijvoorbeeld door erfopvolging, door de keuze van het volk, 
door keuze van de adel, door verovering of door misdaad. Bij deze laa ts te  m ethode han
t e e r t  Machiavelli het begrip misdaad anders dan wij dat nu doen; het is volstrekt ge
oorloofd een opponent uit te schakelen door hem te  (laten) vermoorden. Anders wordt 
het als bij de greep naar de macht buitengewoon veel onschuldigen worden gedood of 
als er ex treem  inhumaan wordt opgetreden.
Wanneer de vorst eenmaal vast in het zadel zit  wordt het tijd hem uit te  leggen hoe 
hij daar in kan blijven zit ten.  Van belang is hier door wie hij gesteund wordt: de adel, 
het volk of een macht van buiten (een of andere bondgenoot). Afhankelijk hiervan wordt 
een bepaalde politiek gevoerd. De vorst dient alt ijd een min of meer gulden middenweg 
te  bewandelen, want als hij een bepaalde groepering teveel tegen zich in het harnas 
jaagt, kan hij rekenen op een opstand of paleisrevolutie . Hij kan ook simpelweg ver
moord worden. Het behoeft  geen betoog dat de vorst zich dient te  wapenen tegen be-

DEMO___________ Zadel



dreigingen van buiten zijn terr i to rium -dit  kan met voornamelijk m ili ta ire  middelen ge
schieden
EN NU DE PRAKTIJK
We laten het verleden even het verleden en toetsen thans Machiavelli's ideeen aan het 
heden. Daarvoor is vergelijkingsmateriaal nodig. Aanvankelijk dacht ik daarvoor de Staat  
der Nederlanden of de huidige poltieke situatie .  Ook een eenvoudige d ic ta tuur  als Chili 
behoorde to t  de mogelijkheden. Uiteindelijk viel de keuze op iets dichters bij huis: de 
Jonge Dem ocraten . Let op hoe het onze bloedeigen JD kan vergaan.
Een volledig gedem ocra t iseerde  JD, wat we nastreven, is leuk. Iedereen kan zijn of haar 
zegje doen, er wordt lekker vergaderd en na verspilling van veel kostbare tijd wordt een 
onwerkzaam compromis bereikt.  Vooral wat be tre f t  besluiten over de interne organisatie  
is hiermee de absolute  ondoelmatigheid bereikt.  De interne organisatie  van de JD zou 
veel be te r  af zijn en functioneren als één man (in het vervolg bedoel ik hiermee ook 
vrouwen teneinde problemen te voorkomen) het voor het zeggen had. Deze man kiest 
zijn medewerkers, deze medewerkers weer andere medewerkers en zo o n ts taa t  de hiërar
chie. Mocht deze vorst ofwel landelijk voorz it ter  niet  functioneren dan zal e r  vanzelf 
een paleiscoup plaatsvinden; hij zal worden afgeze t  door personen uit zijn d irec te  omge
ving. Het grote  voordeel in het functioneren van zo'n organisatie  blijkt als een van de 
medewerkers (je kunt ze ook Landelijk- of regiobestuurders noemen) niet blijkt te  func
tioneren: je knikkert hem eruit  en vervangt 'm door een nieuwe zonder dat daar hinder
lijke en tijdrovende procedures voor nodig zijn.
DE GEWONE LEDEN
Maar, luidt de vraag nu, hoe zit  het met de gewone leden ? Niets aan de hand. Door 
het goed functioneren van de organisatie  krijgen zij alle  leuke dingen die ze willen: the
madagen en -avonden, borrels,  excursies e tc .  Daarnaast is e r  wel een vorm van schijn- 
democrat ie  te  bedenken via de een of andere inspraakprocedure. En als het gewone lid 
goed zijn best doet, wordt hij op een gegeven dag door de machthebber(s)  ontdekt en 
in de hierarchische s truc tuur  opgenomen.
Verder uitwerken van een organisat ie-s truc tuur a la Machiavelli zou op deze plaats niet 
verstandig zijn. Het gaat tens lo t te  maar om een mogelijke gedachtengang. ik ben van 
mening dat we zuinig moeten zijn op onze huidige struc tuur  (hoewel er veel te  ve rbe te 
ren valt), bovenstaande is slecht een projectie.

Tot slot voor wie '11 Principe' zelf wil lezen: er is een u i ts tekende verta ling in he t  eng
els verkrijgbaar in de reeks Penguin Classics.

E.S.

DEMO__________Dames
Politiek en

Door Tonny Hoedeman

STEEDS MEER VROUWEN IN DE JD WORDEN ACTIEF. ER ZIJN OM TE BEGINNEN 
NOG NOOIT ZOVEEL JONGE DEMOCRATES OP EEN COBNGRES GEWEEST ALS 18 
EN 19 APRIL J.L. MAAR HET MEEST BIJZONDERE WAS WEL DAT EN DE ORGANISA
TIE DEELS IN HANDEN WAS VAN EEN VROUW (JUDITH BALJET) EN HET DEELS 
WERD VOORGEZETEN DOOR EEN VROUW (JOSINTA SARKOL).
Behalve dat vrouwen steeds meer nadrukkelijk aanwezig zijn, zie je nu ook dat ze 
steeds meer in besturen worden gekozen of in werkgroepen deelnemen. En daar heeft  
het in de JD toch te  lang aan ontbroken. Gelukkig begint er, m et  het steeds groter  
worden van de vereniging, nu echt schot in te  komen. En dat is maar goed ook !

DOOR OP 22. w



Politiek
Bureau

___________________________________ M arco de R uiter

□e werkgroepen 
van de JD

POOR MARCO DE RUITER

Om bij allerlei zaken zo goed mogelijk voor de dag te  komen, heeft  de JD constant 
mensen nodig die zich gespecialiseerd hebben in bepaalde polit ieke onderwerpen. Deze 
mensen zijn georganiseerd in werkgroepen. Het geheel van werkgroepen vormt het poli
tiek bureau. Het politiek bureau ondersteunt het LB in haar inhoudelijke taak en valt 
onder de verantwoordeli jkheid van de vice-voorzi t ter  politiek.
Wanneer je ac t ie f  wilt zijn in de JD dan is het l idmaatschap van een werkgroep daar
voor een u its tekende gelegenheid.

De werkgroep onderwijs.
Voor een jongerenorganisatie  neemt het onderwijsbeleid natuurlijk een belangrijke plaats 
in. Een ‘werkgroep onderwijs is daarom erg belangrijk. De werkgroep heef t  zich, na het 
uitbrengen van de notit ie  middenschool, bezig gehouden m et de resolutie  lager en middel
baar onderwijs en met de motie maatschappijleer. Hierna gaat  de werkgroep beginnen 
m et de concept-resolu t ie  over het hoger- en wetenschappelijk onderwijs. Hierbij komen 
dan onderwerpen aan de orde als: studiefinanciering, invulling van de tweede fase, demo
cratisering.
De werkgroepleden: Marcel Haagsma (coördinator), Kees Bezemer, Robert Pangalila,  Karin 
Overre en Tamara Trotman.

De werkgroep defensie .
De defensie-poli tiek kan soms zeer ingewikkeld zijn, maar is daarom misschien des te 
in te ressanter .  De werkgroep defensie is op dit moment bezig met een nota over wapen
systemen en s tra tegien . Hierin worden de beide supermachten vergeleken.
Daarnaast is de werkgroep voor het november-congres al bezig met een motie SDI. 
Verder wordt er een informatie-A4 gemaakt over: Europeanisering van de defensie, SDI 
en een korte inleiding over s t ra teg ie  zoals de "MAD-gedachte" en de "flexibele response" 
De werkgroepleden: Bert Boerland (coördinator), Rochus van den Doef, Barbara van den 
Doef, Wen Duffels, Theo Hooghiemstra, Erik Akkerman, Johan van den Berg, Philip van 
Hees.

De sociaal-economische werkgroep.
Bij de huidige (jeugd)werkloosheid neemt het sociaal-economisch beleid een zeer belang
rijke plaats in. Op dit terre in  moet nog on tze t tend  veel verbeterd  worden. Het huidige 
complexe en bureaucratische systeem zal waarschijnlijk de problemen van de komende



jaren niet kunnen opvangen. Met het zoeken naar oplossingen is de werkgroep dan ook 
hard bezig. Na het schrijven van de nota over het algemene sociaal-economisch beleid, 
waar ook een themadag over is geweest ,  is de werkgroep bezig m et het schrijven van 
een nota over het basisinkomen. Hierin worden de to t  nu gepubliceerde "basisinkomen
plannen" vergeleken, waarna de werkgroep haar eigen conclusies trekt.
De werkgroepleden: Martin den Held (coördinator), Steven van Schilfgaarde (secretaris), 
Josinta Sarkol, Ron van Gend, Mare Roza, Albert Hoff.

De werkgroep media.
Op het congres van 1 februari 1986 hebben de Jonge Democraten  een resolutie aangeno
men waarin wordt gepleit voor een vrijere inrichting van radio en televisie  in Nederland, 
waarbij ech ter  de positieve kanten van het huidige bestel  behouden blijven. Op basis van 
deze resolutie is de werkgroep media bezig een nota te  schrijven. Hierin worden natuur
lijk ook onderwerpen behandeld als: abonnentelevisie, sa te l l ie tte levisie  en buitenlandse 
zenders.
De werkgroepleden: Lex Hendrikse (coördinator), Philip van Hees, Jan Paul Kalff, Ingrid 
Lackroy, Arjen Hoekstra, Anthony van der Kuyl.

De werkgroep milieu.
Na het organiseren van het symposium over grensoverschrijdende milieuvervuiling i.s.m. 
D6 6 , zal de werkgroep een nota gaan schrijven op basis van de resolutie  die op het con
gres van 1 februari is aangenomen. De nota zal uit vier delen bestaan: a) internationaal,  
b) techniek, c) infras tructuur,  d) bestuur en wet.  Verder is de werkgroep ac t ie f  in het 
European Youth Forest Action. Dit is een grote jeugdactie  tegen bossterfte.
De werkgroepleden: Arjen Ros, Heleen Post, Pa tr ick  Pee ters ,  Sander Arendsen, Menno 
Visser, Ton Stapels,  Marlina Elburg, Irene Jansen, Sicco van Steenwijk.

De werkgroep buitenlandse jongeren.
In het algemeen hebben de jongeren in deze tijd veel problemen, zoals werkloosheid, 
slecht onderwijs e tc .  Bij de buitenlandse jongeren ech ter  zijn de problemen vaak vele 
malen groter. Het huidige beleid houdt veel te  weinig rekening met deze problemen. 
Daarom moet er hard aan worden getrokken om de achters tanden in te  halen. De werk
groep buitenlandse jongeren zal hieraan ook zo hard mogelijk meewerken. Om eerst  de 
kennis te  vergroten zal er een vervolgnota worden geschreven op de reeds bestaande 
nota over deze problematiek. Daarnaast zullen de werkgroepsleden meedoen aarf acties,  
zoals bijvoorbeeld acties tegen racisme. Verder worden er zoveel mogelijk con tacten  
gehouden met buitenlandse jongerenorganisaties.
De werkgroepleden: Robert  Pangalila (coördinator), Sayed Sillman, John Looyen, Martin 
den Held.

De werkgroep buitenland.
Tot nu toe heeft  de werkgroep zich voornamelijk bezig gehouden met het project over 
het Midden-Oosten. Hier zal nog een themadag over komen. Aangezien r zoveel interesse 
is wordt de werkgroep opgesplitst  in twee sub-werkgroepen: de werkgroep ontwikkelings
samenwerking en de werkgroep Europa.
Informatie hierover bij de internationaal secre tar is  Ernesto Braam.

De werkgroep staatkundige vernieuwing
Deze werkgroep is net opgericht.  Een aantal leden waren al lid van de commissie kabi
netsformatie, die haar werk met het maken van de nota heeft  afgerond. Mogelijke onder
werpen waarmee de werkgroep aan de slag kan: referendum, kiesdistricten, De Eerste* 
Kamer etc .
De werkgroepleden: Edgar Hennis, Martijn Lauxterman, Aniel Bangoer, Elmer Klaasen, 
Rochus van den Doef, Edwin Lantinga, Wim-Jan Kolpa, Bryan Esselaar.

ALLE INFORMATIE EN AANMELDINGEN BIJ DE VICE-VOORZITTER POLITIEK MARCO 
DE RUITER, STRUISENBURGDWARSSTRAAT 100, 3063 BV ROTTERDAM, TELEFOON: 
010-144241 OF 03426-1458 (OUDERS)



( Ingezonden mededeling)

EEN W A O —ER DIE KAN KLAVERJASSEN IS SOMS OOK  
EEN GOEDE BOEKHOUDER

AVO-NEDERLAND bemiddelt bij en zoekt werk voor ontplooien. Bij een bedrijf of als startende ondernemer,
mensen met een handicap. Reeds 60 jaar. Voor iedere AVO-Nederland maakt nog meer mogeiijk, o.a.
gehandicapte! Jaarlijks kunnen vele gehandicapten zich zo opleidingen, vorming, recreatie, __ __---------~Z^A(pr\\

aanpassingen. ____ ^ k f f ï é e r  dan  ^  -

SKSfXSi™. I * .___
Tel.: 033-63 52 14 I avo I -------- I  ^ e f k  V g ]

Steun de collecte GIRO 625.000

EIK &
LINDE

Plantage Midden laan  22 
Amsterdam 020-225716
Iedere le donderdag JD  BORREL

De regio Groningen wisselde onlangs zijn to ta le  regiobestuur, waarbij er in he t  nieuwe 
bestuur liefst  twee vrouwen zit t ing namen (een ongekende luxe, inderdaad). Uit Aimere 
komen berichten overwaaien dat onder de kleine twintig nieuwe leden te r  plekke, zich 
ook weer vier activelinges bevinden. Twee daarvan zijn Christa  Hoff (familie ja) en La- 
rissa Verhoef, die grootse plannen hebben en enthousiast de schouders onder JD 's  eers te  
poldergewest willen zet ten .  Veel succes !
GROOT-AMSTERDAM
In Amsterdam, waar de JD inmiddels veruit  de grootste  jongerenorganisatie  is geworden, 
doen ze ech te r  niet  onder voor de rest van ' t  land. Een spoedige versterking in de vorm 
van vrouwkracht s t a a t  het regiobestuur te  wachten. Verder doet de gemeentewerkgroep 
he t  nog steeds gelijkop (acht leden, vier vrouwen) m et als nieuwe aanwinst Hadassa, 
die met een gigantisch overschot aan energie  leden werft,  stands bemand e tc .  Geen 
slechte  s t a r t  als je een paar weken lid bent.
Saillant detail:  niet alleen meer vrouwelijke act iv i te i t  alom, maar zelfs heren die zich 
op het congres met de cater ing  bemoeiden ! En da t  voor de heren  JD-ers.. .  
PART1CIPAT1EGROEP
Dit is slechts een greep uit de nieuwste ontwikkelingen. De vrouwenparticipatiegroep 
is hier zeer  verheugd over. Om deze ontwikkelingen te  blijven s timuleren, willen wij 
graag een uitwisselingssysteem tussen de regio 's  op poten zet ten ,  dat de communicatie  
over hoe zij vrouwen act iveren  en hoe zij over emancipatie  denken bevorderen kan.
De vrouwenparticipatiegroep wil daarbinnen een coördinerende rol vervullen, géén d ic te 
rende. Wij willen graag nauw contac t  onderhouden met de regio 's  en hun act ieve  vrouw
en. Verder zijn wij van plan om ons te  gaan bezig houden met het ontwikkelen van een 
concept-nota  over emancipatie .

{22)
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Vijf dagen Brussel: f 1.175
IN HET KADER VAN HET 
SCHOLING- EN VORMINGSPROGRAMMA 
DAT DE JD JAARLIJKS VOOR HAAR 
LEDEN TEN UITVOER BRENGT PRE
SENTEERT HENDRIK BOGERS VAN MA 
13 TOT EN MET VRIJ 17 OKTOBER 
A.S.: STUDIEREIS BRUSSEL.

Vijf dagen in de Europese hoofdstad, vol 
continentaal verleden, herinneringen aan 
keizerrijken, souvenirs van de 80-jarige 
oorlog, het koninkrijk van Willem I en 
taalstrijd.
Maximaal 50 Jonge Dem ocra ten  kunnen 
dit najaar (scholieren: herfs tvakantie  !)
weer mee met de 't rad i t ione le '  buiten
landse studiereis,  die wederom een zorg
vuldig samengesteld politiek, historisch 
èn cultureel programma inhoudt. 
Vanzelfsprekend is thans nog niet het 
gehele programma bekend, maar het vol
gende s taa t  in elk geval vast en is inbe
grepen bij de reissom van maximaal 
Fl. 175,- (we trach ten  dit bedrag nog 
verder omlaag te  krijgen): 
Amsterdam-Brussel en v.v. via luxe tou
ringcar, verblijf op basis van half pen
sion in een jeugdhotel in Brussel, het 
diner van dinsdagavond 14 oktober, rond
leiding door Brussel, ontvangst door de 
burgemeester,  lezing aan de universiteit  
van Brussel, bezoek museum Vlaams Le
ven te Brussel, ontvangst in het Bel
gische parlement,  diner met politici en 
vertegenwoordigers van Vlaamse politieke 
jongerenorganisaties,  bezoek aan de NA
VO, Europese Commissie, bezoek thea ter ,

bezoek Waterloo + musea, museumpro- 
gramma, uitgebreide borrel bij de Neder
landse ambassadeur (Chris van der 
Klaauw) en een superspeed bezoek aan 
het centrum van Antwerpen op vrijdag.

En dat voor Fl. 175,- of minder... geen 
geringe presta t ie .  Deelnemers aan de Ber
lijn excursie van 1985 kunnen het be
amen: dit is uniek. Prima sfeer en onder
houdend gezelschap gegarandeerd, sfeer 
inclusief en blijvend gezellig.

VORIG JAAR MOESTEN WE VELEN TE
LEURSTELLEN WEGENS 'UITVER
KOCHT'. DIE TELEURSTELLING IS TE 
VOORKOMEN DOOR NU VAST IN TE 
SCHRIJVEN. VUL DAARTOE ONDER
STAANDE BON COMPLEET IN EN RE
TOURNEER ’M ALS VOLGT: JONGE DE
MOCRATEN, BRUSSEL EXCURSIE, BE- 
ZUIDENHOUTSEWEG 195, 2594 AJ DEN 
HAAG. DE BOEKING IS ALLEEN GEL- 
D1G ALS JE METEEN FL, 100,- GARAN- 
T1E-AANBETALING OVERMAAKT OP 
GIRO 701386 T.N.V. JONGE DEMOCRA
TEN, DEN HAAG O.V.V. 'BRUSSEL'.

GEEN AANBETALING=ONHERROEPE- 
LIJK NIET MEE. DIT IN VERBAND MET 
BOEKINGS, ANNULERINGS EN VERZE- 
KERINGSRISICO VOOR DE JD EN DE 
AFSPRAKEN MET CO-ORGANISATOR 
Vlug & Co, R otterdam. NU BOEKEN !

m  13-17 oktober z it ik  in  BrusselTf

Naam_____
Adres____
Plaats____
Tlfn.______
Pas nr.____
Geb. datum

1
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DEMO________ A ktueel
Oostenrijk onder 
Kurt Waldheim

DOOR WALTER BRU1JN

HET WAS AL HAAST ONVERMIJDELIJK: OP 8 JUNI WERD DE 6 8 -JARIGE CHRISTEN
DEMOCRAAT DR. KURT WALDHEIM GEKOZEN TOT PRESIDENT VAN DE REPUBLIEK 
OOSTENRIJK. ONDANKS HET FEIT DAT WALDHEIM IN DE EERSTE VERKIEZINGS
RONDE NET NIET DE ABSOLUTE MEERDERHEID HEEFT BEHAALD, IS HIJ MET 
STEUN VAN DE EXTREEM-RECHTSE OTTO SKRINZI AAN DE BENODIGDE STEMMEN 
GEKOMEN.

Zelden is Oostenrijk zoveel in het nieuws geweest  als de laa ts te  drie maanden, zelden 
ook werd de persoon van de vroegere secre taris-generaa l  der Verenigde Naties met zo
veel controverse  besproken. Enerzijds brachten de (plotseling opgekomen) tegenstanders 
allerlei bezwarend oorlogsmateriaal boven tafe l,  anderzijds zeiden de verontwaardigde 
sympathisanten dat het hier om de zoveelste  "Judentrick" ging. Waldheim zelf werd te l 
kens door de fe iten  gedwongen eerdere  uitspraken te  herroepen en sloeg dientengevolge 
een figuur als modder. Het Oostenrijkse volk werd in verlegenheid gebracht, want (wat 
eigenlijk niemand wist) het heeft  zijn oorlogsverleden nooit verwerkt.  Begon in Duitsland 
na 1945 de zogenaamde Entnazifizierung, in Oostenrijk moet die nog beginnen. Men keek 
daar dan ook niet gek van de presidentskandidatuur van Waldheim, ook niet toen bleek 
dat hij ex-lid was van Hitlers keurtroepen, de S.S.

WAT ER AAN VOORAF GING

Een korte terugblik in de geschiedenis.  In 1918 eindigde de Eers te  Wereldoorlog en met 
hem een aantal Europese monarchieën. Eén daarvan was het keizerrijk Oostenrijk/Honga- 
rije, ook wel de Donaumonarchie geheten. Dit rijk werd zo verdeeld dat het nieuw te 
vormen Deutschosterre ich letterlijk  gedecimeerd achterbleef.  De revolutionaire s feer van 
die dagen sloeg al gauw aan bij de ontevreden verliezers; het links- en rech ts-ex trem ism e 
vierde hoogtij. Buurland Weimar-Duitsland had een al even rampzalig politiek klimaat, 
en toen daar op 30 januari 1933 Adolf Hitler tot  bondskanselier werd benoemd, gaf dit 
vele  Oostenrijkers moed. De nationaal-socialis ten onder hen dachten, na in 1934 hön kan
selier Engelbert Dolfuss te hebben vermoord, ook in Oostenrijk een equivalent van de 
H it le r-d ic ta tuur  te vestigen, doch dit mislukte. De "redding kwam in 1938, vlak voor 
de "Volksabstimmung" over de (on-)afhankelijkheid van Oostenrijk ten opzichte van Duits
land, toen Hitler via de beruchte  Anschluss zijn geboorteland als Ostmark aan het 
Deutsch Reich vastknoopte. De Oostenrijkers waren in hun nopjes. Maar al in 1945 bleek 
het Duizendjarige Derde Rijk to t  stof vergaan, en werden de overbli jfselen door de geal
l ieerden bezet.  Oostenrijk werd, in tegenstell ing tot de beide Duitslanden die ai in 1949 
onafhankeli jkheid verwierven, to t  1955 door de vier beze tt ingsm achten  bestuurd, een de
cennium waarin het de inwoners duidelijk werd dat ze be ter  konden doen alsof ook zij 
door Hitler "bezet" waren, en alsof ze niet m et  de nazi 's hadden samengewerkt.  De leu
gen werd veer t ig  jaar herhaald, de volwassenen geloofden erin, de jeugd wist niet beter.

Zie hier een schets van de hedendaagse Oostenrijkse samenleving. Voor een beter  begrip 
van de polit ieke s i tuat ie  in dit land is het bovendien nodig de term "rechts" , zoals wij 
die kennen, te  belichten, aangezien de Oostenrijkers daar iets heel anders onder verstaan 
Zo n 9 0 % van de bevolking is katholiek, maar toch s temde 44% op de socialistische te 
genkandidaat dr. Kurt Steyrer.  Dit lijkt in onze ogen wat vreemd, en dat is het eigenlijk



ook wel. Want het houdt in dat diezelfde socialisten 's zondags naar hun conservatieve 
kerk gaan, wat wij toch min of m eer als een "rechtse" daad beschouwen. Waarschijnlijk 
zijn alleen de Grunen (die overigens met hun kandidate een verrassende ^ 5 ’/o der s tem 
men vergaarden) é ch te  socialisten, en dan nog milieuvriendelijk ook. Wat wij als "rechts" 
zien, is voor de Oostenrijker dus "het midden". In zijn ogen is rechts: fascistisch, en 
dat willen weinig mensen meer zijn, getuige de nog geen 100.000 stemmen voor Otto  
Skrinzi.

WALDHEIM IS REPRESENTATIEF

Het is tamelijk hypocrie t om, zoals de pers veelvuldig pleegt te  doen, Waldheim af te  
schilderen als " t n  belangrijke nazi. Hij is fout geweest in de oorlog, m aar dat waren 
practisch al zijn landgenoten. Het verschil m et  bijvoorbeeld Skrinzi is, dat Waldheim 
geen fascist m eer is (of dat althans zo doet voorkomen) en terwille van zijn politieke 
carr iè re  zijn "Vergangenheit" l iever verzwijgt. Dat valt  niet goed te  praten, maar vindt 
maar 'ns iemand in Oostenrijk die niet zo'n verleden heeft .  Want hoewel de socialisten 
een kandidaat hebben die in de oorlog civiel a r ts  was, is het zeker onjuist te veronder
stellen dat zij destijds zo "goed" waren. Tenslotte  liep heel Oostenrijk ach ter  Hitler aan 
(nadat de Joden en communisten waren vermoord). Je  kunt rustig zeggen dat Waldheim 
rep resen tat ief  is voor het Oostenrijkse volk. De oplossing van de Waldheim-affaire is 
dan ook niet het kiezen van S teyrer  tot  president, noch de uitoefening van internationale 
druk, van welke zijde dan ook. Er _iŝ  geen oplossing. Een volk dat zichzelf veertig  jaar 
voor de gek houdt, valt  niet te  redden.

Het enige opmerkeli jke,  waar iedereen door alle comotie aan voorbij schijnt te  gaan, 
is dat de Oostenrijkers,  wier land al 16 jaar wordt bestuurd door een socialistische rege
ring, en wier huidige president (Rudolf Kirchschlager) socialist  is, plotseling voor een 
chris tendem ocraa t  kiezen. Wat dat be tre f t  zou je (heel voorzichtig) kunnen zeggen dat 
er een verschuiving naar "rechts" optreedt,  nu daar een  s te rke  kandidaat verschijnt. Of 
zou dat soms toch komen door al die publiciteit?

DE DERDE GENERATIE BESCHERMEN

In p laats van zich bezig te  houden met Waldheim, zou de in ternat ionale  politiek en pers 
zich aan iets heel anders moeten wijden. Natuurlijk was Waldheim S.S.-er, natuurlijk 
heeft  hij van de deporta ties  geweten, en zeker ook zijn er fouten gemaakt bij zijn be
noeming tot secre tar is-generaa l  van de V.N. Maar dat is allemaal passé, en laten we 
nu eerlijk zijn: de functie van president is in Oostenrijk meer een t i te l  dan een taak. 
Waldheim zal zich met geen enkel recht  kunnen bedienen van noodmaatregelen die e r 
gens in de grondwet liggen vastgeste ld (over de ontbinding van het parlement bijvoor
beeld), zoals men nu verschrikt roept buiten Oostenrijk. Daarvoor heef t  hij als diplomaat 
te grote  ervaring. Bovendien s te l t  Oostenrijk milita ir noch economisch veel voor (het 
heeft  geen leger en leef t  van toerism e en landbouw), en zal ook Waldheim beseffen dat 
hij Oostenrijk in een isolement zal werken indien hij zich politiek onmogelijk gedraagt.  
Veel belangrijker is om op alle mogelijke manieren te voorkomen dat de derde generatie  
(de kleinkinderen van de nazi's) ook ten prooi valt  aan de f rus t ra t ie  van hun ouders en 
grootouders.  Hierbij valt  te denken aan kontakten met polit ieke jongerenorganisaties (hoe 
-wel deze daar nauwelijks aanwezig zijn), maar ook aan een wat positievere houding te 
genover Oostenrijk. Zoals eerder gezegd is de Kriegs- en Nachkriegsgeneration "verloren", 
slechts heel weinigen van hen beseffen de gevolgen van het onverwerkte  verleden voor 
de organisatie  van politiek en samenleving. Maar door telkens tegen het zwarte  schaap 
aan te blijven trappen, bereik je niet dat het zich b e te r  gaat gedragen. Eerder zullen 
op deze manier de Oostenrijkse jongeren de legende van hun (groot-)ouders blijven gelo
ven en zal Oostenrijk zo rech ts  blijven als het in fe ite  is. Anders gezegd: alleen door 
de morele erkenning van de Oostenrijkse tragedie,  is deze te beperken tot de huidige 
om vang. De in ternationale  politiek (en zeker de Westeuropese) h eef t  eenvoudig niet het 
recht om, zelfs m ët  Waldheim, Oostenrijk in het verdomhoekje te  zet ten .  Vroeg of laat 
on tstaa t  dan toch weer een ontevreden "Duitsland-na-1918" sfeer, waarvan destijds Hitler 
gebruik wist te maken m et de bekende gevolgen. W d B



Regio
Journaal

Nieuw jasje
Zoals je natuurlijk al was opgevallen, wordt het regiojournaal in een nieuwe vorm gepre
senteerd.  'Een nieuwe lente, een nieuw geluid', om Gorter  maar weer eens te citeren. 
En met reden. Als verantwoordelijke voor de nieuwsgaring van deze rubriek kun je me 
bereiken tijdens kantooruren op telefoon 020-5475678 en buiten kantooruren op 03436- 
1478. Het maken van 'n goed regiojournaal hangt af van jullie medewerking, dus laat 
me niet in de steek.

Uit de Regio Utrech
Binnen de JD heb ik m'n afkomst nooit verloochend en aangezien ik niemand teleur wil 
stellen zal ik dat ook dit keer niet  doen. Daarom als eerste :  Utrecht.
Ik heb mijn hielen als regiobestuurder daar nog niet gelicht,  of e r  gebeurt al weer van 
alles. Mijn opvolgster, Marlina Elburg, heef t  al een aantal wapenfeiten op haar naam 
staan.
Om te  beginnen h eef t  ze de Vrijbrief (regioblad) grondig onder handen genomen en het 
moet gezegd worden da t  ' t  een hele verbetering  is. Vooral de cover valt  op door z'n 
strakke, eenvoudige lay-out.  De teks t  is leesbaarder geworden door het gebruik van mo
dernere  doch langzamere teks tverwerker.  De inhoud is in overeenstemming m et het u i te r 
lijk gewoon goed. Daarnaast  is een campagnefolder verschenen, in dezelfde stijl gemaakt 
en behandelt  U trech tse  ën landelijke aspecten van de JD. Met een oplage van 1000 
stuks kan het niet anders of deze folder h eef t  een zeer  positief e f fec t  op de U trech tse  
ledenwerving gehad.
ELECTRONISCHE MEDIA
Naast de gedrukte  media laat de Regio Utrecht  ook de e lectronische niet onbenut.  In 
samenwerking met CDJA en JOVD en enkele organisaties van buitenlandse jongeren is 
de regio U trecht  bezig met het maken van een videoproductie over de problematiek van 
de buitenlandse jongeren in Nederland. De zaken worden groots aangepakt en e r  is een 
s tichting opgericht (Jan Paul Kalff heeft  namens de Jonge Democraten, z it t ing in het 
bestuur) en e r  is zelfs subsidie (zo'n 28.000 gulden). Voorlopig is men nog m et het.  
script bezig en namens de JD laat Dirk Visser daar z'n licht over schijnen. Dit zeer 
in te ressan te  en publicitair im portante  project zal ik vanzelfsprekend op de voet blijven 
volgen. Zondag 11 mei jl. hield D6 6  U trecht  een veiling van kunst- en andere voorwer
pen in het U trech tse  Polmanhuis ten ba te  van het verkiezingsfonds. De Regio U trecht  
was te r  assistentie  uitgenodigd, in ruil voor 10% van de opbrengst.  Hoeveel deze cultu
re le  a c t iv i te i t  de regio heef t  opgeleverd is mij nog niet  bekend.



ADVERTEER 
MET SUCCES.

OB*BELfiS 020-798713.
(Ingezonden mededeling)

—DEMO—
DE DEMO ZOEKT OP KORTE TERMIJN 
CONTACT MET EEN ERVAREN

Lay-Out(st)er
DIE, EERST IN SAMENWERKING MET DE 
HUIDIGE VORMGEVER, LATER ZELF
STANDIG OF MET EEN TWEEDE LAY- 
OUTER DE OPMAAK VAN DE DEMO TER 
HAND GAAT NEMEN. ERVARING ZEER 
GEWENST, VERDER: VRIJE TIJD, IN
ZET, DOORZETTINGSVERMOGEN EN IN
STEMMING MET DE HUIDIGE BLADSPIE
GEL. BEL MET BRAM VAN UCHELEN: 
TELEFOON 020-798713 (AVOND) 

035-716716 (WERK).

Ik word steunabon- nee!
N aam __________
A d res__________
P la a ts__________
T el_____________

□olie in Zwolle
Zwolle is nog steeds geen regio, m aar de oprichtingsdatum komt steeds dichterbij. De 
bedoeling is om in sep tem ber  van s t a r t  te  gaan.

Aangezien de in it ia t iefnem ers in deze omgeving, Martijn Bosgieter en Pa tr ick  Buitink, 
HBO-studenten zijn, is het niet verwonderlijk dat zij hun ledenwerfcampagne richten op 
hun eigen en andere HBO-ers.  De mond-op-oor (mond-op-mond ?) reclam em ethode  blijkt 
ook hier voor de JD succesvol. Ze zijn op he t  moment op zoek naar kandidaten om in 
de toekomst een regiobestuur te  kunnen formeren, een aantal is al bereid gevonden. Ge
vraagd werd om op deze plaats een oproep te  doen. Bij deze.
Vrijdag 16 mei organiseerden ze i.s.m. andere polit ieke jongerenorganisaties en diverse 
politieke parti jen een polit iek café ,  da t  plaatsvond in (jawel) Dansinsti tuut Drents.  Deze 
avond was een onverdeeld succes, m et  een opkomst van zo'n 80 man, waarvan een groot 
deel jongeren. Medewerking werd verleend door Mateman (CDA), Kohnstamm (D6 6 ), 
Braam (VVD) en Buurmeier (PvdA). Het  geheel werd geleid door TROS/Aktua-radio ver
slaggever Gerr it  van der Kooy.
Vanaf deze plaats enorm veel succes gewenst en de de hoop uitgesproken dat de oprich
ting spoedig zal plaatsvinden.

DOOR OP28. ( 2 7 )



Friesland 
snel vooruit
Veel, heel veel ac t iv i te i ten  van de jongste JD-regio.  Een zeer  in teressante  themaavond 
over milieuproblematiek (altijd actueel),  die plaats vond in Workum, dit blijkbaar in het 
kader van de decentra l isa t ie .  Ook weer goed in de pers (ook radio). Goed werk, heren 
Op 17 mei werd een cam pagnetoch t  gehouden, door Friesland. Auto 's  volgeladen met 
enthousis te  JD-ers ën D66-ers en vol gehangen met toeters ,  bellen en vlaggen. De route 
volgde de E lfs tedentocht.  Hier werden leden en s temm en gewonnen. Uit de administratie  
moet nog blijken wat de concre te  resu lta ten  zijn. Goed werk, heren !

Limburg zet: door
De Regio Limburg m aakt  moeilijke tijden door. Ondanks dat het rond he t  Maastr ichtse  
Vrijthof zeer gezellig kan zijn is e r  maar een klein aantal leden en een nog kleiner aan
tal a c t ieve  leden.
Toch geven de bestuurderen in het diepe zuiden niet op. "We doen ons u i te rs te  best, 
maar het is echt heel moeilijk", verzekerde de alt ijd vriendelijke Machteld Kusters mij 
toen ik per PTT-te lecom m unica t ie  in het Limburgse was doorgedrongen. En daar doen 
ze inderdaad hun best .  Als enige PJO waren ze vertegenwoordigd op de grote  huishoud
beurs 'Alles voor Eva', waar ze op doortas tende wijze ge trach t  hebben leden te  werven. 
Standwerk, zoals op 16 mei in Bergen (bij Boxmeer), waaraan het hele RB deelneemt, 
ve rs terk t  de onderlinge band. Ook publiciteitsman Mare Hertogh doet veel om de JD 
in Limburg te verkopen. Maar het is moeilijk dat waar de JD voor s taa t  in het door 
het CDA gedomineerde zuiden aan de man te  brengen. Laten we hopen -niet  bidden- 
dat de vrijzinnig democrat ische vonk binnenkort in de Limburgse pan slaat.  Aan onze 
mensen zal het zeker niet liggen 1

Things go 
better in 
a JD sweater

-  KWALITEITS SWEATER (5 0  proc. POLYESTER 
-D IE P  BORDEAUX met HELDER W IT1
-  EXCLUSIEF door BEPERKTE OPLAGE
-  AMERIKAANS MODEL



Jonge Democraten in 
Friesland ook actief

SNEEK - Ook Friesland heeft een afdeling: van de Jonge Democraten. De 
oprichting van deze aan D66 gelieerde politieke jongerenorganisatie in deze 
regio vond zaterdag plaats in restaurant Onder de Linden te Sneek. Voorzitter 
Wen Duffels uit Sint Nicolaasga zei bij die gelegenheid, dat het bestuur zich 
de komende tijd sterk zal maken voor het flink opkrikken van het nu nog 
enkele tientallen jongeren tellende ledenbestand.

Landelijk voorzitter Hein Jaarsma 
van de Jonge Democraten veronderstel
de, dat het bestuur in die opzet zeker zal 
slagen, gezien het feit dat ae vrijzinnig- 
democratische stroming in Friesland, 
relatief gesproken, altijd erg duidelijk 
aanwijsbaar is geweest. De JD, die met 
Friesland erbij in acht regio’s actief is, 
telt nu twaalfhonderd leden. Jaarsma 
benadrukte, dat zijn organisatie inhou
delijk en organisatorisch volstrekt haar 
eigen koers bepaalt. Onafhankelijk wil
de hij de JD niet noemen. „We werken 
nauw samen met D66. Het zou hypocriet 
zijn óm dat te verhelen”, zei hij.

De uitnodiging aan het D66-Kamerlid 
Erwin Nypels om tijdens deze oprich- 
tingsbiieenkomst een spreekbeurt te 
vervullen, onderstreepte Jaarsm a’s 
woorden. De parlementariër, die zich 
binnen de fractie in toenemende mate 
opwerpt als de exponent van het aloude 
vriizinnig-democratische denken, zette 
zien in zijn betoog herhaaldelijk af tegen 
het CDA. Hij verweet de christen-demo- 
cratische politici de persoonlijke vrij
heid van ae mens op het gebied van wo
nen, werken, vrije tijd en dergeliike in 
toenemende mate te willen beperken.

„Je mag kiezen voor iets anders dan 
de traditionele norm, maar je wordt er 
wel meteen voor gestraft. Denk maar 
aan al die regelingen, waarmee niet- 
kostwinners tegenwoordig te maken 
krijgen”. Hij vond, dat Do6 zich sterk 
moet maken voor het tot stand komen 
van een kabinet, waarvan het CDA geen 
deel uitmaakt. „Lukt het straks niet, dan 
maar over vier jaar”, antwoordde Ny
pels op een vraag uit de (goed gevulde) 
zaal.

Het Kamerlid, zorgde ongewild voor 
een daverend lachsalvo, toen er tijdens

zijn overigens niet onaardige poging om 
aan de hand van een prikbord de politie
ke stromingen in ons land te verduidelij
ken, even iets mis ging. Net op het mo
ment dat hij het naamkaartje van D66 
wilde opplakken, viel het bord met een 
doffe dreun op de grond. Het vaderland
se staatsbestel uitgevloerd. Toen de 
kaartjes weer op één hoop waren ge
veegd, ontbrak dat van D66. „Waar zijn 
w ij:”, riep Nypels half vertwijfeld uit. 
Wegduikende Jonge Democraten diep
ten de partij even later zowaar weer op. 
Ze was onder de tafel geschoven ...
LC 17286



A genda

AKTIVITEITEN

L an d elijk  Bestuur
Hein Jaa rsm a  (voorzitter),  
Molenbeekstraat 18-111,
1078 XD Am sterdam .
Tel. 020-798713.
Marco de Ruiter (VVP), 
S truisenburgdwarsstraat 100, 
3063 BV Rotterdam.
Tel. 010-144241.

Judith Baljet 
O r te liuss traat  276-I,
1056 PM Amsterdam.
Tel. 020-123431.

Iedere ee rs te  maandag van de maand BORREL 
REGIO UTRECHT in Pub Ring Arthur aan de 
Oude Gracht in Utrecht. Ook Engels bier en v.a. 
ongeveer 21.00 uur.
Iedere ee rs te  donderdag van de maand BORREL 
REGIO GROOT-AMSTERDAM in Café  Eik & Lin
de, Plantage Middenlaan 22, Amsterdam (schuin 
t.o. Artis-Tram 9 af CS) Vanaf ongeveer 21.00.

21 JUNI JONGE DEMOCRATEN SLOTFEEST IN 
AMSTERDAM. KLUIVEN EN SCHUIVEN. CHINE-
ZEN EN VAREN. WINNEN, WINNEN, WINNEN
ZIE DE BINNENPAGINA's VAN DEZE DEMO!

Hans van Dalen (AS), 
Boezemlaan 37B,
3034 XD Rotterdam.
Tel. 010-332705.
Ruud van der Steeg (PM), 
Kribbestraat 21-1,
1079 WL Amsterdam.
Têl. 020-444780.
Arjen Ros (SP), 
Prinsenstraat  5A,
9711 CL Groningen.
Tel. 050-135751.
Ernesto Braam (SB), 
Herengracht 384,
1016 CJ Amsterdam.
Tel. 020-226144.
Rengert Elburg (SLWA), 
Nieuwe Herengracht 33, 
1011 RM Amsterdam.
Tel. 020-247091.
Hendrik Bogers  (SSV), 
Achterharingvliet  133, 
3011 TD R otterdam.
Tel.  010-330107. •
Landelijk S ecre ta r iaa t  JD, 
Bezuidenhoutseweg 195,
2594 AJ Den Haag.
Tel. (24 uur) 070-858109. ,

Voorts geen meldingen ontvangen. Regiobesturen, 
geef Uw ac tiv ite i ten  nou door....!!!

Sluitingsdatum kopij volgende DEMO (’introductie-  
dagen-nummer1): 10 juli. Verschijnt 1 augustus.

VOLGENDE DEMO



ïn  hier is de 
CBonm

an 1800 
CW-ers auon!

070-858109

Wordt nu lid van de snelst groeiende en ontvang DEMO 
voortaan gratis thuis. ____________ W egknip

BON Invullen en opsturen: Jonge Democraten, Bezuidenhoutseweg 195,

Naam:______
Adres:______
Code/Plaats:. 
Geb. datum: _

2594 AJ ’s-Gravenhage. Bellen mag ook: 070 - 858109 (24 uur).

Tel..

Frankeren als drukwerk

OWil informatie 
O Meldt zich als lid

Lid worden van de Jonge Democraten kan wanneer je tussen de 12 en 27 jaar bent. 
Aan het lidmaatschap zijn geen kosten verbonden, maar de leden wordt wel regel
matig een vrijwillige bijdrage gevraagd.



Vrije
Geluiden

M arlin a  E lburg
Binnen een jaar nu alweer een derde gezicht op deze achterpagina. Eerst Thea, die 
werd e r  ziek van en toen Judith. Maar die s taa t  liever Sigmund Langelaar terzijde. +++ 
P e te r  Launy (back in town) b i j -h e t  spelen m et zo'n stomme kieswijzer van M50: "Ojee, 
ik ben écht rechts  !" +++ P e te r  de Vries: "Nou misschien da 'k ' t  red, want dan ben ik 
inmiddels in het bezit van m'n nieuwe supersnelle bolide". Bedoelt: een Opel Corsa. +++ 
Hein Jaarsma: "Wie het niet met me eens is, heeft  het niet begrepen." +++ Elmer Klaa
sen: "Ik ben lid geworden...  eh omdat ik goedkoop naar Straatsburg  wilde". +++ Rosbief. 
+++ Hadassa (of u heet u eigenlijk, verdomme): "Ik ben gek, maar ik ben goed opge
voed". En dat kan niet iedereen in deze club met recht beweren. +++ Tijdens de them a
dag Kabinetsform atie  in Den Haag keek men verontrust op toen er vanach ter  de toog 
vreemde geluiden opklonken. Henk Zeevalking: "Het is slechts de biertap". Patijn: "Dat 
is het nou juist". +++ Hans van Dalen: "Je bent pas belangrijk als je in Vrije Geluiden 
s taat .  Dus is mijn auto belangrijker dan ik !" +++ Wat is dat nou voor flauwe grap van 
de VPRO, om ook weer een blad onder de naam Vrije Geluiden te  s ta r ten  ? En dan nog 
wel onder redac tie  van Wim de Bie, Kees van Kooten en Remco Campert.  Laten ze 
gedrieen naar een kroeg in de donkere buurt gaan, waar je negers met hoeren kunt zien 
dansen en dat soort flauwe kul (citaat).  +++ Gelukkig had Marco de R uite r  steun aan 
Josinta Sarkol toen ze gezamenlijk veel te  laa t kwamen op de themadag Kabinetsforma
tie .. .  net als tijdens de vorige twee bijeenkomsten overigens. +++ Het is trouwens hele
maal een beetje  opvallend lente in JD-kring. Maar voor nadere duiding is deze rubriek, 
zoals u weet, veel te  d iscreet.  +++ Elmer Klaasen inves teer t  in de toekomst. Niet al
leen een geruit  colbert van Gako, maar ook een glimglim stropdas. Ronduit schokkend. 
+++ Autrice  dezes to t  Bram van Uchelen: "Ik krijg dus nog wel vijf gulden van je."
BvU: "Vijf gulden ? Goh, da's  niet duur." +++ Zomaar iemand: "Vriendjespolitiek ? Dat 
zou niet mogen kunnen !" +++ Ruud van der Steeg de dag voor het april-congres: "Ik 
heb een tweepersoons bed besteld, dat komt morgen en nou moet ik het hele weekend 
in zo'n ro t t ig  jeugdherberg ding liggen." +++ Ook Ruud: "Ik ben nergens verantwoorde
lijk voor, vooral niet voor rampen, ik ben alleen maar penningmeester. +++ Eric Spee: 
"Het onzekerheidsprincipe van Heissenberg ? Betekent dat niet dat je niet weet hoe laat 
het is wanneer je weet waar je horloge is ?" +++ Utrech tse  Theo haalde begin mei 
m aar ternauwernood de laa ts te  trein uit Amsterdam naar huis. Hij had ook wel erg ge
treuzeld.  +++ Ruud van der Steeg to t  hoofdredacteur: "Maak je al dertig maanden de 
DEMO ? In die tijd had je vier kinderen kunnen krijgen !" +++ Niet iedereen prefereerde  
de eerder  t e r  sprake gekomen jeugdherbergledikanten. The Last Victorian vonden wij ho
rizontaal u i tgestrekt  voor de kantine. +++ Hein Jaarsma tijdens 'n forum: "De bijbel is 
inderdaad hèt CDA-geschrift.  Voor velerlei uitleg vatbaar." +++ Waarom past de schou- 
dervulling van Spee 's  jasjes van Dalen niet ? +++ Van Dalen tot inmiddels ex-LB-er: 
"Als je niet zorgt dat die notulen er zaterdag  zijn dan... eh... BvU: "Ga je dan op een 
stoel staan  om me te  kunnen raken ?" +++ Je  moet ook wel Elburg heten om zó sta r-  
naggel op de 20-jarigbestaansfeest van D66 binnen te  komen dat je tien minuten later 
je bed moet induiken. +++ Met rode koontje woonde Hendrik Boogers de laa ts te  them a
dag bij. Maar....  gelukt 1 +++ Zo'n Edo Spier trend-shirt  doet me denken aan een vieze 
zakdoek. +++ Graag begroet ik allen op 21 juni op de END-OF-THE-CAMPAIGN-PARTY!

OH WAT EEN NACHT!
H e .  21 JUNI O P T  IJ.
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DEMO is he t  officiële  orgaan van 
de vrijzinnig democratische jongeren
organisatie  Jonge Democraten. De 
uitgave geschiedt onder verantwoor
delijkheid van het Landelijk Bestuur 
van de vereniging. De verantwoorde
lijkheid voor de inhoud ligt bij de 
door het Landelijk Bestuur benoemde 
DEMO-redactie.

HOOFDREDACTEUR 
Bram van Uchelen 

REDACTIE
Rengert  Elburg (Dagboek)
Marlina Elburg (Vrije Geluiden)
Eric Spee (Regiojournaal)
Arjen Ros (LB)
Elmer Klaasen 
Edgar Hennis
REDACTIE ME DE WERKSTER 
Mirjam Atteveld 

REDACTIEADRES 
Molenbeekstraat 18-111 
1078 XD Amsterdam 
Telefoon 020-798713

ADMINISTRATIE. ADRESWIJZIGING. 
ABONNEMENTEN 
Bezuidenhoutseweg 195,
2594 AJ Den Haag 
Telefoon 070-858109

DEMO verschijnt acht  keer per jaar 
en wordt alle  leden gratis toegezon
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(Ingezonden mededeling)

Soms is ’t netDynasty,
W ij blijven Herenstraat.

Stort 'n  tientje, 
wordt ons vriendje.

Help DEMO verder en maak een 
tientje over op giro 701386 
in Den Haag o. v . v . 'Demo’.



DEMO nazom er *86
1850 leden en ein
delijk geld binnen

Door Eric Spee

ONZE UITSLAG VAN DE VERKIEZINGSCAMPAGNE: ACHTTIEN
HONDERDENVIJFTIG JONGE DEMOCRATEN EN DAARMEE 
DE DERDE POLITIEK JONGERENORGANISATIE VAN NEDER
LAND. EN DAT IS EEN FELICITATIE WAARD AAN HET 
ADRES VAN ONS CAMPAGNETEAM, BESTAANDE UIT RUUD 
VAN DER STEEG, PETER DE VRIES, RENGERT ELBURG EN 
BRAM VAN UCHELEN.
NIET ALLEEN LEDEN: EINDELIJK (EIND JULI) KWAM DAN 
DE SUBSIDIE VAN WVC BINNEN, DIT JAAR VOOR HET 
EERST EEN VOLLEDIGE, DIE VOLGEND JAAR WEER HOGER 
WORDT DANKZIJ DE SNELLE LEDENGROEI.
Dat zijn fraa ie  resulta ten ,  die we hopen te  kunnen bekronen
met het overschrijden van de 2000-Iedengrens dit najaar. Deze fraaie resu lta ten  vormen 
als s teeds weer een gevoelige aanslag op het toch al zo krappe budget van ons blad. 
Met vreze  m aar vooral hoop introduceren wij dan ook vanaf dit nummer de fundraising 
actie  'S tort  een  tientje ,  wordt ons vriendje',  die DEMO financieel gezond het jaar  moet 
uithelpen. Het  is geen loze kreet: doe er wat aan. Giro 70I386 in Den Haag onder ver
melding van 'Demo'.  Wij presenteren  op de komende pagina's: Jan Terlouw, Khadaffi, 
Brinkman, jongeren in oost en west , Zuid Afrika, Brussel, Bunnik en veel regionieuws. 
Moraal van dit verhaal: niets is zo succesvol als succes, maar ' t  kost geld. Wordt ons 
vriendje, nu.

(Ingezonden mededeling)

BEN JIJ ER OP.4 SEPTEMBER ?!!

CAFÉ EIK &  
LINDE

Plantage Midden laan  22 
Amsterdam 020-225716
Iedere le donderdag JD  BORREL

BRUSSEL. VIJF DAGEN VOOR Fl.175,- KAN NIET? ZIE PAGINA 23.



DEMO_______Interview
Jan Ter louw: ‘Het 
hart links, maar 
’t  hoofd rechts1

Door Bram van Uchelen

HET IS NIET GEMAKKELIJK OM DE SECRETARIS GENERAAL VAN DE CONFERENTIE 
VAN EUROPESE MINISTERS VAN TRANSPORT IN PARIJS TE SPREKEN TE KRIJGEN. 
DAT WIL ZEGGEN: ALS HET GESPREK OOK MOET GAAN OVER MEER DAN TIEN 
JAAR KAMERLIDMAATSCHAP, HET LEIDERSCHAP VAN D66, DE DEELNAME ALS MI
NISTER VAN ECONOMISCHE ZAKEN EN VICE-PREMIER AAN TWEE KABINETTEN EN 
WAT DAAR NA GEBEURDE. STERKER: JAN TERLOUW GEEFT GEEN INTERVIEWS.

Jan Terlouw: "lk heb er zelf geen behoefte  aan om parti j-poli tieke meningen te  geven 
of uitspraken te  doen. Dit interview vindt niet plaats uit een innerlijke aandrift.  Ik doe 
het uits luitend omdat jij er zo op hebt aangedrongen en e r  ook een zeker recht  op 
hebt. In je brief schreef je: velen zijn toch lid geworden om wat jij vroeger zei. Ik voel 
dus een zekere verantwoordelijkheid."

GEEN HEIMWEE NAAR HET POLITIEKE SFEERTJE
"Naar de politiek verlang ik niet terug om een stuk of wat redenen. -Reden nummero 
één is misschien wel omdat ik nu in mijn leven een aantal keren ben veranderd van wat 
ik doe. Eerst natuurkundige, toen politicus en nu zit ik in de internationale politiek en 
stappen terug, daar houd ik niet zo van. Eigenlijk is er maar één ding dat ik enige tijd 
heb gemist . Dat is niet dat politieke gedoe, nTet de publiciteit,  het politieke leven of 
de slangenkuil, die overigens heel interessant is, maar wel het leiderschap van de partij. 
Dat  heb ik een poosje gemist in die zin, dat wanneer je  het voorrecht hebt om acht 
jaar  eigenlijk geesteli jk leider van een stroming te zijn, je bezig bent met het over
brengen van inspiratie. Ik voelde, dat als ik naar een congres ging en daar niet een in
spirerende toespraak hield, dat de partij  het daaropvolgende half jaar iets minder goed 
was dan als ik dat wel deed. Mensen moeten gemotiveerd worden, die moeten weten 
waarom ze ' t  doen. Er zijn zeer veel parti jleden die hard werken, bijvoorbeeld in de 
gemeentes, in de werkgroepen en dat doen ze vanuit een zekere bezieling en je bent 
als politiek leider van de parti j  ben jij degene die de daarvoor benodigde inspiratie in 
de eers te  plaats moet verschaffen. Ju t  voelde ik heel sterk en dat vond ik een groot 
voorrecht. Over transport zijn ook inspirerende dingen te  zeggen, maar het is veel moei- 
lijker, het zijn niet je eigen mensen."

SCHIPPEREN OM DE GROOTSTE GEMENE DELER

"Ik vind het heel pre tt ig  om nu, als ik wat zeg, niet meer zo zeer rekening te hoeven 
houden met de vleugels in de partij . Steeds de vraag: hoe komt het daar over, hoe vang
en die het daar op, dat hoeft niet meer.

Ik zeg niet  dat je als je die verantwoording wel hebt 
moet liegen, maar je moet wel de waarheid hier en daar een beetje  versluieren of a l
thans niet beklemtonen. Dat moet je als parti j le ider absoluut doen, anders heb je voort
durend bonje in de partij . In zekere zin schipper je steeds om de grootste  gemene deler. 
Proberen de grootste  gemene deler te laten schuiven in de richting die jij goed vindt.
In 1982 was de grens bereikt voor wat ik voor m'n geweten nog aan kon. Want ik wist

Q ___________ J



"Als ik in de Democraat kijk, zie ik m'n naam nooit. Alsof 
ik niet bestaan heb. Werkelijk, alsof ik niet bestaan heb."

natuurlijk best dat wat ik toen deed (pleiten voor opheffing van de blokkade tegen de 
combinatie CDA-VVD-D66, BvU) parti jpolitiek niet erg gunstig was. Maar ik kon geen 
andere kant op. ik zal uitleggen waarom niet."
"Ik ben lid geworden van D66 omdat het een parti j  leek te zullen zijn, die pragmatisch 
zou zijn, die niet een opgeschreven beginsel had, een partij  die zo nuchter mogelijk zou 
kijken naar wat goed was voor het land, wat is ons programma en hoe kunnen we dat 
zo goed mogelijk ten uitvoer brengen. In ieder geval zonder teveel gevoelsmatige argu
menten. Na een paar jaas al is gebleken dat ook in D66, misschien wel juist in D66, 
dat niet opging. De mensen van D66 werken misschien nog wel meer met gevoelens dan 
bij welke andere parti j  dan ook. "

HET IS NIET WAT HET LIJKT

"Ik heb in m'n dagboek* onder andere geschreven: het is toch opmerkelijk dat een partij  
die zich op religie baseerd, het CDA, dat dat de meest  pragmatische partij  is, dat de 
partij die zich op het socialisme baseerd, de PvdA, de meest  religieus aandoende partij  
is en een argument alt ijd besluit  met 'ja, dat geloof ik nou eenmaal '.  Je  kunt met het 
CDA veel beter redeneren. Met de PvdA niet. De PvdA komt uiteindelijk altijd op z'n 
geloof terecht. D66 is een partij  die geen beginsel heeft,  maar een principiëlere partij  
ken ik niet. Ongelofelijk ! Er wordt altijd over de principes gepraat.  Terwijl die princi
pes niet zijn vastgelegd, maar meer een gevoel zijn van een collectief  dat toevallig bij 
elkaar zit. Als ik dacht: ik moet nodig eens wat meer programmatische toespraken hou
den, want we zijn tenslo tte  een programparti j en dat vervolgens deed kreeg ik na afloop 
altijd te  horen hé, je was niet zo geinspireerd als anders."
"D66 is principiëler, eigenlijk onprogrammatischer wat dat be tre f t ,  gevoeliger en religi
euzer in zekere zin dan veel andere partijen. Maar daarom ben ik niet lid geworden. _

Lees door op 6. ( 5



Uiteindelijk heeft de parti j  zich ontwikkeld tot een club met een s terke voorkeur voor 
de PvdA. De pistool-op-de-borst-kwestie  in 1970 was een eers te  voorbeeld daarvan en 
de inleiding tot een enorme val, waar we maar moeizaam weer zijn uitge krabbeld. 
Maar daarna was het toch nog zo, dat het congres van 1981 besloot te willen regeren 
met PvdA en CDA en met met de VVD. Dat was bij voorbaat uitgesloten. Daarm ee was 
de onderhandelingsmarge totaal weggegeven en daarmee weer een stukje macht. En poli
tiek gaat voor een groot gedeelte  om macht. Als je dat veron tach tzaam t,  ben je een 
getuigenispartij , niet nutteloos, maar voor mij minder interessant.  In '81 was dat s t ra te -  
giebesluit al niet mijn keus, maar ik heb het verdedigd, zeker. Ik kon er mee leven."

HET GEDRAG VAN DE PVDA
"In het verleden heeft  de PvdA ons meerder malen teleurgesteld . Maar wat is er in 
1981 gebeurd ? D66 heeft  dat kabinet Van Agt 2 practisch afgedwongen, doordat onze 
houding geen andere mogelijkheid open liet. En toen heeft de PvdA ten ee rs te  na vijf 
weken een crisis veroorzaakt.  Na vijf weken. We hadden nog niet eens een regerings
verklaring afgelegd. Daar kan me nog het schaamrood van naar de kaken sti jgen. Ik 
vond het zo vernederende kwestie om na vijf weken naar de Kamer te  moeten met 'sor
ry, we kunnen geen verklaring afleggen'.  Het kwam omdat de PvdA zich niet bij een 
meerderheid kon neerleggen, die op sociaal-economisch terre in  in het kabinet bestond 
uit CDA en D66. Vervolgens hebben ze toen een ech te  kabinetscrisis veroorzaakt in mei 
1982. Wat moet je daar nou uit afleiden ? De PvdA stond in de opiniepeilingen op 32 
zetels en hadden het daar zeer moeilijk mee.-
Het veroordelen van uit het kabinet lopen om parti jpoli tieke redenen wil ik nog niet 
eens doen. Maar wat je e r  uit kunt leren is dat de PvdA, door
uit dat kabinet te lopen, absoluut niet de belangen heeft  gediend van, zeg maar, de klei
nere man, de lager betaalde. Want iedereen weet nu en wist het toen ook wel, dat het 
volstrekt noodzakeiijk was om te bezuinigen en het roer om te gooien om de industrie 
te versterken. Dat heeft  meneer Mitterand hier gemerkt na één jaar, en dat heeft  de 
PvdA ook geweten. Een half jaar later kwamen ze met een herschreven programma en 
daar sond het in. Maar wij kunnen nu intussen weten dat de PvdA niet méér in het be
lang van de zwakkeren in de samenleving handelt dan andere parti jen. Want hun opstap
pen was in het belang van de parti j ,  nergens anders om. Als e r  niet bezuinigd was en 
wordt, in wat voor situatie  zou Nederland dan nu verkeren ? Wie zou er dan het gelag 
betalen ? Absoluut de zwakkeren."
"Ik kon toen niet meer verdedigen voor de PvdA te zijn met de reden dat zij voor de 
zwakkeren waren net als wij. Als je weigert de verantwoordelijkheid te nemen het land 
uit het slob te halen, laat je de zwakkeren betalen. Toen heeft  de PvdA de aarzelende 
voorkeurspositie die ik voor ze had verloren. En er is ook geen enkele reden m eer om 
te zeggen dat de PvdA beter  is dan de anderen. De enige die goed zijn, zijn wij zelf. 
Ik geloof alleen nog maar mijn eigen programma."
BvU: Waren de andere D66-ers in het kabinet dit met u eens ?
JCT: "Die moeten maar voor zichzelf spreken. In het Elsevier-interview heb Tk toen ge
zegd dat als de PvdA opnieuw die voorkeurspositie van ons zou krijgen terwijl  ze weglo
pen voor de verantwoordelijkheid,  ik niet langer l ijsttrekker kon zijn. Dat heeft  schade 
opgeleverd en een derde van m'n aanhang gekost, maar voor m'n  geweten kon ik niet 
anders."

MET MAXIMALE TEGENZIN
"Op het congres van 17 juli 1982 lag een motie van Wolff'ensperger waarmee de PvdA 
opnieuw die voorkeurspositie  zou krijgen. Als die motie zou worden aangenomen, had 
dat betekent dat ik 'geen lijsttrekker kon worden op grond van mijn oude uitspraak. De 
motie werd, zij he t  met een klein verschil, niet aangenomen. Wat moest ik toen doen 
terwijl  ik ab-so-luut geen zin meer had in het l ijsttrekkerschap ?
"Vooral niet omdat ik op de vierde plaats van de lijst was beland bij de schrifteli jke 
stemming. Maar ja, toen was er zo'n groot probleem...  toen waren noch lnkene Lambers

•L ees  door 
op pag. 8.
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D em ocritus

Volle kracht 
vooruit
Zonder nou direct het glas te heffen on
der het roepen van 'Leve Ons' maak ik 
bij deze graag een uitzondering op de 
stelregel dat e r  in de politiek alleen 
over jezelf  gesproken mag worden wan
neer de zaken slecht gaan.
Want' het gaat haast onwaarschijnlijk 
goed met de Jonge Democraten. Toen 
in de na t te  winter van 1983/84 de 
in het duister werd gewaagd, had toch 
niemand de huidige si tuat ie  durven be- 
dromen. Met meer dan achttienhonderd 
en vijftig leden de derde jongerenorgani
satie in Nederland, acht regio's, maar 
liefst een dikke vijftig werkgroepsleden, 
het beste blad en een duidelijke positio
nering in politiek jongerenland hebben 
we, met de uiterst  belangrijke bijkomstig
heden als een prima sfeer en veel gezel
ligheid, een naam hoog te houden.
Het is dit lauwwarme bad van het suc
ces dat nu ech ter  goed in de gaten moet 
worden gehouden. Succes leidt tot zelf
genoegzaamheid, zelfgenoegzaamheid tot 
hebbe & houwe en dat weer to t  stils tand 
en, uiteindelijk, achteruitgang. Correctie: 
kan daar toe  leiden. Succes kan daartoe  
leiden als we nu niet: keihard werken
aan uitbouw van de vereniging zonder 
in regeldrif t en bureautjeszin te  verval
len; de opgebouwde kennis en ervaring 
op een doeltreffende manier weten over 
te dragen; trouw blijven aan het belonen 
van initiatief,  inzet en c rea t iv i te i t  i.p.v. 
aan plucheritus (fluweelzucht); de JD- 
package-deai van vorming, scholing en 
prestaties doorzetten en tens lo t te  u i te r
ste zorg blijven of gaan dragen voor een 
gedegen opvang van al die nieuwe, veelal 
jonge leden.

Iedereen zal zich moeten realiseren dat 
voor continuering van onze race  het 
koordje permanent gespannen moet zijn: 
het karak ter  van een jongerenorganisatie, 
is nu eenmaal dat het ledenbestand flink 
doorloopt en de binding voor n iet-direct 
betrokkenen vaak gering is. Wat in het 
politieke seizoen 1986/87 voor de JD dan 
ook nodig is, is optimale inzet van in 
de eerste  plaats alle bestuurderen, met 
name in de regio's. Met het groeien van 
de organisatie zal de betekenis van de 
regio binnen de vereniging steeds groter 
worden. Her en der leeft het idee als 
zou het werk in het RB 'vrijblijvender' 
zijn dan dat in het LB. Niets is minder 
waar.

Voorts dient een goed begrip te  bestaan 
over de tot noch toe gevolgde en zeer 
sucesrijke koers enerzijds, opvulling en 
aanvulling daarvan anderzijds. Deze aan
vullingen zijn beslist dodelijk als ze gaan 
bestaan uit navelstaren. Niets is zo ver
lammend als voortdurende evaluatie en 
al dan niet kritische beschouwing ach ter
af. Niets slaat in it ia t ief  en creativ i te i t  
zo dood als geschipper en geschutter  en 
gemekker vanuit buitenspelpositie. Pres
tat iegericht  doorgaan is het recept.  Daar 
moet vóóraf over worden nagedacht.
Om met Erwin Nypels te spreken: het 
is een zaak van lange adem.

Volle kracht vooruit dus 1



JAN TERLOUW:
*Het hart links, 
maar Jt  hoofd rechts*

VERVOLG VAN 6.
noch Maarten Engwirda op het lijst trekkerschap voorbereid. Dus na wat intern overleg 
heb ik het toen toch maar gedaan. Maar met maximale tegenzin. Maar goed, voor mij 
stond toen vast dat de parti j  me nog steeds na aan het hart  stond gebakken en er was 
nog zeer veel waar ik me zeer mee verwand voelde, maar ik kon geen leider meer van 
die parti j  zijn."
BvU: Ik heb wel eens de indruk bij het bezoeken van 'n D66-congres of stukken in de 
Democraat lees dat de voorkeur voor de PvdA een soort uitkristall isering is van het 
gevoel van 'n hoop parti jleden van wij moeten toch vooral als progressief te  boek staan 
en als dat programmatisch niet duidelijk te  maken is, dan moet het maar zo blijken. 
JCT: "Ja, dat denk ik ook. Het is echt het hart  links en het hoofd rechts. Een hoop 
D66-ers weten met hun verstand best dat je flink moet bezuinigen, het bedrijfsleven 
moet versterken en dat je, als geen gezonde technologie en economie hebt,  je nergens 
komt. Juist  voor de zwakkeren. Dat weten ze allemaal wel, maar dat klinkt zo verrekte 
rechts.  Dus schrijf  ' t  wel in het programma, maar zeg dan tenminste naar buiten toe 
dat je met links wilt. Dat soort gevoel is er.  En dat veroordeel ik helemaal niet hoor, 
want dat soort mensen is het nu eenmaal. Ik heb ' t  zelf ook een beetje. Ik heb ook 
geen zin om rech ts  te zijn. Maar ik heb vooral geen zin om e r  een links e tiket  op te 
plakken, terwijl  ik programmatisch weet dat e r  wat anders moet gebeuren."

HANS ZEGT 'T, MAAR VAN HEM GELOVEN ZE HET NIET
"Dat zeg jij, dat Hans van Mierlo wel met die houding van het congres leiding kan ge
ven. Maar Hans zegt nu af en toe dat het niet helemaal is uitgesloten om met de VVD 
te  regeren. Dat zegt 'ie en dat aanvaardt de parti j .  Dat kan nu. Toen ik het vier jaar 
geleden zei, was de wereld te  klein."
BvU: Het heeft  met de persoon te  maken.
"Natuurli jk. Van hem geloven ze niet dat ie het zou doen, van mij wel. Wat ook klopt: 
ik zou het doen, als het nodig was, als het construct ief  zou zijn. En vier jaar  later  is 
een andere tijd. In de politiek is iets te  vroeg zeggen net zo erg als iets te  laat zeg
gen. Typisch is, dat enkele van de toenmalige kamerleden enorm gebeten waren op me 
vanwege die uitspraak en die zijn nu rustig weer kandidaat."

GEVANGENIS MET EEN OPEN DEUR

Deze maand verschijnt een nieuw jeugdboek van 
Terlouw, 'Gevangenis met een open deur'.  Voor 
de ontknoping moet je het zelf kopen, maar het 
is een roman over een secte .
JCT: "Dat boek is er gekomen omdat ik zat  na 
te  denken over leiderschap. Leiderschap is iets on
misbaars in onze samenleving. Je hebt overal lei
ders: op kantoren, in ' t  voetbalveld, in alle samen
levingsverbanden. Maar hoe kan de jeugd weten 
wat goede en wat s lechte  leiders zijn ? Een secte  
is een voorbeeld van een groep aardige mensen 
met, vind ik, vaak een s lechte  leider. Secteleiders 
maken niet zelden misbruik van de goedgelovigheid 
van hun volgelingen of hun moeilijkheden. Proberen 
het kritisch vermogen te doden in plaats van het 
te  versterken. Goede leiders versterken kritisch

Lompheid
"Ik ken geen land waar politici 
zo onhoffelijk worden onder
vraagd als in ons land. Dat 
heeft niets te maken met door
vragen tot de waarheid boven 
tafel is. Dat kan namelijk ook 
op een beleefde manier. Lomp
heid is bij sommigen een ge
woonte geworden, een handels
merk. Ik zie er twee oorzaken 
voor. De eerste komt voort 
uit de politici, die -u it zucht 
om in de publiciteit te komen
de relatie met de pers zeer 
hebben gepopulariseerd. Natuur
lijk is er niets op tegen om 
vriendschappelijk met elkaar



vermogen, stimuleren in it ia t ief  en proberen het 
beste uit hun mensen te halen. Er is op zich na
tuurlijk niets tegen om als een wolkje te  drijven 
en misschien dat bijvoorbeeld meneer Baghwan in 
dat opzicht een poosje in een behoefte heeft  voor
zien, maar meestal leidt het to t  excessen en uit- 
ting. Tot het opzetten  van kinderen tegen hun ou
ders, tot misdaad, tot gigantische sexuele u itspat
tingen, tot heel veel verkeerde dingen. In Gevange
nis met een open deur komt een oud-politiecommis- 
saris voor, die tijdens zijn loopbaan heeft  trachten  
te bewijzen dat de sec te  'The Living Souls' crimi
neel is. Vaak zijn die sec tes  natuurlijk niet
crimineel in de zin van de wet.  En na zijn pen
sioen gaat hij op zoek naar jonge mensen om daar 
te infiltreren..."

ALS WARME BROODJES

De eerder verschenen boeken van 'Jan T.' gaan 
nog steeds als warme broodjes over de toonbank, 
zowel in de winkel als bij de bibliotheek. Het 
meest verkocht is Oorlogswinter, het meest  ver
taald Koning van Katoren. Critici  verwijten hem 
vaak een te moraliserende inslag.

om te gaan, maar helder moet 
blijven dat iedere groep zijn 
eigen verantwoordelijkheid
heeft. De tweede oorzaak zit 
'm alweer in kwaliteit, of het 
gebrek daaraan. Een man als 
Jaap van Meekren heeft geen
onheuse benadering nodig om 
overtuigend te zijn; die weet 
a ltijd nauwkeurig waar hij het 
over heeft.
Wat ik de onsportiviteit van 
de pers noem is niet typisch 
Nederlands. Die vind je overal. 
Ik bedoel ermee dat de pers
zo zelden ongelijk erkent, en 
als het gebeurt is het op een 
miezerige manier, is het zo
weinig ru iterlijk. Het is in de 
praktijk zeer moeilijk om de 
media verantwoordelijk te stel
len voor wat te zeggen en 
schrijven, terw ijl de invloed
daarvan niet gering Is." *

JCT: "lk heb geen zin om de moeit van het schrijven van een boek te nemen als ik dat 
boek niet ook kan gebruiken om iets van m'n eigen overtuiging te  laten doorklinken. 
Dat kun je opvoedkundig noemen of moraliserend. Wat ik vooral wil, is het in discussie
vorm voorleggen van een probleem aan de lezers. Ik krijg dan ook bijna dagelijks brie
ven van scholen en van kinderen die met zo'n probleem bezig zijn geweest.  Het beste 
in het leven zijn vragen, niet antwoorden. Daar geloof ik niet in. Antwoorden bestaan 

-ook- haast niet. In het leven zijn e r  vragen en daar kun je over discussiëren en denken. 
Daarom was het lastig Gevangenis met een open deur te  schrijven: e r  z it ten  ook goede 
dingen aan die sectes,  daar moest ik recht aan doen. Ik hou ook van het doorgeven van 
waarden aan de jeugd. Het klinkt vreselijk ouderwets,  maar: moet dat dan niet ?"
"Moet je dan de waarden van een beschaving niet proberen door te geven ? Wat is be
schaving eigenlijk '? Trouw aan het gegeven woord is een e lement van beschaving. Moet 
je dat niet doorgeven ? Ik vind van wel. En plichtsbesef, verantwoordelijkheidsgevoel 
moeten worden doorgegeven. Verder schrijf ik bijna altijd over vrij s terke mensen. Bij
voorbeeld in Gevangenis met een open deur is een van de types die door die commissa
ris gekozen wordt om te infil treren een jongen die aan de drugs is geraakt,  z'n ouders 
zijn omgekomen bij 'n ongeluk, en er zelf uit komt. Dat gebéürt.  Niet vaak, maar het 
gebeurt. Boeken worden daar niet over geschreven. Boeken worden geschreven over al 
die zielepieten die er niet  uitkomen. Ik zal wel weer hevige kritiek over me heen krij
gen, omdat ik schrijf  over die éne die e r  dan wel uitkomt. Maar daar wil ik over schrij
ven, want het is veel positiever om tegen de jeugd te  zeggen het kan, het is mogelijk 
om je verantwoordeli jkheid te dragen. En het Ts mogelijk om van de drugs af te komen. 
Veel be te r  dan o m . t e  zeggen oh god wat zielig en dat kan niet.. . En dat zal dan wel 
weer rechts van me zijn, maar ik geloof niet in geklaag. Al de hoofdpersonen in m'n 
boeken zijn mensen die iets hebben aan de waarden die de samenleving hen geeft  en 
die uiteindelijk hun verantwoordeli jkheid nemen of daar in groeien. En in die zin schrijf 
ik opvoedkundige boeken... ' t  zal wel. En: de kindertjes lezen het graag. Dat geeft  me 
de reden om niet anders te gaan schrijven. Wat recencenten er  van zeggen is irrelevant. 
Er is een hele genera tie  nu die bezig is in verantwoordeli jke posities op te  groeien die 
iets hebben meegenomen van mijn boeken. Het draagt iets bij aan hun levenshouding. 
Dat vind ik een heel bevredigende gedachte, dat er een hele genera tie  van jullie leeftijd 
is die een miligram invloed van mij hebben ondergaan."

SNELD00BBP1Ü. ( i )



KRITIEK ZONDER ARGUMENTEN
Als auteur t rek t  Terlouw zich niets aan van wat de pers over hem meldt.  Als politicus 

'daaren tegen  was zijn betrokkenheid bij de krantekolommen aanmerkelijk groter .  Tijdens 
Terlouw's ministerschap, dat ruim een jaar duurde, had hij te  kampen met zware storm. 
JCT: "Ik heb me zeer geergerd in de tijd dat ik minister was aan het feit dat ik als 
minister gecritiseerd  werd zonder enig argument.  Dat was altijd: 'ambtenaren  f luis te
ren.. .' ,  'men zegt .. . ' .  En val al die beslissingen die ik toen heb genomen en dat waren 
er zeer veel, is er nog niet één waar ik spijt van heb achteraf .  En, als ik zo vrij mag 
zijn om het te  zeggen, ze zijn ook allemaal behoorlijk goed uitgekomen. Er. werd maar 
wat gezegd. En ik ben er van overtuigd dat daar een hoop parti jpoli tieke redenen achter  
zaten. Ik vond het niet erg becritiseerd te  worden voor mijn keuze voor het kabinet 
Van Agt 3, daar mogen kranten bezwaar tegen hebben of ervan zeggen dat ik erg slecht 
ben. Het was niet leuk, maar het mocht. Heel erg was de kritiek op m'n daden als mi
nister van economische zaken. Want die waren wel goed en het gaat niet aan om ie
mand dan om andere redenen en zonder argumenten als slecht minister te verkopen. 
Journalistiek is sterk modistisch. Er zijn maar weinig journalisten die de persoonlijkheid 
en de positie hebben om zich daaraan te  onttrekken. In m'n dagboek staat  het voorbeeld 
van de journalist die me verte lde  dat zijn hoofdredacteur tegen 'm had gezegd: hé waar
om heb jij nog geen rotstuk over Jan Terlouw geschreven. Zo gaat dat."

DE WITTE STREEP VAN DE GENUANCEERDE POLITIEK

Uit een lang gesprek als dit is het moeilijk keuzes te maken. Met het risico voor ogen 
juist de verkeerde passages kiezen, toch graag het volgende te r  afsluiting. Jan Terlouw 
over politieke plaatsbepaling en het koortdansen op de wit te  s treep  van de genuanceerde 
politiek.
JCT: "Hoe langer hoe meer geloof ik in het midden. Het is in Nederland not done om
te zeggen dat je 'midden' bent. Nou ja, de VVD zegt het waarschijnlijk. Iedereen wil
alt ijd wat linkser lijken dan 'ie is, dus als je midden bent dan zeg je dat je links bent
en ben je rechts  dan zeg je 'ik ben midden'.  Maar midden ligt niet goed. Midden is
kleurloos, midden is vaag, midden is compromis,  midden is onprincipieel; midden mag 
niet. Maar hoe meer ik er over denk, des te  meer denk ik dat midden goed is. En dat 
je ' t  ook. een positieve inhoud moet geven. Midden betekent,  als je het goed doet,  het 
beste zoeken. Het beste  van de beide kanten. En midden betekent veelal ook democra
tie, het zoeken van een oplossing waarbij niemand ongelukkig wordt. Maar vooral be te 
kent midden dat je bij de middelpuntvliedende krachten buiten schot blijft. Alles wat 
buiten het midden is wordt in de wirwar van het leven verder naar buiten gedreven. En 
dat leidt tot fanatisme. Als je ver uit het midden komt, voor je het weet ben je d'r, 
dan heb je onherroepeli jke standpunten, dat wordt een fanatieke overtuiging en fanatis
me l"idt alt ijd  tot  bloedvergieten. Als je goed in de buurt van het midden blijft, maar 
op een positieve manier,  zoekend naar het goede en naar het positieve compromis dan 
ontwijk je tenminste dat gevaar. Dus ik zou nu, als ik nog weer politiek leider zou zijn, 
wat ik niet zal worden onder andere omdat men dit niet zou willen horen, dan zou ik 
veel harder nog dan vroeger zeggen dat midden goed is. Een middenpartij, daar wil ik 
bij horen. Want het gebeurt maar zo zelden dat ik een extreem standpunt p re tt ig  vind. 
Kijk nou naar Zeer Links. Zeer Links is idealistisch gezien vaak heel goed. Maar tege
lijkertijd deugt er zo to-taal  niks van omdat het zo voorbij gaat aan de real i te it  en aan 
het feit dat mensen nu eenmaal maar heel kort idealist zijn, om 't  daarna te misbrui
ken. Links en rechts,  handelend vanuit de zelfde gelijkhebberigheid: they 're  both the sa- 
me, they 're  both to blame.”
"Hoe moet je zoiets omschrijven ? We hebben daar vaak discussies over gehad. In Neder
land is vrijzinnig democratisch de beste term."

B.v.U.

*= Jan Terlouw - 'Naar zeventien zetels en terug ' - Politiek Dagboek 9 m aart  1981 - 
5 november 1982. Uitgeverij L.J. Veen, Utrecht/Antwerpen 1983.



DEMO A ktueel
Brinkman ’s tanden
borstel brigade
TOT VER IN DE JAREN ZESTIG BESTOND DE NEDERLANDSE SAMENLEVING IN 
MEERDERHEID UIT GEZINNEN BESTAANDE UIT EEN BUITENSHUIS BETAALDE AR
BEID VERRICHTENDE HEER DES HUIZES, UIT EEN BINNENSHUIS ONBETAALDE AR
BEID VERRICHTENDE VROUW DES HUIZES EN UIT EEN OF MEER (MEESTAL MEER) 
KINDEREN.
HET IS DAAROM NIET VERWONDELIJK DAT DE SOCIAAL-FISCALE WETGEVING, DIE 
IN DIE TIJD TOT STAND KWAM, GEBASEERD WAS OP DIE TRADITIONELE ROLVER
DELING.

Op het gebied van de leefvormen heeft  zich ech ter  een aantal belangrijke ontwikkelingen 
voorgedaan, namelijk van huwelijksrelaties voor het leven naar minder langdurige relaties,  
van huwelijkse naar niet-huwelijkse rela ties (samenwonen), van grotere  leefeenheden naar 
kleinere leefeenheden en van tweere la t ies  naar enkelvoudige eenheden (allenstaanden).
Ons sociaal-fiscale  stelsel heeft  ech ter  nauwelijks ingespeeld op de veranderde opvatting
en over de rol van de man en de vrouw in de samenleving. Hoewel door de verplichte 
aanpassing aan de derde EG-richtlijn e r  geen sprake meer is van direkte discriminatie, 
worden gehuwde/samenwonende vrouwen door het handhaven van het kostwinnersprincipe 
nog steeds, hoewel nu indirekt, benadeeld en is er nauwelijks iets verbeterd.

TWEEVERDIENERSWET

Door de tweeverdienerswet worden gehuwde/samenwonende vrouwen nauwelijks gestimu
leerd om te gaan werken, wanneer de partner al een volledige baan heeft .  Gehuwde/ 
samenwonende werkende vrouwen betalen zelfstandig premies voor de volksverzekeringen, 
maar hiertegenover staan geen ex tra  uitkeringsrechten, wanneer de partner kostwinner 
is. Wanner de partner als kostwinner werkeloos is geworden, heeft  het voor de gehuwde/ 
samenwonende vrouw financieel gezien nauwelijks zin om te gaan werken.
Door deze wetgeving worden vrouwen afgeremd om toe te  treden tot de arbeidsmarkt 
voor betaalde  banen. Daardoor is het moeilijker voor vrouwen om economische zelfstan
digheid te  verkrijgen, hetgeen erg nadelig is voor het emancipatie  streven.

NIET TROUWEN, GEEN KINDEREN KRIJGEN

Of zoals iemand van de emancipatieraad het zei:"lndien vrouwen gedurende het hele le
ven zeker willen zijn van een eigen inkomen uit arbeid of sociale zekerheid dan moeten 
zij niet trouwen, geen kinderen krijgen, niet samenwonen en niet te veel gezien worden 
in gezelschap van een lid van het andere geslacht." Dat laa ts te  slaat dan vooral op de 
vele leefvormonderzoeken en controles die nodig zijn voor het huidige complexe en buro- 
cratische sociaal-fiscale  stelsel .  Ook in de bijstand, de huursubsidie en de studiefinancie
ring bijvoorbeeld is de leefvorm bepalend voor het recht op een uitkering of voor de 
hoogte van de uitkering.
Door al deze regels en wetten  gaan mensen al snel uitvluchten zoeken. Men gaat schei
den om vervolgens st iekem te gaan samenwonen of men gaat illegaal werken om de re
gels- te ontduiken. Zo zijn e r  nog een aantal mazen in de wet. De overheid oefent dus 
direkt invloed uit op de keuze van leefvorm.
Daarnaast  zijn e r  veel leefvormonderzoeken en controles nodig, waardoor de persoonlijke 
levenssfeer soms ernstig  kan worden aangetast .  Vooral voor de bijstand hebben verschil
lende gemeenten sociale rechercheurs in dienst genomen om oneigenlijk gebruik op te

u oor  Marco de Ruiter

Lees door op 12.



sporen. Aangezien 10% van de bijs tandsuitkering uit de gemeentekas moet komen, bewe
ren de gemeenten dat de sociaal rechercheur zijn geld dubbel en dwars terugverdient.

DE TANDENBORSTELBRIGADE

De leefvormonderzoeken en controles lijden vaak tot regelrechte  wantoestanden. De soci
ale recherche komt onverwacht je huis binnenvallen, ondervraagt de kinderen, gooit alles 
overhoop en te l t  zelfs de tandenborstels.  Door dit laa ts te  wordt er ook wel eens spot
tend gesproken over de "tandenborstelbrigade".  Een re la tie  die opbloeit tussen twee men
sen waarvan er één een uitkering heeft ,  kan wreed verstoord worden door de sociale 
recherche. Men ondervraagt de buren en achtervolgt het stel to t  in de supermarkt toe 
om te  kijken wie voor wie betaalt .
De benadeling van vrouwen, het verschil in behandeling van verschillende leefvormen en 
de privacy aantastende controles moeten zo snel mogelijk verdwijnen. Het sociaal-fiscale  
stelsel moet niet meer afgestemd zijn op het traditionele  gezin en de kostwinner. Ieder
een moet door de overheid als individu worden behandeld omdat ieder mens e r  één is 
en niet de helft van een stel. Om dit alles te bereiken is een volledige individualisering 
van het sociaal-fiscaal stelsel nodig. Niet iedereen is ech ter  voor individualisering. De 
vraag is namelijk of men mensen de "economies of scaie" die zij kunnen bereiken door 
een huishouding van meer personen te  voeren moet "gunnen" of niet.

DE OVERHEID OP AFSTAND
Volgens mij heeft  een overheid zich er niet mee te bemoeien of men door .een leefeen
heid met anderen te vormen voordeel weet te r  verkrijgen. De overheid heeft  zich er 
immers ook niet mee te  bemoeien of bijvoorbeeld een handige doe-het-zelver financieel 
voordeel heeft  t.o.v. iemand met twee linker handen.
ik ben voor een volledige individualisering van het sociaal-fiscale  stelsel .  Het huidige 
stelsel is ech ter  zo complex en burocratisch, het zo'n wir war van wetten,  dat er wer
kelijk niets mee te  beginnen is om een vereenvoudiging te bewerkstelligen. Er zal vol
gens mij daarom een geheel nieuw sociaal-fiscaal stelsel moeten worden ingevoerd. Een 
stelsel met de volgende uitgangspunten: - een volledige individualisering waardoor een 
snellere emancipatie; -  garantie  voor iedereen van 18 jaar of ouder om een sociaal mini
mum voor een alleenstaande te  verkrijgen; - veel minder controles nodig daardoor in
breuk in de persoonlijke levenssfeer; - meer stimulansen voor herverdeling van arbeid; 
- eenvoudiger waardoor minder fraude gevoelig.

Mensen die geinr.eresseerd zijn in dit stelsel,  dat ik gebaseerd heb op een basisinkomen, 
kunnen mij bellen (010-4144241 of 03420-1458) of schrijven (zie laa ts te  pagina), waarna 
ik het zal opsturen.
Overigens is de sociaale-economische werkgroep bezig met een nota over het basisinko
men. Deze nota zal ook dit soort plannen behandelen. Tevens zal de werkgroep met een 
eigen basisinkomen-plan komen. De nota veschijnt binnen een paar maanden, in 1987 zal 
er dan een themadag komen en zal de werkgroep een motie basisinkomen indienen.
Verder gaat in september een projectgroep emancipatie  van s ta r t .  Deze projectgroep 
zal een nota gaan schrijven die in 1987 klaar moet zijn om als basis te  dienen voor een 
themadag emancipatie. Vervolgens zal er in november 1987 een resolutie emancipatie  
worden ingediend.

M.d. R.

ADVERTEER 
MET SUCCES.

W*BELÖ 020- 798713.



V rijzinnig
Dagboek

Komkommer
klaaglied
ln dit aardse tranendal is het ongetwij
feld de komkommerti jd die ons voor 
schier onoverkomelijke droefheden weet 
te plaatsen. UFO's schijnen weer alom 
het zwerk te  doorklieven, Nessie beves
tigt bijna zijn aanwezigheid en (ha ! toe
passelijk !) in Zuid-Frankrijk kweekt land
bouwer Jean Leblanc de grootste  kom
kommer ter wereld, die prompt in het 
Guiness recordboek wordt opgenomen.

Het zijn klassiekers, die ech ter  nog gun
stig afsteken bij de uiterst  deprimerende 
regenbui van triestigheid zoals we die 
bijvoorbeeld mochten aan treffen  in De 
Volkskrant van 17 juli 1986. Ik loop 'm 
even met u door. Van Agt, het nog im
mer ro ttende gezwel van het zuiden 
blijkt adviseur van een firma in belasting
ontduiking en de f rac t ievoorz it te r  van 
D66 in de Brabantse  Staten, mr. M. Prop 
(zo heet 'ie nou eenmaal) noemt dat 
"ronduit verbijsterend". Voorts is de roei
boot met socialist ische parlementariërs 
tijdens een liefdadigheidsrace op de 
Theems omgeslagen. Ook te verwachten. 
Dan het bericht dat de firma Interface  
(communicatie apparatuur) van de rech
ter niet mag adverteren  met de slogan 
'Zeg maar nee tegen de PTT'. De t e r 
reur van een niet functionerend s ta a t s 
bedrijf. Alhoewel de Noord-Ierse protes
tanten als sedert  mensenheugenis in juli 
hun oranjemarsen houden ter nagedachte
nis van de klinkende overwinning van ko- 
ning Willem 111 van Oranje op de katho
lieke zwelgbast Jacobus, wordt ons op 
de buitenlandpagina triom fantelijk gemeld

R en gert E lburg

dat de regering van Zuid-Ierland nu t e 
gen de oranjemarsen heef t  geprotesteerd.  
Deze is ook leuk: het m icro-s taa t je  San 
Marino (een huis en een koeiekop bij de 
Italiaanse badplaats Rimini) krijgt een 
regering van communisten en chris ten
democraten. De oude coalitie  van commu
nisten en socialisten liep op de klippen 
toen de laats ten  verwikkeld raakten in 
een omkoopschandaal...dat  de geest gewil
lig is doch het vlees zwak drint zich ook 
in de kleine adverten tie t jes  op: 'Warrige 
arts , 32, z.k.m. vrouw'. Om een pasfoto 
wordt verzocht.
Ronduit schokkend: de PPR-vrouwen
in Nijmegen -moet u zich dat even voor
stellen- hebben tijdens de vierdaagse ze
venduizend deelnemende, vaak Engelsspre
kende milita iren een 'a lte rna t ieve  tekst '  
verstrekt  voor hun gebruikelijke soldaten
liedjes.
De gebruikelijke liederen zijn volgens 
de Nijmeegse klonen van Ria B. te  sek
sistisch. En ik maar denken dat PPR- 
vrouwen pacifistisch waren. Nee hoor, 
marsliederen componeren. O tempora, 
o mores.
Snel door naar nog twee 3-in-l mini's. 
'Gez: ouwe drol met volkskrant. Gebo
den: lekker kusje.' Proberen of negeren 
luidde de vraag. Negeren maar.
'Heren gezocht A'dam e.o. die PIJP RO
KEN en hierover willen praten. '  Grote 
goedheid, wat een wereld. En dan 's 
avonds de EO op televisie met een pro
gramma geheten 'Anders is ook gewoon'. 
Ik waag dat sterk in twijfel te  trekken.
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DEMO
veroordeelt;
______ Terreur

If niks
Door Albert Hoff

HET TERRORISME VIERDE DE AFGELOPEN MAANDEN 
IN DE WERELD WEER HOOGTIJ. TIENTALLEN ON
SCHULDIGE SLACHTOFFERS WAREN HET GEVOLG, 
MAAR OOK: VERGIFTIGING VAN DE INTERNATIONALE 
ATMOSFEER; DE POLARISATIE SLOEG OVERAL TOE. 
POGINGEN TOT TOENADERING, ZOWEL IN HET MID
DEN OOSTEN ALS OP WERELDSCHAAL TUSSEN OOST 
EN WEST WERDEN GEFRUSTREERD DOORDAT J/IJANDS- 
BEELDEN HEILIGER WERDEN DAN OOIT.

De Amerikaanse militaire  act ie  tegen Lybie in de nacht van 15 op 16 april j.1. vervul
de velen met grote angst over wat er nog komen zou. Zou Gadaffi zijn zelfbeheersing 
nu volledig verliezen en in de wilde weg overal (m.n. in West-Europa) terreuraanslagen 
en regelrechte  aanvallen gaan uitvoeren en weer ontelbare nieuwe slachtoffers  maken 
onder burgers ? De (mislukte) aanval op Lampedusa leek er een voorbode van.
Gezien de angst voor geweld lijkt het be grijpelijk dat bijna alle West-Europese landen, 
m.n. de Mediterrane, de Amerikaanse ac t ie  afkeurden. Ook in Nederland bestond bij de 
polit ieke parti jen hierover consensus, dat gepraat  moet worden i.p.v. geschoten. En ook 
het JD-congres sloot zich hierbij natuurlijk aan.

ONVERSTANDIGE VEROORDELING

Toch vond èn vind ik die veroordeling van de VS onverstandig en dat heb ik laten m er
ken ook. Veel mensen begrepen dat niet. Waarom dit standpunt ?
Ik wil dit alsnog proberen uit te  leggen. Niet om ach tera f  te proberen mijn gelijk te 
krijgen, wèl omdat ik vind dat de discussie over terrorisme en de bestrijding daarvan 
verder moet gaan dan de door emoties overheerste  reac tie  op de Amerikaanse aanval 
tijdens het congres, ook al omdat op het congres enkele uitspraken werden gedaan over 
de Europese rol in het bestrijden van terrorisme.
Als je praat over terrorisme, kun je onmogelijk om de rol van Lybie heen. Lybie is al 
jarenlang opdrachtgever en bankier van weerzinwekkende bomaanslagen, vaak uitgevoerd 
in West-Europa, waarbij veel onschuldige, m.n. Amerikaanse en Israëlische burgers het 
leven lieten. Daar zijn al veel bewijzen van geleverd. Dat gold ook voor de meest d irec
te aanleiding voor de Amerikaanse actie,  nl. de aanslag op de discotheek in West-Ber- 
lijn, die opgezet werd vanuit het Libische 'Volksbureau' (ambassade) in Oost-Berlijn. Niet 
alleen de Amerikaanse, maar ook de West-Duitse  regering, hoewel die zich tegen de 
Amerikaanse actie  keerde, ach t te  deze betrokkenheid bewezen. Het gevaar van derge
lijk staats te rro r ism e,  met name waar dit klaarblijkelijk gesteund, althans ondersteund 
wordt door Oost-Europese regimes, is niet makkelijk te  overschatten .  Als s taa t  heeft  
Lybie, door olie-opbrengsten en de steun van de Sovjet-Unie, de beschikking over uitge
breide financiële middelen. Bovendien is Lybie als andere landen een souvereine s taat ,  
waartegen moeilijk rech tstreeks op te treden valt. Individuele terroris ten  kun je a r re s te 
ren en bestraffen, maar je kunt niet een invasie in Lybie plegen om Gadaffi c.s. deze lf
de s t ra f  te  laten ondergaan.
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Maar dat laat onverlet het feit dat terrorism e onaanvaardbaar is, en waar het kan be
streden moet worden. Een land als Lybie vormt, door zijn sys tematische steun aan t e r 
reur, een bedreiging voor de wereldvrede doordat het extremisme en vijandsdenken sti
muleert .

PALESTiJNEN
Radicale Palesti jnse  groepen voelen zich door Lybische steun ges terk t-dat  heeft  éner- 
zijds to t  gevolg dat meer gematigde Palesti jnen het moeilijker krijgen doordat ze be
dreigd worden met geweld als ze ook maar iets willen toegeven aan 'z ionisme en impe
rialisme'; anderzijds roepen ze door hun acties vijandige sentimenten op onder burgers 
in Israël en het Westen. Gematigdheid en compromisbereidheid worden dan al gauw ver
dacht en alleen figuren rabijn Kahane profiteren ervan.
Ook op wereldschaal neemt het wederzijds antagonisme tussen Oost en West toe door 
het Lybische optreden. Na elke aanslag neemt de verbittering onder de Amerikaanse be
volking toe en wordt ze meer vatbaar voor de neo-conservatieve propagandamachine, 
o.l.v. mensen als Jesse Helms en Jerry Falwell, die e r  voortdurend op wijst dat Gadaffi 
door Moskou wordt gesteund, hetgeen ■ wantrouwen tegen het Oostblok versterkt.  
Dit gevoelen is ook een belangrijk oorzaak van het feit,  dat de Verenigde S ta ten  zich 
genoodzaakt voelden een milita ire act ie  tegen Libië te  ondernemen. De grote steun hier
voor onder de Amerikaanse bevolking toont deze verbittering aan. Maar is die actie  dan 
ook gerechtvaardigd? Een veelvuldig argument tegen de ac t ie  is dat deze alleen zou die
nen als een soort zelfbevrediging, voortgekomen uit een collectief  'Rambo'-gevoel; Ame
rika moet zijn kracht maar eens tonen en gewoon keihard terugslaan, wat de gevolgen 
ook zijn. Als de Amerikaanse act ie  alleen hierop gebaseerd zou zijn, moet ze inderdaad 
worden afgewezen. Maar ik denk dat er meer argumenten zijn, die de Amerikaanse ac
tie rechtvaardigen.

JURIDISCH JUIST

Juridisch gezien beriep de VS zich op art.  51 van het „handvest van de VN, dat ste lt  
dat niets in dat handvest het rech t  van elk VN-lid, om -zich individueel of collectief  te 
verdedigen tegen een gewapende aanval, aantast  to tda t  de Veiligheidsraad hiertegen 
maatregelen heeft  genomen, nu kun je veel discussiëren over interpretatiemogelijkheden, 
maar zo vreemd is het niet dat de VS een systematische reeks bomaanslagen, gepleegd 
tegen Amerikaanse burgers en gefinancierd door Libië, beschouwt als een 'gewapende 
aanval. Juridisch heeft  de VS dus wel degelijk een poot om op te  staan.
Heel belangrijk is de vraag of de actie  moreel ook verantwoord was. Het argument dat 
Lybie 'g e s t ra f t '  diende te  worden pleit  hiervoor, doch is op zichzelf onvoldoende. Veel 
relevanter is de vraag of de act ie  werkelijk terrorisme bestrijdt of het alleen maar 
aanwakkert.
Wanneer je met een idioot als Gadaffi te  maken hebt, is volledige zekerheid nooit te 
geven. Maar er valt wel iets over te  zeggen.
Een belangrijke constetering  is dat Lybie al jaren vele malen (verbaal) is veroordeeld 
om zijn houding, maar dat dat geen enkel e f fec t  heeft:  de acties van Lybie, en ook de 
arrogantie  (denk aan het uitroepen van de 'lijn des doods' in de golf van Sirte) namen 
schaamteloze vormen aan, evenals het bijbehorende revolutionaire gebral.  Veroordelingen 
zijn dus niet genoeg.

MAHREB RIJK

De mil itaire  act ie  heeft  Lybie in ieder geval duidelijk gemaakt dat het niet ongestraft  
voortdurend zijn subversieve act ies  kan uitvoeren. Gadaffi weet wat hem te  wachten 
s taat als hij daarmee door blijft gaan en dat kan al een preventieve werking hebben. 
Figuren als Gadaffi hebben nl. één allesoverheersende passie en drang, en dat is het ver
krijgen en hebben van macht. Gadaffi ziet zichzelf graag als de grote, machtige leider 
van een revolutionair Groot-Arabisch (Maghreb-) rijk en bevond zich vóór de Amerikaan
se actie  in een machtspositie  t.o.v. de Westerse landen. Voor Gadaffi zal een Amerikaan
se actie  dan ook onaanvaardbaar (d.w.z. een risico dat niet mag worden genomen) zijn 
als die zijn machtspositie  aantas t .  En hier moet ook met nadruk gewezen worden op de 
groeiende binnenlandse oppositie in Lybie, m.n. ook in de enige potentiële  bedreiging 
voor de macht van Gadaffi,  nl. het leger. Vlak na de aanval wezen schietparti jen rond

Lees door op 16.



de a l-Azziziyah-kazerne en het langdurige wegblijven van de 'Gids in de Revolutie' erop 
dat een poging tot een s taatsgreep  was ondernomen. Het Lybische leger heeft  geen we
zenlijk belang bij de terroris t ische  aanslagen in het buitenland, de belangen van het 
Lybische leger worden wel sterk aangetast  als door Amerikaanse vergeldingsacties tegen 
de dubieuze liefhebberijen van Gadaffi kazernes worden gebombardeerd en milita ir ma- 
trieel wordt vernietigd. Er zal het leger dan ook veel, zo niet alles, aan gelegen zijn 
om dergelijke vergeldingsacties te  voorkomen. Consequentie hiervan kan zijn het a f ze t 
ten van Gadaffi,  die zich met andere maatregelen ook al impopulair bij het leger heeft 
gemaakt. Gadaffi zal dit gegeven moeten meewegen in zijn beslissing over mogelijke 
verdere terreurac t ies  en deze misschien achterwege laten. Doet hij dat niet, dan loopt 
hij het risico van een nieuwe vergeldingsactie  en een coup door het leger, dat waar
schijnlijk dan van verdere terreurac t ie s  zal afzien met het oog op de consequenties.  Dat 
het leger zich als één man ach ter  Gadaffi zou scharen is in ieder geval onwaar
schijnlijk.
Ook van het buitenland hoeft Gadaffi niet veel steun te  verwachten. De reac t ie s  na de 
aanval toonden dit duidelijk aan. Natuurlijk veroordeelden het Oostblok en de Arabische 
landen de actie, maar dat was niet meer dan plichtmatig. Moskou steunt Lybie omdat 
een supermacht nu eenmaal bondgenoten wil hebben, echt van ha r te  gaat het niet. Voor 
de arabische landen zijn de betrekkingen met de VS veel belangrijker. Lybie is de Ara
bische wereld bovendien een doorn in het oog door zijn steun aan fundamenteel- islami- 
t ische oppositiegroeperingen in de Arabische landen. Syrië vormt een uitzondering, maar 
onderhoudt dan ook al lang een hechte  band met Tripoli.

DE ROL VAN WEST EUROPA

Nadere aandacht verdient de rol van de West-Europese landen. En hier valt  een tr iest  
beeld te constateren . Ondanks de vele aanslagen op West-Europese bodem weigeren deze 
landen (Groot-Brittanie ui tgezonderd) krachtige maatregelen te  nemen. West-Europa was 
vooral geïnteresseerd in het beschermen van haar economische belangen i.p.v. het bestr ij
den van terrorisme. Men weigerde consequent met Amerikaanse acties mee te gaan (het 
verbreken van de diplomatieke betrekkingen met Lybie, het uitvaardigen van econo
mische sancties).  Er bleken door enkele landen zelfs geheime verdragen m et de PLO en 
Lybie te  zijn gesloten, waarbij men terroris ten  vrije doorgang beloofde, als ze maar bur
gers van andere landen zouden doden. West-Europa is m.b.t. Lybie in een toestand van 
angst en passiviteit  vervallen, die sterk doet denken aan de houding t.o.v. Hitler-Duits- 
land in de jaren dertig. De klaagzang van de West-Europeanen, dat ze door de Amerika
nen werden genegeerd bij het beramen van de milita ire act ie  is dan ook hypocriet en 
schijnheilig. West-Europa heeft  zich de afgelopen jaren in dit opzicht een zeer slecht 
bondgenoot getoond. Dat vereist werkelijk een krachtige veroordeling en een duidelijk, 
ander beleid.
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Welke rol kan West-Europa spelen ? Er wordt wel gesteld dat West-Europa een 'bemidde
laar' kan zijn in onderhandelingen tussen de VS en Lybie. Dat zou wel een zeer dubieu
ze situatie  opleveren. Zijn wij al zo diep gezakt dat we menen een dialoog te moeten 
leiden tussen onze grootste  en meest belangrijke bondgenoot en een terroris t  ? Wat vtflt 
er eigenlijk met Gadaffi te onderhandelen ? Onderhandelingen vereisen wederzijdse be
reidheid tot concessies. Wat voor concessies moet Amerika doen wil het de heer Gadaf
fi believen .te stoppen met zijn moorddadige praktijken ? Het Lybische bewind is zo ra 
dicaal anti-westers en ant-israel en zo misdadig in zijn optreden dat we geen schijn van 
legitimiteit mogen ophouden door met dat regime te  gaan 'onderhandelen'.
TE GEMAKKELIJKE VEROORDELING

Dat alles overziend moeten we tot de conclusie komen dat West-Europa de Amerikaan
se actie  wel erg gemakkelijk heeft  veroordeeld zonder duidelijk te  maken wat e r  dan 
wèl zou moeten gebeuren.
Deze vraag kwam ook aan de orde op een discussieavond op 15 mei j.1., met Maarten 
Engwirda (D66) en Harry v.d. Bergh (PvdA), beide vertegenwoordigers van politieke par
tijen die de Amerikaanse act ie  direct veroordeelden. Een duidelijk antwoord op de vraag 
wat het a l te rna t ie f  dan is bij de aanpak van een land als Lybie bleef bij beiden uit. Op 
de inlichtingen-diensten kunnen we, wetende dat de Italiaanse inlichtingendienst samen
werkt met de Lybische, ook al niet te vast rekenen. Kortom, als wij zelf geen duide
lijk antwoord op terrorisme kunnen vinden, past ons op zijn minst enige terughoudend
heid bij de kritiek op de VS en wellicht enig begrip hiervoor, dat men in elk geval tot 
actie  overging.
Overigens zijn er meer landen die terrorisme steunen. De vraag hoe je hiertegen moet 
optreden hangt per land van de vraag af of je met een middel werkelijk het doel be
reikt of dichterbij brengt. Dat kan inhouden dat je tegenover niet elk land dezelfde be
nadering kiest. Wat Lybie be tre f t  is, ook gezien de internationale verhoudingen, een har
der optreden gerechtvaardigd. We zijn voorstander van de ontspanning en toenadering 
tussen Oost en West. Dat is van groot belang voor de wereldvrede. We mogen niet toe
staan dat die verhouding tussen Oost en West vergiftigd en verziekt wordt door een in 
wezen vrij geisoleerde fanaat,  die door zijn verworven machtsbasis en het gebruik ma
ken van het machtsspel van de supermachten steeds weer in s taa t  zal zijn die noodzake
lijke toenadering in gevaar te  brengen.

A.H.
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DEMO IFLRY

Door Ernesto Braam

VELEN DENKEN DAT DE INTERNATIONAAL S E C R E T A R I S ____________________________
ALLEEN MAAR LEUKE REISJES MAAKT. ZIJ ZULLEN 
DOOR DIT ARTIKEL IN HUN MENING WORDEN BEVES
TIGD, AL HEBBEN ZIJ NATUURLIJK ONGELIJK. EEN 
VERSLAG VAN ERNESTO BRAAM VAN EEN LEUK REISJE 
RICHTING BERLIJN.

Van woensdag 18 juni tot en met zondag 22 juni hield de 
International Federation of Liberal and Radical Youth (IF- 
LRY) een seminar in West-Berlijn over jongeren-contacten
tussen Oost en West. Ik bezocht dit seminar omdat IFLRY ^  ^
op mijn beleidsterrein  een prioriteit  wordt. ''f
De JD is thans waarnemer bij deze organisatie en wordt '-'yj; 
in 1987 waarschijnlijk kandidaat lid. En ten tweede-wij heb
ben nog weinig kennis in huis over hoe Oost-West con tac
ten in zijn werk gaan. Dit terwijl  veel internationale pro
blemen in Oost-West tegenstellingen worden vertaald.

HET SEMINAR

Het internationale wereldje is vrij klein en ik kwam dan ook vrij veel bekenden tegen 
van voorgaande IFLRY-activite iten. Aanwezig waren zo'n vijfentwintig vertegenwoordigers 
van aangesloten organisaties uit de m eeste  West-Europese landen en de VS. Onder de 
deelnemers waren de Scandinavische Liberalen en Radicalen enigzins oververtegenwoor
digd, maar dit zal gelegen hebben aan de grote interesse voor Oost-West vraagstukken 
in deze landen. Het werkt zeer horizon-verruimend om te horen hoe mensen uit verschil
lende landen deze problematiek benaderen. Bijvoorbeeld om te  horen hoe twee afspraken 
van de Engelse Union of Liberal Students (ULS) met Sovjet-officials  in Londen in het 
water  vielen. De ee rs te  keer doordat de ULS niet kwam opdagen. De tweede keer toen 
de Sovjets als vergelding niet verschenen. De Youth for Democratie  Action uit de Ver
enigde S ta ten  heeft  zeer specifieke problemen. Deze jongerenorganisatie  is voor Am eri
kaanse m aatstaven u ltra  links. En door het confronta tie  denken binnen de V.S. loopt zij 
het 'risico'  voor communisten te worden uitgemaakt.  De YDA trach t  dat te  vermijden 
door het issue van de mensenrechten te benadrukken wanneer er sprake is van Oost- 
West con tact .  Niets is immers e rger in de V.S. dan verweten te  worden 'Soft on Com- 
munism' te  zijn.
Ju t ta  Rothacker van de West-Duitse Deutsche Jung Demokraten (DJD) gaf een aardig 
voorbeeld van hoe verschillend jongeren uit Oost en West politiek bedrijven. Zij had in 
Polen een jongerencongres bezocht.  Zowel naar kwantiteit  als kwaliteit  gemeten  bleken 
er grote verschillen te  bestaan. De opkomst bedroeg ongeveer 1500 jongeren en teke
nend vor de prakti jkgerichtheid was de eers te  spreekster,  die vond dat e r  meer voetbal
velden voor de jeugd aangelegd moeten worden (Moet de JD hier geen voorbeeld aan 
nemen ?).

MENSENRECHTEN

Na de bespreking van ervaringen tijdens het Wereld Jeugd Festival in Moskou en andere 
anekdoterie zou 'onze eigen' Irina Grivnina een lezing houden over de mensenrechten 
in Oost-West perspectief.  Helaas liet  zij ech ter  verstek gaan en een Deen hield een ken-



nelijk in een laat stadium bij elkaar gesprokkelde speech. Hij p le i t te  met name voor een 
practische aanpak (zoals het bezoeken van dissidenten etc.)  en wees het aankaarten van 
het mensenrechten thema in ontmoetingen met officials als nutteloos en zelfs contrapro
ductief van de hand. Ondergetekende lanceerde twee discussiepunten. Te weten: of 'men- 
senrchten' en 'ontwapening' met elkaar verbonden zijn, of anders gesteld: 'Moeten de 
mensenrechten wisselgeld zijn bij kernwapen-oderhandelingen ?'
De overheersende mening bij de aanwezigen was dat mensenrechten bij dergelijke onder- 
handelingen geen of slechts een geringe rol moeten spelen. Overigens een mening die 
niet geheel met de mijne overeenkomt.
Een tweede discussiepunt was of je bij het promoten van de mensenrechten de 'hard- 
way' of  de 'soft-way' moet volgen. De 'hard-way' houdt in het constant en zoveel moge
lijk in de publiciteit  brengen van schendingen van de mensenrechten. Met name de Boe- 
kosky-Stichting is bekend om dergelijke mediabombardementen. De 'soft way' t rach t  zijn 
doel te  bereiken via het c reeren  van een vriendschappelijke atm osfeer.  Een belangrijk 
probleem is m.i. in hoeverre je hierbij vieze handen mag maken en of het netto-resul- 
(verbetering van de mensenrechtensituatie) het krijgen van 'vieze handen' rechtvaardigt.  
De meningen over het toepassen van deze of gene aanpak verschillen. Ondergetekende 
denkt dat je moet kijken met welke methode het ne tto -resu ltaat  geoptimaliseerd wordt.

BERLIJN EN DE KOUDE OORLOG
Een re fe raa t  over de geschiedenis van 'East-West-Cooperation' mocht niet ontbreken. 
Op een professionele manier kweet Jules Maaten, president van de IFLRY, zich van de
ze taak. Hij beschreef deze samenwerking vanaf WO II via het ontstaan en vergaan van 
organisaties en langs de lijnen van mondiale ontwikkelingen (bijvoorbeeld Koude Oorlog, 
'Ost politik') tot aan de Oost-West-ontmoeting im mei 1986 in Boedapest. Interessant 
is ook om te horen dat voor 1975 de jongeren-organisaties wat deze contacten  be tre f t  
voorliepen op hun regeringen, maar dat dit n.a.v. 'Helsinki' omsloeg. Iets wat wij ons 
volgens Jules allemaal moeten realiseren is dat de Sovjets niet onderhandelen omdat zij 
dat zo leuk vinden, maar omdat zij pra ten met eventuele toekomstige politici met in
vloed. De conclusie luidde dat het bestaande framework voor Oost-West-contact gereact i
veerd moet worden.

Verder tijdens het seminar hield de Berlijner senator Wolfgang Vollmer een verhandeling 
over 'Berlin-legal s ta tus and its implications in daily life'. Beide Duitslanden beschouwen 
Berlijn als één geheel. Oost-Duitsland beschouwt dit geheel als haar hoofdstad. Dit te r 
wijl formeel de vier mogelijkheden e r  nog de scepter  zwaaien. De Sovjet-Unie heeft  
haar zone als grondgebied voor de 'Hauptstadt der DDR' aan Oost-Duitsland 'u i tge

leend'. West-Berlijn is formeel géén onderdeel van de Federale Republiek en daardoor 
maakt het (wederom) formeel nog deel uit van het Deutsche Reich, kortom: gefundenes 
Fressen voor wetsbeoefenaars in exegese, semantische jungle en juridisch labyrinth voor 
Jan Modaal uit Kreuzberg. Gelukkig voor de West-Berlijners is er in het quadriparti te- 
overleg een aantal regelingen tot stand gekomen, zoals verkeersgaranties voor het reizen 
naar West-Duitsland en bezoekrechten aan Oost-Duitsland.

LEUKE SPELLETJES
Tijdens het seminar hebben enkele werkgroepen geopereerd, die op de laats te  dag ver
slag moesten uitbrengen. Ondergetekende participeerde in een werkgroep met de titel:  
What do we get out of East-West Cooperation ? Wij presenteerden een waslijst met te 
bereiken resultaten, variërend van het opvijzelen van je talenkennis tot het verspreiden 
van het liberaal gedachtengoed.
Ottavio Lavaggi, medewerker van de ELD fractie  in het Europese parlement en oud-lF- 
LRY president,  hield een verhandeling over de relatie  tussen Oost-West handel en poli
tiek. Ottavio wees op de wederzijdse afhankelijkheid en het wederzijds belang. Ten slot
te constateerde hij met spijt dat jongeren in het algemeen meer belangstelling hebben 
voor bewapenings- dan voor economische vraagstukken.
Een tijdens seminars regelmatig terugkerend onderdeel vonden wij ook dit seminar terug, 
namelijk een simulatiespel. De opzet was dit keer het nabootsen van een ontmoeting 
van jongerenorganisaties uit Oost en West. Iedere participant speelde een vertegenwoordi
ger van één van deze organisaties en kreeg een mandaat met daarin opgesomd wat te 
bereiken (in het slotcommuniqué) en het aantal te  verdienen punten. Vertegenwoordigd



DEMO A ktueel
JD in actie
voor
Zuid Afrika

Door Albert  Hoff

ALLEEN HET CDJA VERZETTE ZICH TEGEN EEN JD-MOTIE DIE ECONOMISCHE 
SANCTIES TEGEN ZUID AFRIKA BEPLEITTE. DAT GEBEURDE TIJDENS EEN ZITTING 
Vk'N HET 'EUROPESE JONGERENPARLEMENT', 26 JUNI J.L. IN DEN HAAG.
26 juni j.1., ti jdens de Europese Top in Den Haag, organiseerden de 'Jongeren voor Euro
pa' een  grote  m an ifes ta t ie  met als t i te l  'Young people want a future for Europe', met 
o.a.  een  markt  op het Plein en een schaduwconferentie, het 'Europees Jongeren Par le 
m ent ' ,  in de vergaderzaal van de Eers te  Kamer. Bij beide waren de Jonge Dem ocra te  
vertegenwoordigd, evenals bij de organisatie: JD-lid Andrew van Esch organiseerde de 
m an ifes ta t ie  grotendeels, Hein Jaarsm a maakt een affiche. Het 'Europees Jongeren P a r 
lem ent ' ,  m et  vertegenwoordigers van Europese jongerenorganisaties, was bedoeld als dis
cussieplatform over Europees jongerenbeleid. Op het programma bleek ech te r  vooral het 
luis teren naar speeches te  s taan. De JD steunde dan ook een voorstel van Forum Inter
national de speeches te  beperken en meer discussie-ruimte te  scheppen.
Het discussieonderwerp, een ontwerpresolutie  Europees jongerenbeleid, bleek zo vaag en 
weinig concree t ,  dat de JD m et  andere PJO 's  act ie  ondernam om concre te  voorstellen 
aangenomen te krijgen, o.a. uitspraken over de bestrijding van jeugdwerkloosheid, racis
me bestrijding en oost-west-jongerenuitwisselingen.
Op In i tia tief  van de JD werd een resolutie aangenomen, waarin economische sancties 
tegen Zuid Afrika werden bepleit (het belangrijkste onderwerp van de Europese Top). 
De JOVD ondersteunde ons in it iat ief .  Alleen het CDJA bleek zich te v e rze t ten .
Door het gezamenlijk optreden van m.n. Jonge Democraten, JOVD, CDJA en Forum In
terna tiona l  resulteerde  de zit t ing van het 'E JP '  toch nog in concre te  resulta ten ,  die aan
geboden werden aan de Europese TOp.

Gezocht: vier è vijf personen die onder leiding van de Internationaal Secretaris het Inter
nationaal Secre ta r iaa t  gaan vormen.
Vereist:  -inzet;  -bekendheid met internationale politiek; -kennis van het Engels; -bereid
heid to t  reizen, volgen van vergaderingen en het schrijven van artikelen; -meewerken 
aan het Mondiaal Opinie Plan (MOP).
Beloning: Lof & Dank. De medewerkers van het Internationaal Secretar iaat  zullen de 
Internationaal Secretar is  in ruime zin ondersteunen. Bel snel nu er nog plaats is:

ERNESTO. H. BRAAM TEL. 020-226144.

(Ingezonden mededeling)

REISLUST GEEN BEZWAAR “m i



3°n%emocraten
Op verjaardagen, tijdens uw werk, onder college, op school, in de schaduw, tijdens de 
borrel, naast de barbecue, na de maaltijd, achter  de dom, voor het zingen, na de kerk,
tussen de bedrijven, langs de lijn, in de tram, in de abri, voor het Maagdenhuis, boven
Jan, dankzij Hans, bij vergissing, in de lift, bij de groenteboer, aan de tap, t e r  congres- 
se, op de radio, voor het voetl icht,  met succes, ‘vol instemming, to t  genoegen, op fees
ten en parti jen, tegenover de rest ,  zonder schroom, uit enthousiasme, tussen de regels, 
bij de pinken, op papier, overeenkomstig de afspraak, na ampel beraad, volgens de r icht
lijnen, conform Sta tu ten  en Huishoudelijk Reglement, den Vaderland getrouwe, in de lijn
van het beleidsprogramma, en masse, bij weer en ontij , ijs en weder dienende, uit opti
misme, in de put, tegen de wind in, als geluk bij 'n ongeluk, in Lux & Libertas, vrij 
onverveerd, met de feestdagen, op laag water, in de hooiberg, op vals plat,  in goede 
moede of doen, bij verlopend tij, als kind van de rekening, voor de dag, tussendoor, vol 
lof, met opzet,  in verwachting, bevallig, tussen droom en daad, op losse schroeven, door 
de bocht,  als vriendje van DEMO, door de beugel, op hellend vlak, in koude kleren, voor 
aap, op de barrikades, gezagsgetrouw, per ongeluk, met een kater ,  flink ranzig, als n' 
wilde, ins blaue herein, on your way, 500 miles away from home, met buikgevoelens, 
op goed geluk, bij t an te  Truus, in huize Ruding, aan de overkant, naast de deur.. .. 
OF WAAR OOK TER WERELD MAAR WER"" ^  1

/nvu//en en opsturen: Jonge Democraten, Bezuidenhoutseweg 195, 
2594 AJ ’s-Gravenhage. Bellen mag ook: 070 - 858109 (24 uur).

Naam:_____________________________________________________________ ________
Adres:_____________________________________________________________________
Code/Plaats: _______________________________________________________________
Geb.datum:_______________ :_______________ Tel._____________________________

Frankeren als drukwerk

knip,knip

Hier is de bon die al meer 
dan 1850 leden won. Maak 
er gebruik van.



DÈMOs
NIEUWE 
LEZERS SERVICE

Vanaf het volgende nummer biedt DEMO lezers een nieuwe ser
vice: Rubrieksadvertenties voor een absoluut bodemtarief .  In 
een oplage van meer dan 1850 exemplaren en voor een doel
groep van zo'n 5550 mensen tussen 12 en 27 jaar adverteren 
voor 'n riks.
Dus: zoek je een kamer, wil je je s te reo  verkopen, heb je een 
boodschap, ben je op jacht naar 'n boek of plaat of heb je iets 
te  koop: maak gebruik van dit unieke aanbod. Tien regels van 
30 karakters  (per le t ter ,  cijfer,  leesteken en tussen woorden 
één vakje rekenen) voor FL. 2,50; iedere regel meer Fl. 1,- per 
regel.  Stuur geen geld mee, maar wacht de acceptgirokaart  af.  
Let op de sluitingsdatum van de volgende en daar op volgende 
DEMO's en stuur je adverten tie  aan: DEMO rubrieksadverten
ties,  Molenbeekstraat 18-111, 1078 XD Amsterdam. Telefonisch 
opgeven mag ook: 020-798713 of 03436-1478 ('s avonds).
N.B. Handelsadvertenties worden in deze rubriek niet opgeno
men. Iedere adverten tie  dient te  zijn voorzien van naam en t e 
lefoonnummer van adverteerder.  De redac tie  behoudt zich het 
recht  voor de correctheid  van deze gegevens vooraf na te  g a a n .

IFLRY Vervolg van 19.'
moesten worden: KMO (USSR), MIOT (Hongarije), FDJ (Oost-Duitsland) -deze drie vor
men tezam en WFDY- voorts CENYC (Europees, neutraal),  EYCD (Christen Democraten), 
IUSY en tens lo t te  IFLRY.
Ik was één van de twee leden van MIOT. Het simulatiespel duurde van zaterdagmiddag 
drie uur tot zondagochtend tien uur, met tussendoor een Zweedse midzomernachtsvie- 
ring en enkele uren slaap.
Na het bekend maken van de gewone en bonuspunten lag MIOT ruim op kop, met IFLRY 
op de tweede plaats. Maar: toen werd bekend dat het WFDY-secretariaat uit Boedapest 
verwijderd zou worden en dat kootte ons tien strafpunten. Zo werd IFLRY (en dus wij 
allen) winnaar.  Het nut van een dergelijk simulatiespel is dat je spelenderwijs op de 
hoogte raakt van de ins en outs van bepaalde onderhandelingen.
Hierna werd het hele seminar zoals gebruikelijk nabesproken. Doel van het seminar was 
een impuls te  geven aan input in Oost-West coöperatie . In deze opzet is het seminar 
zeker geslaagd te noemen.

JONGE DEMOCRATEN
DOEN HET
V R I J Z I N N I G .



<Ingezonden mededeling)

Vijf dagen Brussel: fl. 175
IN HET KADER VAN HET 
SCHOLING- EN VORMINGSPROGRAMMA 
DAT DE JD JAARLIJKS VOOR HAAR 
LEDEN TEN UITVOER BRENGT PRE
SENTEERT HENDRIK BOGERS VAN MA 
13 TOT EN MET VRIJ 17 OKTOBER 
A.S.: STUDIEREIS BRUSSEL.

Vijf dagen in de Europese hoofdstad, vol 
continentaal verleden, herinneringen aan 
keizerrijken, ' souvenirs van de 80-jarige 
oorlog, het koninkrijk van Willem I en 
taalstrijd.
Maximaal 50 Jonge Dem ocra ten  kunnen 
dit najaar (scholieren: herfs tvakantie  !)
weer mee m et de 't rad i t ione le '  buiten
landse studiereis,  die wederom een zorg
vuldig samengesteld politiek, historisch 
ën cultureel programma inhoudt. 
Vanzelfsprekend is thans nog niet  het 
gehele programma bekend, maar het vol
gende s taa t  in elk geval vast en is inbe
grepen bij de reissom van maximaal 
Fl. 175,- (we trach ten  dit bedrag nög 
verder omlaag te  krijgen): 
Amsterdam-Brussel en v.v. via luxe tou
ringcar, verblijf op basis van half pen
sion in een jeugdhotel in Brussel, het 
diner van dinsdagavond 14 oktober, rond
leiding door Brussel, ontvangst door de 
burgemeester, lezing aan de universiteit  
van Brussel, bezoek museum Vlaams Le
ven te  Brussel, ontvangst in het Bel
gische parlement,  diner met politici en 
vertegenwoordigers van Vlaamse politieke 
jongerenorganisaties,  bezoek aan de NA
VO, Europese Commissie, bezoek theater ,

bezoek Waterloo + musea, museumpro- 
gramma, uitgebreide borrel bij de Neder
landse ambassadeur (Chris van der 
Klaauw) en een superspeed bezoek aan 
het centrum van Antwerpen op vrijdag.

En dat voor Fl. 175,- of minder.. .  geen 
geringe presta t ie .  Deelnemers aan de Ber
lijn excursie van 1985 kunnen het be
amen: dit is uniek. Prima sfeer en onder
houdend gezelschap gegarandeerd, sfeer 
inclusief en blijvend gezellig.

VORIG JAAR MOESTEN WE VELEN TE
LEURSTELLEN WEGENS 'UITVER
KOCHT'. DIE TELEURSTELLING IS TE 
VOORKOMEN DOOR NU VAST IN TE 
SCHRIJVEN. VUL DAARTOE ONDER
STAANDE BON COMPLEET IN EN RE
TOURNEER ’M ALS VOLGT: JONGE DE
MOCRATEN, BRUSSEL EXCURSIE, BE- 
ZUIDENHOUTSEWEG 195, 2594 AJ DEN 
HAAG. DE BOEKING IS ALLEEN GEL
DIG ALS JE METEEN FL. 100,- GARAN- 
TIE-AANBETALING OVERMAAKT OP 
GIRO 701386 T.N.V. JONGE DEMOCRA
TEN, DEN HAAG O.V.V. 'BRUSSEL'.

GEEN AANBETALING=ONHERROEPE- 
LIJK NIET MEE. DIT IN VERBAND MET 
BOEKINGS, ANNULERINGS EN VERZE- 
KERINGSRISICO VOOR DE JD EN DE 
AFSPRAKEN MET CO-ORGANISATOR 
Vlug & Co, R otterdam. NU BOEKEN !

! J A  |  13-17 oktober z it ik  in  BrusselT[

Naam_____
Adres____
Plaats____
Tlfn.______
Pas nr.____
Geb. datum

" 'V i
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INTRODUCTIEWEEKEND 
1986: ER BIJ ZIJN!

ZOALS BEKEND (OF NOG NIET) HECHT 
DE JD GROTE WAARDE AAN EEN UIT
GEBREID, DIVERS EN VOORAL PRAK
TIJK GERICHT SCHOLINGS- EN VOR
MINGSPROGRAMMA VOOR HAAR LE
DEN. IN DAT KADER VINDT OOK DIT 
JAAR WEER EEN 'INTRODUCTIEWEEK- 
EINDE' PLAATS IN SEPTEMBER, WAAR 
NIEUWE LEDEN, JD-GANGERS EN AN
DERE BELANGSTELLENDEN IN VOGEL
VLUCHT KUNNEN KENNISMAKEN MET 
IDEEEN, ORGANISATIE EN HANDWERK 
VAN, DOOR, OP, ONDER, TUSSEN EN 
IN: JONGE DEMOCRATEN.

Het introductleweekeinde 1986 is opgezet 
volgens het programma van het bijzonder 
succesvolle weekeinde van 1985. Opnieuw 
vormt jeugdherberg RIDDERHOFSTAD 
RHIJNAUWEN in Bunnik het decor, de 
corresponderende da ta  zijn ZATERDAG 
20 en ZONDAG 21 sep tem ber  a.s.

ACHTERGRONDINFORMATIE
Globaal gezien zal he t  weekeinde een 
nadere  kennismaking m et de vereniging 
Jonge D em ocra ten  in ai haar  face t ten  
inhouden, waarbij vooral gele t  wordt op 
veel achtergrond-inform atleoverdracht.

0G EW O O N

Denk daarbij aan geschiedenis, organisa
t ies truc tuur ,  verhouding m et D66, con tac 
ten  Eers te  en Tweede Kamer, positione
ring, vrijzinnig democrat ie ,  ac t iv i te i ten -  
opbouw en to t  nu toe  geboekte resulta 
ten .  Na afronding van dit zaterdag-pro- 
g ramm a is het zondag tijd voor de prak
tijk. Deelnemers kunnen kiezen uit één 
3 twee praktijkonderdelen, waarbij ter  
zake kundigen of Landelijk Bestuursleden 
nader op één prakti jk-issue zullen ingaan. 
Kortom: dit weekeinde wordt dringend
aangeraden voor alle nieuwe leden, al 
dan niet  nieuwe regiobestuurders, in aan
leg actieven, ambitieuze en tens lo t te  ook 

gezelligheid zoekende leden.

PRIMA LOKATIE

De JD is al sinds 1983 vaste  klant van 
de rustieke jeugdherberg Rhijnauwen, die 
ui tgerust  is m et  alle denkbare moderne 
comfort .  Bovendien is he t  complex gele
gen is een sch itte rend  natuurpark.  De 
JD h eef t  niet  de naam na bezoek aan 
een horeca-gelegenheid nooit meer te  
mogen terugkomen. Dat houden we graag 
zo. Rhijnauwen kent de JD en weet  dat 
het e r  soms uitge la ten  aan toe  gaat.  
Toch blijven we er graag komen en zul-



len dan ook, al dat nodig Is, handelend 
optreden teneinde dat mogelijk te  ma
ken. Het nuttigen van zelf m eegebrach te  
drank en roken is op de slaapkamers ver
boden. De bij de jeugdherberg behorende 
bar is open to t  ongeveer 01.30 uur. Vo
rig jaar  moest een deelnemer in de tuin 
slapen. Dat zegt iets over de u its tekende 
sfeer. Over het programma zeggen we 
verder he t  volgende.

ERWIN NYPELS SPREEKT
Uiteraard zal de vrijzlnnig-democratische 
D66 par lem entar iër  Erwln Nypels z a te r 
dagavond ac te  de precense geven met 
een speech over JD en D66 en he t  be
drijven van vrijzinnig democrat ische poli
tiek in de praktijk. We ondersteunen zijn 
bijdrage m et een v ideoreportage over 
hetzelfde  onderwerp.
Daarnaast verwelkomen wij een lid van 
de Eers te  K am erfract ie  van D66, die rol 
en functie  van de Senaat nader zal dui
den. JD -voorzi t te r  Hein Jaarsm a behan
delt de geschiedenis van de JD to t  nu 
toe en het hoe en waarom van onze ac 
tiviteiten.  Bovendien scheppen we duide
lijkheid in de wirwar van LB, ALV, RB, 
DB, ARV, SP, SLWA en de hele onover
zichtelijke reu tem e teu t .  Zaterdagavond 
heb je uitgebreid de gelegenheid te  spre
ken met landelijk bestuurders, Erwln Ny
pels en...  e lkaar.

EVEN TECHNISCH
Het Introductieweekeinde 1986 kost voor 
deelnemers Fl. 20,- ALL IN. Dus: lunch 
zaterdag, diner zaterdag, overnachting, 
ontbijt  en lunch zondag plus thee  en kof

fie naar behoefte.  Ook inclusief een ex
emplaar van de vernieuwde JD-basiscur- 
sus, die het hele  verhaal nog es op 'n 
r i jt je  zet.  LAKENS OF SLAAPZAK ZELF 
MEENEMEN (eventueel ook te r  plekke 
te  huur). Alle deelnemers krijgen, bij in
schrijving vóór 1 SEPTEMBER, u itgebrei
de docum entat ie  en de Basiscursus gratis 
thuisgestuurd.
Bij he t  insturen van onderstaande bon 
vóór 1 SEPTEMBER dien je tegelijkerti jd  
Fl. 20,- over te  maken op giro 701386 
ten name van Jonge Democraten, Den 
Haag onder vermelding van 'In troductie-  
wekeinde 1986'. Bij de je thuis te  zen
den informatie  zit  natuurlijk ook een rou
tebeschrijving en openbaar-vervoersaan- 
wijzingen t.b.v. het bereiken van Rhijnau- 
wen in Bunnik (bij Utrecht) .  Het Lande
lijk Bestuur vergoedt: REISKOSTEN BO
VEN VIJFTIEN GULDEN te r  plekke.

NU BOEKEN
Stuur onderstaande bon, compleet en dui
delijk ingevuld, nu aan Hendrik Bogers, 
secr.  scholing & vorming JD, Bezuiden- 
houtseweg 195, 2594 AJ in Den Haag. 
Kies uit de prakti jkonderdelen: 1. Regios; 
2. Buitenland; 3. Werkgroepen; 4. scho
ling en vorming; 5. Publiciteit ;  6. Bladen 
maken, vormgeving e tc .

NADERE INFORMATIE:
HENDRIK BOGERS
SECRETARIS SCHOLING . EN VORMING 
TEL. 010-4334117.

INTROBON^
Naam____  _______ ____  _____________ M/V
Adres........... . .......... ..... ......  Code_________
Plaats ----------- ------- ---- --- ----------
Geb. Datum ___ .. Tel
Praktijkdeel

D O E N !©



i j C
Regio
Journaal

E ric Spee

□ o lc e  fa r  n ie n te
HET ZOMERT AAN ALLE KANTEN BINNEN DE JONGE DEMOCRATEN. AAN DE ENE
KANT HEEFT DIT GROTE VOORDELEN, AAN DE ANDERE KANT OOK WEL WAT NA
DELEN. DE VOORDELEN ZIJN OVERDUIDELIJK: MOOI WEER, VAKANTIE EN DUS 
LANG OP TERRASSEN ZITTEN, VEEL DRINKEN EN VOORAL: NIETSDOEN.
DOLCE FAR NIENTE ZOALS DAT ZO MOOI HEET. MAAR DAT NIETSDOEN HEEFT 
WAT HET REGIONIEUWS BETREFT NADELEN: HET IS KOMKOMMERTIJD. DAAROM 
DIT KEER EEN MET VEEL MOEITE BIJEEN GESPROKKELD REGIO JOURNAAL. IK ZAL 
BLIJ ZIJN ALS HET WEER WINTER IS, DAN GEBEURT ER TENMINSTE WAT.

Groot-Amsterdam heeft  't .  Ook wat be tre f t  de act i i tei ten .  In de rest van Nederland is 
het stil, maar in Amsterdam gebeurt iets meer dan niets en daar moeten we het dan 
maar mee doen.
Zaterdag 14 juni j.1. vond in Amsterdam-Noord een 'activereingsborrel '  plaats. De bedoe
ling was behalve de levers nieuwe leden te activeren. Dat is goed gelukt. In het gezel
schap van een aatal  oude JD-rotten,  het regiobestuur van Amsterdam en LB-ers werd 
een handvol nieuwe leden duidelijk gemaakt hoe gezellig de grootste  JD-regio is en bo
vendien wat er aan serieuze zaken wordt gedaan. Helaas weigerde gastvrouw Hadassa 
Velleman mij gegevens te verschaffen be tre ffende  het spirituele verbruik die avond, dus 
ik kan nog geen mededelingen doen over de innamecapaciteit  van deze nieuwe leden. 
Wat de oude JD-garde kan verstouwen is zo langzamerhand genoegzaam bekend.
Genoeg hierover. Serieuzer zaken hengelen naar onzer aandacht. Als je de Olympische 
Spelen tenminste serieus neemt. Helaas doet lang niet iedereen dat en zo on tstaa t  de 
controverse . Genoeg reden om een thema-avond te  organiseren.
Deze avond vond plaats op donderdag 19 juni in Smits Koffiehuis, ook wel bekend als 
het Noord-Zuid-Hollands koffiehuis tegenover het hoofdstedelijke Centraal Station. In het 
aanwezige forum zaten: Saar Boerlage van het Commité Olympische Spelen Nee, de 
heer R. Bal van de Stichting Olympische Spelen Amsterdam, Boudewijn Oranje, raadslid 
voor D66 Amsterdam en mevrouw S. Kohier van Links Akkoord, bloedgroep PSP. Na een 
stevige discussie bleek het JD-publiek in overgrote  meerderheid de zijde van de heer 
Bal te  kiezen en zich dus onomwonden voor de mogelijkheid tot komst van de Spelen 
van 1992 naar Amsterdam uit te spreken. Er is dus nog hoop voor de toekomst. Al met 
al weer een geslaagde activiteit .
Rest  mij nog een primeurtje: Martijn Lauxtermann en Albert Hoff stoppen binnenkort 
met hun v/erk in het Regiobestuur. Naar opvolgers wordt nog gezocht,  dus mocht je je 
geroepen voelen neem dan con tact  met ze op. Ik verwacht wel van deze twee heren 
dat ze een daverende afscheidsreceptie  geven.

26
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Rijnmond
De hoogste vorm van hemels gezag op aarde, Theo 'God' Scherpenzeel,  die thans niet 
alleen secre tar is  publiciteit  is van de onvolprezen Regio Rijnmond maar ook de bar be
heert van de regionale s tam -borre jten t  'De Scheepjes' in Rotte rdam -C, meldt ons: 
"Goedenavond. Ja  wij borrelen dus iedere tweede dinsdag van de maand in de Scheep
jes. Het adres daarvan is Hang 41. Wat zeg je ? Ja, Hang 41. Hoezo macaber ? Dat 
is in het centrum. Tijdens de Eureka-week hebben we een JD-info-paviljoen met de hele 
heisa d 'r  op en d 'r  aan. Verder is het bestuur hier op vakantie,  behalve Edwin. Zelf ga 
ik ook nog een weekje weg, naar ponypark Slagharen, denk ik."

Hallo Haarlem!
Zoals iedereen weet zijn Haarlemmers en andere Noord-Hollanders goed vertegenwoor
digd in de Jonge Democraten. En te rech t .  Ze komen immers voort uit de meest swingen
de provincie (met het hoogste opleidingsniveau !) van Nederland. Maar... e r  is iets funda
menteel  mis. Iedere vorm van organisatie, althans regulier, ontbreekt.  Er is wel een re 
gio Groot-Amsterdam, m aar ja, wat schiet je  daar nou mee op als je elders in Noord- 
Holland woont ?
Het wordt dus hoog tijd dat, om te beginnen in Kennemerland, daar een regio uit de 
grond wordt gestampt.  Opdat de ARV van Noord-Holland zijn stem kan laten horen op 
het congres. Zodat ook JD-ers in die hoek in regioverband kunnen borrelen. Thema-avon- 
den kunnen organiseren over hun regionale onderwerpen. Zodat ze vooral een congres 
naar Haarlem kunnen halen...  ga zo maar door.
Maar: hoe begin je zoiets ? Een vraag waarop maar weinigen het antwoord weten. Daar
om biedt DEMO de helpende hand. We hebben Rob Antonisse, lid van het Haarlemse 
D66-afdelingsbestuur bereid gevonden op te  treden als contactpersoon, om een eerste  
stoot te  geven voor Kennemer initiatief.  Via hem is alle  expertise die binnen de JD aan
wezig is bereikbaar.
ROB ANTONISSE IS BEREIKBAAR OP: 023-359162 of 070-738477 (WERK).
DO THE HARLEM SHUFFLE 1

NOG MEER hot-line regionieuws vanaf pagina 28.



Groningen: %G/oG/?0
‘Standje enzo1 ^
Eindelijk weer eens iets te melden uit Groningen. Bij gebrek aan echte  act iv ite i ten  wis
selden ze daar onlangs een groot gedeelte  van het bestuur, vertelde mij de kersverse 
secre tar is  publiciteit Anja van Engen. Nu de nevelen die rond die wisseling van de 
wacht wat zijn opgetrokken ziet het Groningse RB e r  thans zo uit: Linze Schaap, voor
z it ter;  Bert Boerland, secretaris;  Sebe Buitenkamp, penningmeester; Ingrid Lackroy (!), 
sec re ta r is  scholing en vorming; Anja van Engen, secre taris  publiciteit en Bert Jan te r  
Hofte, gewoon lid. Waar ze met zo'n beze tt ig  nog een b i jz i t te r  voor nodig hebben is 
mij niet geheel duidelijk. Of hebben ze ' t  echt druk ?
De eers te  ac t iv ite i ten  ("standje enzo") zijn gepland tijdens de zgn. Kei-week, iets wat 
elders Introductiedagen heet.  Ik meen me trouwens te herinneren dat de enige ech te  kei 
in Amersfoort  ligt, maar bij twijfel valt dat altijd bij Jan-Paul Kalff na te gaan. Daar
naast schijnt deze regio het JD-congres naar Groningen te  willen halen, leuk in het ka
der van de 'decentra lisatie ,  lastig als je er echt naar toe moet: per openbaar (en ander) 
vervoer een flinke reisti jd (en kosten l).
Ook is Groningen hard bezig publicitair haar pretenties  waar te  maken: ze geven een 
blaadje uit dat 'P rofie l ' h e e t .  Een kleine recensie. De vormgeving is helaas niet conform 
de JD-huisstijl . Een volledig JD-vignet is nergens te vinden. Inhoudelijk is het allemaal 
wel in orde. De commercie  slaat zelfs hier in de vorm van advertenties onverbiddelijk 
toe. Wat b e tre f t  de kleur van het omslag: ik weet niet be te r  of we hebben als JD-huis- 
kleur een zeer fraai bordeauxrood. Als ze dan toch een afwijkende kleur nodig vinden 
laten ze dan i.p.v. milieu-groen signaal-rood kiezen. Dat past beter.

-  KWALITEITS SWEATER (5 0  proc.
-  DIEP BORDEAUX met HELDER W l'
-  EXCLUSIEF door BEPERKTE OPLJ
-  AMERIKAANS MODEL

Things go 
better in 
a JD sweater



Brabant zet door
Regio-Brabant voorz it ter  Hubert Vermonden antwoord op mijn vraag 'Wat valt  er te 
melden over de regio ?' met: "Niet veel". Nou, dat valt best mee. In het zuiden is het 
nou eenmaal moeilijk JD-en, maar ze doen echt hun best.  Let maar op. Eten doet men 
in Brabant,  i . t . t .  Groningen niet gezamenlijk, maar ze hebben wel huiskamerbijeenkom- 
sten.  Iedere eers te  zondag van de maand komt een ploegje van zo'n tien man bij elkaar 
om "politiek te  bedrijven". Inhoudelijke en organisatorische kwesties worden hierbij niet 
geschuwd. Per twee bi jeenkomsten wordt één onderwerp aangesneden en het is de bedoe
ling in de komende tijd o.m. via DEMO hier wat meer van naar de vereniging te laten 
doorklinken. Het Brabantse regioblad 'Brachus' verschijnt helaas maar twee keer per 
jaar. Dankzij de landelijke campagne is het ledenpeil van de regio weer gestegen naar 
zo'n slordige 79 Brabantse  vrijzinnig democraten. Node misten wij Brabant op dè JD-hap- 
pening van de afgelopen maanden, de END OF THE CAMPA1GN PARTY van 21 juni. 
"Niemand had tijd", aldus Hubert. Door de grote uitgestrektheid van de provincie zijn 
bijeenkomsten grootschaliger van aard dan de huiskamer moeilijk te realiseren. Succes 
toegewenst !

Gelderland
Ook in deze verder vrij actieve regio is het nu rustig. "Tentamentijd, iedereen zit mid
denin tentamens" verzucht Aniel Bangoer. Hij had wel wat nieuws te  melden: het be
stuur van Regio Gelderland is gewijzigd. Aniel zelf heeft met Paul Sanders een kleine 
stoelendans uitgevoerd met als gevolg dat Paul Sanders nu voorz it ter  is en Aniel pen
ningmeester. Dit onder het motto: het is weer eens wat anders. Verder bes taa t  het be
stuur tegenwoordig uit: Gregor Lejeune, VVP (080-563743), Arnaud Willod Versprille, sec
retaris (08819-7221) en O tto  Hensen, secr. Scholing en Vorming (08306-42691).
Activiteiten zit ten voorlopig niet in de pen, maar als de introductieweken van de uni- 
versiteiten en de hogescholen beginnen komt deze immer a le r te  regio weer in beweging.

Nu het Regiojournaal tot stand komt volgens de wetten  van de vrije nieuwsgaring en 
de free flow of information is het des te  belangrijker con tac t  te houden met de hier
voor verantwoordelijke redacteur,  Eric Spee. Hij is telefonisch bereikbaar onder nummer 
03436-1478 ('s avonds) of  020-5475678 (werk).

BRUSSEL. VIJF DAGEN VOOR Fl.175,- KAN NIET? ZIE PAGINA 23

geheel vernieuwde
EDJTIL’86

Basiscursus.?
; OVERZICHT .

h e
HET COMPLETE OVERZICHT
Fl.3,50 op g iro  701386.



A genda

AKTIVITEITEN

L an d elijk  B estuur
Hein Jaa rsm a  (voorzitter),  
Molenbeekstraat 18-lli,
1078 XD A m sterdam .
Tel. 020-798713.
Marco de Ruiter  (VVP), 
.Struisenburgdwarsstraat 100, 
3063 BV R otterdam.
Tel.  010-144241.

Judith Baljet (VVO), 
O r te liuss traat  276-I,
1056 PM Amsterdam.
Tel. 020-125854.
Hans van Dalen (AS), 
Boezem laan 37B,
3034 XD Rotterdam.
Tel. 010-332705.
Ruud van der Steeg (PM), 
Kribbestraat 21-1,
1079 WL Amsterdam.
Tël .  020-444780.
Arjen Ros (SP),
Pr insenstraat  5A,
9711 CL Groningen.
Tel.  050-135751.
Ernesto  Braam (SB), 
Herengracht 384,
1016 CJ Amsterdam.
Tel. 020-226144.
Rengert  Elburg (SLWA), 
Nieuwe Herengracht  33,
1011 RM Amsterdam.
Tel.  020-247091.
Hendrik Bogers (SSV), 
Goudsewagenstraat 56C, 
3011 RL Rotte rdam .
Tel.  010-4334117.
Landelijk S ec re ta r iaa t  JD, 
Bezuidenhoutseweg 195, 
2594 AJ Den Haag.
Tel.  (24 uur) 070-858109.

DEMO

Iedere eers te  maandag van de maand BORREL 
REGIO UTRECHT in Pub King Arthur aan de 
Oude Gracht in Utr.echt. Ook Engels bier en v.a. 
ongeveer 21.00 uur.
Iedere eers te  donderdag van de maand BORREL 
REGIO GROOT-AMSTERDAM in Café  Eik & Lin- 
de, Plantage Middenlaan 22, Amsterdam (schuin 
t.o. Artis-Tram 9 af CS) Vanaf ongeveer 21.00.

Iedere tweede dinsdag van de maand 
BORREL REGIO RIJNMOND in De 
Scheepjes, Hang 41 in Rotterdam 
vanaf een uur of 9 's avonds. Met 
God aan de bar en Maus aan de 
fles.
20 en 21 september INTRODUCTIE- 
WEEKEINDE in Ridderhofstad RhiJ- 
nauwen in Bunnik. Met Erwin Ny- 
pels. Zie elders deze DEMO.
8 en 9 november CONGRES in Arn
hem. v r ij  h o u d eNT

Sluitingsdatum volgende DEMO:
7 september.

Voorts geen meldingen ontvangen. Regiobesturen, 
geef. Uw ac t iv ite i ten  nou door....!!!

DEMO. C. JD '86. Vormgeving en foto's: 
Bram van Uchelen.
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Daarom maken we Demo.
Uitsluitend op basis van goede informatie  kunnen zorgvuldige beleidsbeslissingen worden 
genomen. Dankzij goede informatie  kunnen mensen zich optimaal ontwikkelen. Alleen 
met behulp van goede informatie  kunnen we to t  objectieve,  rationele afwegingen komen. 
Als Demo-redactie  zijn we daar van overtuigd. Daarom maken we Demo. Wij vinden 
goede informatie belangrijker dan andere politieke jongerenorganisaties.  Die gooien er, 
wat hun ledenblad be tre f t ,  immers maar met de pet naar. Dat is slecht voor de poli
tiek. Bij het lidmaatschap van de Jonge Democraten krijg je Demo acht keer per jaar 
gratis thuisgestuurd. Wanneer je dat een interessante  combinatie  lijkt, nodigen we je uit 
ons even te  bellen voor een vrijblijvend, gratis kennismakingspakket of om meteen lid 
te worden. Misschien heb je dan meteen suggesties of opmerkingen voor nog meer goede 
informatie in Demo. Voor nieuwe ideeen zijn we altijd thuis.
Op de foto de Demo-redactie, vlnr: Edgar Hennis, Elmer Klaasen, Eric Spee, Bram van 
Uchelen (hfd.red.), Rengert Elburg, Marlina Elburg en Mirjam Atteveld.
Je kunt ook 'n kaar t je  sturen: Jonge Democraten, Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ in 
Den Haag. Telefoon in Den Haag: 070-858109 (24 uur per dag, zeven dagen per week).

Bel ons maar: 020~798713. ®



Vriie
Geluiden 4 * v

M arlin a  E lburg

Het gerucht gaat dat PIETER WINSEMIUS binnenkort zal worden benoemd to t  opvolger 
van KLM-topman ORLANDINI. +++ Oh, dat ! Daar is niks fout aan hoor, jullie moeten 
alleen niet steeds te  laat komen. +++ ROCHUS VAN DER DOEF over de samenvatt ing 
van de Fabeltjeskrant-discussie in de vorige DEMO door HANS VAN DALEN: "Als de 

, dunne van Dalen de dikke van Dale had gekend wist hij dat e r  zo iets bestond als ie
mand het graf inprijzen." +++ Op 21 juni had de regio ZWOLLE i.o. overnachtingsruimte 
geboekt bij RENGERT ELBURG. Bij het betreden van diens kamer, be te r  bekend als de 
Grot van Ëlburg, bekroop hen het gevoel bekocht te  zijn. Hun eers te  bezoek aan WARM 
AMSTERDAM verliep 'succesvoller. +++ Wat zou onze emancipatieclub nou vinden van 
de introductie  van dat DEMO-meisje, door twee werkende jongeren in de redac tie  trou
wens liefkozen 'Mademoiselle Démo' genoemd ? +++ Voor de verandering was huize Vel- 
leman 21 juni getransformeerd tot jeugdhonk, waar zich het ledenbestand van 18 jaar 
en jonger verzamelde. +++ Op het LB-weekeinde deed IS ERNESTO BRAAM hardnekkige 
pogingen tot het bestijgen van een surfplank. Om netjes te  blijven zullen we het resul- 

. ta a t  maar aan een tekort  aan wind toeschrijven. +++ ANDRE VAN HOOREN: "Ja maar, 
daar had ik een afspraak over met Van Uchelen !" +++ Stuivertje  wisselen in Gelderland: 
de ambitie  van ANIEL BANGOER heeft  zich verlegd van de macht naar de centen. 
PAUL SANDERS doet ' t  andersom. +++ Behoudend, oké. Maar nu pas het new-wave tijd
perk betreden (THEA KOSIAN) is echt te  dol. +++ RUUD VAN DER STEEG vertoonde 
21 juni zo'n overweldigende belangstelling voor D66-DB leden dat je haast zou gaan ver
onderstellen dat 'ie ambities in die richting koestert .  +++ CENSUUR...! +++ MIRJAM AT- 
TEVELD op de Columbus: "Hé Tonny, waar is de Regio Utrecht -nou ?" TONNY HOEDE- 
MAN: "Tja, die h eef t  de boot gemist."  +++ CHRISTA, CHRISTA... Steeds maar roepen 
"Ik ben verliefd op OBERMAN" maar wel met een plakkertje op je rug lopen met de 
tekst 'Ik hou van mijn broer' .  +++ En HADASSA VELLEMAN versterk t  thans het DEMO- 
team als JUNIOR lay-out executive.  +++ JET DE BUSSY: "Alweer gedoe in jullie LB 
? Er zijn e r  zeker weer een paar klaar met hun tentamens ?" +++ ER1C SPEE: "Kent 
u reeds de klasse van Young Mr. Demo ?" +++ En waar oh waar zijn sedert  18 april 
al die mooie krantekoppen over onze club gebleven ??? +++ Wij feliciteren ELMER met 
zijn ee rs te  afgerondde studie. +++ Ziezo, GERRIT MIK is weer van het pluche naar de 
divan. +++ Het overkwam de Hoofdredacteur onlangs in café  HET LAATSTE OORDEEL 
dat hij bij de Gouden Carolus écht een schotelt je  en 'n r ietje  kreeg gepresenteerd. +++ 
Begin deze zomer scharrelde HEIN JAARSMA rond te  Santpoort.  Wonen of werken ? 
+++ Het peil van de c lientè le  van de Domstedelijke gelegenheid de PEPPERBOX daalt 
thans weer met de dag. +++ PHILIP JAN VAN HEES. Sommige mensen blijven altijd te 
klein voor 'n motorfiets .  +++ Inside Out De Haarlemmer Hout: er zijn ook nog altijd 
mensen die zeggen dat Laurens Janszn. Coster  de boekdrukkunst met heeft uitgevonden., 
+++ FRED TOETENEL, hou nou es op met die boterhammetjes en dat geritsel met zil
verpapier. Trek dan liever iets uit de muur. +++ De RUITJES rukken op ! 21 juni stikte  
he t  van de geruite  jasjes, half  juli kwamen de geruite broeken er in en Spee bezit gerui
te  boxershorts.. . het wachten is nog slechts op geruite brillen. +++ In SEPTEMBER weer 
INTRODUCT1EWEEKE1NDE voor alle NIEUWE LEDEN. Zie elders in deze DEMO. +++ 
MEN FLUISTERT... dat Wllyl KOK binnenkort een staking voor z'n f rac t ie  zal uitroepen 
... dat CEVAAL thans definit ief gewipt is . ..dat ED RAKET, als ' ie ook als minister mis
lukt, straks in de luwte premier mag worden . ..dat het m eeste  gif in de grond zit, maar 
bij VROM er boven op. +++ NAJAARSCONGRES: 8 en 9 november a.s. +++ Is LUBBERS 

•weer minister-president ? Wekt DEMO afgunst  ? Op de eers te  vraag hoef ik u ook geen 
antwoord te  geven...! +++
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DEMO IS HET OFFICIËLE ORGAAN 
VAN DE VRIJZINNIG DEMOCRATI
SCHE JONGERENORGANISATIE
JONGE DEMOCRATEN. DE UITGA
VE GESCHIEDT ONDER VERANT
WOORDELIJKHEID VAN HET LB. 
VERANTWOORDELIJK VOOR DE 
INHOUD IS UITSLUITEND DE RE
DACTIE. DE REDACTIE BEHOUDT 
ZICH UITRDUKKELIJK HET RECHT 
VOOR ARTIKELEN EN/OF BRIEVEN 
IN TE KORTEN NAAR EIGEN IN
ZICHT. PLAATSING BETEKENT 
NIET DAT DE INHOUD DE MENING 
VAN DE REDACTIE TOT UITDRUK
KING BRENGT.
HOOFDREDACTEUR 
Bram van Uchelen 
REDACTIE
Rengert Elburg, Marlina Elburg, Eric 
Spee, Arjen Ros, Elmer Klaasen en 
Edgar Hennis.
MEDEWERKSTERS
Mirjam Atteveld; Hadassa Velleman.
REDACTIEADRES
Molenbeekstraat 18-111, 1078 XD Am
sterdam. Tel. 020-798713. 
ADMINISTRATIE, ADRESWIJZIGING, 
ABONNEMENTEN
Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ
Den Haag. TEI. 070-858109.
DEMO VERSCHIJNT 8X PER JAAR. 
LEDEN: GRATIS. NIET LEDEN: ABO 
TEGEN MINIMUMBIJDRAGE VAN 
i  20,-. ABONNEMENTEN KUNNEN 
OP IEDER GEWENST TIJDSTIP IN
GAAN EN WORDEN PER BOEK
JAAR VERREKEND.
LOSSE NRS: ƒ 2,50. GIRO: 701386 
DEN HAAG O.V.V. DEMO. 
ADVERTENTIES
ZS: 132x190mm. AP: x100%. Druk-
klaarmaken gratis. Steunkleur: aan
vragen (RD). Jaar: -10%. 1/1: 200,- 
1/2: 110,-; 1/3: 90,-; 1/4: 75,- Info: 
Tel 020-798713 of 03436-1478.

ZIE PAGINA 14 -21 - w
(Ingezonden mededeling)

Soms maken ze ’t echt
te dok Vli) hHiven nuchter.

Stort 'n  tientje, 
wordt ons vriendje.

Help DEMO verder en maak een 
tientje over op giro 701386 
in Den Haag o.v.v. 'Demo'.



DEMO_____ nazom er’86
DEMO als kind van 
de rekening

VRAAG AAN HET GEMIDDELDE JD-LID WAT 
ZIJN OF HAAR EERSTE AANLEIDING GEWEEST 
IS LID TE WORDEN EN WAT THANS ZIJN OF 
HAAR MEEST FREQUENTE CONTACT MET DE 
VERENIGING IS. VRAAG HET GEMIDDELDE JD- 
LID EN DE HONDERDEN DIE 'PASSIEF' ACH
TER ONZE POLITIEK STAAN LANGS WELKE 
WEG ZIJ GEÏNFORMEERD ZIJN EN RAKEN 
OMTRENT DE JONGE DEMOCRATEN.
IEDEREEN WEET DAT IN BEIDE GEVALLEN 'T 
ANTWOORD 'DEMO' LUIDT.

Door Bram van Uchelen

Daarnaast bestond de DEMO eerder dan de Jonge Democraten zelf, en is triest genoeg 
onder het momenteel optredende LB het enige verenigingsonderdeel dat kans ziet door 
te dringen in niet-eigen media. De DEMO is genoodzaakt zich daarbij te bemoeien met 
tal van verenigingaspecten die blijven liggen. De promotie van landelijke activiteiten 
moet tekstueel en qua vorm van de DEMO-redactie komen. De extra centen voor de 
vereniging, middels fund-raising en acceptgiroacties, moeten via DEMO lopen. Als ik dit 
stukje schrijf, op 8 september j.1., is de DEMO gisteravond gesloten. Dit is een congres
nummer. Van het LB hebben we uitsluitend twee resoluties binnen. Geen congresinforma
tie, geen congresagenda, geen activiteiten-agenda, niks. Vier oktober staat een thema
dag gepland. Hoe moeten de leden weten dat 'ie er is ? Via DEMO. Maar we hebben 
niks binnen. Geen plaats, geen namen, geen programma. Zelfs het onderwerp staat nog 
ter discussie.
Behalve waar het de LB functionaris betreft, hebben alle redactieleden aan hun verplich
tingen voldaan. Hun stukken zijn klaar en goed, ze zijn achter advertenties aan geweest, 
de vaste rubrieken liggen keurig uitgetikt in m'n DEMO-bakje. Ook de medewerkende 
dames laten zich niet onbetuigd: de helft van de kopij is al conform de DEMO lay-out 
uitgetikt, vandaag starten we het intensieve vormgevingswerk.
Schrijnend is het contrast. Schrijnender nog is dat straks, als op het congres de begro
ting vastgesteld wordt, in de ontwerp-begroting DEMO twaalfhonderd gulden op de groei 
moet inleveren. Terwijl we ieder jaar te krap worden begroot. Terwijl de groei groot- 
deels aan DEMO te danken is en dus de subsidie ook. Door de snel stijgende oplage is 
het steeds halverwege de r it financieel v ijf voor twaalf. Ja, wat wil je ? Als tegemoet
koming is de omvang van ons blad al gekrompen van 52 naar 32 pagina's. Daarbij komen 
we nu wel vaker uit, maar het totaal aan informatie dat gebracht kan worden is aan
merkelijk minder. En nou moeten we toch wéér inleveren.
Voor de lezer is het in dit verband interessant te weten dat onze redactie nooit onkos
ten heeft kunnen declareren. En daar altijd vrede mee heeft gehad. Nu is er dan een 
regeling voor althans de telefoon. Tot een maximum dat slechts één vijfde van de 
reeële kosten dekt...
Dat komt er dus van als je doorwerkt zonder te zeuren, doet wat er verwacht wordt 
en hard nodig is maar je eigen positie onvoldoende verdedigd. Daarom möet dit alles 
een keer gezegd worden. Bij deze, dus. Nog verder afknijpen, de DEMO het kind van 
de overigens goedgevulde rekening maken, leidt straks tot minder binding met en van 
de leden, minder broodnodige groei, minder opinie-vorming en meer en meer verzanding 
in regeltjes en leuke dingetjes voor kleine groepjes.
Dat is zeer spijtig. Voor de Jonge Democraten. En volstrekt oneerlijk t.o.v. DEMO.

BRUSSEL.VIJF DAGEN VOOR Fl.175,- KAN NIET? ZIE PAGINA 23T



DEMO_______Interview
Rick ten Have: 
clk maak me niet: 
druk’
AMSTERDAM VERKEERT, OP HET MOMENT DAT U DIT LEEST, MIDDEN IN DE BE
HANDELING VAN DE GEMEENTELIJKE BEGROTING OF HEEFT DIE NET ACHTER DE 
RUG. DE SITUATIE IS NIJPEND: MEDE OMDAT 60% VAN DE AMSTERDAMMERS DI
RECT OF INDIRECT VAN EEN UITKERING AFHANKELIJK IS, IS HET TWEE VOOR 
TWAALF IN DE HOOFDSTAD: 130 MILJOEN GULDEN GEEFT MOKUM JAARLIJKS TE 
VEEL UIT. MAAR ER ZIJN MEER PROBLEMEN: DE CRIMINALITEIT , DE DRUGS, DE 
VERVUILING EN HET INTERNATIONALE IMAGO VAN AMSTERDAM, DAT NOU NIET 
BEPAALD FLORISSANT TE NOEMEN IS. D66-WETHOUDER RICK TEN HAVE LIGT ER
NIET WAKKER VAN: "IK MAAK ME NIET ZO DRUK", MELDT HIJ DEMO._______________

Door Bram van Uchelen
Misschien Is het die instelling en mentaliteit die deze 37-jarige jurist op de been houdt: 
Ten Have is al 16 jaar actief lid van D66 en vertoont nog geen vermoeidheidsverschijn
selen. Sterker: hij kan zich nauwelijks voorstellen dat politiek een slopende bezigheid 
kan zijn. We zien Rick dan ook niet zo gauw op de vrije zondag op het fietsje de stad 
inpeddelen teneinde eigenhandig kraakwoningen en hun bewoners op de gevoelige plaat 
te zetten om een juridische basis voor ontruiming te creëren. Zijn voorganger, het huidi
ge Kamerlid Wolffensperger, deed dat wel. Maar we hebben het nu dan ook over twee 
volstrekt verschillende naturen.
LUNS ALS POLITIEK VOORBEELD
Rick ten Have: "Ik ben geboren op 17 feruari 1949 in Delft. Daarna ben ik verhuisd 
naar Maastricht en daar heb ik 18 jaar gewoond. Geen zachte G meer, nee, niet meer.
Ik heb op een christelijke lagere school gezeten, daarna op het stedelijke lyceum afde
ling gymnasium en daar Gym-Bèta gedaan. Daarna naar Amsterdam en rechten gestu
deerd. Want ik wilde de politiek in. De landelijke politiek natuurlijk ja... ook internatio
nale dromen. En alle grote voorbeelden in de politiek hadden rechten gestudeerd eh...

e armoede 
blJ m iddenstand
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(op gedragen toon) Mr. Luns, Charles de Gaulle, mééster G.B.J. Hiltermann...
Stérke persoonlijkheden, allemaal. Maar goed: hoofdvak privaatrecht in Amsterdam en 
één van m'n keuzevakken was economie en -officieel- 'oud vaderlands recht'. Daarna 
heb ik, nog voor ik het examen gedaan had in de economie, gesolliciteerd naar het le
raarschap economie bij het Stedelijk Gymnasium in Haarlem, en dat heb ik gekregen." 
(Betrokkenen herinneren zich en anderen komen thans te weten dat de wiskundig getinte 
vraagstukjes in de eindexamenklas niet zelden op grote moeilijkheden bij de docent stui
tten, BvU).
"Dat was in 1972. De legendarische rector Bob van Amerongen vroeg bij de sollicitatie: 
'ambieert u een carrière in het onderwijs ?' Nou nee, dus, ik wilde de politiek in. Maar 
ik kreeg de baan en vond het lesgeven heel leuk. Gezellig, het 'bezig zijn' en vergade
ren, ik houd nou eenmaal van vergaderen. En het Stedelijk is ook de leukste school van 
de drie waar ik heb lesgegeven. En sommige leerlingen blijven hangen: worden fractie-
assistent of doen iets bij de JD... ik praatte op school practisch nooit over politiek trou
wens."
POLITIEKE CARRIÈRE
"Ik heb op m'n 21-ste verjaardag gekozen voor D66." Dat is ook te verifiëren: in de keu
ken van Ten Have prijkt een politieke prent -stijl Opland- waarop de zojuist meerderja
rig gewordene afgebeeld staat met het traditionele koffertje pijpen, waarop de namen 
van 's lands politieke partijen zijn aangebracht: blijkbaar was voor de verjaardag nog 
geen keuze gemaakt.
"Ik was altijd al politiek geïnteresseerd, maar toen vond ik dat ik die politieke interes
se ook om moest zetten in het lidmaatschap van een politiek partij. Dat is een pro
bleem natuurlijk: de beste partij is Ten Have, maar daar bereik je weinig mee. De keu
ze voor D66 was een kwestie van afstrepen. De Wet van de Eliminatie. Ik denk dat nie
mand ooit een positieve keuze maakt voor een partij. Ik bedoel, als je lid wordt van 
een politieke partij zijn er altijd dingen waar je het niet mee eens bent. Je kiest voor 
de partij die het minst je eigen mening geweld aan doet."
-Je zou je behalve lijst Ten Have 'n politieke partij kunnen voorstellen die je eigen me
ning minder geweld aan doet dan D66 ?
Ten Have, na lange stilte: "Nee..."
-In een tijd dat het niet zo goed ging met D66 heb ik je wel eens horen roepen: als 
dit zo door gaat en de omstandigheden zijn er naar, wil ik wel door bij de VVD.
"Ik ben liberaal. En geen socialist. Ik ben ook een mens en als ik zie hoe de socialisten 
met elkaar om gaan dan vind ik dat niet echt prettig. En als ik zie hoe VVD-ers met

Lees door op pagina 6.



elkaar om gaan is dat ook niet erg geweldig, maar minder minder prettig dan bij de 
PvdA. Overigens denk ik dat ik niet zo vlug bij de VVD te vinden zal zijn, omdat ik 
dan geconfronteerd wordt met een scheiding. Dus ik hoop dat D66 nog heel lang zal b lij
ven bestaan en daar zal ik mijn uiterste best voor doen. Ik kan me ook niet herinneren 
dat ik ooit passief lid van de partij ben geweest. Na een week of drie, vier werd ik 
al lid van het afdelingsbestuur. Er was toen een spannende strijd in een zaaltje in de 
Heinekenhoek aan het Leidseplein en men vertelde dat ik ook penningmeester was ge
weest van een studentenvereniging. En Hans Gruljters wilde weten welke vereniging dat 
dan wel geweest was. Dat was de vereniging Olofspoort en ik dacht oh, oh daar gaat 
mijn kandidatuur want dat was de meest linkse studentenclub van héél Amsterdam. Maar 
tot m'n stomme verbazing zei Gruijters: 'Oh ja ! Da's een prima vereniging. Daar ben 
ik zelf nog lid van geweest !' Nou daar zal het aan te danken zijn geweest. Sinds die 
avond ben ik mevrouw Schoutse altijd tegengekomen: door de jaren heen mij steevaste 
tegenkandidaat."
Via een baantje als fractieassistent bij D66 Noord-Holland (de fractie die onder leiding 
van Jan ten Brink de toenmalige D66-voorzitster Van der Scheer 'wipte') kwam Ten Ha
ve in het D66-Hoofdbestuur terecht en na een half jaar -dat benut werd voor het codi
ficeren van het dan nog uitsluitend uit losse congresuitspraken bestaande HR- bezette 
des partijs 'coming man' de zetel van penninmgmeester in het Dagelijks Bestuur.
"En zo heb ik van heel dichtbij de vorming van het eerste kabinet Den Uyl meege
maakt", meldt Ten Have, die -buiten Den Uyl zelf natuurlijk- zo'n beetje de laatste in 
Nederland is die voor de terugkeer in het Catshuis van 'Ome Joop' pleit.
"DEN UYL WAS EEN PRIMA PREMIER"

-Hoop je daar werkelijk op, een tweede kabinet Den Uyl ?
Ten Have: "Nou, waarom niet ? Den Uyl is een prima regeringsleider."
-Maar als penningmeester let je toch vooral op de financiën ?
"Ja, die hebben we in die tijd gesaneerd. Hoewel... ondanks het feit dat er geen geld 
verdwenen was, is er toen wel meer geld uitgegeven dan we in kas hadden. Dat is na
tuurlijk niet zo prettig."
-Het lijk t het kabinet Den Uyl wel !
"Wat dat betreft wel ja. Maar Duisenberg was ook een goeie penningmeester."
-De staatsuitgaven liepen onder hem wel met miljarden op.
Stond je daar dan ook achter ?

"Ik weet niet... ik had toen niet zo'n brede blik. Heb ik nu nog niet trouwens."
-Ja, wat is dat nou ! Je bent politicus, econoom, was toen penningmeester, je kunt zo'n 
vraag toch niet op deze manier beantwoorden ? Je zat in het hoofdbestuur van een 
coalitiepartij !

"Ik volgde de politiek wel... er zijn sommige problemen waar ik me dan niet druk over 
maak en ook niet pretendeer een mening over te hebben. Kijk, ik ben een echte D66- 
er, ik moet dat allemaal eerst even bestuderen voordat ik zomaar gratuite uitspraken 
doe in de trant van ik ben er voor of ik ben er tegen. Laat ik het zo zeggen: gezien 
het tijdsgewricht was het een juiste politiek. Ik bedoel: historie is ook maar vanuit wel
ke kant je het bekijkt. Toen was het heel progressief en zegenrijk... misschien hebben 
ze tè veel geld uitgegeven, maar er is niemand die nog terug wil naar een uitgavenni
veau zoals dat vóór Den Uyl was, al die verworvenheden weer wil inleveren. Tien jaar 
terug zegt iedereen, niet twintig jaar. Al die extra uitgaven waren ook dingen die door 
ons gesteund werden. Je zit in een tweestrijd: als lokaal bestuurder weet ik van al die 
oudjes en mensen die van een minimumloon rond moeten komen, ik weet hoe moeilijk 
die het hebben. Aan de andere kant ben ik econoom en zie ik ook wel in dat er iets 
moet gebeuren. Dat is een moeilijke afweging."
-Plukken we nu niet gewoon de wrange vruchten van een beleid dat onder Den Uyl is 
ingezet ?
"Misschien is het toen allemaal te snel gegaan. Men heeft de waarschuwingen die er 
toen waren niet voldoende onderkend. De waarschuwingen dat men bezig was te gaan 
lijden aan de 'Dutch Disease'. Niet investeren in een goed productieapparaat... dat soort 
dingen. Ik denk dat die mensen achteraf gelijk hebben gekregen."
Later: "Ja god, het is allemaal niet zo eenvoudig. Sommige mensen zeggen dat het nog 
es de dood van D66 wordt, maar ik ben nou eenmaal genuanceerd en dat zal ik' ook b lij
ven. Tot m'n laatste snik. Ik laats me niet in oppervlakkige zwart-wit tegenstellingen 
duwen."

Lees door op pagina 8.



Uit doorgaans 
betrouwbare 
bron... _______

D em ocritus

Het mannetje 
van de radio
Nu er in politiek Nederland alom wordt 
gesproken over liberalisering van het me
diabeleid, doet zich een even typisch als 
typerend verschijnsel voor.
De grote, maar ook kleinere uitgevers 
van gedrukte informatiedragers menen 
recht te hebben op hetzij financiële com
pensatie bij meer ethervrijheid voor het 
dekken van verloren reclame-inkomsten, 
hetzij deelname in commerciële avontu
ren in radio- en televisieland.
Hun vermeende recht daarop wortelt in 
de merkwaardige situatie dat persvrijheid 
in ons land slechts geldt waar het druk
werk betreft. De ether is allerminst vrij. 
Daarnaast wordt in Nederland commer
ciële activ itit door radiostations en om
roepen veroordeeld, maar wanneer het 
commerciële initiatieven van uitgevers 
betreft toegestaan. Geen krant of tijd
schrift kan het zonder advertentiebijdra- 
gen stellen. Dat is een geaccepteerde 
realiteit. Het is nog sterker: 90% van 
de grote bladen wordt voortdurend ge
toetst en zonodig aangepast aan de wen
sen van de adverteerders om de kassa 
te kunnen laten rinnkelen. Dat er een 
fundamenteel verschil zou bestaan tussen 
vrijheid van drukpers (+ commercie) êner- 
zijds en vrijheid van ether (+ commercie) 
anderzijds is de grote misvatting waar 
de mening van de uitgevers recht te heb
ben op compensatie op stoelt.
Hun betoog luidt dat het met name de 
dagbladpers zou zijn, de de fianciële 
klappen zou moeten incasseren wanneer 
groot- en detailhandel met hun adverten 
ties de wijk zouden nemen naar een com
mercieel TV-net, commerciële regio- of 
lokale radio. Dat nu is een ernstige denk
fout. Immers, uit de cijfers blijkt dat 
het niet de dag- en weekbladen zijn 
waar de klappen moeten worden ver

wacht, maar ironisch genoeg de 100% 
commerciële sector van het uitgevers
wezen: de huis-aan-huis bladen. Opgezet 
en opgekomen als ideale opschroevers 
van de winst dreigen deze bladen nu in 
plaats van profiteur slachtoffer van vrij 
ondernemingsschap en marktmechanisme 
te worden. HaH bladen worden immers 
van a tot z gefinancierd door de bakker 
op de hoek, de 'kilobeuker' en de 'Anten- 
nekeizer', die goedkoper en met een gro
ter bereik straks bij een vrij radiostation 
of TV terecht kunnen.
Nieuwe media vervangen (ver)ouder(dje, 
dat weet iedereen, met name uitgevers. 
'De krant is een meneer' is een fraaie 
uitspraak, maar die meneer is net zo 
commercieel als het mannetje van de 
vrije radio, laat je niks wijsmaken.
Triest is dan ook het hanteren door de 
uitgevers van het argument dat de 'pluri
form iteit' van de nieuwsvoorziening door 
commercialisering van de ether dreigt. 
De HaH pers levert helemaal geen bijdra
ge aan wat voor pluriformiteit dan ook 
en dag- en weekbladen kijken wel uit 
verder buiten de pot te pissen dan com
mercieel voor hun markt verantwoord 
is. Graag vermag men in dit verband ook 
wijzen op de 'vertrossing' van de TV, 
verwijzend naar de mager Sky Channel 
programmering. Uit de kijkcijfers echter 
blijkt dat Nederland helemaal niet mas
saal naar Sky zit te kijken en nieuwe 
gegadigden voor commerciële TV daar 
in hün programmering rekening mee zul
len houden. Want: een station waar nie
mand naar kijkt, is geen interessant ad- 
vertentiemedium. Vertaald voor de uit
gever: een krant die niemand leest is 
niet interessant voor de portemonnaie. 
Zo heeft u zelf decennia lang zaken ge
daan en daar was niets fout aan. Dat 
is er nog steeds niet, alleen hebben 
thans anderen het in itia tie f in handen.
Uw zaak moet draaien, jazeker. Zorg 
dus voor een zakelijk verantwoord ant
woord. /"



Het uitspreken van een mening en  h e t  g e v e n  v a n  e e n  heldere visie op beleid van meer 
dan tien jaar terug is natuurlijk wel wat anders dan zwart-wit denken of gratuite uit
spraken doen.
En wanneer de eerste man van de grootste afdeling van de partij en de D66 wethouder 
in de hoofdstad een vraag over beleid waar hij zelf zegt nauw bij betrokken te zijn ge
weest achtereenvolgens beantwoord met 'ik weet niet', 'het was het tijdsgewricht' en 
'misschien hebben de critic i van toen wel gelijk gehad' vraag je Je af of het voor de 
partij niet het allerbelangrijkste is als haar vertegenwoordigers toch tenminste een stand
punt durven in te nemen.
Ten Have: "Oké. Ze hebben meer goed dan kwaad gedaan. Maar 't  kon beter".
DE RACE OM DE PUBLICITEIT
Ten Have: "In 1975 kwam de kater. Ik zag vooral de Haagse politiek helemaal niet 
meer zitten. Het voortdurend bezig zijn met politiek waarvan we eigenlijk vonden dat 
'ie niet zou moeten zijn. De pers-overgevoeligheid van de Haagse politiek, die er trou
wens nog altijd is, dat was iets wat mij niet aanstond. De race om de publiciteit. Daar
om heb ik toen bewust gekozen voor aktiviteit in lokale sferen. Ik zag het toen in Ne- 
derand trouwens ook groeien naar één grote politieke partij. Daar sta ik in principe nog 
achter. Nee, nooit d'r naast lid geweest van de PvdA, maar het is dat de anderen niet 
wilden, maar het is ook binnen D66 nooit verworpen. Het heeft ons toendertijd wel elec
toraal windeieren gelegd en windeieren zijn lucht, dus vielen er zetels weg. Van Mierlo 
trad tijdens de formatie zeer solistisch op, koppelde niet terug en toen lieten die socia
listen ons ook nog in de steek, töen ontstond grote onvrede bij onze mensen. Dus niet 
vanwege de samenwerking met de socialisten, maar de manier waarop. "
Buurtwerk, werkgroepen en het gebeuren in Amsterdam volgden op de rauwe praktijk 
die meester Luns en de zijnen wèl, maar Rick ten Have niet overleefde. Het raadslid
maatschap volgde (1978) en vooral de eerste raadsperiode koestert de wethouder als een 
prettige herinnering.
Ten Have: "Dat was een leuke fractie. Drie heel verschillende personen, maar onder
mijn bezielende leiding ais fractievoorzitter is dat toch altijd goed gegaan. We waren
ook de meest complete fractie, bovendien ook nog drie academische titels -grapje van
Ernst-: ik één en Gerrit-Jan twee. En Gerrit-Jan als de gewetensvolle bestuurder, ik de 
politicus met een onuitputtelijke bron van kennis, ja, ik vertegenwoordig de continuiteit 
binnen de fractie, en Ernst de inhoudsvolle stuntman. Die wist altijd op het juiste mo
ment met dat fingerspitzengefühl van 'm de juiste toon te treffen en ons op het juiste 
politiek-tactische spoor te brengen. Ik ben politiek-strategisch een nogal naief persoon. 
En Gerrit-Jan erg voorzichtig. Het was dan Ernst die altijd ons op het goede spoor
hield. Toen Ernst weg ging kwam mevrouw Schoutse weer-een heel andere golflengte."
En nu weer een nieuwe driemansfractie, dat gaat ook prima. Wel weer drie verschillen
de naturen."
'IK MAAK ME NIET ZO DRUK'
-Hoe lang kun je het op dit niveau uithouden in de politiek ?
Ten Have: "Hoe lang ? Nou, zo lang de begeestering er is. Ik maak me niet zo druk. 
Je moet wel gedreven worden door een zekere geestdrift en enthousiasme en het gevoel 
dat je staat achter wat je doet. Maar je moet je krachten verdelen... goed kunnen rela
tiveren... ik ben een lange termijn-mens..."
-Je hebt nooit het idee van ik ben hier nou zo lang mee bezig en dit is nog niet be
reikt en dat ook niet en die werkt tegen...
Ten Have: "Wie werkt mij tegen ? Je weet toch als D66-er dat je gelijk hebt ? Alleen, 
je moet het zien te krijgen. Nou, voorbeeld actueel ! Niet zelf bedacht, ook niet inge
stoken (pakt Het Parool) : meneer Rüter heeft weer van alles over drugs gezegd en een
pientere journaliste gaat eens snuffelen en die stuit dan inderdaad op de inmiddels stof
fig geworden nota 'Gebruik is geen misdrijf' van het Amsterdamse gemeenteraadslid 
Rick ten Have. Dat was een goeie nota, is een goeie nota en je ziet: kwaliteit verloo
chent zich niet. Ze schrijft: 'waar Riiter b lijft steken in het stenen in de vijver gooien, 
is Ten Have diep onder het oppervlakte gedoken en met gezonde en critische ideeen bo
ven gekomen.' "
"Maar in het kort: 't is een combinatie tussen idealisme en zelfbevrediging".

Lees door op pagina 12.



□e nacht; van 
□s. Kersten

DEMO________

Door Bonno van Dijk

DIT IS HET EERSTE IN EEN SERIE ARTIKELEN OVER BEROEMDE "NACHTEN" 
UIT DE PARLEMENTAIRE GESCHIEDENIS, DIE VANAF NU IN DE DEMO ZULLEN 
VERSCHIJNEN. WE BEGINNEN MET EEN RECONSTRUCTIE VAN DE NACHT VAN 
KERSTEN. BONNO VAN DIJK IS ALS HISTORICUS VERBONDEN AAN HET STEDE
LIJK GYMNASIUM TE HAARLEM.

DE LEZERS ZULLEN ZEKER GEHOORD HEBBEN VAN DE NACHT VAN SCHMELZER. 
TWINTIG JAAR GELEDEN MAAKTE DIE NACHT EEN EINDE AAN HET KORTSTONDI
GE BESTAAN VAN HET KABINET-CALS EN VERHAASTTE DAARMEE DE OPRICHTING 
VAN D66. ER ZIJN MEER VAN DIE BESLISSENDE NACHTEN IN ONZE PARLEMENTAI
RE HISTORIE. NACHTEN, DIE HET POLITIEKE LEVEN VAN EEN MINISTER OF EEN 
HEEL KABINET BEËINDIGDEN: DE NACHT VAN STAAL (1905), DE NACHT VAN LU
CAS (1958), DE NACHT VAN KERSTEN (1925). OVER DIE LAATSTE ZAL HET IN DIT 
ARTIKEL GAAN. _________________

Ds. Kersten was mede-oprichter en 
fractievoorzitter van de Staatkundig 
Gereformeerde Partij. Bij de verkie
zingen van 1922 kwamen hij en zijn 
partij voor het eerst in de Tweede 
Kamer. De SGP was kort daarvoor 
opgericht als reactie op de Coalitiepoli
tiek van de AR. Met de Coalitie werd 
in deze dagen - en tot 1939 - bedoeld 
de samenwerkende regeringspartijen 
RKSP, AR en CHU. De SGP nu be
schouwde samenwerking tussen protes
tanten en katholieken als zonder meer 
goddeloos. "Wil men mij om deze over
tuiging de grootste antipapist schelden, 
het zij zoo. Ik haat den Roomsche 
als persoon niet, doch vorder voor ons 
land het Protestantsche karakter op; j . 
dat is de eisch onzer volkshistorie." 
De SGP zag, geheel in de geest van 
Groen van Prinsterer, Nederland als 
en "Tweede Volk Israeis", ontstaan on
der Gods leidende hand in de strijd 
tegen de roomse Spanjaarden. Dat on
danks die hand altijd nog zo'n veertig 
procent van het Nederlandse volk katho 
-liek gebleven was, teide voor Kersten 
c.s. niet. Dat wil zeggen, het telde 
in die zin, dat zij de roomse invloed 
terug wilden dringen en in alles en 
iedereen de wens van Rome ontwaarden 
Nederland weer tot een roomse natie 
te maken.

Lees door op pagina 10



VERVOLG KERSTEN DE ANTI-CHRIST IN HET VATICAAN
Dat "alles en iedereen" sloeg In de 
eerste plaats op het Vaticaan. Daar 

zat de Anti-Christ zelve. Deze had tot 1870 niet alleen aan het hoofd van de rk- kerk 
gestaan, maar tevens aan het hoofd van een eigen staat, die Rome en zeer wijde omge
ving omvatte. Deze Kerkelijke Staat (niet te verwarren met het piepkleine Vaticaan- 
stadje van nu) was in 1870 door Italië geannexeerd en de paus had dus in dat jaar opge
houden staatshoofd te zijn. Reden voor een aantal regeringen waar onder de Nederlandse 
om hun gezant bij het Vaticaan terug te roepen. Sinds 1871 had Nederland geen diplo
matieke vertegenwoordiger bij de H.Stoel gehad. Dat veranderde in 1915. In dat jaar, 
midden in de Eerste Wereldoorlog, achtte de regering van het neutrale Nederland het 
opportuun om contact te hebben met die andere neutrale macht: het Vaticaan. Paus Be- 
nedictus, zo gingen geruchten, was doende vredesonderhandelingen op gang te brengen 
en het kabinet-Cort van der Linden (extra-parlementair, maar in feite liberaal) wilde 
de boot niet missen. Men bedenke, dat de Vredesconferenties van 1899 en 1907, een ini
tia tie f van de tsaar, in Den Haag hadden plaats gevonden. In 1913 was in Den Haag 
het Vredespaleis geopend. Minister van BZ, jhr. Loudon, liet dan ook geen gelegenheid 
onbenut om er op aan te dringen, dat het Vredesverdrag van de "Grote Oorlog" in Den 
Haag zou worden gesloten. Met 82 tegen 10 stemmen was de Tweede Kamer accoord 
gegaan met het zenden van een gezant naar de H.Stoel, onder het uitdrukkelijke beding 
dat het een tijdelijk gezantschap zou zijn, voor de duur van de oorlog. Ook de fractie
leider van de RKSP, mgr. Nolens, had dit tijdelijke karakter van het gezantschap beklem 
-toond. Groot was dan ook de verontwaardiging van jhr. De Savornin Lohman, leider 
van de CHU, toen de minister van BZ in het eerste (Coaiitie-)kabinet Ruys de Beeren- 
brouck in 1920 het voorstel verdedigde om het gezantschap permanent te maken. De 
CHU, in 1908 ontstaan uit allerlei afsplitsingen van de AR, deed, hoewel deel van de 
Coalitie, in anti-papisme nauwelijks onder voor de SGP. Evenals de AR ondervond de 
CHU nogal wat electorale concurrentie van de SGP, ofschoon de "Unie" het hoofdzakelijk 
moest hebben van hervormden en de SGP van allerlei kleine gereformeerde kerkgenoot
schappen (niet de Gereformeerde Kerk) en van de zogenaamde "Gereformeerde JBond 
ter Verbreiding van de Waarheid binnen de N.H.kerk".
Lohman verweet Nolens, dat laatstgenoemde nü, in 1920, zei: als je principieel tegen 
een gezantschap bij de paus bent, had je in 1915 tegen moeten stemmen. Een woedende 
CHU diende thans een amendement in op de begroting van BZ tot schrapping van de 
post "geiden voor het gezantschap bij de H.Stoel". En niet slechts in 1920 gebeurde zulks 
maar in alle jaren daarna. In 1922 was het de pas optredende Kersten, die het amende
ment indiende, in de andere jaren een CHU-er. Telkenjare behaalde het amendement een 
minderheid der stemmen, omdat de oppositionele SDAP en VDB geen behoefte hadden 
aan opheffing van een opzichzelf nuttige diplomatieke post.
10 OP 11 NOVEMBER 1925
In de nacht van 10 op 11 november 1925 liep het allemaal anders. Het eerste (Coalitie- 
kabinet-Coiijn diende zijn begroting van BZ in. Ds. Kersten betrad het spreekgestoelte 
en diende het van het verwachte en te verwachten amendement in. Eigenlijk had Colijn 
bij de formatie (zomer 1925) al degelijk rekening gehouden met de mogelijkheid van een 
crisis over het gezantschap, maar hij had het er toch op gewaagd. Dat bleek een misre
kening. Oud schrijft hierover in zijn parlementair-historisch standaardwerk 2:"Vast staat, 
dat het hem bekend was, enerzijds dat gerekend moest worden met den val van het 
door hem te vormen kabinet bij afstemming van den gezantschapspost, anderzijds met 
het stemmen der christelijk-historischen tegen dien post. Daarmee staat het voor hem 
tevens vast, dat hij het lot van zijn kabinet op dit punt zal stellen in handen der oppo
sitie. Zonder hulp harerzijds zal dan immers geen meerderheid voor den post zijn te 
verkrijgen. Dat onder die omstandigheden de formatie van het kabinet een hoogst ge
waagd experiment moet worden geoordeeld, behoeft wel geen betoog."
Veelbetekenend heeft Oud het betreffende hoofdstuk van zijn boek dan ook de tite l "Op 
hoop van Zegen" meegegeven. Die zegen krijgt het kabinet niet. Na de indiening van 
het amendement-Kersten spreken in eerste instantie nog slechts een paar Kamerleden: 
ds. Lingbeek van de Hervormd-Gereformeerde Staatspartij, die de SGP in antipapisme 
bijkans overtreft; ir. Albarde van de SDAP, die aankondigt tegen het amendement te



zullen stemmen; Snoeck Henkemans, vice-fractievoorzitter van de CHU, die de schld 
van een eventuele crisis bij de katholieken legt, en mgr. Nolens, de RKSP-Ieider, die 
de onheilszwangere woorden spreekt:"Wij zullen de vraag hebben te beantwoorden of wij 
steun kunnen aan welk Kabinet dan ook, voortgekomen uit groepen, aan welker medewer
king de opheffing van dezen gezantschapspost zou zijn te wijten." Crisisdreiging dus. 
Ja, sterker, dreiging met beëindiging van de Coalitie. De rest van de Kamer zwijgt. Het 
debat wordt gesloten. De stemming - het is al diep in de nacht - wordt bij gebrek aan 
quorum uitgesteld tot de volgende dag. Niks geen "nacht" van Kersten dus. Voordat de 
volgende dag tot stemming wordt overgegaan vraagt Marchant, de leider van de Vrijzin
nig Democraten, het woord.

"POLITIEKE BETEKENIS VAN VERRE STREKKING"
Hij stelt, dat de VDB nooit tegen de gezantschapspost heeft gestemd en dat ook niet 
van plan was dit keer te doen. "Thans is echter", zo gaat Marchat dreigend verder, 
met name door de redevoering van den leider der Katholieke fractie, aan de beslissing 

waarvoor de Kamer is gesteld een politieke betekenis gegeven van verre strekking." Ver
volgens verwijst de Vrijzinning Democraat naar de rede, die hij de vorige week heeft 
gehouden bij de Algemene Beschouwingen en waarin hij de Coalitie bijtend gevraagd 
heeft wat haar bindt, om er als alternatief tegenover te plaatsen een "democratische" 
coalitie van VDB, SDAP en RKSP. Nolens heeft dat alternatief gepareerd met de stel
ling, dat alleen een Christelijke Coalitie in staat is Nederland te regeren. "Wij wensen 
onder de gegeven omstandigheden aan de Regeringsmeerderheid de gelegenheid niet te 
onthouden om de juistheid dier stelling door daden te bevestigen en zullen met dat doel 
onze stem geven aan het op zich zelf weinig belangrijke amendenment." De sarcastische 
woorden van Marchant zijn duidelijk. De VDB maakt van het amendement-Kersten een 
motie van wantrouwen. Als ook de SDAP en de kleinere oppositiepartijen zich hebben 
uitgesproken, is de teerling geworpen. Alleen RKSP en AR stemmen tegen het amende
ment. Met 52 tegen 42 wordt het aangenomen. Onmiddelijk verzoeken de vier katholie
ke ministers de Koningin "ontslag uit hun ambt". Enkele dagen later "stellen" de niet- 
katholieke ministers "hun portefeuilles ter beschikking van de Koningin". De Coalitie is 
gevallen! Er volgt een uiterst lange en hoogst curieuse kabinetsformatie waarin Vrijzinnig 
Democraten een belangrijke rol spelen. Dat, evenwel, is niet het onderwerp van dit arti
kel.

B.v.D.

1) G. Puchinger, Colijn en het einde van de Coalitie, deel 2, 1980, blz. 181.
2) P.J. Oud, Het Jongste Verleden, deel 3, Assen, 1949, hoofdstuk 2 en 3.
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DE MOEILIJKST BESTUURBARE STAD VAN NEDERLAND
-En nu ben je dan wethouder van de moeilijkst bestuurbare stad van Nederland.
Ten Have: "O ja ?"
-Die naam heeft Amsterdam toch ?
-"Ik weet niet beter. Het wordt hier goed bestuurd, 't  zijn verstandige bewoners, die 
zeggen wat ze op hun hart hebben."
-Hoe komt Amsterdam nationaal en internationaal aan die slechte naam ?
-"Amsterdam heeft een prima naam ! Leuke stad, gezellig... je hoort wel es wat negatie
ve geluiden..."
-... in de wereldpers. Hoe komt dat ?
-"Botsing van mentaliteit, denk ik. Vaak is het ook kinnesinne. Amsterdam is de mooiste 
stad, de grootste stad en natuurlijk ook de beste stad van Nederland..."
-Het is wel de bedoeling serieus op de vragen in te gaan.
-"Ja maar, zo zie ik dat. Men probeert altijd op de hoofdstad te lijken. En was sich
liebt, dass neckt sich. We zijn trots op onze stad, maar in Nederland mag je niet trots
zijn, dan ben je hoovaardig. Niemand kan het hart maken, dat 't  slecht gaat met Am
sterdam."
-Waarom lees ik dan dag aan dag negatieve berichten in de kranten ?
-"Ik vind dat er aan die beeldvorming dan ook hard gewerkt moet worden. Maar daarom
is het nog wel onzin."
-Wat wil je aan beeldvorming doen als berovingen steeds maar toenemen, je fiets wordt 
gejat, agenten worden doodgestoken, bommen bij de PTT en de SOSA ontploffen, wereld- 
kasmpioenschappen hockey verstoord etc. Dat zijn toch dagelijkse feiten die het beeld 
bevestigen ?
-"Dat denk ik niet. Dat zijn dingen die gewoon gebeuren. Dingen als politie is geen ge
meentelijke zaak, justitie heeft daar ook van alles mee te maken. Als we geen middelen 
hebben dan beginnen we ook niks. Maar Amsterdam is wel een stad in de schijnwerpers
en dat betekent dat 't hier gezien wordt. We hebben eerder een slechte naam omdat
we dingen niet diplomatiek genoeg aanpakken. We hebben ons hart op het puntje van 
onze tong en dat komt niet altijd goed over. Amsterdam is zó veelzijdig dat 't ook een 
kwestie van focussing is en het is net als bij het kabinet Den Uyl: wat is waar en wat 
is niet waar ? Wat is goed en wat is niet goed ? Maar, een beetje Nederlands, we zul
len niet gauw iets goeds over ons zelf zeggen. Het grote stad zijn heeft nu eenmaal 
z'n zon- en z'n schaduwzijde."
-Amsterdam geeft 130 miljoen gulden per jaar teveel uit, de kranten staan er vol van. 
Er staan grote bezuinigingen en ontslagen voor de deur.
Ten Have: "Amsterdam geeft helemóal geen 130 miljoen per jaar te veel uit. De rege
ring vindt dat wij 130 miljoen minder zouden moeten uitgeven, omdat ze zeggen dat 
wij er geen recht op hebben om 't  uit te geven. Wij vinden dat we daar wel recht op 
hebben."
-Kan je steeds maar meer blijven uitgeven dan je binnen hebt ?
-"Ja... je hebt toch economie les gehad ? Je kunt gekl lenen. Er is geen grens. Je kunt 
gewoon door gaan. Je kunt altijd maar doorgaan met lenen. Leningen moeten ook weer 
afbetaald worden, maar dan leen je weer geld om ze af te lossen. Pas op de dag des 
oordeels gaat de hele geldschepping de mist in. Het is het typische eindbeeld-denken: ’ 
we gaan de rekening opmaken."
Ondanks de theorie van eeuwig lening meent Amsterdam toch dat er wat gedaan moet 
worden. Zeer omvangrijke bezuinigingen staan op het programma, PvdA-wethouder Wal- ; 
ter Etty (financiën) is de profeet. Misschien is het tóch wel een beetje uit de hand gelo
pen in die grote stad.
Ten Have: "Dat Is juist. Dat heeft te maken met een historisch groeiproces. Voorbeeld: 
om politieke redenen is hier besloten op 1 mei vrij te geven. Dat soort factoren speelt j 
mee, we zijn een democratische stad en dat betekent dat we een overleg-circuit hebben 
opgetuigd, dat gaat binnen werktijd enzovoort. Er wordt nu kritisch naar gekeken. Als 
een Amsterdamse ambtenaar werkt, werkt 'ie keihard."
"Dat zie je vaak in de politiek: allemaal deeibeslissingen die op zichzelf heel juist en 
te verdedigen zijn, maar als je met de gevolgen geconfronteerd wordt en je overziet 
het geheel, b lijkt dat het een puinhoop is. De wereld is niet zo eenvoudig... was het 
maar waar...tja, wat is dat allemaal moeilijk, of nes: het is niet allemaal moeilijk, het ; 
is niet allemaal hetzelfde." B.v.U. ■



V rijzinnig
Dagboek
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kom terug

Harmen Siezen vind ik nog wel leuk. De 
ironische glimlach die de trouwe jour- 
naalkijker meer dan eens om 's mans 
lippen kan zien spelen na het zoveelste 
lulkoek-item dringt het vermoeden op 
dat deze keurig gebrilde figuur het laat
ste monument van weldenkendheid vormt 
binnen het team van het NOS-journaal. 
Van objectieve berichtgeving is natuurlijk 
al jSren geen sprake meer (u zag het 
onverholen enthousiasme waarmee het 
journaal de onttakeling van de Gemene
best Spelen begeleidde, u ziet dagelijks 
hoe het journaal met complete reporta- 
geploegen aanwezig is bij demonstraties 
met honderd personen en minder, mits 
van onversneden 'progressieve' signatuur) 
maar de Grote Ergernis over de dage
lijkse 20.00 uur-horreur geldt natuurlijk 
vooral de volstrekte onbenulligheid van 
de thema's en de informatie-overdracht. 
Gladiolententoonstellingen, bloembollen
festijnen, alles wat op het IJssetmeer 
beweegt, Ria Lubbers en altijd maar 
weer ellenlange russische en Chinese jour- 
naalframenten zonder begeleidend com
mentaar. Een bijzonder typisch voorbeeld 
van wat ons journaal onder TV-jourrfalis- 
tiek verstaat is waarneembaar als er iets 
in Friesland gebeurt. Deze provincie is 
in geen enkel relevant opzicht van eni
gerlei waarde, behalve als vakantieoord. 
Niettemin: gebeurt er iets, meestal in 
de orde van grootte van de slagersknecht 
die een niet ter zake doende zeilrace 
wint, dan stéét 'ie er weer, breeduit 
over het scherm. Met schipperspet, start- 
pistool, kivietsei of gewoon, in al z'n 
ontluisterende verschrikkelijkheid: Hans 
Wiegel. A ltijd  maar weer. En is 'ie op 
vakantie, dan meldt men dat en dat z'n 
plaats werd ingenomen door de voorzit
ter van de kruideniersvereniging.

Net slechtste journaal van West-Europa 
heeft dus niet alleen een merkwaardige 
voorkeur voor nieuwslezers met een 
spraakgebrek (Harmen dus uitgezonderd) 
maar ook een hoogst opmerkelijk wereld
beeld. Zuid-Amerika bestaat slechts uit 
onust in Chili en coups in Suriname. De 
VS enkel en alleen uit natuurrampen en 
mislukte lanceringen, West-Duitsland is 
al helemaal gebannen en in Japan liggen 
uitsluitend de steden Nagasaki en Hiro- 
shima (mits er gedemonstreerd wordt).
Ik wil een kratje zetten op het eerst
volgende Grote Thema van ons aller 
spreekbuis: de identificatieplicht. Het 
journaal zal ons vertellen dat miljoenen 
landgenoten hiervoor doodsangsten uit
staan. Het zal niet vertellen dat in heel 
Europa identificatieplicht heel normaal 
is, behalve in onze zompige moerasdel
ta.
Toch is die angst begrijpelijk.... 
de persoonlijkheid van de tegenstanders 
zal veelal zo zwak zijn, dat er op BiZa 
om hun gegevens alechts smalend zal 
worden gegniffeld: geen prettig vooruit
zicht. Persoonlijk schrijf ik nu aan het 
derde deel uit een serie van tien stan
daardwerken met persoonlijke gegevens 
die van belang zijn. Zoals: mijn attitude 
t.o.v. de middeleeuwse schilderkunst. M'n 
persoonlijke mening over Huisman's Play- 
back-show. M'n onverholen afgrijzen over 
Frits Bom in het bijzonder, de VARA 
in het gemeen. Het natte voorjaar, gla- 
dtoiententoonstellingen. Stopera en Onno 
H. Ruding. Maar daar wordt niet naar 
gevraagd.
Het journaal zal in een twintig minuten 
durende special éérst de visie van TASS 
op de Nederlandse identificatieplicht, dan 
de repliek van Hans Wiegel ter zake u it
zenden. Let maar op.
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EEN NIEUWE VOORZITTER, EEN NIEUWE LOKAT1E. DAG GROTE BEER, MISSCHIEN 
VAN HET VOORJAAR WEER. WANT HET ZEVENDE JD-CONGRES IN SUCCESSIE, 
OP 8 EN 9 NOVEMBER A.S. STAAT GEPLAND IN JEUGDHERBERG 'ALTEVEER' AAN 
DE DIEPENBROOKLAAN IN ARNHEM. BEHALVE INDERDAAD VERKIEZINGEN VOOR 
EEN NIEUWE VOORZITTER (EN PENNINGMEESTER) KOMEN O.A. HET MIDDEN OOS
TEN, HET HOGER ONDERWIJS EN DE KABINETSFORMATIE AAN DE ORDE.

Het Midden-Oosten, althans het Israêlisch- 
Palesti jnse probleem (zie illustratie) is 
en blijft een belangrijke splijtzwam in 
de wereld. Is er nog hoger onderwijs na 
Wim Deetm an ? En: Kunnen de kiezers 
meer invloed krijgen op de kabinetsforma
ties in Nederland ? Vragen die het zeker 
de m oeite  waard maken weer aanwezig 
te  zijn of weer eens naar een congres 
te  komen.
Bij het te r  perse  gaan van deze DEMO 
was e r  nog geen zekerheid over de gas t 
spreker, m aar wat da t  b e tre f t  hebben 
we een goede tradit ie  opgebouwd en het 
even tradit ionele  als steeds weer ge
slaagde Nationale Zaterdag Avond Gebeu
ren vormt weer het hoogtepunt.

BELANGRIJK: Besluit nu om te  komen 
en stuur dan onmiddellijk onderstaande 
CONGRESBON ingevuld naar JD, Bezui- 
denhoutseweg 195, 2495 AJ DEN HAAG. 
Dat is echt noodzakelijk voor boekingen 
m et de jeugdherberg.

BON M « d e W H C r„k„“ d"!
Het hele jaar r

i alle kanten uit

n a a m ................ ............................

adres*.
plaats*...... ............................. tel*
geb-datum*........................



A gen da
ZATERDAG 8 NOVEMBER

12.00 uur 
12.15 uur 
12.25 uur
13.00 uur 
13.05 uur

13.30 uur
14.30 uur 
14.55 uur
15.00 uur 
15.45 uur
16.30 uur
17.00 uur

Opening
Installatie congrescie's  
P resen ta t ie  LB-kandidaten 
Opening stembus 
Fin. verslag '85; jaarprogram 
ma 1987 en begroting 1987 
resolutie Hoger Onderwijs 
Thee met 'n kaakje 
Sluiting stembus 
Gastspreker
vervolg Hoger Onderwijs 
uitslag LB-verkiezingen 
Borrel

***************************************

JD - DINER
***************************************
19.00 uur Actueel politieke moties
20.30 uur overleg werkgroepen, RB's
21.30 uur FEEST

Planning
Termijnen voor de zevende ALV, 8 en 
9 november te  Arnhem.
SLUITING CONGRESBOEK (indieningster- 
mijn m otie 's  en amendementen): vrijdag 
24 oktober om 12.00 uur. Het congres
boek verschijnt 31 oktober.
INDIENING APM's (actueel polit ieke mo
ties) is mogelijk to t  aanvang van het con
gres, zaterdag 8 november 12.00 uur bij 
de vice-voorzi t te r  politiek. Bij indiening 
voor 6 november 12.00 uur op het lande
lijk sec re ta r iaa t  draagt het Landelijk Be
stuur zorg voor vermenigvuldiging. Daar
na geschiedt indiening slechts in 100- 
voud bij de W P .
KANDIDAATSTELLINGEN voor voorz it ter  
en penningmeester dienen uiterlijk 17 
oktober om 12.00 uur op het landelijk 
sec re ta r iaa t  binnen te  zijn.
INDIENING geschiedt steeds, behalve la
te  APM's, op het landelijk sec re ta r iaa t  
der Jonge Democraten, Bezuidenhoutse- 
weg 195, 2594 AJ Den Haag.

ZATERDAG 9 NOVEMBER
09.00 uur

09.45 uur

10.30 uur
10.45 uur
12.30 uur
13.30 uur
15.00 uur 

* 15.30 uur
16.00 uur

Ontbijt
resolutie Israëlisch-Palest ijns 
resolutie Israelisch-Palest ijns 
probleem
koffie met 'n kaakje 
vervolg resolutie 
lunch
resolutie Kabinetsformatie 
High Tea
Toespraak voorz it ter  
Fijn naar huis

NJHC-Jeugdherberg 'A lteveer ' ,  Diepen- 
brooklaan 27, 6815 AH Arnhem. Tel. 085- 
420114.
+218 slaapplaatsen; +4 vergaderzalen; +au- 
dlo-visuele-apparatuur; +diskotheek; +fik- 
se bar voor s t ra f fe  drinkers; +etc;etc.  
Situatie: 4 km ten noorden van Arnhem- 
centrum. Bus stop.

HOE NAAR ALTEVEER ?

OPENBAAR VERVOER: vanaf s ta tion bus 
lijn 3 A lteveer of ' t  Cranevelt ,  stopt 
V'olfhij.
EIGEN VERVOER: vanuit Apeldoorn,
Utrecht,  Decventer  en Oberhausen: bij
de kruising A12/N50 richting Arnhem aan
houden. Vervolgens Openluchtmuseum en 
NJHC-aanwijzingen.
Vanuit Nijmegen en Arnhem: eers t  rich
ting Apeldoorn, daarna bordjes volgen. 
ZIE KAARTJE. TIP: GA ZATERDAGMOR
GEN GEWOON OP TIJD VAN HUIS...

KOSTEN: Fl. 15,- p .p .  a l l - i n ,  t e  v o ld o e n  
t e r  p le k k e ,  A l le s  in c lu s ie f ,  w e l  z e l f  la 
k e n s  o f  s la a p z a k  m e e b re n g e n .
ATTENTIE. STUUR DIE CONGRESBON 
VOOR 24 OKTOBER IN !!!!

OpwUcttimt,!DirtnWtk



CONGRES 
Vacatures LB
Voorzitter en penningmeester zijn regle
mentair aftredend. Op het congres vin
den dus verkiezingen plaats voor deze 
portefeuilles in het LB.
Voor het penningmeesterschap wordt een 
accuraat persoon gezocht, met gedegen 
kennis van het boekhouden. Naast het 
vervullen van zijn/haar specifieke taak 
wordt volledige inzet ten aanzien van 
'algemene LB-taken' verwacht.
Voor het voorzitterschap wordt een mana
ger met goed politiek gevoel gezocht. 
Organisatorische capaciteiten, kennis van 
de vere facetten van de vrijzinnig demo
cratie en goede contactuele eigenschap
pen strekken tot aanbeveling.
Beide functies vragen volledige inzet, 
teamgeest en doorzettingsvermogen. Kan
didaten dienen er rekening mee te hou
den, dat er een groot beslag op hun 
(vrije) tijd  wordt gelegd. Met kandidaten

wordt vooraf één § twee keer van ge
dachten gewisseld door de voorzitter van 
de vereniging.

Kandidaten moeten tenminste zes maan
den voorafgaande aan de sluitingsdatum 
van de kandidaatstelling lid van de JD 
zijn geweest en geen lid zijn van een 
Nederlandse nationale politieke partij of 
een daaraan gelieerde of daardoor erken
de politieke jongerenorganisatie, anders 
dan D66 (gewijzigd art. 21 oud H.R.). 
Informatie over de functies is te krijgen 
bij Hein Jaarsma (tel 020-798713), voor 
het penningmeesterschap ook bij Ruud 
van der Steeg (tel 020-444780). Aanmel
dingsformulieren kun je aanvragen bij 
van der Steeg (tel 020-444780). Aanmel
dingsformulieren kun je aanvragen Judith 
Baljet (tel 020-125854).

HOGER ONDERWIJS
1 Het hoger onderwijs helpt in belangrijke mate mee aan de individuele ontplooiing van 

studerenden. Naast dit individuele profijt heeft het hoger onderwijs een belangrijke 
maatschappelijke taak, het verzorgen van de opleiding van diegenen die hogere maat
schappelijke functies kunnen gaan vervullen.

5 De voor een goede taakuitoefening benodigde flexib ilite it kan vooral verkregen wor
den door de instellingen zelfstandiger te laten opereren. De controle door de over
heid over de, instellingen moet van vooraf verschuiven naar achteraf (1).
HBO-WO
De functies van het HBO en het WO zijn verschillend. Het HBO moet zich meer op 

10 de praktijk blijven richten, het WO meer op de wetenschap. Ondanks dit onderscheid 
kan er door meer samenwerking en doorstroming tussen het HBO en het WO een gro
tere samenhang komen in het hoger onderwijs. Doorstroming van het HBO naar het 
WO is echter alleen zinvol tussen overeenkomstige opleidingen (2).
De aansluiting van het middelbaar onderwijs naar het hoger onderwijs kan verbeterd 

15 worden door intensiever voorlichting op scholen en vooral vanuit de instellingen van 
het hoger onderwijs.
HOGER BEROEPS ONDERWIJS
Dalende geboortecijfers, bezuinigingsoperaties en bedillerig beleid van het ministerie 
van onderwijs stellen het HBO voor grote problemen. Maatschappelijke en technische 

20 ontwikkelingen kunnen amper gevolgd worden en de doelmatigheid komt in het ge
drang. Het principe van de huidige operaties schaalvergroting en taakverdeling en con
centratie kan aan de oplossing van dit vooral kwaliteitsvraagstuk bijdragen (3). Voor
waarde hiervoor is echter wel dat de clustering plaatsvindt op basis van samenwer
kingsmogelijkheden en niet op levensbeschouwing en er meer (financiële) zelfstandig- 

25 heid voor de instellingen komt. vooral hierdoor kan het HBO efficiënter gaan werken 
en komen er meer mogelijkheden om de kwaliteit te verbeteren.
Bijzondere aandacht verdient de doorstroming van HAVO naar HBO. Vergroting van 
de mogelijkheden voor individuele begeleiding kan hier uitkomst bieden. Invoering van 
de nieuwe HBO wet zal die begeleiding des te noodzakelijker maken (4).

w



30 WETENSCHAPPELIJK ONDERWIJS
De invoering van de twee fasen structuur, de operatie taakverdeling en concentratie 
en de bezuinigingsoperaties hebben het WO onder druk gezet. De studieduurverkor- 
ting, met als gevolg verzwaring van het studieprog. amma en soms kwaliteitsachteruit- 
gang, heeft geleid tot een uniformisering die geen recht doet aan het zeer verschil- 

3 5 lende karakter van de studies in het WC n de uiteenlopende wensen van studenten 
(5). Meer mogelijkheden tot opleiding, al of niet in de tweede fase, en een langere 
curriculum duur voor sommige opleidingen zouden deze negatieve aspecten kunnen 
verminderen.
De assistent in opleiding (a.i.o.), zoals voorgesteld als invulling van de tweede fase, 

40 kan een aanwinst zijn voor de opleidingsmogelijkheden in Nederland. Het salaris van 
de a.i.o. zal dan echter verbeterd moeten worden en de onderzoeksmogelijkheden zul
len zo aantrekkelijk mogelijk moeten zijn.
De tweede fase is overhaast ingevoerd. Uitbouw en nadere invulling moeten mogelijk 
zijn om te voldoen aan de vraag (ook in kwalitatieve zin) naar opleiding. Hierbij moet 

45 samenwerking met het bedrijfsleven zoveel als mogelijk nagestreefd worden. Aanvul
lende opleidingn van maatschappelijk belang waarvoor geen (aanvullende) financiering 
van het bedrijfsleven gevonden kan worden moeten door de overheid gefinancierd wor
den.
OPEN UNIVERSITEIT

50 Het belang van tweede kans onderwijs is, met name voor vrouwen, zeer groot. De 
open universiteit heeft hierin een belangrijke functie. Het gebruik hiervan moet dan 
ook sterk gestimuleerd worden» De faciliteiten moeten, waar nodig, worden uitgebreid. 
Om het uitvalpercentage te verkleinen moeten er meer mogelijkheden voor individue
le begeleiding komen. De opebn universiteit zal haar eigen kwaliteit moeten bewijzerl 

55 door goed opgeleide mensen af te leveren.

56 AANVULLEND ONDERWIJS
Door snelle wetenschappelijke, technologische en maatschappelijke ontwikkelingen ver
oudert eenmaal opgedane kennis snel. Wil de hoge investering in het hoger onderwijs 
rendement blijven opleveren, dan moet die kennis voortdurend worden aangevuld, ver- 

60 diept en verbreed. Voldoende faciliteiten voor het geven van aanvullend onderwijs 
zijn dus van belang. Daarbij kan specifieke kennis beter in aanvullend onderwijs ver
kregen worden dan in normale opleidingen omdat te weinig afgestudeerden de speci
fieke kennis in de beroepsuitoefening nodig hebben. Het aanvullend onderwijs moet 
zoveel mogelijk samenwerken met het hoger onderwijs en met het bedrijfsleven.

65 EUROPESE MOBILITEIT
Voor de totstandkoming van een gemeenschappelijke Europese markt is integratie van 
het Europese hoger onderwijs en wetenschappelijk onderzoek van groot belang. Het 
streven om een grotere samenhang in het Europese hoger onderwijs te krijgen moet 
dan ook sterk ondersteund worden. De opleidingen moeten meer op elkaar worden 

70 afgestemd. Er moet een intensievere uitwisseling plaatsvinden van zowel studenten 
als wetenschappelijk personeel. Hiervoor moeten de organisatorische drempels zo laag 
mogelijk worden gemaakt (6). Daarnaast moet er zoveel mogelijk informatie worden 
gegeven (7).
MEDEZEGGENSCHAP

75 Studenten dienen een belangrijke stem in het bestuur van de instellingen in het hoger 
onderwijs te hebben en niet slechts het 'lijdend voorwerp' van het onderwijs te zijn. 
De hervormingsvoorstellen van de Wet Wetenschappelijk Onderwijs, waarin de moge
lijkheden en bevoegdheden van studenten t.a.v. bestuur en beheer teveel beperkt zijn, 
dienen dan ook in deze zin te worden aangepast.

80 Voor de HBO student moet eenzelfde zeggenschap gerealiseerd worden.
STUDENTEN VOORZIENINGEN.
Studenten moeten zich ook buiten de collegebanken kunnen ontplooien en sociale con
tacten kunnen leggen. De studentenvoorzieningen die daarop gericht zijn (sportvoor- 
zieningen, studentenverenigingen, studentenhuisvesting, geestelijke verzorging, culture-

Lees door op pagina 18.



85 le activiteiten), vervullen dan ook een belangrijke functie. Het bijzondere karakter 
van deze voorzieningen werkt echter een te geïsoleerde positie van studenten in de 
hand. Waar mogelijk moeten deze voorzieningen dan ook een meer algemeen maat
schappelijk karakter krijgen of eventueel dat van jongerenvoorziening.
Voor deze voorzieningen moeten uit principe dezelfde financiële, regelingen gelden 

90 als voor voorzieningen voor de rest van de bevolking. D it kan echter pas wanneer 
er in de studiefinanciering van wordt uitgegaan dat studenten dezelfde minimale leef- 
kosten hebben als andere delen van de bevolking.

TOELICHTINGEN
1) De controle door de overheid vooraf geeft door allerlei regels, wetten en circulaires 
weinig ruimte aan de instellingen van het hoger onderwijs om flexibel te kunnen zijn.
2) Door de huidige wet horizontale doorstroming HBO-WO kunnen studenten van het HBO 
overstappen naar het WO wanneer zij het eerste jaar van de HBO opleiding met goed 
gevolg hebben doorlopen. Wanneer deze overstap ook mogelijk is voor niet-overdenkom- 
stige opleidingen zal het niveau verschil voor met name HAVO afgestudeerden te groot 
zijn.
3) Door deze operaties gaan HBO instellingen op regionaal en landelijk niveau samenwer
ken of zelfs fuseren.
4) De nieuwe HBO wet zal voor een aantal opleidingen een studieduurverkorting inhou- 
den. D it zal waarschijnlijk, net als in het WO gebeurd is, neerkomen op een verzwaring 
van het studieprogramma;
5) Hierdoor is er te weinig ruimte voor verdieping en specificering binnen de studie, 
waardoor de kwaliteit in het gedrang komt.
6) D it geldt voor toelatingsexamens, diploma's, taaleisen, studiefinanciering, sosjale voor
zieningen etc.
7) Zoals bijvoorbeel het Europees studenten handboek.

Om te kunnen spreken van een werkelijk democratisch stelsel moet aan een aantal voor
waarden worden voldaan. Invloed van de burger op het functioneren van de overheid is 
daarbij van het allergrootste belang. Die invloed is vooral nodig waar het gaat om be
leid. Het beleid van de overheid in het algemeen, en het beleid van de regering in het 
bijzonder. Invloed van de burger in het huidige stelsel is altijd indirect, door middel van 
de volksvertegenwoordiging (Tweede Kamer). In dit kader valt vooral op de gang van 
zaken rond de kabinetsformatie veel aan te merken.
DEMOCRATISCHE PRINCIPES
Het belangrijkste principiële bezwaar dat tegen de huidige gang van zaken rond de kabi
netsformatie kan worden ingebracht, is dat de burger zo goed als geen invloed heeft 
op de samenstelling van het kabinet.
De te grote aandacht die in de formatie wordt besteed aan het regeerakkoord leidt ertoe 
dat er een verstrengeling optreedt van de bevoegdheden van Tweede Kamer en regering. 
Met name de regeringsfracties in de Tweede Kamer gaan te veel op de stoel van de 
regering zitten. Als direct gevolg daarvan verwaarloost de Tweede Kamer haar controle
rende taak. Zelfkritiek is immers moeilijker op te brengen dan kritiek op anderen. Ook 
maken de regeringspartijen hun controlerende taak ondergeschikt aan het behoud van 
de coalitie. De regering laat daartegenover laat de Tweede Kamer onvoldoende ruimte 
haar controlerende taak te vervullen.
Behalve het gebrek aan invloed van de burger speelt ook een ander principieel bezwaar 
een belangrijke rol. Door het demissionair zijn van de regering tijdens de formatie (deze 
treedt immers aan de vooravond van de Tweede Kamer-verkiezingen af) is er niemand 
voor de formatie verantwoordelijk. De regering niet, want die is demissionair. De (in-) 
formateur niet, want die hoeft alleen aan de Koning verslag uit te brengen. Uiteindelijk 
kan de Koning ook niet verantwoordelijk zijn, want deze is volgens de Grondwet on
schendbaar. Toch moet de Koning bij problemen tijdens de formatie belangrijke beslis-

KABINETSFORMATIE



singen nemen. De koning wordt daardoor ten tijde van de formatie een actieve deelne
mer aan de politiek.
POLITIEKE (PARTIJ) CULTUUR
De principiële bezwaren die zojuist zijn genoemd, zijn uit democratisch oogpunt des te 
ernstiger als gevolg van de in Nederland overheersende politieke (partij) cultuur. Vooral 
het feit dat de formatie zich voor een groot gedeelte achter gesloten deuren afspeelt, 
terwijl bij het bereiken van compromissen opportunisme en partijpolitieke belangen vaak 
de doorslag geven, is uit democratisch oogpunt zeer bedenkelijk. Vooral omdat de bereik
te overeenkomst wordt vastgelegd in een regeerakkoord waaraan regeringsfracties en 
regering vier jaar gebonden blijven.
De regerings-fracties gebruiken het regeerakkoord om hun invloed op het regeringsbeleid 
te vergroten. Deze grotere mate van invloed is slechts schijn, zij beperkt zich tot de 
formatie en gaat ten koste van invloed ten tijde van de regeerperiode van het kabinet. 
Is een regering geinstaleerd, dan gebruikt zij het regeerakkoord regelmatig als hulpmid
del om de regeringspartijen in het gareel te dwingen.
Andere bezwaren die samenhangen met de politieke cultuur, zijn het feit dat de grootste 
partij vrijwel altijd als eerst mag gaan formeren en het feit dat in de formatie de kwa
lite it van de te vormen regering een onvoldoende grote rol speelt. Het eerste probleem 
ontstaat doordat in Nederland ook de grootste partij niet de absolute meerderheid heeft 
en het regelmatig voorkomt dat een aantal van de overige partijen samen wel een meer
derheid hebben, maar liever met elkaar regeren dan met de grootste partij. Het tweede 
probleem ontstaat doordat partij-politieke belangen bij de formatie vaak de doorslag ge
ven. D it zowel waar het het regeerakkoord betreft, als waar het de aanstelling van mi
nisters betreft. Ook hebben politieke partijen de neiging te veel aandacht te besteden 
aan problemen die op korte termijn spelen, en onvoldoende aandacht te besteden aan 
de langere termijn.
PRACTISCHE BEZWAREN
Het belangrijkste practische bezwaar dat tegen de gang van zaken rond de kabinets
formatie kan worden ingebracht is het feit dat kabinetsformaties over het algemeen lang 
duren. Deze lange duur zorgt ervoor dat de eerder genoemde principiële bezwaren nog 
ernstiger zijn. Hiernaast kan een regering tijdens de formatie niet voldoende slagvaardig 
optreden. Dat komt de regeerbaarheid van Nederland niet ten goede. Tenslotte b lijft 
er, doordat de formatie-periode van de zittingsperiode van een kabinet afgaat, minder 
tijd over waarin de regering een behoorlijk beleid kan uitvoeren.
SNELLE VERANDERINGEN GEBODEN
De bovengenoemde bezwaren zijn dermate ernstig dat er op korte termijn iets moet ver
anderen. Noodzakelijk diep in ons staatsbestel ingrijpende veranderingen zijn vóór de 
eerstvolgende formatie (uiterlijk in 1990) niet haalbaar. Wel is het dringend noodzakelijk 
dat de burger snel een grotere invloed krijgt op de totstandkoming van het kabinet. Ook 
heeft de burger het recht te weten hoe er met zijn stem wordt omgesprongen.
VOORSTELLEN
Om op korte termijn een grotere invloed van de burger op de totstandkoming van de 
regering en een grotere openheid in de formatie te bereiken is een formatiewet nodig. 
Deze moet het volgende regelen:
- de Tweede Kamer (in haar nieuwe samenstelling) wijst binnen veertien dagen na de 

verkiezingen, in een openbaar Kamerdebat, een formateur aan.
- de Tweede Kamer stelt in deze opdracht de termijn waarbinnen de formatie moet zijn 

afgerond en de politieke kleur van de gewenste coalitie vast. Slaagt een formateur
er niet in een kabinet te formeren, dan stelt de Tweede Kamer een nieuwe formatieop- 

dracht op
- de formateur is verantwoording verschuldigd aan de Tweede Kamer voor de formatie. 

Hij moet de Tweede Kamer alle gewenste inlichtingen verschaffen, zodat deze hem 
ter verantwoording kan roepen

- de formateur wordt aangesteld als bij een Koninklijk Besluit, waarbij hij zelf het con
traseign geeft. De formateur wordt hiervoor geacht als minister op te treden

Lees door op pagina 20.



Aan de gewoonte dat het kabinet aftreedt ter gelegenheid van de verkiezingen moet een 
einde komen. De oude ministersploeg moet pas aftreden als er een nieuw kabinet is. 
Naast de formatiewet is het eveneens gewenst dat er een lossere band ontstaat tussen 
Tweede Kamer (met name de regeringspartijen) en de regering. Ook een minder gedetail
leerd regeerakkoord is hiervoor nodig. Tenslotte zouden de regeringsfracties minder in
vloed moeten hebben op de verdeling van de ministersposten, zodat bekwaamheid en ver
mogen tot samenwerking een grotere rol gaan spelen dan beloning voor aan de partij 
bewezen diensten. Voor dit alles is een wijziging van de politieke (partij) cultuur nodig. 
De voorgaande voorstellen kunnen daar een bijdrage aan leveren.

MIDDEN OOSTEN
Overwegende
1) dat het Israëlische volk recht op zelfbeschikking heeft en dit uitoefent middels de 
staat Israël;
2) dat het Palestijnse volk evenzo recht op zelfbeschikking heeft, maar dat zij daar geen 
gebruik van kunnen maken;
3) dat er bij de conflicten, oorlogen en terroristische aanslagen die tot nu toe uit het 
Palestijns-Israelisch probleem voortvloeiden vele slachtoffers te betreuren zijn geweest 
(en dat dit in de toekomst bij gelijkblijvende tegenstellingen niet zal veranderen);
4) dat het Palestijns terrorisme (en het door anderen bedreven terrorisme) afkeurens
waardig is en op onaanvaardbare wijze slachtoffers maakt en angst veroorzaakt;
5) dat de Palestijnse politieke invloed in aanzienlijke mate afhankelijk is van de beschik
king over en het gebruik van fysieke middelen;
6) dat het Palestijns-Israelisch probleem naast een directe politieke en veiligheids (mili
taire) dimensie ook een humanitaire dimensie heeft, die het meest schrijnend aan de op
pervlakte treedt in het geval van de Palestijnse vluchtelingenkampen;
7) dat de permanente staat van waakzaamheid en oorlog die in Israël heerst een zeer 
zware sociale, psychische en vooral ook economische druk uitoefent op het Israëlische 
volk, en dat ónder haar alsmede onder het Palestijnse volk een nadrukkelijke vredeswens 
leeft;
8) dat Israël, de PLO, Jordanië, Syrië, Egypte, de Verenigde Staten en de Sovjet-Unie 
in ieder geval bij het Palestijns-Israelisch probleem betrokken zijn en dat oplossingen 
(althans het uiteindelijke totaal van oplossingen), in gedachten een stapsgewijze benade
ring, minstens door deze partijen gedragen moeten worden.
Overwegende ten aanzien van de rol van Europa
9) dat de koloniale machtspolitiek van Groot-Brittannie (voormalig mandaathouder over 
Palestina) en in mindere mate de koloniale houding van andere Westerse mogendheden 
mede-verantwoordelijk is voor het ontstaan en de omvang van het Palestijns-Israelisch 
probleem;
10) dat het "Westen" zich voor en tijdens de Tweede Wereldoorlog op absoluut onvol
doende wijze heeft verzet tegen de Jodenvervolgingen door met name Nazi-Duitsland;
11) dat door de daardoor ontstane "schuld" en de Koude Oorlogsituatie dommige Westerse 
staten een pro-Israelische houding aannamen, die ten koste is gegaan van het zelfbe
schikkingsrecht van het Palestijnse volk;
12) dat de veiligheid van de Zuideuropese staten direct en die van de andere Europese 
staten en hun burgers (in verband met terroristische aanslagen), door het bij tijd  en wijle 
hoogoplopende Palestijns-lsrealisch conflict in gevaar is.
Spreekt uit
1) dat het streven moet zijn een op den duur onafhankelijke Palestijnse staat op de 
Westoever van de Jordaan en de Gazastrook, waarbij wij de volgende soepel in elkaar 
overlopende stappen in gedachten hebben: demilitarisatie onder multilateraal- of VN-toe- 
zicht, confederatie met Jordanië en onafhankelijkheid, dit alles zonder dat de territoria
-le soevereiniteit van Israël * wordt aangetast;
2) dat de huidige Joodse nederzettingen op toekomstig Palestijns grondgebied niet vanzelf 
-sprekend ontruimd hoeven te worden (tenzij gebouwd na een nader te bepalen datum)



en dat de inwoners kunnen kiezen tussen de Palestijnse en de Israëlische nationaliteit, 
maar dat de Palestijnse wetten er van toepassing zullen zijn met waarborgen voor de 
bescherming van de mensenrechten e.d.;
3) dat de betrokken partijen zich neerleggen bij de macht van Israël over West-Jeruza- 
lem, maar dat waarborgen blijven bestaan voor het bezoeken van de "heilige plaatsen" 
door de beoefenaars van de verschillende religies;
4) dat er onder de burgers van Oost-Jeruzalem een referendum wordt gehouden, welke 
de status (Palestijns, Israëlisch etc.) van dit stadsdeel moet bepalen;
5) dat er afhankelijk van de uitslag van een dergelijk referendum een stadsbestuur (par
lement) wordt gekozen volgens het stelsel van evenredige vertegenwoordiging, een stads
bestuur dat zal handelen op grond van een nieuw op te stellen stadsstatuut en anderszins 
in overeenstemming met de wil van de burgers van Jeruzalem.

Spreekt voorts als wenselijk uit
6) dat er zo snel mogelijk een eerste ronde van onderhandelingen wordt gestart tussen 
Israël enerzijds en Palestijnen en Jordaniers anderzijds (waarschijnlijk in een Palestijns- 
Jordaanse delegatie);
7) dat de Palestijnen in de Palestijns-Jordaanse delegatie geen officiële PLO-leden zijn, 
maar wël banden met de PLO hebben;
8) dat de onderhandelingen plaatsvinden onder voorzitterschap van de Verenigde Staten 
en dat de Sovjet-Unie in ruil voor matigende druk op haar bondgenoten (met name Syrië) 
en actieve bestrijding van terrorisme, formeel als waarnemer aanwezig mag/moet zijn 
bij de onderhandelingen en "co-guarantor" is van de uitkomst;
9) dat de Verenigde Staten een matigende druk uitoefent op Israël, Jordanië en andere 
bondgenoten;
10) dat de Westeuropese staten druk uitoefenen op de Verenigde Staten teneinde boven
staande doelen te verwezenlijken;
11) dat er eventueel een bijeenkomst plaatsvindt van gematigde Arabische leiders ter 
ondersteuning van de Palestijns-Jordaanse delegatie;
12) dat minstens gedurende de fasen die leiden tot de Palestijnse onafhankelijkheid geen 
gewapende troepen anders dan toezichthoudende in bovenstaande zin ter plekke aanwezig 
zijn, behalve geleidelijk ingevoerde zeer beperkte, en lichtbewapende eenheden belast 
met binnenlands-polltionle taken;
13) dat na de (tussen) oplossing voor het Palestijns-Israelisch probleem een tweede ronde 
van onderhandelingen wordt gesstart nu tussen Israël en Syrië over teruggave van de Go- 
lan-hoogte (met permanente demilitarisatie) zonder de militair-strategische balans of de 
Israëlische Noordgrens in gevaar te brengen en dat Syrië bijvoorbeeld onder ander de 
Libanese Beka'a-vallei ontruimt;
14) dat deze tweede ronde van onderhandelingen onder gezamenlijk voorzitterschap van 
de Verenigde Staten en de Sovjet-Unie plaatsvindt en dat de uitkomst door hen en de 
staten van de EPS wordt gegarandeerd;
15) dat in Zuid-Libanon een multilaterale of VN-buffer wordt gevormd na volledige terug 
-trekking van Israël, maar dat Israël waarborgen krijgt om haar Noordgrens van schen
dingen te vrijwaren;
16) dat de Palestijnse vluchtelingen zich vrijelijk op de Westoever en de Gaza-strook 
mogen vestigen, dat voor particuliere gronden die vanaf een nader overeen te komen 
datum door Israël onteigend zijn een schadeloosstelling wordt overeengekomen en dat 
Palestijnen ongehinderd grond kunnen kopen;
17) dat zo spoedig mogelijk wordt begonnen met een drastische verbetering van de le
vensomstandigheden in de Palestijnse vluchtelingenkampen en dat de Verenigde Staten, 
de Sovjet-Unie, Israël, verscheidene Arabische staten en anderen hiervoor de financiële 
middelen ter beschikking stellen;
18) dat gezien de te verwaartozen invloed van Nederland op de oplossing van het Pales- 
tijns-Israelisch probleem, Nederland in het kader van de EPS initiatieven ontplooit ten
einde vruchtbare onderhandelingen tussen betrokken partijen dichterbij te brengen.
en gaat over tot de. orde van de dag

(zie ook de nota Inzake het Palestijns-Israelisch probleem)
* volgens de grenzen van voor de oorlog van 1967
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BRIEF

Fouten
Met vreugde constateert het regiobestuur 
van de regio Groningen dat in het meest 
recente nummer van de DEMO een arti
kel staat over de regio Groningen. Het 
zal u echter niet verbazen dat wij de 
behoefte voelen te reageren.
Het is niet uit gebrek aan activiteiten 
dat het RB is gewijzigd; degenen die af
traden moesten dat reglementair doen. 
Dat alle activiteiten voor dit naajaar 
nog niet tot op de minuut zijn gepro
grammeerd moet voor zich spreken ge
zien de recente bestuurswisseling. Dit 
is uw redacteur overigens uitgelegd door 
onze secretaris publiciteit. Inzicht is niet 
ieders kwaliteit.
(...)
Verheugend is het te zien dat Profiel 
een recensie in DEMO waard is. Ons le
vensgeluk wordt echter licht verstoord 
door de kwaliteit van de recensie. Zo 
zou een volledig JD-vignet ontbreken; 
op onze exemplaren staat het onderaan 
het voorblad. De kleur van Profiel is ook 
een steen des aanstoots. Edoch, de huis
kleur van de JD mag dan bordeaux-rood 
zijn, Profiel is grasgroen; simpel toch 
? De mededeling dat uw redacteur sig- 
naal-rood een mooie kleur vindt is over
bodige bladvulling en lijk t ons eerder een 
Vrij Geluid; wij delen zijn voorkeur niet. 
En waar die kleur beter bij past is ons 
een raadsel.
(...)
Het is uw redacteur gelukt in een stukje 
van een halve pagina zo'n 6 fouten/on- 
volkomenheden te plaatsen; waarlijk geen 
geringe prestatie. Met serieuze journalis
tiek heeft dat natuurlijk niets te maken. 
Een reactie zien wij gaarne tegemoet.
LINZE SCHAAP, voorzitter Groningen.

Libië
Bravo voor het artikel van Albert Hoff 
in de vorige DEMO over het Amerikaan
se ingrijpen tegen die enge Khadaffi en 
z'n vriendjes. De welhaast collectieve 
veroordeling door West-Europa van de 
verkeerde partij in het conflict en het 
lijdelijk toezien hoe tientallen Europea
nen door Khadafi's terrorisme om het 
leven komen, heeft ook mij zeer tegen 
de borst gestuit.
Overigens verder vele complimenten voor 
uw blad. Goeie onderwerpkeuze, duidelij
ke stellingname en uiterst aantrekkelijke 
verpakking. Ga zo voort !
DICK ZEEPVAT, Amerongen.

Kortzichtig
Daar u blad mij zeer na aan het hart 
ligt, wil ik graag reageren op het nog 
niet officiële LB-voorstel de DEMO 1200 
gulden op de groei te laten inleveren. 
D it plan kan niemand, als trouw lezer 
of 'als trouw JD-er, goedkeuren.
De trouwe lezer in mij vreest dat dit 
het begin van het einde inluidt van de 
uitstekende interviews van Van Uchelen, 
de artikelen van Klaasen en de opmer
kelijke meningen van Hoff. De laatste 
DEMO moge als illustratie dienen: spran
kelend en compleet in een verrukkelijke 
vormgeving. Hoewel ik erken dat het eco
nomisch nut van deze bijdragen niet aan
wijsbaar is, meen ik toch op te moeten 
merken dat zij onderdeel van het 'cultu
reel erfgoed' van de JD uitmaken, ster
ker: goeddeels de JD gemaakt hebben
tot wat 't thans is. Het korten van de 
DEMO is dus ook vergelijkbaar met een 
beleid zoals dat door de huidige minis
ter van Onderwijs wordt gevoerd.

© MEER PERSVRIJHEID OP PAGINA 25.



(Ingezonden mededeling)

Vijf dagen Brussel: f 1.175
IN HET KADER VAN HET 
SCHOLING- EN VORMINGSPROGRAMMA 
DAT DE JD JAARLIJKS VOOR HAAR 
LEDEN TEN UITVOER BRENGT PRE
SENTEERT HENDRIK BOGERS VAN MA 
13 TOT EN MET VRIJ 17 OKTOBER 
A.S.: STUDIEREIS BRUSSEL.

Vijf dagen in de Europese hoofdstad, vol 
continentaal verleden, herinneringen aan 
keizerrijken, ' souvenirs van de 80-jarige 
oorlog, het koninkrijk van Willem I en 
taalstrijd.
Maximaal 50 Jonge Democraten  kunnen 
dit najaar (scholieren: herfs tvakantie  !)
weer mee met de 't rad i t ione le '  buiten
landse studiereis,  die wederom een zorg
vuldig samengesteld politiek, historisch 
ën cultureel programma inhoudt. 
Vanzelfsprekend is thans nog niet het 
gehele programma bekend, maar het vol
gende s taa t  in elk geval vast en is inbe
grepen bij de reissom van maximaal 
Fl. 175,- (we trachten  dit bedrag nog 
verder omlaag te  krijgen): 
Amsterdam-Brusse! en v.v. via luxe tou
ringcar, verbli jf op basis van half pen
sion in een jeugdhotel in Brussel, het 
diner van dinsdagavond 14 oktober, rond
leiding door Brussel, ontvangst door de 
burgemeester, lezing aan de universiteit  
van Brussel, bezoek museum Vlaams Le
ven te Brussel, ontvangst in het Bel
gische parlement,  diner met politici en 
vertegenwoordigers van Vlaamse politieke 
jongerenorganisaties,  bezoek aan de NA
VO, Europese Commissie,  bezoek theater,

bezoek Waterloo + musea, museumpro- 
gramma, uitgebreide borrel bij de Neder
landse ambassadeur (Chris van der 
Klaauw) en een superspeed bezoek aan 
het centrum van Antwerpen op vrijdag.

En dat voor Fl. 175,- of minder.. . geen 
geringe presta t ie .  Deelnemers aan de Ber
lijn excursie van 1985 kunnen het be
amen: dit is uniek. Prima sfeer en onder
houdend gezelschap gegarandeerd, sfeer 
inclusief en blijvend gezellig.

VORIG JAAR MOESTEN WE VELEN TE
LEURSTELLEN WEGENS 'UITVER
KOCHT'. DIE TELEURSTELLING IS TE 
VOORKOMEN DOOR NU VAST IN TE 
SCHRIJVEN. VUL DAARTOE ONDER
STAANDE BON COMPLEET IN EN RE
TOURNEER 'M ALS VOLGT: JONGE DE
MOCRATEN, BRUSSEL EXCURSIE, BE- 
ZUIDENHOUTSEWEG 195, 2594 AJ DEN 
HAAG. DE BOEKING IS ALLEEN GEL- 
DIG ALS JE METEEN FL. 100,- GARAN- 
T1E-AANBET AL1NG OVERMAAKT OP 
GIRO 701386 T.N.V. JONGE DEMOCRA
TEN, DEN HAAG O.V.V. 'BRUSSEL'.

GEEN AANBETALING=ONHERROEPE- 
LIJK NIET MEE. DIT IN VERBAND MET 
BOEKINGS, ANNULERINGS EN VERZE- 
KERINGSRISICO VOOR DE 1D EN DE 
AFSPRAKEN MET CO-ORGANISATOR 
Vlug & Co, Rotte rdam . NU BOEKEN I■ja f 13-17 oktober z it ik  in  BrusselTj

Naam_____
Adres____
Plaats____
Tlfn.______
Pas nr.____
Geb. datum

j



Het gaat goed met 
’t  activeringswerk

T75br losinta barkof

WAT IS BEGONNEN ALS EEN VROUWENGROEP BINNEN DE JONGE DEMOCRATEN,
IS NU UITGEGROEID TOT EEN GOED OPGEZET LEDENACTIVERINGSCENTRUM. ZES 
ENTHOUSIASTE MENSEN, WAARONDER TWEE MANNELIJKE LEDEN, VORMEN HET 
BREIN VAN HET CENTRUM. DE TAAKSTELLING VAN HET ACTIVERINGSCENTRUM 
IS KORT SAMENGEVAT DRIELEDIG: 1) ACTIVEREN VAN MET NAME VROUWELIJKE 
LEDEN; 2) POLITIEK-INHOUDELIJK: DE DISCUSSIE OVER EMANCIPATIE OPGANG 
BRENGEN EN ONDERSTEUNEN; 3) CONTACTORGAAN VOOR DE JD MET ACTIEVE 
VROUWELIJKE LEDEN VAN ANDERE POLITIEKE JONGERENORGANISATIES EN CON
TACT ONDERHOUDEN MET HET PEAC (POLITIEK EMANCIPATIE- EN ACTIVERINGS
CENTRUM) VAN D66.

EMANCIPATIE
Omdat pas sinds kort gediscussieerd w o rd t over emancipatie, wil het activeringscentrum 
de politiek-inhoudelijke discussie binnen de JD hierover op gang brengen en ondersteunen. 
Regionaal: Ter voorbereiding van de landelijke themadag over emancipatie die gehouden 
zal worden in april 1987, willen wij voor de regio's discussiestukken gaan opstellen. In 
deze discussiestukken komen de belangrijkste onderwerpen van emancipatie aan bod. Ze 
kunnen als uitgangspunt voor 'n stuk in het regioblad dienen en als achtergrondinformatie 
voor een .regionale discussie-avond of politiek café over emancipatie.
DEMO: Naast het verstrekken van informatie over emancipatie via de discussiestukken 
zal het activeringscentrum regelmatig in de DEMO artikelen over emancipatie publiceren 
of vraaggesprekken met mensen die hun visie over emancipatie willen geven. In de vol
gende DEMO komt wellicht een interview met Marga Bruyn-Hundt. Ze is ecomome, ver
bonden aan de Unlversiteit van Amsterdam en sinds 1981 lid van de Emancipatieraad 
voor de PvdA.
Emancipatie als politiek issue: Juist voor de Jonge Democraten is emancipatie hét poli
tiek issue bij uitstek. Tenminste, dat vindt het activeringscentrum. Waarom? Lees de 
JD-beginselverklaring er maar op na. De JD streeft gelijke kansen na voor iedereen, zo
dat elk individu zich zo goed mogelijk kan ontplooien. Dit betekent dat op alle fronten, 
ook In de "betaalde arbeid", een even grote tolerantie moet zijn ten opzichte van 
vrouwen als ten opzichte van mannen. Ook moet er voor vrouwen een even grote indi- 
"iduele vrijheid zijn als voor mannen. Eén belangrijke zet van de overheid hierin is de 
afschaffing van het kostwinnersbeginsel. De overheid behandelt op die wijze iederéén 
als individu; de vrouw is niet langer in financiële zin afhankelijk van haar partner/man. 
Maar de overheid kan nog veel meer doen om de positie van de vrouw te verbeteren. 
Welke maatregelen nodig zijn om mannen en vrouwen op gelijke basis aan de maat

schappij te laten deelnemen, is onderwerp van de politieke discussie. Een discussie die 
binnen de Jonge Democraten grondig voorbereid zal worden zodat de standpunten die 
de JD over emancipatie zal gaan innemen op het najaarscongres in 1987, met goede 
argumenten onderbouwd zullen zijn. Het activeringscentrum zal ook hier haar schouders 
onder zetten.
VROUWENACTIVERING
Wat voor de huidige maatschappij lang geeft gegolden en nog steeds geldt, helaas, zien

DEMO__________ Dames



we binnen onze eigen vereniging ook: de lage participatiegraad van vrouwen. Dat be
treurt het activeringscentrum zeer. Wij willen dat meer vrouwelijke leden zich actief 
opstellen en meedoen binnen de JD. Gelukkig zien we steeds weer nieuwe vrouwelijke 
leden op JD-activiteiten. Van die nieuwe vrouwen zijn er een paar in de organisatie aan 
de slag gegaan (ln regiobesturen, werkgroepen of in het activeringscentrum). Om voor 
al die vrouwelijke leden die tot nu toe nog niet actief zijn geweest in de vereniging 
de drempel te verlagen, gaan wij hen persoonlijk benaderen. Voor en door vrouwen; de 
al actieve vrouwen in de regio's gaan de andere vrouwelijke leden bellen. Met zijn twee- 
en naar een ARV is altijd gemakkelijker dan in je eentje, denken we maar!
PLATFORM POLITIEKE MEIDEN EN HET PEAC VAN D66
Ook binnen andere politieke jongerenorganisaties kampte men met dezelfde problemen 
op het gebied van vrouwenactivering. Elke pjo heeft op haar manier oplossingen hiervoor 
gezocht . In het Platform Politieke Meiden wisselen actieve vrouwen in de politiek van 
gedachten en ideeen hierover. De volgende pjo's zijn aangesloten bij het PPM: Jonge 
Democraten, CDJA, JOVD, JS, PPR-jongeren en de PSP-jongeren.

Het Politiek Emancipatie- en Activeringscentrum van D66 heeft binnen de politieke par
tij D66 eenzelfde taak als het activeringscentrum. Daarom vinden wij en zij het belang
rijk om met elkaar contact te houden. Via informele contacten met Mw. Marie-Louise 
Tiesinga en Edith Jekel van het PEAC zijn wij geattendeerd op een D66-vrouwencongres 
welke gehouden zal worden op 15 november in de "Reehorst" te Ede. Zie voor nadere 
informatie de volgende DEMO.

J.S.

Ik ben
tegen zo'n beleid, waar en wanneer dan 
ook-en zal het mijne e r to e  bijdragen er 
een stokje voor te  steken.
Het trouwe JD-lid in mij vreest een gro
te verschraling in de con tac ten  tussen 
de actieve kern en de 's t i lle ' leden bin
nen de JD. Ik ben er van overtuigd dat 
de laa ts te  groep de DEMO als enige hou
vast heeft  binnen de vereniging, eenvou
dig omdat 'ie stipt op tijd acht keer per 
jaar op de deurmat te rech t  komt.
Een continue stroom JD -inform atie  op 
hoog niveau is onontbeerlijk in de strijd 
tegen ledenverlies en de strijd  voor per
manente ledenwerving. Ik hoef er alleen 
maar aan te  denken hoe ik zelf act ief  
werd !
Verder durf Ik als ex-regiobestuurder te 
stellen dat de DEMO in twee ach tereen
volgende ledenwerfcampagnes hèt visue
le argument voor de Jonge Democraten 
is geweest en zal zijn. Zonder DEMO 
hadden we geen congressen beleefd zo
als we ze ach ter  de rug hebben, hadden 
we met honderden minder leden genoe
gen moeten nemen, met t ientallen act ie-
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ve leden minder en een onschatbare hoe
veelheid motivatie minder. Korten is 
kortzichtig. Investeren in DEMO zou van 
lange termijn-visie getuigen.

MARTIJN LAUXTERMANN, Amsterdam.

(Ingezonden m ededeling)

JONGE DEMOCRATEN 
in alle Staten!

In Noord-Holland: 
HEIN JAARSMA
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M S. De Scheepjes
Hang 41 Rotterdam
Tel. 010-114388

•  P a r ty c e n tr u m
v a n a f  1 5  to t  2 5 0  m a n

% C a p ta in s ’ D in e r
o v e r v lo e d ig  en e x c u ise  
v .a . 1 0  p e r s .  a  1 7 ,5 0

' •  D a g s c h o te l  a  9 ,7 5

ADVERTEER w-bel® 
MET SUCCES.
GASTVRIJE 
PROMOTIE
•v iltje  wit-bordeau 
•10x10x0 ,3  cm
•1 0  voor 2 ,50  
•g iro  701380

?6 Wim Kersten is er niks bij.



RUBRiEKS’
W E R K

DEMO biedt je advertentie's tegen afbraakprijzen. leder 
nummer weer RUBRIEK ADVERTENTIES voor lezers. In 
een oplage van meer dan 1850 exemplaren en voor een 
doelgroep van zo'n 5550 mensen tussen 12 en 27 jaar 
adverteren "x>r slechts 'n riks.

POLITIEK
Heb je zin in een DIS
CUSSIE per brief over 
politiek, filosofie, religie 
enz. Schrijf je ideeën 
naar Menno Visser, Dillen
burgstraat 17, 3319 RD
Dordrecht. Telefoon: 078- 
161764.

WONEN & LEVEN

Tien regels van 25 karakters (per letter, cijfer, leesteken 
en tussen woorden één vakje rekenen) voor Fl. 2,50; iede
re regel meer Fl. 1,- per regel. Stuur geen geld mee, 
wacht op onze acceptgirokaart. Let op de sluitingsdatum 
van de DEMO en adresseer aan de redactie. Telefonisch 
opgeven mag ook: 020-798713 of 0343^-1478 (beide 's 
avonds). Naam en telefoonnummer van adverteerders die
nen bij de redactie bekend te zijn.

Ik zoek 'n KAMER van 
minstens 12 vierk. m. tot 
ƒ 300 exclusief in Am
sterdam. Bel Fred Toete
nel, telefoon 030-718208.

RELAX MET SEX 
bel

SEXTRACK 
Vier keer per dag een 

nieuw geluid; 50 cent 
per gesprek.

TEL 06-320.320.69

DEMO-REDACTEUR 
zoekt m et spoed KAMER 
in A m sterdam -C entrum  
of Oud-Zuid to t ƒ 600,- 
per maand incl. Bel Eric 
Spee 03436-1478

TE KOOP
OLYMPIA TYPEMACHINE 
draagbaar model, zware 
uitvoering. Tikt als 'n wil
de.... nu voor ƒ 200,- 
Bram van Uchelen 020- 
798713.
Publiciteit, Promotie en 
Reclame ?
VOLLE KRACHT maakt 
van elke mug 'n olifant. 
Volle Kracht, PB 493, 
2000 AL Haarlem. Wie 
't beter kan, mag het zeg
gen.

DIVERSEN
Wie heeft er zin een cu
linair clubje met mij te 
starten. Lekker eten, kos
ten delen. Reacties onder 
nummer 666.

VAKANTIE
LIFT AANGEBODEN: 13
SEPTEMBER TEGEN KLEI
NE VERGOEDING NAAR 
BRUSSEL, 17E TERUG. 
HEB NOG PLAATS ACH
TERIN. Hendrik Bogers 
tel. 010-4334117. -++++++

ADRESSEER
ADVERTENTIES VOOR 
DEZE RUBRIEK UITSLUI
TEND AAN:

DEMO
MOLENBEEKSTR. 18-111, 
1078 XD AMSTERDAM

DEMO
Things go 
bette r in 
a dO  sw ea te r

sSte**
is «OOtl

mm

g iro  701386.



Regio
Journaal

Lamp scheef!
Het is weer huilen met de lamp scheef. Ondanks herhaalde oproepen krijg ik nog steeds 
zo goed als niets uit de regio's binnen.
Dus 020-5475678 (werk) of 03436-1478 ('s avonds)
Publicatie is en b lijft het belang van de regio's, dus: doe er wat aan!

Van de nieuwe voorzitter van de JD-regio Amsterdam strSSlt het enthousiasme gewoon 
af. De organisatie van Amsterdam wordt versterkt en verbeterd en er zijn stapels plan
nen in voorbereiding.
Maar wie is Peter van der Weegh (want zo heet-ie) nou eigenlijk ? Allereerst verwijs 
ik naar de hierbij geplaatste foto. Maar dan: 21 jaar, tweede jaars student politicologie 
aan de Universiteit van Amsterdam. De gekozen richting heet bestuurskunde. Gezond 
is deze jongeman ook: naast flink doorroken (sigaretten) doodt hij de vrije tijd met com- 
petitieroeien bij de Amsterdamse roeivereniging Nereus.
Peter's JD-carriêre is er een van gestaag opbouwen. In september 1985 lid geworden 
van de vereniging, werd hij in januari van dit Jaar penningmeester van de Regio Amster
dam. En toen Albert Hoff opstapte als voorzitter (wacht j i j  ook nog steeds op die recep
tie ?) ... nu ja, de rest is bekend.

Amsterdam borrelt sinds kort in de hoofdstedelijke 
hoerenbuurt en dat met groot succes. Alle leden 
komen aan hun trekken. Adres: CUL-DE-SAC, Oude 
zijds Voorburgwal 99. Eerstkomende data zijn 2 ok
tober en 6 november. Nu we het toch over data 
hebben: 21 oktober vindt de congres-ARV plaats
in PH'31 in Zuid.
Op 2 december organiseert Amsterdam een thema- 
avond over ‘Horeca en vandalisme'. Hierbij komen 
onder andere variabele openingstijden aan de orde.
De organisatie is in handen van de regionale werk
groep Amsterdamse Politiek.

Op het afgelopen Introductie-weekeinde heeft de DEMO-redactie een mini-cursus bladen 
maken en lay-out verzorgd. Belagstellenden wijzen we er maar weer eens op dat we 
voor een ieder die zich met lay-out en aanverwanten bezig houdt knipvellen op voorraad 
hebben, die je helpen er iets moois van te maken. Ook voor raad en daad staat DEMO 
steeds klaar: telefoon 020-798713.



Polder boert goed
Demo doet 't weer! Heet van de naald, vers van de pers, kortom de aktualiteit voorbij. 
Na het geven van een aanzet voor de oprichting van regio Kennemerland, na het verslag 
doen van de oprichting van Zwolle, nu als primeur in de Demo: Flevoland. Ook in dit 
recente stukje Nederland blijkt de vrijzinnig democratische gedachte wortel te kunnen 
schieten.
Dit nieuwe hoofdstuk in de JD-annalen kent een aantal nieuwe hoofdpersonen: Riko Bar
doen, Larisse Verhoef, Christa Hoff en Patrick Peters. We beginnen bij de laatste: na 
een tijdje in Utrecht aanwezig geweest te zijn besloot hij toch zijn Lelystadse afkomst 
niet te verloochenen. Hij is degene die de aanzet tot dit in itia tie f heeft gegeven. 
Dan zien we twee aparte stromingen in het wijdse polderlandschap, één in Almere, één 
in Lelystad, in Almere is Larisse Verhoef samen met Christa Hoff een voorzichtige le
denwerfcampagne gestart, met een onmiddelijk resultaat: meer dan tien nieuwe JD'ers. 
Larisse is ondertussen in Utrecht rechten gaan studeren. Ondertussen staat Christa er 
in Al mere alleen voor. Maar we zuilen eens zien hoe het er in Lelystad voor staat. 
Riko Bardoen is lange tijd voorzitter geweest van JOVD-afdeiing Lelystad. Maar naar
mate de tijd voortschreed kon hij zich steeds minder vinden in de politieke koers die 
de JOVD volgde. De JD diende zich aan als redelijk alternatief. "Meer progressief den
kend, de linkerzijde van het liberalisme, dat vertegenwoordigt de JD" en "de JOVD is 
steeds meer een rechtse ballenclub, de kwaliteit is achteruit gelopen, er is geen lol mee 
aan". Ook heeft deze 21-jarige MEAO-bestuurskunde student kritiek op de JOVD organi
satiestructuur: "De JOVD-districten hebben veel te veel macht, en het JD one man-one 
vote systeem is natuurlijk beduidend- beter."
De JOVD heeft de overstap van Riko Bardoen en z'n vrienden duur moeten bekopen; 
JOVD-Lelystad leidt een vegeterend bestaan.
De toekomstplannen zien er veel belovend uit: eind oktober moet de oprichtingsvergade
ring plaatsvinden: Kohnstamm en Jaarsma (en natuurlijk uw Demo-redacteur!) geven acte 
de présence. Onderwerp: provinciale politiek in de ruimste zin des woords. Tenslotte een 
woord van Christa Hoff (ja, voor het geval dat u het nog niet wist, het Ts een zusje 
van Albert). "Demo? Prima blad!"

POLITIEK BUREAU
Werkgroep emancipatie.
De werkgroep is net gestart en zoekt nog een aantal enthousiaste leden (ook van het 
mannelijk geslacht) om mee te helpen aan de diverse activiteiten.
De werkgroep wil beginnen met het thema emancipatie van vrouwen. Hiervoor zal de 
werkgroep een nota schrijven. Die nota zal dan de basis zijn voor een themadag emanci
patie in juni 1987. Vervolgens zal er dan een congresvoorstel over emancipatie worden 
ingediend op het congres van november 1987.

Werkgroep milieu en technologie.
Vanwege de vele komende activiteiten van deze werkgroep worden er nog enkele leden 
bij gezocht.
De werkgroep is bezig met een nota, die zal worden gebruikt voor de themadag milieu 
en technologie in 1987.
De opzet van de nota is als volgt:
1) internationaal: EEG, eventueel mondiaal.
2) technologie: schone technologie, hergebruik, afval, zure regen grondstoffen, energie 
enz.
3) natuurbehoud en ruimtelijke ordening: Markerwaard, Waddenzee enz.
4) bestuur en wet: milieurecht, inspraak, informatievoorziening, onderzoek enz.
Informatie over deze werkgroep bij Patrick Peeters, tel: 030-949917.

Alle aanmeldingen bij vice-voorzitter politiek Marco de Ruiter, tel: 010-4144241 of 
03426-1458 of 020-736814



A genda

AKTIVITEITEN

L an d elijk  B estuur
Hein Jaarsma (voorzitter), 
Molenbeekstraat 18-111,
1078 XD Amsterdam.
Tel. 020-798713.
Marco de Ruiter (VVP), 
Struisenburgerdwarsstraat 100, 
3063 BV Rotterdam.
Tel. 010-4144241.
Judith Baljet (VVO), 
Orteliusstraat 276-I,
1056 PM Amsterdam.
Tel. 020-125854.
Hans van Dalen (AS), 
Boezemlaan 37B,
3034 XD Rotterdam.
Tel. 010-4332705.
Ruud van der Steeg (PM), 
Kribbestraat 22-I,
1079 WS Amsterdam.
Tel. 020-444780.
Rengert Elburg (SLWA), 
Nieuwe Herengracht 33,
1011 RM Amsterdam.
Tel. 020-247091.
Hendrik Bogers (SSV), 
Goudsewagenstraat 56C,
3011 RL Rotterdam.
Tel. 010-4334117.
Ernesto Braam (SB), 
Herengracht 384,
1016 CJ Amsterdam.
Tel. 020-266144.
Arjen Ro‘ (SP),
Prinsenstraat 5A,
9711 CL Groningen.
Tel. 050-135751.
Landelijk Secretariaat JD, 
Bezuidenhoutseweg 195,
2594 AJ 's-Gravenhage.
Tel. (24 UUR) 070-858109.

DEMO

Wij m ochten van de daarvoor verantw oor
delijke geen Agenda ontvangen.

ZONDER DONATIES 
GÉÉN DEMO.

GIRO

701386.

VRAAG!
info

Tips of Klachten
""'070-858109

[Msog*



EMO 8xPER JAAR

MKIND
°VAN

D  f t l k j  Invullen en opsturen: Jonge Democraten, Bezuidenhoutseweg 195, 
J R I 2594 AJ ’s-Gravenhage. Bellen mag ook: 070 ■ 858109 (24 uur).

Naam:_____________ _______________________________________________________
Adres:_____________________________________________________________________
Code/Plaats:_______________________________________________________________
Geb.datum:_______________________________ Tel._____________________________

Frankeren als drukwerk

Vrijzinnig Democraten vormen 'n eigen mening.



Vrije
Geluiden

M arlin a  E lburg

Oude tijden herleefden weer even met het JAN T. interview. Waar de JD publicitair 
gesproken thans een zelfde leven leidt als de Anti-Vivi-sectiebond afdeling Gilze Rijen 
was het weer 's DEMO die 't um deed. En we gaan door ! +++ RUUD VAN DER 
STEEG: "Bij mij staat Koning van Katoren tussen De Vorst van Machiaveili en drie jaar
gangen DEMO in." +++ Feestje in Utrecht: VAN HEES deed de themadag van 4 juli dun
netjes over en THEO CRAMER verbeterde het weg-record Utrecht-Maarsenbroek per 
fiets. +++ U ook een raadsel waarom de hoofdredacteur in het vorige nummer het hoofd 
boven deze rubriek veranderde van keurige YUPPIE in feesthoofd-tandpasta stijl ? In 
elk geval neemt autrice dezes geen verantwoordelijkheid voor het afgelopen hoofd. +++ 
Een verlopen kop is weer wat anders, maar staat een glanzende carrière evenmin in de 
weg. +++ JUDITH BALJET per flets naar Parijs ? U ziet ze vliegen, zul je bedoelen. 
Straks krijgen we een kaartje uit Hotel Harry & Margaret in Harwich...! +++ ERIC SPEE 
tijdens hoge nood: "Ik ga me even vergrijpen aan het fluitketeltje." +++ EDGAR HEN-
NIS: "Ik ben zo blij dat ik me zelf ken... met wie zou ik anders een conversatie op ni
veau moeten voeren... eh, kan die in Vrije Geluiden ?" Natuurlijk. En nog maar een, om
dat we toch bezig zijn: "Persoonlijk ben ik zeer geslaagd". +++ THEO SCHERPENZEEL: 
"Vaak smaak ik het genoegen van het rijden in de auto van de baas. Om 'm straal bezo
pen naar huis te brengen." +++ AUKE BAAS, exit hoofdredacteur JOVD's Driemaster van
wege inhoudelijke bemoeienis bestuur met blad: "Die besturen schijnen niet zonder be
moeien te kunnen." +++ Merkwaardigerwijs blijkt onze emancipatieclub met twee HEREN 
te zijn uitgebreid, terwijl enkele maanden geleden nog werd gesproken over bijeenkom
sten waar niet eens heren bij mochten zijn. Geest gewillig maar vlees zwak, dames ? 
+++ Elmer KLaasen: "Wat sommige dingen betreft ben ik zeer behoudend. Spelling bij-
vorbeeld." +++ Breng je 1800 DEMO's uit met de oproep naar de Amsterdamse borrel
in Eik te komen, blijkt het bestuur inmiddels een andere zuiptent te hebben gecontrac
teerd. Handig ? Nee. Wel gezellig (geen flipperkast). +++ DEMO, de slok op de borrel. 
++♦ ER ZIJN NOG PLAATSEN VOOR BRUSSEL. Bel Hendrik Bogers (tel. zie pagina 30). 
+++ Vanuit het Bewaarhuis voor Versleten JD Veteranen (Molenbeekstraat, A'dam) be
reikt ons het bericht dat HEIN JAARSMA opteert voor het lidmaatschap der Provinciale 
Staten van Noord-Holland. En dan VAN UCHELEN daar als campagneleider zeker ? We 
zien al weer helemaal voor ons. Het regime van Commissaris De Wit wankelt . +++ 
HANS VAN DALEN werkt aan z'n immitsj. Van de LADA naar de SAAB. Maar wel 14 
jaar oud. +++ Al is de PRAVDA nog zo snel, de DEMO achterhaalt 'm wei. Overigens 
is het wachten nu op een uitgever die de teksten van de Duitse BILD-ZEITUNG in een 
serieuze opmaak op de Nederlandse markt brengt. +++ Het JD-M50 project heeft geresul
teerd in 'n keurig boekje. Vraag ernaar bij je boekelaar (ƒ 17,50). +++ Toen ERWIN NY- 
PELS op het journaal verscheen i.v.m. de ABP-affaire klonk in redactionele kring de 
wanhopige uitroep: "Ojé, ons laatste boegbeeld !". Het viel gelukkig mee. +++ VAN DER 
STEEG zat laatst in Zwitserland om de gebruikelijke kortingen die hij op alle declara
ties inhoudt te beleggen. Dat is het voordeel van zo'n jongerenorganisatie. Je ziet de 
toekomste financiële schandalen al ja ren van te voren aankomen. +++ Tijdens vergade
ringen van het Landelijk Bestuur mag niet meer worden gerookt. Ook de theedrinkers 
rukken op. Het eerste échalon in de volgende ontwikkeling fase van de Jonge Democra
ten drinkt nog slechts worteltjessap en voedt zich met eigen-kweek brandnetelpap. +++ 
Het D66 cabaret DEUK66 is ter ziele. Het laatste optreden vond plaats in JD-kring op 
9 november vorig jaar. Poesje weggelopen ? "Nee," zei Stijn Verbeeck, "nu het goed 
gaat met de partij valt er aan cabaret weinig eer meer te behalen." Wat nou op onze 
nationale zaterdagavondgebeurtenissen ?
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DEMO IS HET OFFICIËLE ORGAAN 
VAN DE VRIJZINNIG DEMOCRATI
SCHE JONGERENORGANISATIE
JONGE DEMOCRATEN. DE UITGA
VE GESCHIEDT ONDER VERANT
WOORDELIJKHEID VAN HET LB. 
VERANTWOORDELIJK VOOR DE 
INHOUD IS UITSLUITEND DE RE
DACTIE. DE REDACTIE BEHOUDT 
ZICH UITRDUKKELIJK HET RECHT 
VOOR ARTIKELEN EN/OF BRIEVEN 
IN TE KORTEN NAAR EIGEN IN
ZICHT. PLAATSING BETEKENT 
NIET DAT DE INHOUD DE MENING 
VAN DE REDACTIE TOT UITDRUK
KING BRENGT.
HOOFDREDACTEUR 
Bram van Uchelen 
REDACTIE
Rengert Elburg, Marlina Elburg, Eric 
Spee, Elmer Klaasen en
Edgar Hennis.
MEDEWERKSTERS
Mirjam Atteveld; Hadassa Velleman.
REDACTIEADRES
Molenbeekstraat 18-111, 1078 XD Am
sterdam. Tel. 020-798713.
ADMINISTRATIE, ADRESWIJZIGING. 
ABONNEMENTEN
Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ
Den Haag. TEI. 070-858109.
DEMO VERSCHIJNT 8X PER JAAR. 
LEDEN: GRATIS. NIET LÉDEN: ABO 
TEGEN MINjMUMBIJDRAGE VAN 
ƒ 20,-. ABONNEMENTEN KUNNEN 
OP IEDER GEWENST TIJDSTIP IN
GAAN EN WORDEN PER BOEK
JAAR VERREKEND.
LOSSE NRS: ƒ 2,50. GIRO: 701386 
DEN HAAG O.V.V. DEMO. 
ADVERTENTIES
ZS: 132x190mm. AP: x100%. Druk-
klaarmaken gratis. Steunkleur: aan
vragen (RD). Jaar: -10%. 1/1: 200,- 
1/2: 110,-; 1/3: 90,-; 1/4: 75,- Info: 
Tel 020-798713 of 03436-1478.

©

MET FEEST *90
(Ingezonden mededeling)

Soms maken ze *t echt
t e  d o h  W ij V>iiiv6n nuchter.

Stort 'n tientje, 
wordt ons vriendje.

Help DEMO verder en maak een 
tientje over op giro 701386 
in Den Haag o.v.v. 'Demo'.



DEMO_______ herfst ’86
Uitwisseling DOOR ERIC SPEE

Communicatie. Niet het doel van politiek, maar ook niet uitsluitend een middel. Veeleer 
iets dat onlosmakelijk met politiek is verbonden, 66k vrijzinnig-democratische politiek. 
Communicatie om de uitwisseling van meningen mogelijk te maken, verschillende visies 
te kunnen horen en tegenover elkaar te zetten om op die manier zorgvuldige besluitvor
ming mogelijk te maken.
Communicatie. Niet terugdeinzen voor de confrontatie van opvattingen, maar 'm juist 
aangaan. Pluriformiteit en uitwisseling van informatie bevorderen en begeleiden. Dat is 
van essentieel belang voor het fubctioneren van iedere organisatie, zeker de Jonge De
mocraten. De JD, hèt groei-succces bij uitstek, waarbinnen voor zoveel verschillende 
meningen ruimte is en mogelijkheden zijn. Dat is een goede zaak. En dat moet beslist 
zo blijven. Dat kSn blijven door het verschijnsel te blijven stimuleren. Door discussies 
te stimuleren en te begeleiden, ruimte te geven aan verschillende opinies en zich actief 
in te zetten voor de samenkomst van pluriform iteit. Dat kan door open te staan voor 
andere geluiden, andere meningen en deze aan de eigen opvattingen te toetsen. Door 
daartoe de mogelijkheden te creeëren en deze op te vullen.
Mensen die daarin niet mee willen gaan, dit proces van uitwisseling van opinies niet vol
doende op z'n waarde weten te schatten, gaan voorbij aan de grondslagen van vrijzin- 
nig-democratie.
Communicatie is een vak. Om het communicatieproces waar dan ook ten uitvoer te 
brengen en te begeleiden zijn experts nodig, mensen met expertise.

Als DEMO-redactie gaan we graag hiermee door.
E.S.

Het Vrijzinnig Dagboek (iedere DEMO op pagina 13) wordt voortaan verzorgd door mid
del van roulatie: steeds een andere JD-er schrijft over recente ervaringen. De coördina
tie b lijft in handen van Rengert Elburg.

Dat er onde de Jonge Democraten veel belangstelling voor internationale zaken bestaat, 
is bekend. Veel JD-ers zijn dan ook lid van FORUM INTERNATIONAL. Forum Internatio
nal is een Europese organisatie van liberale, vrijzinnige en gelijkgezinde Jongeren, die 
belangstelling hebben voor Europese samenwerking. Om elkaar te leren kennen organi
seert FI seminars over tal van Europese zaken door heel Europa, met deelnemers uit 
vele landen. Discussie, borrel en gezelligheid voor lage prijzen. __Forum heeft leden in 
Nederland, België, Duitsland, Frankrijk, Engeland, Zwitserland, Italië en Spanje en contac
ten in Polen en Joegoslavië. Forum geeft twee bladen uit: 'Ad Lib' (internationaal) en 
'Grenzeloos' (Nederlands). Seminars dit jaar waren er o.a. in Triëste (Culturele samen- 
wweking Oost-West), München (liberalisme) en Forcalquier (Fr) over 'ontwikkelingsregio's 
in de EG'. Meestal een hele week voor ƒ 150,- all-In.
Lid worden van Forum kan voor slechts ƒ2,- per maand. Schrijf naar: FORUM INTERNA
TIONAL, KERKPLEIN 1, 8051 GH HATTEM. Of bel Jos Koeleman, tel. 01820-39252 of 
Albert Hoff, tel. 020-457109.------------------------------------------------------------( 3



DEMO Interview
‘Founding F a t  her’ Hein Jaarsma:

VAN ZIJN CONGRESSPEECHES WAREN WE NOOIT ZO ONDER DE INDRUK EN HET 
WACHTEN IS AL MEER DAN EEN JAAR OP DE NOTA 'EUROPA IN VEILIGHEID' , 
MAAR VERDER KAN NIEMAND ER ONDER UIT DAT ONDER ZIJN VOORZITTER
SCHAP -NA HET BEHEREN VAN DE PORTEFEUILLE VAN ALGEMEEN SECRETARIS- 

DE JONGE DEMOCRATEN ZIJN GEWORDEN TOT WAT DE VERENIGING THANS IS: 
DE DERDE POLITIEKE JONGERENORGANISATIE VAN NEDERLAND, EN DAT BINNEN 
DRIE JAAR. EVEN OPLADEN EN DAN DOOR VOOR DE PROVINCIALE STATEN VAN 
NOORD-HOLLAND: HEIN JAARSMA.
Het verhaal begint eigenlijk op 15 oktober 1983, toen een klein groepje mensen bij el
kaar kwam in het Utrechtse Hotel Smits.
De voorzitter: "Wie waren daar ook al weer bij ? Dat ga ik niet allemaal opnoemen. 
Het belangrijkste was dat er een paar goeie nieuwe mensen hun gezicht lieten zien en 
dat we met die ploeg eensgezind eensgezind de Jonge Democraten u it de grond wilden 
stampen. Tot dan toe was er een ontzettende hoop geouwehoerd in D66-jongerenkring, 
maar tot iets concreets was het nog nooit gekomen en daar moesten we maar es mee 
beginnen. Iedereen kreeg het deel van zijn portefeuille voor te bereiden en de oprichting 
van de vereniging Jonge Democraten werd in maart 1984 gepland. Peter de Vries, rech
tenstudent, die w o was, had statuten in elkaar geklust. Niet alleen dat, er zat ook nog 
een structuurnota bij. Paul Hulst was de oudste van het gezelschap en werd dus voor
z itter en had wat moeite met de dadendrang van Peter, jou en mij. Jos Koeleman en 
Ingrid Kalkhoven ook waren blij met het hoge tempo dat zich opeens manifesteerde en 
versnelden hun pas. De jongste van de club had ook de grootste bek en werd dus secre
taris publiciteit..."
Voordat de JD realite it kon worden, moest eerst het D66-congres, dan al 18 jaar lang _ 
mordicus tegen een afzonderlijke jongerenorganisatie, zulks nog sanctioneren. Het hekele 
punt stond op de agenda van een één daags congres in Biddinghuizen in Flevoland. De 
kwestie 'nadere aanduiding' verhitte de gemoederen, maar Jaarsma moest op om voor 
de Hoofdbestuursmotie te pleiten, die voor Jonge Democraten was.
"We waren niet geheel gerust op de goede afloop, maar het congres bleek er massaal 
achter te staan. Op het tevoren al geplande bestuursweekend konden dus spijkers met 
koppen geslagen worden. Dat was in Andijk, in zo'n Sporthuis Centrum-huisje met stapel
bedden. Vrijdagavond doken we d'r in, iedereen was optimaal gemotiveerd: in 36 uur tim
merden we de hele structuur van de vereniging in elkaar. Dat was fantastisch. Spijtig 
was alleen de verschrikkelijke lucht die de laarzen van de toenmalige penningmeester 
verspreidden, gelukkig hield 'ie ze aan toen hij naar bed ging, want ik lag bij hem op 
de kamer. De zaterdagavond is historisch geworden. Er was genever en haring en we, 
discussieerden uitgebreid over vrijzinnig-democratie. Dat was heel stimulerend." 
OPRICHTINGSCONGRES
In de tussenliggende maanden werd een enorme hoop werk verzet. Werk dat nodig was 
om de vereniging van de grond te krijgen. Vooral de laatste maand van februari 1984
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sta a t nog vers in he t geheugen gegrift: op 3 m aart was de oprichtingsvergadering  ge
pland in h e t hoofdstedelijke e tab lissem en t Eik en Linde. M aar e r  ging van alles fout. 
"Eigenlijk za t er veel te  weinig tijd  tussen dat bestuursw eekend en het oprichtingscon- 
gres," zeg t de v o o rz itte r nu. "Sprekers uitnodigen, d 'r  m oest een blad worden gem aakt 
en er m oest een  beginselverklaring geschreven worden. D at la a ts te  bleek ach te ra f  niet 
zo'n haast te  hebben, w ant he t congres was e r  nog niet rijp voor. Volgens H et Parool 
gingen we toen nog een ha lf ja a r  nadenken over h e t beginsel. M aar resum erend was het 
resu ltaat goed: de S ta tu te n  werden vastgeste ld  en de lidm aatschapsgrens gesteld  op 12 
jaar, de sfee r zat e r  m eteen  goed in. Na afloop werden zeven au to 's  volgepropt om op 
het Leidseplein te  gaan e ten  en daar ontstond de JD -diner trad itie . Is voortaan  altijd  
bij een chinees gew eest."
Dit zijn natuurlijk  de mooie verhalen  voor de m em oires, m aar hoe zat het inhoudelijk 
en po litiekstra teg isch  toen  ? D66 stond op 0 of misschien 1 zete l, het zag er allem aal 
niet zó vrolijk u it.
Hein: "H et ging inderdaad slech t m et D66, m aar mijn overtuiging dat vrijzinnig-dem ocra- 
ten hun v aste  p laa ts in de N ederlandse politiek  hebben m aar daar wel voor m oeten vech
ten was het belangrijkst. Er speelde nog m eer. We vonden m et z 'n  allen al tijden  dat 
er een D 66-jongerenorganisatie m oest komen, om dat die p laas en ru im te  e r vooral bij 
de jongeren was (de verkiezingen van 1981 hebben dat aangetoond) en dat het, ondanks 
de m oeilijke s itu a tie , m oest kunnen lukken m its we de zaken goed aanpakten  en ade
quaat zouden verkopen. D at is gebleken. De JOVD, die m eteen  riep  da t de JD overbodig 
was om dat zij al de D66-jongeren vertegenw oordigde, h eeft da t geenszins kunnen w aar
maken. De leden tallen  van andere politieke jongerenorganisaties w aren  toen  en zijn nu 
ook nog n ie t om over naar huis te  schrijven. Voor mij lag de m o tiva tie  vooral in het 
'verkopen' van de politiek, m et name onze politiek. Als je  dem ocratisering  voorstaat,



m oet je  die ook mogelijk m aken door e r  de voorw aarden voor te  scheppen. D at begint 
m et een  s te rk e , eigen o rgan isatie  die dat ook vindt. Iedereen noem t zich dem ocraat, 
m aar de k w alite it van de dem ocratie  s ta a t  of v a lt m e datgene w at de m ensen e r  voor 
voelen. H eeft de  po litiek  w at in de m elk te  brokken. Jongeren  denken m eesta l van wel, 
m aar s taan  e r  toch  scep tisch  tegenover. D at doorbreken, h e t duidelijk m aken van het 
belang van a c t ie f  deelnem en in besluitvorm ingsprocessen."
-  W at bedoel je  p recies m et 'ied e reen  noem t zich dem o craa t'?
"Je  ben t 'nog geen d em ocraa t om dat je  dem ocratisch  verkozen bent. E ch te  dem ocraten  
s tim u leren  hun ach terban  to t  een k ritische  betrokkenheid . De m ate  van betrokkenheid 
bep aa lt de k w alite it van de dem ocratie . Ie ts anders, m aar daarm ee d irec t in verband

staand, is de w aarde van dem ocratie  an sich. D at werd me eens te  m eer duide
lijk in Moskou, tijdens h e t w ereld jeugdfestival, door m ijn c o n ta c t m et Soviets. T otale 
ap a th ie  tegenover w at voor politiek dan ook. En ze s taan  n ie t alleen. D at is een hele 
bedenkelijke s itu a tie . De m ensen zijn daar ech t n ie t m eer dan een ra d e rtje  in 'h e t sy
s te e m '. De vrijheid  die dem ocratie  m oet bieden, de vrijheid van denken en handelen, is 
een  enorm e luxe. H et s ta a t  in d irec t verband m et de m ogelijkheden om je  leven zo in 
te  rich ten  zoals je dat ze lf Wil. Het 'verded igen ' van deze w aarde s ta a t  in d irec t ver
band m et de betrokkenheid bij de dem ocratie . D eze betrokkenheid  bij zoveel m ogelijk 
jongeren  stim uleren , dat gebeurt v o lstrek t onvoldoende. De d em ocratie , en als belangrijk 
onderdeel daarvan  de politiek , verkoopt z ichzelf t e  weinig."
D a t is een mooi verhaal, m aar als po litieke jongerenorgan isatie  heb je  ook m et de poli
tie k  van alledag te  m aken. Anderen bepalen veelal de topics, h e t land, de provincie of 
g em een te  m oet bestuurd, je  m oet standpunten  innem en en je  po litiek  'ged ragen '. U it die 
standpunten  en ste llingnam es m oet de co n cre te  v erta ling  van w at jé  n e t zei voortvloei
en . Ben je  h e t m et Jan  Terlouw (zie DEMO 3/5) eens, als hij zeg t dat een 'm iddenpar
t i j ' w at d a t b e tre f t  h e t m eeste  kans op slagen b ied t ?
"In de N ederlandse s itu a tie  wel. Of eigenlijk iii iedere  s itu a tiè . W ant h e t midden wordt 
bepaald door de po litieke re a lite it. H et CDA h eeft, als m iddenpartij, buitengewoon veel 
invloed. M aar die p a rtij v a lt m et de b este  wil van de w ereld geen reclam e voor de po
litiek  t e  noem en. H et g aa t bij h e t CDA te  veel om e le c to ra le  positie  en m acht in 
p laa ts  van om dem ocratische principes. M aar bij besluitvorm ing neem t he t centrum  al
t ijd  een kard inale  positie  in. Hoe vervelend h e t ook klinkt, eigenlijk  g aa t het e r  steeds 
om je  eigen positie  t.o .v . h e t centrum  aan  te  geven, m éér dan h e t aangeven van je e i
gen stokpaardjes. Je  m oet je  dus, om ie ts  te  kunnen bereiken en geloofw aardig over te  
kom en, nooit te  veel verw ijderen  van h e t politieke cen trum ."
In h e t Landelijk B estuur is Hein Jaa rsm a  a ltijd  de figuur gew eest die dag in dag uit ha
m erde op he t c rucia le  belang van po litieke scholing en vorm ing in en door de vereniging 
Jonge D em ocraten . W at is daar de ged ach te  a c h te r  ?
Hein: "D em ocratie  v e ronderste lt betrokkenheid van de burger. M aar die burger m oet dan 
w el grip hebben op de  politiek . Kennis en vaardigheden, m aar ook de m en ta lite it zijn 
hierb ij van groo t belang. Voor de JD geld t dan in de e e rs te  p laa ts he t aanbieden van 
de politiek als ie ts  in te ressan ts . D at is goed gelukt, vooral via de DEMO. D at is ook 
h e t begin van de kennis, die dan vervolgens op vele  m anieren in de vereniging verbreed t 
en  verdiept kan worden. Kijk, ik zie natuurlijk  he t lie fs t dat iem and die lid w ordt m e
tee n  ook a c tie f  in de JD  wordt, m aar dat h oeft natuurlijk  n ie t. D aar m oeten  we niet 
te  bekrom pen over doen. Wij bieden de gelegenheid, stim u leren  verder te  gaan, m aar 
ied e r m aakt voor z ichze lf uit hoe ver. En kies je  voor m eer, dan kom t e r  kennis van 
d e  organ isatie  bij. En vaardigheden, van discusseren, van form uleren  en van beslu iten . 
D at klinkt zw aar, m aar je  lee rt vooral in de praktijk . Jongeren onder e lkaar m oeten 
voor een leeproces open staan . D at 'open s taan ' is haast het belangrijkste kenm erk van 
de JD, en zal dat ook m oeten  blijven. Dat m oet de m en ta lite it zijn van het individuele 
lid, op w at voor niveau hij o f zij ook a c tie f  is. Dat m oet doorklinken in de organisatie  
s tru c tu u r en in de besluitvorm ing. Eenvoudig, toegankelijk  is belangrijk. D it, en een goed 
draaiende organ isatie  zijn de voorw aarden om de scholing en vorming, het ontwikkelen 
van ideeën te  rea liseren . Aan die voorwaarden wordt voldoende voldaan, hoewel ook dat 
nog b e te r  kan. C o n cree t op scholings en vorm ingsgebied m oeten m eer praktisch  gerich te

®  lees door v,a. blz. S1
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D em ocritus

Oe ideale 
lezer
Het is alw eer bijna drie jaa r geleden dat 
de a lle ree rs te  DEMO bij de destijds 300 
leden van de Jonge D em ocraten  i.o. in 
de bus p lofte . Een doffe knal, want het 
blad om vatte  destijds 52 pagina's; een 
paper-back in pocketfo rm aat dus en dat 
blee zo to t begin dit jaar. In de bijna 
drie jaa r die zich bevonden tussen 300 
en m eer dan 2000 Jonge D em ocraten 
zijn drukkers, redac tie leden  en productie- 
m edew erkers gekomen, en ook w eer ge
gaan. Gebleven is de red ac tionele  droom 
van de Ideale Lezer.
De Ideale L ezer is de lezer die de 
eerste  keer lezen  de rugvouw niet u itb 
uigt, m aar zorgvuldig k o estert. De Ideale 
Lezer ruikt papier en drukinkt. Kijkt 
eerst naar de bladspiegel en leest dan. 
De Ideale L ezer wil geïnform eerd  word
en, m aar ook geam useerd. En vindt dat 
dat sam en kan gaan. Soms m oet gaan. 
Hij/zij re a lisee rt zich dat een blad naast 
in form atief ook aan trekkelijk  m oet we
zen om te  kunnen scören. N atuurlijk  m et 
behoud van q ualite it, want daar houdt 
de Ideale L ezer van.
De Ideale L ezer vindt dat hij, m et weke
lijks de VPRO-gids, voldoende snobisme 
in huis h eeft. D at zij dankzij het abon
nement op de Volkskrant de progressieve 
signatuur voldoende aangeeft. Hij leest 
De T eleg raaf natuurlijk  alleen  bij de kap
per, m aar in dat num m er stond toevallig  
wèl een te  gek artik e l. De Ideale L ezer 
heeft weinig tijd  voor telev isie , m aar 
ma§kt tijd  voor The A-Team  en RUR 
en durft dat toe te  geven. H ij/z ij leest 
veel en le t daarbij op de k w alite it van 
de u itgave. H ij/zij leest n ie t uit de bi
bliotheek, w ant h e e ft een hekel aan boek- 
pagina's m et koffie  en, e rger, neussm eer 
vlekken. De Ideale L ezer is nooit een 
disco, m aar ook vooral geen so ftie . Het

is de vleesgeworden m iddle-of-the-road 
se m i- in te lle c tu e e l,. want dat soort m en
sen schopt het a ltijd  ver in de politiek. 
De Ideale L ezer laa t zich n ie t openlijk 
in m et u itgaves als de N ederlandse P en t
house. Die vouwt hij bij de AKO tussen 
he t zaterdagnum m er van de NRC voor 
hij de winkel v e rlaat.

De ideale lezer h eeft geld, m aar niet 
tè  en m aakt van haar leefom geving een 
flinke troep. E ng-nette  mensen zijn im
m ers nooit te  vertrouw en.
Aan het voorbeeld m et De T elegraaf 
m erkten  we al dat de Ideale Lezer 'n 
tik k e ltje  hypocriet is. D at blijkt ook uit 
het fe it dat hij wel M arlboro's rookt, 
m aar de Sovjet-U nie a ltijd  m ilder beoor
deelt dan de USA en pleit voor een genu
anceerde benadering van het krakers-pro- 
bleem , m aar nog wel bij z 'n  ouders aan 
de Z eiste r oprijlaan woont. De Ideale 
L ezer houdt voorts van triv ia lia . Zij 
sp aa rt alles over poezen en hij d raait 
shag van 'n exotisch  merk.
De Ideale L ezer vindt dat n iet deskundig
heid een onderscheid is, m aar beloont 
degene die weinig kan m aar 'm naar de 
mond p raa t. En de Ideale L ezer doet na
tuurlijk  altijd  de afw as zélf.
T enslo tte  kom t de consequente houding 
van hem /haar naar voren: h ij/z ij laa t
nooit ie ts  van zich w eten  als h ij/z ij ie ts 
goed vindt of goed gaat. H ij/zij komt 
pas in ac tie  om ergens tegen te  zijn. 
D at tegen zijn is dan vervolgens zeer 
h a rts toch te lijk .
Kortom , de Ideale L ezer is erg  aardig, 
m aar verre  van ideaal. En als u zich 
(deels) in z ijn /haar p rofielschets herkent, 
hoort u beslist bij de JD. (7



DEMO Interview
Ruud: clk sta vier
kant achter het ge
voerde beleid9

NOG EEN AFTREDEND LANDELIJK BESTUURDER OP 8 EN 9 NOVEMBER IS PENN 
INGMEESTER RUUD VAN DER STEEG. SINDS .1982 AL BETROKKEN BIJ ACTIVITEI
TEN VAN D66-JONGEREN EN SINDS DE OPRICHTING BIJ DE JONGE DEMOCRATEN. 
EERST ALS LID VAN DE KASCOMMISSIE, TOEN PENNINGMEESTER A.I. EN VVO EN 
TENSLOTTE ALS FINANCIEEL OPPERHOOFD. EEN GESPREK NA TWEE JAAR LANDE
LIJK BESTUREN.

-Hoe ben je  bij de vrijzinnig-dem ocraten  te re ch t gekomen ?
"In 1980 ben ik lid geworden van D66 en na tw ee jaa r afdelingswerk werd ik gekozen 
in de JOAC bestuurscom m issie, als penningm eester. (Het JOAC was een poging to t orga
n isatie  van jonge D66-ers). M aar dat was zo'n suffe  club, dat ik na een half jaar met 
een m ede-bestuurslid  ben opgestap t. Er gebeurde n iets, en de m eerderheid was niet van 
plan daar ie ts  aan te  veranderen . Bovendien was de s truc tuu r niet w erkbaar. Een jaar 
la te r  e ch te r  kwamen Hein en jij in de bestuurscom m issie. Binnen een half jaar was de 
JD als zelfstand ige o rgan isatie  aan het werk. Dat heb ik nog eens even aangekeken en 
toen  dacht ik, dit is een goeie club, h ier ligt de ac tie , hier m oet ik bij zijn."
-Hoe zie je nu de verhouding tussen Jonge D em ocraten  en D66 ?
"De re la tie  m et D66 is er een  van p latonische liefde. Enerzijds zit je duidelijk op een
zelfde po litieke koers, m et dezelfde  uitgangspunten en over het algem een de zelfde 
standpunten. Anderzijds ben je  een zelfstandige organ isatie  m et een eigen besluitvorm ing. 
D at h eeft de JD a ltijd  zo gewild, evenals D66. H et zijn van een wormvormig aanhangsel 
van D66 zou de JD haar slagvaardigheid en haar aantrekkingskracht op vele jongeren 
ontnem en. Ook ben ik van mening dat de JD af en toe  best 's voorzichtig  mag prikken. 
Ik denk dat we op dit m om ent de zelfstandigheid in het beleid aardig waarm aken."

Ruud h e eft zich in de jaren  van zijn LB -lidm aatschap doen gelden als een zuinige begro- 
te r  in het algem een en een lastige  penningm eester voor de sec tie  public ite it in het bij
zonder. O fficieus hebben we afgesproken elders m et besturen  door te  gaan, m aar niet 
in deze com binatie ... Hoe zijn 'm de tw ee jaa r LB eigenlijk bevallen ?

"Het Landelijk B estuur is een boeiende aangelegenheid. Het is keihard werken m et een 
team  van negen jonge mensen. De sam enw erking is over het algem een zeer plezierig 
gew eest. N atuurlijk worden e r  ook wel eens fouten gem aakt, m aar dat gebeurt overal 
w aar wordt gew erkt. D a's geen probleem , zolang je als LB m aar een team  bent, waarin 
de ëën bereid  is de steken  op te  nemen die de ander laa t vallen. Vergeleken m et ande
re Pojo 's (LB-jargon voor politieke jongerenorganisaties, BvU) is het besturen  van de JD 
erg  zw aar om dat anderen werken m et enkele stafm edew erkers. Er b lijft dan ech ter geen 
geld over voor ac tiv ite iten . Daarom hoor je ook nooit ie ts  van ze. Het waren zware ja 
ren, m aar wel erg  leuk."

In de afgelopen m aanden viel Ruud's naam verschillende keren in verband m et de opvol- 
gingskw estie rond de voorz itte rsp o rte feu ille . Het is er niet van gekomen.

Ruud: "H et v oorz itterschap  van de Jonge D em ocraten  is een mooie en in te ressan te  post, 
die ik g raag  had willen vervullen. M aar ik ben m om enteel aan 't  a fstuderen  en ga per
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1 januari werken voor de bloem enveiling in Aalsm eer. Het voorz itterschap  is absoluut 
niet te  com bineren m et een baan, dat heb ik de afgelopen jaren  van dichtbij kunnen 
zien. Daarom heb ik me niet gekandideerd."

Thans woedt in de vereniging een discussie over het te  voeren beleid aangaande de JD. 
Wat is jouw positie  in dat geheel nou eigenlijk ?

"Er is verschil van mening over organisatorische zaken, niet over inhoudelijke. Er is in 
de afgelopen tw ee-en-een  half jaa r hard  gew erkt aan het leggen van een solide landelijk

fundament. D at is erg belangrijk. Je  zie t dat D66 daar ook a ltijd  naar gestreefd  heeft 
en dat nog doet. Pas een p a rtij als de PvdA is groot genoeg om geheel door zijn gewes
ten gedragen te  worden. M aar dat is ook n iet echt ideaal. Binnen het LB heb ik over
het algem een een m iddenpositie ingenomen. Met aan de ëne kant oog voor de kritiek  
op het LB, m aar vooral ook m et oog voor de noodzaak van keih ard werken en een za
kelijke aanpak. Voor bepaalde m ensen zijn we in de afgelopen jaren  w ellicht te  snel ge
gaan. Die m ensen hebben m oeten afhaken. Dat is jam m er gew eest, m aar het was duide
lijk wel nodig. Op een gegeven moment z it het tem po d 'e rin  en dat m oet je dan zo hou
den. Ik s ta  dan ook pal a ch te r  het gevoerde beleid. Als je z ie t w at er gerealiseerd  is
in tw ee-en-een-half jaar: 2000 leden, bijna e lf  regio 's, them adagen, succesvolle buiten- 
landexcursies, de WVC-subsidie en een ledenblad van goud. Om in financiële term en  dui
delijk te  zijn: in 1985 hadden we een begroting van 16.000 gulden, voor 1987 bedraagt 
die 130.000 gulden.
De mensen die nu het beleid willen afkeuren nemen een g ro te  verantw oordelijkheid op 
zich. Afkeuring be tek en t da t he t g roo tste  deel van het Landelijk Bestuur op zal stappen. 
En m et hen gaat, naast een hoop inzet, ook enorm veel ervaring  verloren. Ik hoop dat 
men zich die verantw oordelijkheid rea lisee rt en dat de Jonge D em ocraten  over een paar 
jaar niet net zo ingeslapen zijn als de andere politieke jongerenorganisaties. Hoe 't  op 
het congres ook afloopt, ik hoop wel dat de discussie h ierover voor tenm inste  tw ee jaar 
gesloten is."
-Wat is de belangrijkste taak  van de JD volgens jou ?
"Ik ben van mening dat de politiek véél d ich ter bij de m ensen m oet worden gebracht. 
De politiek schept een veel te  g ro te  a fstand to t de m ensen door wederzijds onvoldoende 
interesse. De politiek zou z ichze lf veel aan trekkelijker m oeten maken. Om een voor
beeld te  noemen, als de NCRV een Los-Vast spektakel o rgan iseert, dan komen e r 50.000 
jongeren naar het Feyenoord-stadion. Op de gemiddelde politieke jongerenvergadering ko
men zo'n 50 mensen. En dat terw ijl de politiek een veel g ro tere  invloed op het leven 
van de jongeren h eeft dan The Shorts. Ik zeg dan: daar z it ie ts  fundam enteel fout. En 
die fout lig t dan natuurlijk  bij de politiek. De p resen ta tie  m oet b e te r. Ik woonde laa ts t 
een mis bij in een katholieke kerk. D aar werd het jongerenkoor begeleid door een piano 
en een drum stel en ze zongen op de m elodie van popsongs. Waarom mag politiek dan 
niet snel en populair gepresen teerd  worden ? Een politieke organisatie  m oet prim air 
naar buiten toe  gerich t zijn en n iet gaan navelstaren . H et b estaansrech t van een poli
tieke organ isatie  ligt bij he t co n tac t m et de m ensen in het land."

EEN W A O —ER DIE KAN KLAVERJASSEN IS SOMS OOK 
EEN GOEDE BOEKHOUDER

(Ingezonden mededeling)

AVO-NEDERLAND bemiddelt bij en zoekt werk voor ontplooien. Bij een bedrijf of als startende ondernemer,
mensen met een hanriinan Reeds 60 iaar. Voor iedere AVO-Nederland maakt noa meer moaeliik. o.a.



Oe nacht van 
Schmelzer

DEMO________ Serie

Door Edgar Hennis

DE ROOMS-RODE COALITIE WAS WEER HERSTELD EN HET HUWELIJK VAN CONFES
SIONEEL MET DE LIBERALE VVD BLEEK NIETS ANDERS DAN EEN UITGEBREIDE 
VRIJAGE TE ZIJN GEWEEST. DIT BLEEK ZO TE ZIJN AAN DE VOORAVOND VAN HET 
AANTREDEN VAN HET KABINET CALS, APRIL 1965.
19 MAANDEN EN 8 DAGEN LATER ZOU HET MET HET KABINET VAN STERKE 
MANNEN GEDAAN ZIJN. DE NACHT VAN SCHMELZER.

In 1959 was het zover: m et het kabinet De Quay ver
scheen een rech tse  co alitie  te r  afw isseling van de rooms 
-rode. Het was eigenlijk n iet zozeer een afwisseling 
m aar veeleer een beleidsm atige breuk m et het verleden.
De regulerende rol van de overheid, bij u its tek  stokpaard 
van de sociaal-dem ocraten , m oest plaatsm aken voor de 
liberalisa tie . De overheidsuitgaven m oesten worden be
perkt teneinde de econom ie m eer aan het vrije spel 
der natuurlijke k rach ten  over te  laten. Een te ru g tred  
van de overheid op het m oment dat de w e lv aarts taa t 
juist vorm begon aan te  nemen.
Het kabinet m aakte z 'n vier jaren  vol; de k iezers geven 
hun m andaat om het beleid voort te  ze tten . CH, KVP 
en AR blijven bij de verkiezingen vrijwel gelijk, de VVD 
verliest drie zete l s. De PvdA wordt teruggeflo ten  en 
verliest vijf zetels. De k iezers hadden vanuit een
m aterieel oogpunt dan ook geen klagen. Hun nettoloon was im m ers in vier jaar m et ge
middeld tw intig  procent toegenom en. Een genera tie  politici verdw ijnt nu van het toneel; 
Romme en Luns blijven nog even. Romme inform eert op basis van de verkiezingsuitslag 
en b e trek t zowel de PvdA als de VVD bij de onderhandelingen. Met beide komen de con
fessionelen to t overeenstem m ing. Dan gebeurt e r  ie ts  m erkwaardigs. De resu lta ten  van 
de onderhandelingen, waarbij dus m et de socialisten  en liberalen afzonderlijk overeen
stem m ing b e s taa t over de hoofdlijnen van een politiek akkoord, legt Romme voor aan 
zijn partij, de KVP. De KVP mag kiezen m et wie ze in 'z e e  wil. Dat is de W D , m et 
wie de confessionelen thans het kabinet M arijnen vormen. T erech t voelt de P artij van 
de Arbeid zich bedrogen. De p artij noemt deze fo rm atie  "de gekste uit de geschiedenis". 
Dat is zeer net u itgedrukt. Het kabinet valt e ch te r  halverw ege de rit over he t R em -w et- 
je. De confessionlen slagen er niet in onderling to t overeenstem m ing te  komen ten  aan
zien van en wijziging van de om roepw et.

WIJ WERKEN VOOR HET JAAR 2000
H et kabinet wordt n iet gelijmd, e r  komen evenmin vervroegde verkiezingen. De k iezer 
krijg t niet de kans om zich uit te  spreken over wat er nu m oet gaan gebeuren. Nee, 
op grond van eenzelfde  verkiezingsuitslag komt nu een kabinet van geheel ander signa
tuur to t stand. De in form ateur is Schm elzer, de prem ier wordt Cals, een progeressieve 
KVP-er die als onderw ijsm inister in het kabinet De Quay reeds opgevallen was door zijn 
m ag istra le  verdediging van de door hem opgestelde M am m oetwet.
De p a rtijen  in het kabinet zijn de PvdA, de KVP en de AR. De CH, die het vorige kabi
net had doen vallen, doet dit keer niet me. De fo rm atie  verloopt vlot en tegenstellingen 
worden snel overbrugd (hoe ongebruikelijk!): een onverw achte, frisse wind w aait door Ne
derland.
Bij zijn aan treden  blaakt het kabinet Cals van zelfvertrouw en. Het is een krach tig  kabi
net dat voortvarend plannen m aakt te r  verhoging van de werkloosheid. Plannen die ook



aanspreken bij de jongeren en dat alles bezorgt de ploeg de naam van he t kabinet van 
sterke mannen. "Wij w erken voor het jaa r 2000" luidt haar devies.

ROERIGE TIJDEN
Toch is het aanvankelijk enthousiam se voor dit nieuwe kabinet van korte  duur. De katho 
-heken vinden die invloed van de socialisten  wel erg groot. Zij hadden dan ook econo
mie en verkeer en w a te rs taa t m oeten inleveren om Luns op BZ te  kunnen houden. Deze 
was bij de PvdA bepaald n iet populair vanwege zijn notoir onhandig optreden en vanwege
de blam age inzake Nw-Guinea ten  tijde  van het kabinet De Quay. Luns had indertijd  
plechtig verklaard  Nederlands Nw-Guinea nooit op te  geven. Ons land bleek ech te r  zelfs 
niet op de steun van zijn b este  vriend de VS te  kunnen rekenen, m et als gevolg dat 
de kolonie wel prijsgegeven m oest worden.
Het waren roerige  tijden. Het huwelijk van Prinses B eatrix  m et de heer von Amsberg, 
dat het kabinet vanwege zijn om stredenheid liever in de rustige  residen tie  had willen 
doen plaatsvinden, werd in A m sterdam  voltrokken op verzoek van de koninklijke fam ilie. 
Rellen volgden, en binnen de PvdA vierde weerom en als vanouds de discussie over het 
koningshuis hoogtij. Men aanvaardde de m onarchie, dat was de conclusie, m aar de reden 
waarom viel bij de KVP n ie t e ch t in goede aarde. In zijn beroem de b rief waarschuwde 
N ederhorst im m ers voor een republiek w aarin "ongetw ijfeld Luns of De Quay president 
zouden zijn". Nee, dat was niet zo vriendelijk.
HET KABINET GAAT HEEN
Langzam erhand wilde men in KVP kring wel af van dit kabinet, dat bovendien veel m eer 
uitgaf dan was afgesproken. De financieel-econom ische beschouwingen werden door 
Schm elzer c .s aangegrepen. Hij ste lde  dienaangaande drie vragen, waarop hij "vertrouw en 
-wekkende" antw oorden verlangde. Zonder ook zelfs m aar zijn eigen m inissters te  w aar
schuwen handelde hij overeenkom stig plan. De antw oorden van het kabinet ste lden hem 
niet tevreden, en voor de VVD een m otie van afkeuring kon indienen, legde hij de te 
leurstelling van de KVP neer in een m otie. Die m oest het kabinet wel opvatten  als een 
m otie van wantrouwen, en nadat een kam erm eerderheid  dankzij de steun van de hele 
KVP de m otie gesteund had, ging het kabinet, diep in de nacht, henen.
Cals ging verloren  voor de politiek, ontgoocheld door deze moord m et voorbedachten 
rade door no ta  bene de auctor in te llectu a lis  van zijn kabinet. Ook de PvdA was gedesil
lusioneerd door dit onverw achte einde. Het zou de aanleiding zijn van het aannem en 
door die p a rtij van de anti-K V P-resolutie  die g ro te  gevolgen zou hebben voor de poli 
tieke verhoudingen in dit land.

De werkgroep milieu kan weer leden gebruiken om dat een aan ta l mensen zich hebben 
teruggetrokken wegens drukke w erkzaam heden elders. Een ak tiv ite it die nu ach ter de 
rug is, is de m ede-organisatie  van het symposium over grensoverschrijdende m ilieuvervui
ling. M om enteel zijn we bezig m et een nota die een uitw erking vorm t van de m ilieu- 
resolutie van het congres in novem ber '85. Verder kom t er een enquete  over m ilieubesef 
onder de vier g roo tste  politieke jongerenorganisaties. D aarnaast zijn een artikel over 
loodvrije benzine en een them adag in voorbereiding.
Als je dit in te ressan t vindt kan je je aanm elden bij Marco de R u ite r (tel. 010-144241) 
of bij Menno Visser (tel. 078-161764). Enthousiasm e is belangrijker dan deskundigheid. 
In principe komen we eens in de 6 a 8 weken bijeen in U trech t. R eiskosten boven de 
ƒ10,- worden vergoed.

E.H.
Bron: Prof. mr. P .J. Oud. Honderd jaren, Assen 1982
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V rijzinnig
Dagboek

m . i 'é

Jan Paul K alff

J f >iiailÊ
Een fijn 
gevoel ?
In dit e e rs te  gedecen tra liseerde Vrijzin
nig Dagboek een- bijdrage van de nieuwe 
voorzitter van de regio U trech t, Jan 
Paul Kalff.
Als je belangstelling hebt ook te  schrij
ven, bel dan 020-247091.
RJE.

Af en toe, verblijvend in het buitenland, 
wordt me weleens gevraagd waar ik van
daan kom. Bij het vernem en van mijn 
nationaliteit raak t de be tre ffen d e  buiten
lander vaak opgetogen en stroom t er een 
warm, chauvinistisch gevoel door mijn 
toch wel Europees geo rien teerde hart.

Echter, is dat mooie gevoel wel hele
maal op zijn p laats ? Veel zaken in bin
nen- en buitenland waar Nederlanders 
bij betrokken zijn kan ik niet zo fraai 
vinden, dat blijkt zelfs uit mijn serieuze 
krant. Een paar voorbeelden.
In het Zw itserse Lausanne m oet de ME 
er aan te  pas komen om leden van het 
IOC te  bevrijden uit de handen van wat 
al te agressief tegen de Nederlandse 
Olympische Spelen dem onstrerende landge
noten. Hun ac tie  levert weinig goede pu
bliciteit op voor ons land. N iet onbegrij
pelijk, zou ik denken. Een ander voor
beeld heeft ook m et sport te  maken: of 
dit toeval is of niet w eet ik niet. 
Feijenoord speelt in W est-Duitsland tegen 
Borussia Mónchengladbach. Na de wed
strijd (5-1) a rre s te e r t de politie 150 (!) 
supporters van de R o tterdam se club. En 
dan wordt er nog gezegd dat het m aar 
om kleine aan tallen  relschoppers g aa t- 
Wat een onzin !

Het een buitenlander uitleggen van Ne
derlandse politiek zou mij soms moeilijk 
vallen. Wat im m ers te  denken van het

trad itioneel zo to le ran te  vreem delingen
beleid ? Daar is toch weinig van over, 
mede dankzij het optreden van s ta a ts 
sec re taris  Korte-Van Hemel. Vreem deling
en zijn officieel niet langer welkom. In 
andere landen is dat net zo m aar daar 
wordt niet gedaan alsof dat wèl zo is. 
Ik spreek dan nog niet eens over de mo
tieven om vreem delingen op te  nemen; 
de N ederlander kennende zouden dat best 
wel eens andere dan ch arita tiev e  kunnen 
zijn.
Nu we het toch over staatssec re ta rissen  
hebben: het gedoe rond CDA-'bewindsper- 
soon' Brokx stu it me tegen de borst. Op 
in itia tie f van frac tiev o o rz itte r  De Vries 
is de man gewipt nog vóór de parlem en
ta ire  enquête over de ABP-zaak begon
nen is.
Naar mijn mening had Brokx aan m oeten 
blijven. Door zijn politieke verantw oorde
lijkheid was hij waarschijnlijk wel afge
treden als in de enquête was gebleken 
dat onder zijn bewind onverkwikkelijke 
dingen waren gebeurd.

Nederland is vast ook het enige land 
waar een m islukt frac tiev o o rz itte r m inis
te r  kan worden. Het m inisterschap is 
toch een van de hoogste am bten in dit 
land en daar zet je naar mijn mening 
mensen m et visie op; in de troebele oog
opslag van de heer Nijpels zie ik weinig 
visie, m aar dat kan aan mij liggen.
Uit het voorgaande is duidelijk geworden 
dat ik me soms schaam N ederlander te 
zijn, ook dat ik af en toe mijn schouders 
ophaal over zoveel politiek onbenullig 
en kneuterig  gedoe. N aar mijn idee is 
de tijd  rijp voor een m enta lite itsverande
ring welke ingeleid zou m oeten worden 
m et het voeren van verstandige, progres
sieve politiek. Jam m er dat er pas over 
drie jaar verkiezingen zijn. x —>



DEMO_________ Brussel
Een soep van 
culturen

Door M arlina EIburg

DE JD DOET VEEL AAN SCHOLING EN VORMING. DAARBIJ HOORT OOK. DE EX
CURSIE NAAR HET BUITENLAND. NA STRAATSBURG EN BERLIJN WAS DEZE MAAL 
BRUSSEL AAN DE BEURT. IN DE DEMO HEEFT TER VOORBEREIDING VAN DEZE 
TRIP AL EEN SERIE INFORMATIEVE ARTIKELEN GESTAAN WAARIN DE GESCHIEDE
NIS VAN BELGIE EN BRUSSEL BEHANDELD WERD. ZEER NUTTIO, WANT BELGIE 
BLEEK EEN ZEER GECOMPLICEERDE SAMENLEVING EN STAATSRECHTELIJKE STRUC 
-TUUR TE BEZITTEN. MAAR DAAROVER STRAKS MEER.

Vanaf een uur o f half tien  kwam en op het U trech tse  Jaarbeursplein  de groep Jonge De
m ocraten  bij elkaar. H et bleek een zeer gevarieerd  sam engestelde groep te  zijn van jong 
(15 jaar) to t oud (29) en van punk to t bal. Maar dit ap arte  gezelschap kon het prima 
m et e lkaar vinden, ie ts  dat a ltijd  de k racht van de JD is gew eest. Om tien  uur was 
het zover. De touringcar van Muys R eizen werd be treden . Hendrik Bogers (de verantw oor 
-delijke voor deze excursie) co n sta tee rd e  dat allen p resen t waren (op één persoon na, | 
m aar die zou ergens anders opgepikt worden) en de re is kon een aanvang nemen.

Brussel is n iet ver weg, s lech ts een tw ee  en een half uur rijden. Voordat we het wisten 
waren we dan ook bij de jeugdherberg aangeland. D eze zeer cen traa l gelegen jeugdher
berg bleek hyperm odern en van alle com fort voorzien. Helaas waren onze kam ers nog 
n iet k laar zodat we onze bagage in de hal m oesten deponeren. M eteen daarna was het 
tijd  voor het e e rs te  program m apunt: een rondleiding door de stad. Hiervoor was een I 
gids ingehuurd die ons ee rs t per bus en daarna te  voet rondleidde. Uit de opm erkingen ! 
die ze m aakte  bleek ze min o f m eer V laam s-m ilitant te  zijn, ie ts  dat bij een aantal 
van ons n iet even goed viel. Een hoogtepunt was het bezoek aan het Paleis van Ju stitie .
Dit is nam elijk het g roo tste  gebouw dat in de negentiende eeuw in Europa is neergezet. 
En inderdaad, het is m onstreus. Vooral de cen tra le  toren , die van binnen helem aal open 
is, is indrukwekkend. Voor de liefhebbers: hier werd de slingerproef van#Foucault gehou
den, w aarm ee aangetoond werd dat de aarde d raait.
We werden ook to eg e la ten  to t  de zaal waar Belgies hoogste rechtscollege ze te lt. Een . 
u ite rm ate  luxe v e rtrek , m et veel pluche en tie re lan tijnen . We waren gepast onder de [ 
indruk. Met deze rondleiding was de m iddag alw eer voorbij. We keerden terug  naar de 
jeugherberg om daar he t avondmaal te  gebruiken.

BELGIE: SOEP VAN CULTUREN
Die avond stond een lezing van dr. (en n ie t zoals stond aangekondigd prof.) van de Vel
de op het program m a. D eze vond p laa ts in het Vlaams C entrum  voor Volksontwikkeling. 
H et was zw are kost die dr. van de Velde ons voerde. Een schets van de Belgische s taa ts  j 
-rech te lijke  s truc tuu r, het taalprobleem  en een betoog over hoe de m acht in Belgie ei- | 
genlijk functioneert. Een zee r verhelderende lezing, die ik hieronder verkort zal trach ten  
w eer te  geven.
Hoe z it Belgie s ta a tsre ch te lijk  in e lkaar?  A llereerst op cen traa l (landelijk) niveau. Belgie 
is een m onarchie. De vorst is dus het staatshoofd . Belgie is ook een parlem en taire  demo
c ra tie , m et tw ee  volksvertegenw oordigingen. H et parlem ent (bij ons de Tweede Kamer) 
wordt rech ts treek s  gekozen. H et is onderverdeeld in een N ederlands- en een Franstalig



deel. H ierin z itten  212 volksvertegenw oordigers. De senaat (onze E erste  Kamer) b estaa t 
uit 106 rech ts treek s  gekozen volksvertegenw oordigers, 51 worden door de provincies ge
kozen, 26 door een  com binatie  van beiden en verder z itten  hier drie prinsen van konin
klijken bloede (die er, het is bekend, dus niet zijn). Ook dit gezelschap is verdeeld in 
een N ederlands- en een F ransta lig  deel.
Uit een p a rlem en taire  m eerderheid  kom t een regering  voort. Er zijn na de Tweede We
reldoorlog al 33 kab ine tten  gew eest, ie ts  dat tekenend is  voor Belies politieke instab ili
te it. De regering  b e s taa t uit evenveel N ederlandstalige als F ransta lige  m inisters. In tegen 
-stelling to t Nederland worden in de regering geen beslissingen m et m eerderheid van 
stem m en genomen, m aar m oet er w ilsovereenstem m ing, consensus, tussen de m inisters 
bestaan. Als een m inister he t uiteindelijk  niet eens kan worden m et de rest kan hij op
stappen. Dit blijkt een tijdrovende en onhandelbare procedure te  zijn.
Dit is Belgie op nationaal niveau. M aar het wordt ingewikkelder. Zoals bekend is Belgie 
verdeeld in drie taalgebieden: een Frans-, een N ederlands- en een D uitstalig  deel. Deze 
zijn in 1963 per verdrag vastgelegd. Brussel werd officieel tw eetalig . In 1980 werd Bel
gie ingedeeld in drie  gem eenschappen (alw eer Nederlands, Frans en Duits). Ook werd 
het land verdeeld in drie gew esten: een Vlaams, een Waals (het F ransta lig  en het Duits
talig deel!) en Brussel-hoofdstad. De gew esten en de gem eenschappen vallen dus niet 
samen. Bovendien liggen hun bevoegdheden op verschillend terre in .
De gew esten en gem eenschappen hebben een eigen volksvertegenw oordiging. Deze b estaa t 
echter u it dezelfde  mensen die in het parlem ent z itten . H et bestuur van het Vlaamse 
gewest b e staa t dus uit het Vlaamse deel van de nationale p arlem en tariërs . Als e r ech ter 
tegenstrijdige belangen zijn die gew estelijk  en nationaal bestuur dan w prdt het voor de 
parlem entariërs wel m oeilijk:"de b este  volksvertegenw oordiger is schizofreen ." aldus dr. 
van de Velde. En:"Belgie is een soep van s truc tu ren ."
Gelukkig is er een lichtpuntje: in V laanderen zijn gew est en gem eenschap sam engevoegd 
en dit m aakt de besluitvorm ing veel m akkelijker.
Op het gebied van financiën is ook het één en ander aan de hand. Behalve dat Belgie 
een gigantisch begro tingstekort h e e f t is de stru c tu u r ook zee r gecom pliceerd. Al het 
geld (belastingen e.d.) kom t binnen op nationaal niveau en wordt dan via een ingewikkeld 
stelsel verdeeld  over de gew esten en gem eenschappen. U it h e t betoog van dr. van de 
Velde bleek dat de Walen bevoorrecht worden boven de Vlamingen en niet zo'n klein



b eetje  ook. Bovendien hebben de gro te  syndicaten (holdingsm aatschappijen zoals P etro- 
fina) a ch te r  de scherm en veel in de melk te  brokkelen. En aangezien er drie Waalse 
syndicaten  zijn en e r m aar één  Vlaamse is.... de re s t moge duidelijk zijn.
Helaas kan ik n iet de hele lezing van dr. van de Velde weergeven en m oet me dus to t 
het bovenstaande beperken. Na deze lezing was iedereen vrij. Er werd nog wat geborreld 
m aar de m eesten  legden zich vroeg te  ruste .

DE KWESTIE HAPPART

De volgende dag, dinsdag, stond een ontvangst op het stadhuis op he t program m a. We 
werden in dit pand, gelegen aan de G rote  M arkt, a llervriendelijkst ontvangen door de 
burgem eester. O fficieel m oet men voor deze functie  tw eeta lig  zijn, m aar uit het wel
kom stwoord bleek dat hij m et het Nederlands n ie t erg vertrouw d was. Het drankje dat 
hij ons aanbood sle ch tte  gelukkig de taa lb arriè re . H ierna kregen we een  u itgebreide rond 
-leiding door dit fraa ie  pand.
De lunch w erd gebruikt in het re stau ran t van de K am er van de volksvertegenw oordigers. 
Om dat een aan ta l w at laa t binnenkwam m oest er w at gehaast gegeten  worden. H et be
zoek die middag aan de K am er liep door overm acht geheel in de soep. Ju ist op het mo
m ent dat wij de publieke tribune zouden bezoeken speelde de kw estie  H appart. Wat er 
gebeurt is hebben jullie in de k ranten  kunnen lezen. Er stond een g igantische rij voor 
de ingang en onze reserveringen  m ochten niet baten . Na u itgebreide pogingen om toch 
nog binnen te  komen m ochten we als p le is te r op de wonde een bezoek aan de Senaat 
brengen, w aar op dat m om ent n iets gebeurde. Het was een leuke zaal, dat wel.

PITTIGE TAFELGESPREKKEN
Al m et al was de m iddag voorbij en tijd  voor het diner. Dat diner zou gebruikt worden 
m et vertegenw oordigers van Vlaamse politieke jongerenorganisaties, zoals de VUJO (Volks 
-uniejongeren), de CVP-jongeren (christen-dem ocraten) en Jong-Socialisten. Al gauw ont
stonden p ittig e  tafe lgesprekken . H et m eest opvallend bleek de g ro o tte  van deze PJO 's: 
m eer dan 10.000 leden is geen uitzondering. Wel w at anders dan Nederland!
Na het e te n  was iedereen  vrij. Een vrij groot deel ging onder leiding van een aan tal 
VU JO-ers naar de G raanzolder, een typisch Vlaams studen tencafé . H et werd zeer gezel
lig, zee r rum oerig en zee r laa t. M aar we hebben leuk co n tac t gehad m et een aan tal 
Vlaamse jongeren.

DE NAVO EN DE EC
De daarop volgende dag, woensdag, had men w at m oeite  m et opstaan, m aar m et wat 
porren kwam toch iedereen aan het on tb ijt. Die dag zou onze groep opgesplitst worden: 
een  deel ging een dagje bij de NAVO op bezoek, de re s t ging 's m orgens naar de Euro
pese Com missie en 's  middags naar de Benelux.
Ik zal kort zijn over het bezoek aan de NAVO om dat ikzelf m et de armere groep ben 
m eegegaan. Misschien kan h ier een andere keer uitgebreid  op teruggekom en worden. Onze 
groep w erd ontvangen (overigens sam en m et de JOVD-afdeling Hoogeveen) door een Pu
blic R ela tions O fficer, dhr. T ristam . D aarna werd een aan ta l Inleidingen gehouden en 
ontstond een  aan tal discussies. H ieruit bleek o.a. dat de NAVO geen m ondiale asp ira ties 
koestert, dat de aanval op K hadaffi geen NAVO aangelegenheid was, dat de leiding van 
de NAVO in handen ligt van de regeringen en niet van de m ilitairen , dat men niet w eet 
waarom  de huidige politiek van afschrikking succesvol is (er is al 40 jaa r vrede in Euro
pa) en dat men doodsbenauwd is deze te  veranderen  en als la a ts te  dat een defensie- 
inspanning van 2 8 3 % van he t B ruto Nationaal Product helem aal niet zoveel is. Dit 
alles natuurlijk  volgens de NAVO.

De andere groep b rach t ee rs t een bezoek aan de Europese Com missie. H elaas was dit 
nogaal te leu rs te llen d . Een verouderde voorlichtingsfilm  en een algem een p raa tje  over 
de oprichting van de EEG en de rol van Jean  M onet daarin was w at ons ten  deel viel. 
A ansluitend w erd (op eigen kosten) de lunch in dit gebouw (het Berlaym ontgebouw) ge
bruikt.
DE BENELUX
H et bezoek die m iddag aan het se c re ta r ia a t van de Benelux was veel in te ressan ter.



We werden op niveau ontvangen: een zw are de legatie  van v ier beleidsm akers, waaronder 
de Belgische adjunct sec re ta ris -g en eraa l gaf tek s t en u itleg  over het to t  stand komen 
en functioneren  van de Benelux.
IN vergelijking to t de EEG lijkt de Benelux klein en onbelangrijk m aar het tegendeel 
Is waar: de Benelux is de EEG ver vooruit. Een belangrijk verschil is dat w aar de EEG 
supra-nationale bevoegdheden h eeft (bevoegdheden die boven nationale  bevoegdheden 
staan) de Benelux op in ter-gouverm en teel niveau w erkt. D em o-redacteur Eric Spee zal 
hierop in een la te r  num m er van dit blad u itgebreid . terugkom en.
De middag werd afgeslo ten  m et een borrel, aangeboden door de Benelux.
Na het diner, dat niet in groepsverband genuttigd werd, was het tijd  voor cultuur. In 
het th ea te r  A nclenne Belgique speelde Luk Wijns de solo-voorstelling "Alleen", absurdis
tisch th ea te r  in Freek de Jonge-ach tige  stijl. Z eer de m oeite  waard.
WATERLOO

De donderdag daarop werd 's  morgens onder leiding van een gids een bezoek aan W ater- 
loo gebracht. Welke rol dit kleine p laa tsje  in de geschiedenis van Europa heeft gespeeld 
is bekend. H et was een zeer naargeestige  omgeving, m aar de m ist die er die ochtend 
hing kan daar wat m ee te  m aken hebben gehad. L etterlijk  hoogtepunt was het beklim men 
van het m onument. Dit m onum ent b e staa t uit een forse leeuw op een  g ro te  kunstm atige 
heuvel. Duidelijk was da t de beklim ming van deze heuvel voor de n ie t-ro k ers m inder 
m oeilijkheden opleverde dan voor de rokers.
Die middag kon iedereen k iezen wat te  doen: m useumbezoek, bezoek aan  het Europees 
Parlem ent of gewoon vrij. H et bezoek aan he t EP bleek de m oeite  waard: men werd 
ontvangen door o.a. len van de Heuvel, Nederlands E uroparlem entariër, 's  Avonds werd 
individueel gedineerd m et daar de m ogelijkheid deel te  nemen aan een kroegentocht door 
het centrum  van Brussel, zee r apart!
GESLAAGDE REIS
Toen werd het toch ech t vrijdag, de la a ts te  dag van de trip . We vertrokken die ochtend 
uit de jeugdherberg om, voordat we naar Nederland zouden terugkeren , een bezoek aan 
Antwerpen te  brengen. D it bezoek bestond uit het bekijken van de binnenstad en een 
rondrit (alw eer m et gids) door de u itg e s trek te  A ntw erpse havens, die in veel opzichten 
concurrentie  m et R otterdam  aankunnen.
Tussendoor werd de lunch gebruikt in een typisch Vlaamse gelegenheid. Na de lunch 
kregen we een toespraak van Hugo Schilt, de grijze em inentie  van de Volksunie. Het 
voert te  ver om in dit verslag  zijn verhaal w eer te  geven, m aar in te ressan t was het 
wel. Na dit in te ressan te  bezoek reden we terug  naar N ederland. Aangekom en werd u itge 
-breid afscheid genomen. H et einde van een geslaagde reis.

Ik kan n ie t de verleiding w eerstaan  om over de o rganisatoren  van deze re is de lo ftrom 
pet te  steken . Daarom  hulde aan: Hendrik Bogers, Judith  Baljet, R engert Elburg, Hein 
Jaarsm a en Hans van Dalen. Nam ens alle Brussel-gangers: bedankt!

M.E.
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INlypel’s kruis is 
evergreen

Door Eric Spee

DE JD MAAKT ZICH STERK VOOR SCHOLING EN VORMING. DIT BLEEK WEER 'NS 
OP HET WEEKEND VAN 20 en 21 SEPTEMBER. DAT WEEKEND WAS HET INTRODUC
TIEWEEKEND. HIER WERD AAN (NIEUWE) LEDEN, REGIOBESTUREN EN ANDERE BE
LANGSTELLENDEN IN DE JD DE MOGELIJKHEID GEBODEN KENNIS TE MAKEN MET 
HET GEDACHTENGOED VAN DE JD, DE ORGANISATIE EN VOORAL: ELKAAR. OOK 
KREEG MEN HIER DE KANS ZICH ENIGE PRAKTISCHE VAARDIGHEDEN EIGEN TE 
MAKEN. VAARDIGHEDEN DIE DE DAGELIJKSE JD-PRAKTIJK VEREENVOUDIGEN EN 
VERAANGENAMEN.

Het was mooi nazom erw eer, die zaterdag  in septem ber.
Een flink aan tal Jonge D em ocraten  had zich verzam eld 
in jeugdherberg R idderhofstad bij Rhijnauwen. Veel 
nieuwe gezichten  (logisch) en wat oude ro tten . Het pro
gram m a voor • za terdag  bestond uit een toespraak van 
Hein Jaarsm a, onze voo rz itte r, een verhaal van (wie 
anders) drs. Erwin Nypels, de waakhond van het vrijzin
nig dem ocratisch  erfgoed, en een m eeting m et Hanneke 
Gelderblom, lid van de E erste  Kam er voor D66. Aange
zien iedereen op tijd  aanw ezig was kon begonnen worden 
m et het e e rs te  program m adeel: de toespraak van Hein 
Jaarsm a. Op dat moment bleek hij ech ter com pleet on
vindbaar. Na enig gezoek werd hij aangetroffen , m ijm e
rend in de zon, op het zogenaam de "voorzittersbankje".
Op da tzelfd e  bankje bereidde Hein nam elijk zijn speech 
voor die hij tijdens h e t 1984-congres (in deze zelfde 
jeugdherberg) hield. De tijd  gaat snel, Hein!
H et verhaal van de v o o rz itte r was b e te r dan dat van vorig jaar. Nadat Hein een algem een 
verhaal over de JD had verte ld  kwam, m et daartussen  een theepauze, Erwin Nypels aan 
de beurt. Dhr. Nypels heeft bij de JD faam opgebouwd m et betoog over vrijzinnig 
dem ocratie , de rol van D66 en de JD in deze vrijzinnig dem ocratische gedachte en waar 
s ta a t  deze politiek gezien? ik zal de hoofdzaken van dit betoog, ook bekend als "het 
kruis van Nypels", en dat is n iet oneerbiedig bedoeld, kort trach ten  w eer te  geven.

HET KRUIS VAN NYPELS
De politiek in Nederland b estaa t uit vier hoofdrichtingen. Deze richtingen zijn uit te  
z e tte n  op een assenkruis (inderdaad, dat kruis), waarbij op de noord-zuid as alles m et 
betrekking to t de persoonlijke levenssfeer wordt u itgezet en op de w est-oost as alles 
m et betrekking op sociaal-econom ische zaken. Wat zien we dan? Op de w est-oost as 
z it links de PvdA. Zij zijn voorstanders van veel overheidsinvloed op het sociaal-econo- 
m isch gebeuren. R echts op deze as s ta a t de VVD, de kampioen van de ondernem ersvrij
heid. D66 en het CDA staan  in het midden (m aar natuurlijk  n iet precies bij elkaar). Op 
grond van de noord-zuid as s ta a t D66 bovenaan als voorstanders van grote persoonlijke 
vrijheid, individualisering en wat daarm ee sam enhangt, onderaan het CDA m et als ideaal 
de trad itio n e le  leefvorm en, zoals het gezin (als hoeksteen van de samenleving). Op deze 
as staan  PvdA en VVD in het midden. Door nu bij iedere politieke partij te  kijken naar



hun opvattingen op sociaal-econom isch en persoonlijke lev en ssfee r-te rre in  kunnen deze 
partijen  in dit politieke spectrum  worden gep laatst. Probeer h e t zelf m aar eens, je zult 
een nieuwe kijk krijgen op de oude k reten  "links" en "rechts". H ierna had dhr. Nypels 
het over de vrjzinnig dem ocratische strom ing (anno 1986 vertegenw oordigd door D66 en 
de JD ) en haar drie hoofddoelstellingen: 1) individuele ontplooing door persoonlijke vrij
heidsrechten, 2) individuele ontplooing door een dem ocratische sam enleving, en 3) een 
ondogm atische en pragm atische behandeling van m aatschappelijke problemen.

De vrijzinnig dem ocratische gedach te  is niet nieuw. Dat toonde Erwin Nypels aan toen 
hij deze gedach te  in historisch p e rsp ec tie f p laa ts te . Hij toonde het verband aan m et 
de Vrijzinnig D em ocratische Bond zoals die voor de Tweede W ereldoorlog bestond.

H ierm ee werd ook het belang duidelijk gem aakt van de vrijzinnig dem ocratische gedachte 
in het huidige tijdperk: het is van belang voor de kw alite it van het bestaan, als individu 
m aar ook als m aatschappij. Daarom b estaa t D66 en ook de JD.
Ik wil op deze p laats Erwin Nypels bedanken voor zijn bereidheid dit verhaal keer op 
keer bij ons te  komen verte llen . Het h eeft veel m ensen aan het denken gezet.
Na deze zware kost was het tijd  voor frivoler zaken, zoals het diner. Gelukkig was dit 
weer een JD -diner oude stijl: de Hollandse opvatting  van nassi. Maar er werd goed van 
gegeten.

INFORMEEL SAMENZIJN

Na het e ten  was Hanneke Gelderblom aan de beurt. Zij is lid van de E erste  Kamer, ook 
bekend als de Senaat, voor D66. Zij verte lde  van haar w erkzaam heden daar, over het 
functioneren van de E erste  K am er in het algem een (iets dat vreem d genoeg niet goed 
bekend is) en het bedrijven van politiek. Hoe gaat dat?  Om dat vooral over dit onderwerp 
veel vragen kwamen werd het u itvoerig behandeld. P ittig e  discussie vond p laats. Uit wat 
ik die avond hoorde mag ik opmaken dat dit onderdeel van het weekend zeer geslaagd 
gevonden werd.
Een uur of half tien  die avond zat het inhoudelijke deel voor die dag erop. Men kon 
een b iertje  gaan v a tten  en dat werd m et groot enthousiasm e gedaan. Dit inform ele sa
m enzijn bleek een prim a gelegenheid om oude co n tac ten  te  vernieuwen en nieuwe con
tac ten  op te  doen.
Na deze zw are dag werden de bedden (die m eer van een hangm at weg hadden) van de 
jeugdherberg opgezocht.

WERKGROEPEN
Na het on tb ijt op zondagm orgen kreeg men de gelegenheid op sportieve wijze de frus
tra tie s  weg te  werken door m iddel van een potje voetbal. Onder de overheersende leiding 
van Marco de R uiter werd er lustig rondgeschopt. Een kleine ploeg verstok te  voetbalha- 
ters, w aaronder uw verslaggever, stond filosoferend het geheel in ogenschouw te  nemen. 
Na een verfrissende douche begon het inhoudelijke deel van de dag. In kleine werkgroep
jes werden onderwerpen behandeld die nu ttig  zijn voor het functioneren van de vereni
ging. Hendrik Bogers sprak over scholing en vorming, E rnesto Braam over het buiten
land, Marco de R uiter over de werkgroepen, Linze Schaap deed ie ts  m et regio 's, Arjen 
Ros babbelde over public ite it en ondergetekende gaf namens de D em o-redactie  een stoom 
-cursus bladen m aken en vormgeving. Iedere deelnem er kon tw ee van deze werkgroepen 
bijwonen: e r  was voorzien in een ochtend- en een m iddagsessie.
Na de m iddagsessie liep het program m a ten  einde. Een afslu itend woord van de organi
sa tor van dit weekend, Hendrik Bogers, was het la a ts te  dat de deelnem ers geboden werd. 
De thuisreis kon een aanvang nemen.

Tot besluit van dit verslag wil ik Hendrik Bogers, sec re ta ris  scholing en vorming van 
het LB, com plim enteren  m et de voortreffe lijke  w ijze waarop hij dit weekend had geor
ganiseerd. Uit alles bleek hoe serieus scholing en vorming door de JD genomen wordt. 
Ik hoop dat er in de toekom st nog veel van dit soort a c tiv ite iten  zullen plaatsvinden.

E.S.
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Lokaal besturen:
’n vak apart

MARCEL VAN DEN HEUVEL COÖRDINEERDE ALS VERTEGENWOORDIGER VAN DE 
JONGE DEMOCRATEN HET PROJECT 'LOKAAL BESTUUR' VAN M50, HET SAMEN
WERKINGSVERBAND TUSSEN EEN AANTAL POLITIEKE JONGERENORGANISATIES.
IN DAT KADER VERSCHEEN ZELFS EEN FRAAI BOEKWERKJE, DAT JE BIJ DE BOE- 
KELAAR KUNT KOPEN. HIERONDER MARCEL'S IMPRESSIES.

Door M arcel van den Heuvel

Na d e rtien -en -een -ha lve  m aand toch vrij in tensief bezig te  zijn gew eest m et het JD / 
M50 p ro jec t Lokaal B estuur, genietend van een bijzonder p lezierige  vakantie; werp ik 
m ij op een  a rtikel voor ons a lle r DEMO, zodat de 'w elverdiende ru s t ' nog even op zich 
laa t w achten.
DECENTRALISATIE
Via Hein Jaa rsm a  w erd ik begin vorig jaa r  betrokken bij de ideeën die bij BBK (reclam e
bureau te  A m sterdam ), de gem eente A m sterdam , M50 en de Jonge D em ocraten  leefden 
o m tren t h e t m aken van een lesbrief over 'd ece n tra lisa tie '. Na u itvoerig  gesproken te  
hebben m et alle  betrokkenen, kon ik beginnen m et het m aken van een p ro jec t-opze t. 
De u itkom st hiervan kwam neer op het maken van een lessenserie  voor de Havo/Vwo- 
top m et de nodige ach terg rond-in fo rm atie  over aspecten  als d ecen tra lisa tie , Europa, ge
schiedenis van lokaal bestuur e.d. Kortom , er zou een boek gem aakt gaan worden m et 
een  zeven ta l lessen en een  aan tal e x tra  hoofdstukken over de in rich ting  en organisatie  
van he t lokaal bestuur in Nederland.
OVERSPANNEN
Op zich ze lf leek het een  eenvoudige opgave. Toch bleek h e t schrijven  van een boek 
la s tig e r dan ik dacht, m et nam e de va lid ite it van h e t beschikbare m ate riaa l die veelal 
als fe iten  worden w eergegeven, v e ro orzaak te  m enig hoofdbreken. M aar het ook op één 
lijn krijgen  van alle  betrokkenen die ie ts m et he t p ro jec t van doen hadden, danwel zou
den krijgen, bleek een lastige  opgave (zoveel hoofden, zoveel zinnen).
Begin 1986 begon de u itw erking van de opzet op ie ts  te  lijken. Een v ierta l studen ten  
w aren begonnen m et een vóór-onderzoek op basis waarvan het u ite indelijke  m ate riaal 
geschreven kon worden. H elaas bleken tw ee  van de vier s tuden ten  gedurende de u itvoe
ring van de opdracht 'overspannen ' te  raken. W aar de oorzaak gezocht m oet worden is 
mij nog s teed s n ie t duidelijk, naar m ijn w eten  heb ik hen n iet to t h e t u ite rs te  gedreven. 
OLYMPISCHE SPELEN
Vanaf februari had ik voor de d idactische aspecten  van de lessenserie  de steun van Leo- 
nard van der Hout. Hij was aangesteld  via de U niversite it van Groningen, jam m er ge
noeg bleek het b u d g e tta ir n iet haalbaar om hem voor m eer dan één dag in de week in 
te  huren, gelukkig e c h te r  was hij n ie t te  beroerd om -als het e r op aan kwam - ex tra  
in ze t te  tonen.
AI rap  verscheen  de kopij uit onze vingers -de vingers figuurlijk om dat de Apple com 
p u te r  he t werk deed. Na de c o rre c tie  en herlezen, w aarbij m et nam e Bonno van Dijk 
n ie t ongenoem d mag blijven, kwam het boek to t stand. Wij hadden voor de lessenserie 
inm iddels gekozen voor de uitw erking van een case  over de O lym pische Spelen. Dat de
ze  Spelen n ie t in N ederland zullen worden gehouden ta s t  de lessenserie  geenszins aan..



OFFICIËLE PRESENTATIE
Op basis van een onderzoek gehouden op diverse scholen bleek nam elijk dat het onder
werp sport, sam en m et h e t onderwerp kernwapens, het hoogste scoren  in de in te resse  
sfee r  van jongeren.
Eind augustus was he t boek klaar, als u itgever werd een doch ter van he t K luw er-con- 
aangezocht, nl. Van Loghum Slaterus en deze bleek bijzonder g e ïn teresseerd . D it alles 
re su lteerd e  in de aanw ezigheid van het werkje in de boekhandels nog vóór de o ffic ië le  
p re sen ta tie  p laa ts had gevonden. Op vrijdag 19 sep tem ber w erden de e e rs te  exem plaren 
aan Wim Velthuis en Theo Fransm an (w ijkburgem eesters in A 'dam -O sdorp en A 'dam - 
Noord) en D66-w ethouder Rick ten Have aangeboden.
'B estuur en Spelen' zoals de t ite l luidt is verkrijgbaar in de b e te re  boekhandel voor 
Fl. 17,50 (ISBN 90-368-0010-2) en natüörlijk  op de a.s. JD -congressen.

vervolg interview Hein Jaarsma
a c tiv ite iten  in de kom ende tijd  onze aandacht hebben. Minder passieve overdracht van 
kennis, m eer gebaseerd  op ac tiev e  deelnam e. H et in troductiew eekend is daar een goed 
voorbeeld van, m aar he t m oet m eer gebeuren. Het LB heeft hierbij in ee rs te  in stan tie  
tw ee cursussen in gedach te , die in de reg io 's m oeten worden uitgevoerd. H et eerste  is 
er een over politieke strom ingen, de tw eede over discussie en vergadertechniek . Bij de 
uitw erking daarvan zal de ac tiev e  deelnam e van de 'cu rs is t ' voorop staan . Je  kan zeg
gen 'd a t had eerder m oeten  gebeuren ' m aar je kan nu eenm aal n iet alles tegelijk  en je 
m oet wel m ensen hebben om de cursussen te  volgen en te  begeleiden."

In tw ee en een ha lf jaa r  JD is de basis gelegd voor de organisatie, hoe zie je de verde
re ontwikkeling van de vrijzinnig dem ocratische jongerenorganisatie?

"Er is natuurlijk  m eer dan een basis gelegd, hoewel de o rgan isatie  nooit 'a f ' is. Zeker 
bij een jongerenorgan isatie  zal er a ltijd  opgebouwd m oeten worden, en vanaf een gege
ven m om ent zal die opbouw in balans komen m et de afbraak. Op het m om ent h eeft op
bouwen nog ste rk  de overhand. Bijvoorbeeld de 'w iite  vlekken' op de kaart, de gebieden 
w aar nog geen JD reg io 's  zijn, weg werken. Meer dan een basis, want er is natuurlijk  
een hoop gebeurd op scholings en vorm ingsgebied en op het politieke vlak. En hier geldt 
eigenlijk w eer h e tze lfd e  verhaal, nooit af, wel verfijnen  en u itbreiden. Op langere te r 
mijn zijn er, als ik alleen  al kijk naar het in zo korte  tijd geboekte re su ltaa t, nog enor
me m ogelijkheden. Hoe? Zoals ik het zei in mijn toespraak op he t la a ts te  congres, we 
m oeten begeesterde  behouders zijn, en verstandige vernieuw ers blijven. En, én dus. Door
gaan op de dezelfde  weg, om dat die bewezen heeft te  werken, en aanvullen en invullen. 
Open staan  voor in itia tiev en  en nieuwe ac tiv ite iten , en goed gebruik m aken van de mo- 
lijkheden die de reg io 's  in zich hebben."
- Wat zou jij doen als reg iovoorz itter?
"Ja, ik p raa t vooral vanuit de positie van landelijk bestuurder. L aat ik dit voorop s te l
len, de reg io 's  hebben enorm  veel ru im te om dingen te  doen. Toch nogal gerich t op de 
landelijke a c tiv ite iten . D e toenem ende k rach t van de reg io 's zal dit doen verschuiven 
naar de reg io 's . De ru im te  is er, m aar wordt ingevuld naar de behoefte. Het landelijk 
bestuur zal naar m ijn m ening in de toekom st dan ook duidelijk m oeten maken w aar be
h oefte  aan is en a c tiv ite iten  m oeten 'aanbieden ' voor uitvoer in de regio 's. Vrijheid mag 
niet to t  zwem m en leiden, a lw eer zo'n punt w aar wat aan m oet gebeuren. Als regio voor
z it te r  zou ik, los van h e t inhaken op de landelijke a c tiv ite iten , zoals congresvoorberei
ding, vooral leuke dingen voor de leden gaan organiseren. Aansprekende ac tiv ite iten , 
m aar u ite raa rd  kleinschaliger en goedkoper dan de landelijke. H et oppikken van regionale 
politieke punten, om daar een bepaalde aktie  rond te  maken. Goed co n tac t m et de le
den, het betrekken  bij en binden aan de JD zou ook mijn aandacht krijgen. Al m et al, 
de ru im te  die er is uitbuiten , n iet proberen de landelijke ac tiv ite iten  te  copiéren, wel 
daarbij aanslu iten  als da t nu ttig  is. En als ik dan toch even als landelijk bestuurder mag 
antwoorden, reg io 's  m oeten  n iet verw achten  dat het LB het allem aal u itw erk t. We kun
nen helpen, en doen dat voorzover we kunnen als dat gevraagd wordt. Maar het ech te  
werk zal toch in en door de reg io 's m oeten gebeuren.

M.v.d.H.

Lees door op 22



Er z itten  al drie jaa r  m aar 24 uur op een dag, m aar voorzover ik me die drie jaa r  nog 
kan herinneren zijn de reg io 's  altijd  de topics in onze gesprekken gew eest. Wat vind je 
ervan  dat de destijds e e rs te  regio van de Jonge D em ocraten  na drie  jaa r een m otie van 
afkeuring heeft doen opstellen?

Hein: "D at is een b itte re  pil, een heel b itte re  pil. We wilden een  h ech t jongeren funda
m ent onder D66 leggen, en zijn daar, w at D66 b e tre f t,  ook zeker in geslaagd. H et is 
jam m er dat m ensen in de tijd  dat wij daar aan w erkten, de m ening hebben opgevat ve r
bonden te. zijn aan andere belangen en daar nu b lijkbaar hoe dan ook m ee aan de bak
willen. Dat hoe dan ook b estaa t uit het door het congres willen la ten  afkeuren  van de
e e rs te  drie jaren  Jonge D em ocraten  dat in grote lijnen b e s ta a t uit: 1) het streven  om
vanuit het niet-w erkende JOAC naar een werkende jongeren organ isatie  van D66 te  ko
men; 2) het in enkele maanden, in volledige overeenstem m ing m et het hoofdbestuur van 
D66, op poten z e tte n  van de Jonge D em ocraten; 3) de rea lisa tie  daarvan op 3 m aart 
1984; 4) de groei van de vereniging binnen drie jaa r  van 250 n aar ruim  2000 leden; 
5) een dijk van een blad en een berg aan a c tiv ite ite n  6) de derde jongerenorgan isatie  
van Nederland, m et bijna alles d 'r  op en d 'r  an. Wie da t wil afkeuren, is n iet goed bij 
zijn  hoofd. En dat vinden ze bij D66 ook. De JD is hun kindje en daar mag je  n iet aan
komen. En wie zou dat ook willen."

Ondanks alles zijn die afgelopen drie jaa r in elk geval toch een u ite rs t  boeiende tijd  
gew eest. Hoe kijk je  e r op terug?

"Alles Is in de JD gaan z itten , tijd, geld, persoonlijke c o n tac ten  en energie. Ik heb dat 
e r  voor over gehad, in de hoop ie ts  goeds op te  bouwen dat nog lang zal blijven be
staan . Ik hoop dat dit beleid na 9 november onverkort voortg eze t zal worden, m et de 
aanpassingen die de tijd, re a lite it  en praktijk  vergen. D it bele id  is gebleken succesvol 
te  zijn, het roer omgooien is een sprong in het du ister." B.v.U.

KOMT ALLEN NAAR

n ie t  o p g e g e v e n ?
TOCH WELKOM !! INFO BIJ: Judith Baljet, 

telefoon: 020-125854 (evt. 020-798713)
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BINNENHOFEXCURSIE 9 DECEMBER
Dinsdag 9 december aanstaande organiseert de secretaris Scho
ling en Vorming weer de jaarlijkse Binnenhof excursie. Op het 
programma van dit bezoek aan 's lands regeringscentrum staat 
het bijwonen van een zitting van de Tweede Kamer, rondleiding 
door de kamer gebouwen, het bijwonen van een deel van de D66 
fractie vergadering en een 'oversteek' naar de Eerste Kamer. 
Na afloop organiseert de regio 'Midden Holland' in oprichting 
een borrel en een maaltijd, 't Laatste is uiteraard geheel vrij
blijvend en op eigen rekening.
AANMELDEN doe je bij Hendrik Bogers, door hem te bellen (te 
Rotterdam, 010-4334117), of door een briefje te schrijven te zij
ner attentie naar: JD, Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ Den
Haag. En als je meer wilt weten, bel Hendrik !

themadag ̂
defensie
PAK JE AGENDA EN NOTEER ALVAST: THEMADAG DEFENSIE 
OP 22 NOVEMBER AS. IN ZWOLLE. AANVANG 11.00 UUR. 
Hoe verder nu de kruisraketten zijn geplaatst en Reykjavik is 
mislukt met de ontwapening. Of je op deze vraag een goed ant
woord zal krijgen kunnen wij niet garanderen, wel dat je een 
hoop meer duidelijk zal worden. Op de dag staan twee thema's 
centraal: in de eerste plaats de militaire balans, een globale ver
gelijking van de 'kracht' van de NAVO en het Warschaupact.
In de plaats de onderhandelingsfora, wat doen ze in Wenen

Lees door op 24



(over troepen vermindering in Europa), Geneve en Stockholm of 
wat hebben ze daar gedaan, 's Ochtends vanaf 11.00 wordt een 
inleiding gegeven over deze twee thema's door een vertegenwoor
diger van het ministerie van defensie, 's Middags wordt een en 
in een forum discussie van drie kanten bekeken, die van de 
NAVO, van het Warschau Pact en van de kant van een polemo
loog. Door ziekte van een van de forum deelnemers (waardoor 
ook de rest enigszins moest worden aangepast) hierbij nog geen 
namen, maar dat is een kwestie van invullen van toezeggingen. 
PLAATS: BUITENSOClëTEIT (tegenover het station) te Zwolle.
NS - reduktiebonnen zijn bij Hendrik Bogers te krijgen.___________

EIGENTIJDSE LESSEN IN HET HOE. WIE. WAT EN WAAROM VAN HET LOKAAL BESTUUR : :

N IE U W  BESTUUR & SPELEN
Primair bedoeld als aanvullende stof b ij de vakken geschiedenis/ 
staatsinrichting o f maatschappijleer op het niveau bovenbouw havo/vwo  i  ;

VAN BESEF NAAR Hetbestuu r op lokaal niveau is van boek BESTUUR 5 SPELEN. Met als doel
INTERESSE groot belang voor het leven van jongeren in de bovenbouw van

alledag. Toch zijn er maar weinig havo en vwo vertrouwd te maken 
jongeren in geïnteresseerd. Zoals er met het hoe en waarom van de 
ook maar weinig jongeren besef lokale politiek. En waardoor de weg 
hebben van het functioneren van de vrijgemaakt kan worden voor een 
gemeentelijke politiek. Daar moet wat dieper gaande belangstelling 
een verband tussen bestaan. voor deie vitale schakel in ons
Reden voor M50 om lesmateriaal te politieke stelsel, 
ontwikkelen in de vorm van het

AANSPREKEND,
EIGENTIJDS

Hoofdpersonen zijn Peter en Anke. 
Zij beginnen een aktie tegen de 
plannen van het college van B&W 
om in hun zwembad de Olympische 
Zwemspelen te organiseren. Want 
door die spelen zou het bad tijdelijk 
worden gesloten. Ook zouden de 
toegangsprijzen voor het publiek 
worden verhoogd.
Aparte kaderstukjes geven telkens

achtergrondinformatie bij de 
bestuurlijke aspecten die op dat 
moment in het verhaal aan de orde 
zijn. Bijzondere aandacht is er voor 
de reorganisatieplannen binnen de 
gemeente, de gemeenteraden.
De gehanteerde didactiek berust op 
het principe van de begeleidende 
zelfstudie.

VERANTWOORD De lessenserie kwam tot stand in 
samenwerking met het Instituut 
voor Maatschappijleer van de 
Rijksuniversiteit Groningen. Voor 
publikatie is de gehele uitgave

doorgenomen met de Vereniging 
van Nederlandse Gemeenten, 
vakdocenten en een staatsrecht- 
deskundige.

BEOORDELEN? U kunt -  onder vermelding van uw 
functie en de school waaraan u 
lesgeeft -  een beoordelings-

exemplaar aanvragen bij
Van Loghum Slaterus, Postbus 23,
7400 GA Deventer; tel.05 700-10811.

HES mi JR & SPFÜNiseengezamenlijke 
uitgave vanvereniging M50 en 
uitgeverijVan LoghumSlaterus.

De prijs van het boek is /17.50. 
De uitgave is verkrijgbaar via de 
boekhandel.

VAN
LOGHUM
SLATERUS

Van LoghumSlaterus
wetenschappelijkeuitgeverij

Postbus23,7400 GA Deventer. 
Telefoon 05700-10811.



(Ingezonden mededeling)
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E ens zu ilen  a lle  bladen  zover zijn.
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Regio
Journaal

Bij wijze van inleiding van deze aflevering  van het regiojournaal wil ik iets schrijven 
over het belang van de reg io 's om door te  geven waar ze mee bezig zijn en wat er ge
beurt.
Een regio van de Jonge D em ocraten is geen opzichzelfstaand, autonoom orgaan. De regio 
m aakt deel uit van het g ro ter geheel, de vereniging. Daarom alleen al zijn de reg io 's 
m oreel verplicht in form atie  te  verstrekken over hun ac tiv ite iten , zodat iedereen in de 
JD kennis kan nemen van wat er gebeurt. Als een regio ie ts  o rganiseert dat ook in teres 
-sant kan zijn voor JD -ers buiten de regio m oet dat doorgegeven worden zodat het in 
de Agenda kan worden opgenomen. Het doorgeven van een regionale agenda h eeft m eer 
voordelen: op die m anier kan voorkomen worden dat hinderlijke doublures on tstaan , zoals 
tw ee them a-avonden op dezelfde datum . Dit zijn slech ts voorbeelden w aaruit het belang 
van goede com m unicatie  blijkt. Ik vraag dan ook vriendelijk aan de sec re tarissen  publici
te it de D em o-redactie  geïnform eerd  te  houden. In het Regiojournaal kunnen dan verslagen 
en m ededelingen opgenomen worden van regionale ac tiv ite iten  die voor het hele land 
in teressan t zijn. Laat w eten wat je doet!
Daarom is de D em o-redactie  perm anent bereikbaar. Overdag op 020-5475678. 's Aonds 
op 020-798713 of 03436-1478.
Bel ons. Voor het R egiojournaal. Voor de Demo. Voor de JD.

Midden Holland
H et onlangs in Rhijnauwen gehouden introductiew eekend (zie het verslag elders in deze 
Demo) was om m eer dan één reden geslaagd. Behalve dat ik het heel gezellig  vond 
m ocht ik ook ie ts moois aanschouwen: toen en daar w erd  de regio Midden-Holland ver
w ekt. De levenskansen voor de nog ongeboren vrucht zijn zeer gunstig.
Wat gebeurde er? Op de zolder van een van de bijgebouwen van de schilderachtige 
jeugdherberg kwam, onder begeleiding van de algem een sec re ta ris  van het LB, een klein
groepje JD -ers bijeen m et eenzelfde  idee: het oprichten van een regio om het gat tussen
G root-A m sterdam  en Rijnmond te  dichten. Midden Holland m oest het gaan heten.
Sinds die dag is er al veel gebeurd. Er is een voorlopig bestuur sam engesteld dat ik 
hier m et veel genoegen voorstel: Han Weber (voorzitter), P a trick  B ergervoet (secretaris), 
Arjen H oekstra (penningm eester), Roeland Nieuwenboer (v ice-voorzitte r organisatie), 
Remko Fekkes (secre taris  publiciteit) en Birdy Manger ("comm issaris voor hand- en span
diensten", dit volgens Remko). Zoals je z ie t is er al een vrij vors (voorlopig) bestuur
sam engesteld en dat is helem aal n iet zo gek: in het gebied dat de regio Midden-Holland
m oet gaan worden z itten  zo'n 150 Jonge D em ocraten. Voorwaar niet gering!
De ac tiv ite iten  zullen voorlopig gerich t zijn op het leggen van co n tacten  in de regio, 
he t uitgeven van een n ieuw sbrief/regioblad en natuurlijk, op term ijn, de fe itelijke  oprich
ting. Maar dat wordt waarschijnlijk pas februari 1987. Mocht je m eer over deze to e 
kom stige regio willen w eten dan kan je co n tac t opnemen m et Pa trick  B ergervoet, de 
W eidedreef 293, Z oeterm eer. Tel: .079-416746. Of m et de sec re taris  publiciteit Remko 
Fekkes: Schadeken 66, Leidschendam . En hij is telefonisch  bereikbaar op 070-203617.



Noord Brabant;
Het gaat goed m et regio Brabant. T eksten m et deze strekking en inhoud zijn al eerder 
in deze rubriek verschenen, m aar het kan naar mijn bescheiden mening geen kwaad de 
D em o-lezers daar nog eens op te  a ttenderen .
De huiskam erbijeenkom sten die iedere e e rs te  zondag van de m aand daar georganiseerd 
worden blijken een doorslaand succes. En dat is goed nieuws. Aan de telefoon sprak ik 
Hubert Vermonden: "Ja, het gaat inderdaad goed. Op de laa ts te  huiskam erbijeenkom st, 
die de s ta tu s  van een ARV had vanwege de congresvoorbereiding, waren zo'n vijftien  
man aanwezig, w aaronder veel nieuwe leden. "Dit zijn natuurlijk  alleszins respectabele  
aantallen. De re su lta ten  van de ARV zullen op het komend congres (Arnhem) m erkbaar 
worden. Ik ben benieuwd.

Utrecht
De derde dinsdag in sep tem ber was dit jaar ie ts  bijzonders. N iet alleen om dat er in Den 
Haag een troonrede werd voorgelezen en de miljoenen links en rech ts om de oren vlo
gen, m aar vooral om dat de regio U trech t een eigen invulling gaf aan deze toch wel bij
zondere dag. Deze regio gaf zich over aan een bezigheid die ik al jaren propageer: zij 
z e tten  het op een zuipen. Maar: een georganiseerde vorm van zuipen. N iet alleen z it
ten en voltanken, nee, men had een heuse kroegentocht door het centrum  van U trech t 
georganiseerd. Het begon allem aal in de stam kroeg van de U trech tse  JD, King A rthur. 
Dankzij een  goede voorpublic ite it (m et dank aan sec re ta ris  pub lic ite it M arlina Elburg) 
waren behalve de harde U trech tse  kern, wat LB-ers en ondergetekende ook een flink 
aantal nieuwe leden en belangstellenden aanwezig, bij e lkaar zo'n tw intig man. In "de 
King" zoals deze kroeg m eestal genoemd wordt, werd het e e rs te  drankje door het regio
bestuur aangeboden. D aardoor kwam de stem m ing er m eteen al goed in. Gesprekken over 
de JD, discussies over politiek: het spraakw ater stroom de rijkelijk . Na King A rthur werd 
een jazz -ca fé  in de Zakkendragerssteeg  aangedaan, vervolgens werd het nu reeds gere
nom meerde Polm anshuis bezocht en de avond werd afgeslo ten  in de voor de regio 
U trecht niet geheel onbekende kroeg 't  Jansdam . Zonder overdrijving meen ik te  m oeten 
stellen  dat deze avond een doorslaand succes was en nieuwe leden en belangstellenden 
erop heeft gewezen dat gezelligheid en p ittig e  discussies goed sam engaan. Ik hoop dan 
ook van h a rte  dat het U trech tse  regiobestuur volgend jaar w eer zo'n a c tiv ite it voor ons 
in p e tto  heeft.

DANKZIJ

DEMO
informatie



Flevoland
Ik m oet mij verontschuldigen vanwege een kleine onachtzaam heid, begaan tegenover de 
v o o rz itte r van de regio Flevoland in oprichting. Ik heb namelijk zijn ach ternaam  verkeerd 
gespeld. In p laats van Bardoen moet dit Pardoen zijn. Met excuses.
Maar gelukkig is er ook goed nieuws te  melden. De precieze  en nauwkeurige gegevens 
over de enige ech te  oprichting van deze nieuwe regio. Zaterdag 29 november gaat het 
gebeuren. P laats van handeling: Lelystad. Locatie: vestzak th ea te r "De Fontein" (en nu 
geen flauwe grappen over vestzakslagschepen e tc .) De aanvangstijd is op het m oment 
dat ik dit schrijf nog niet bekend m aar als je deze Demo in handen hebt natuurlijk  al 
wel: bel even voor in form atie  met: 03200-22700 of 03212-1534.
O ja, v e s tzak th ea te r  "De Fontein" is gevestigd aan de D ukaatpassage no 105, in het 
w inkelcentrum  Gordiaan (van die knoop) tegenover superm arket De Boer. In ieder geval 
zullen Jaarsm a (JD) en Kohnstamm (D66) op de sprekerslijst staan.
Natuurlijk was uw verslaggever zeer benieuwd naar de sam enstelling van het (voorlopige) 
regiobestuur. En opnieuw ligt Demo tippen van sluiers op! Zoals bekend is Riko Pardoen 
voo rz itte r. S ec re taris  is de eveneens al bekende C hrista  Hoff. Ciska Hensens vervult 
de functie  van penningm eester en Jolanda Valk die van v ice -voorzitte r organisatie. Bij 
elkaar een hech te  ploeg m ensen die zich voorgenomen hebben er iets geweldigs van te 
maken. En wat kan ik dan nog doen behalve hen succes wensen?

Rijnmond
Ik belde w eer eens m et een belangrijke rep resen tan t van het Rijnmondse gebeuren, Theo 
Scherpenzeel, in  het dagelijks leven God. Wie sche tst mijn verbazing toen hij m eedeelde 
geen deel m eer uit te  maken van het Rijnmondse bestuur? "Ja, we hadden laa ts t een 
ARV en toen ben ik a fgetreden . Van de oude hap z itten  er nog tw ee in het bestuur, 
Edwin Lantinga, die is v o o rz itte r en G ert Zwaai als penningm eester."
Ik vroeg hem of hij mij de namen van de nieuwe bestuursleden kon geven. "Nee." 
Waarom n iet? "Ik zie t namelijk in bad. Hoor je dat n iet?" En inderdaad verneem  ik wat 
plassende geluiden. Een laa ts te  vraag, Theo, kom je naar het congres? "Inderdaad. Ik 
ben namelijk congresvoorzitter."
Ik wens hem veel p lezier m et zijn bad.

Things go 
better in 
a JD sweater

g iro  701386.
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JONGE DEMOCRATEN
vrijzinnig democratische jongerenorganisatie
Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ Den H aag, telefoon 070-858303 G iro 701386

Reeds geruim e tijd geleden heb ik voor 
het eerst voorstellen gedaan die het func
tioneren van ons verenigingsblad ten  goe
de zouden komen, en het defin itie f to t 
het beste PJO-verenigingsblad zouden 
maken. Helaas is daar weinig gehoor aan 
gegeven en wijkt het de la a ts te  tijd ge
voerde redactiebeleid  d erm ate  af van 
wat ik als norm aal en aanvaardbaar be
schouw, dat het voor mij onmogelijk is 
langer verantw oordelijkheid te  dragen 
voor het redactiebeleid .
De belangrijkste gronden hiervoor:
1. Het negatieve stuk van Eric Spee 
over Groningen in DEMO 3/5. Hiervoor 
wenst de redac tie  op geen m anier haar 
excuses aan te  bieden. De verantw oor
delijke redac teu r vindt dergelijke, m et 
zijn persoonlijke mening doorspekte a r ti 
kelen passen binnen het Regiojournaal.
2. Het redactiebeleid  ten  aanzien van 
de plaatsing van artikelen  en ingezonden 
brieven: de red ac tie  wenst niet in verga
dering bijeen te  komen, kort kritische 
brieven in en p laa tst lovende brieven van 
niet-leden.
3. De redac tie  m eent dat DEMO m et 
ruim 1/3 van de gro tere  financiële ruim 
te  van de JD m oet inleveren, terw ijl DE
MO nu al beslag legt op bijna 1/5 van 
de begroting en m isbruikt DEMO door 
dat uitgebreid in een redactioneel artikel 
te  uiten.
4. De DEM O-redactie h eeft de SP, die 
reg lem entair z itting  heeft in de redac
tie, nooit geaccep teerd  als volwaardig 
redactielid .
5. De red ac tie  heeft gemeend volledig 
buiten mijn m edew eten haar ongenoegen 
te m oeten uitspreken over het functione
ren van de SP in een brief aan het LB. 
Als één van de leden van de redac tie  
meen ik er recht op te  hebben van een 
dergelijke belangrijke stap, waar ik bij 
deze overigens afstand wil nemen, op 
de hoogte te  worden gebracht. Bovendien 
werd in deze brief gesuggereerd (i.t.t. 
de feiten) dat mijn persoonlijke inzet

onder de m aat zou blijven.
Hoogachtend, Elmer Klaasen.

U iteraard  m oet Elmers wens de DEMO- 
redac tie  te  verla ten  gerespecteerd  wor
den. Dat hij voor het beëindigen van zijn 
verantwoordelijkheden als lid van de re 
dactie, die hij thans bijna een jaar 
draagt, ech ter vijf redenen gebruikt die 
geen van allen zuiver op de graad zijn, 
s te lt ons teleur.

In de eerste  plaats het gew raakte stukje 
regiojournaal. In de redactievergadering  
van 13 septem ber jl. is daar uitvoerig 
over gesproken en hebben wij geconsta
teerd  dat er, ondanks de w eergave van 
inform atie door een bestuurslid van de 
regio, een scheve schaats is gereden. De 
hoofdredacteur h eeft zulks mondeling aan 
de v o rz itte r van Groningen laten  w eten. 
Ten tweede: de red ac tie  zou "niet wen
sen bijeen te  komen ". Dat is onjuist, 
zoals ook al uit bovenstaande blijkt. De 
redac tie  komt n iet voor elke DEMO bij 
elkaar. In decem ber is er w eer een re- 
dactieberaad. Brieven van n iet-leden wor
den nooit geplaats.
Ten derde: Elm er heeft het redactioneel 
in de vorige DEMO niet goed gelezen. 
Zij die dat wel deden lazen: 1200 gulden 
inleveren op de groei, De steeds te  krap
pe DEMO-post spreekt boekdelen.
Ten vierde: de red ac tie  zou de SP nooit 
serieus hebben genomen. Dat is niet hard 
te maken. Een ongerich tte  en ongehoord 
groffe aantijging.
Ten vijfde: de b rief die Elm er bedoeld 
is geschreven op persoonlijke tite l, dus 
niet 'nam ens de re d ac tie '. Het schrjjven 
handelde ook niet over het functioneren 
van de SP, m aar zijn (niet)functioneren 
als qq redactie lid . T enslo tte  werd slechts 
gemeld dat Elm er niet bij de septem ber- 
vergadering van de red ac tie  aanwezig 
was. Er werd n iets gesuggereerd.
Kortom, veel lawaai, m aar weinig wol.

De redac tie .
l



A genda

AKTIVITEITEN

L an d elijk  Bestuur
Hein Jaarsma (voorzitter), 
Molenbeekstraat 18-111,
1078 XD Amsterdam.
Tel. 020-798713.
Marco de Ruiter (VVP), 
Struisenburgerdwarsstraat 100, 
3063 BV Rotterdam.
Tel. 010-4144241.
Judith Baljet (VVO), 
Orteliusstraat 276-I,
1056 PM Amsterdam.
Tel. 020-125854.

•
Hans van Dalen (AS),
Boezem laan 37B,
3034 XD Rotterdam.
Tel. 010-4332705.

ZONDER DONATIES 
GÉÉN DEMO.

GIRO

I701386.
8 en 9 november ZEVENDE ALV in Alteveer, Arn
hem. Zie vorige DEMO.

Iedere eerste donderdag van de maand REGIOBOR- 
REL van Groot-Amsterdam in Cui de Sac. Voor de
tails raadplege men de Vrije Zinnen.

Ruud van der Steeg (PM), 
Kribbestraat 22-1,
1079 WS Amsterdam.
Tel. 020-444780.
Rengert Elburg (SLwS), 
Nieuwe Herengracht 33, 
1011 RM Amsterdam.
Tel. 020-247091.
Hendrik Bogers (SSV), 
Goudsewagenstraat 56C, 
3011 RL Rotterdam.

Iedere tweede dinsdag van de maand REGIOBORREL 
van Rijnmond in De Scheepjes, Hang 41, Rotterdam- 
Centrum. Aanvang, als in Amsterdam, ongeveer half 
negen.

13 november REGIOBORREL van Groningen in Café 
de Draai, Gelkingestraat 56, Groningen. Aanvang: 
21.00 uur. Zie de Profiel.'
15 november OPRICHTINGSVERGADERING van de 
regio Twente in Hengelo. Inlichtingen bij Mare Roza, 
telefoon 053-892608.

Tel. 010-4334117.
Ernesto Braam (SB), 
Herengracht 384, 
1016 CJ Amsterdam. 
Tel. 020-266144.

november VORMINGSBIJEENKOMST Groningen over 
het in itia tie f wetsvoorstel. Informatie bij Bert Boer- 
land, telefoon 050-137067.
29 november OPRICHTINGSVERGADERING regio Fle
voland. ZIE REGIO JOURNAAL DEZE DEMO.

Arjen Rol (SP), 
Prinsenstraat 5A,
9711 CL Groningen.
Tel. 050-135751.
Landelijk Secretariaat JD, 
Bezuidenhoutseweg 195, 
2594 AJ 's-Gravenhage. 
Tel. (24 UUR) 070-858109.

DEMO

OPRICHTINGSVERGADERING regio Mldden-Holland 
nfi de Binnenhofexcursie. Zie elders in dit blad.
2 december POLITIEK CAFÉ van Groot-Amsterdam 
over de sluitingstijden van de horeca en vandalisme 
in de stad. Vanaf 20.00 uur in Smit's Koffiehuis, Sta
tionsplein 1, recht tegenover het Centraal Station.
11 december REGIOBORREL Groningen. Zie boven.
DEADLINE VOLGENDE DEMO: 20 NOVEMBER. 
Verschijnt rond kerst.



Wordt nu lid van de snelst groeiende en 
voortaan gratis thuis.

ontvang DEMO
ïïifi

Naam............. .......................  .................... ......... M/V
Adres ....  ..........  Code _____
Plaats......... .................... ..............  .........
Geb.Datum . .... Tel _____
OWil informatie 
O Meldt zich als lid

L id  w orden van de Jonge D em o cra te n  kan w anneer je  tussen de 12 en 27 ja a r ben t. 
Aan he t lidm aatschap z ijn  geen kosten verbonden, maar de leden w o rd t wel re g e l
m a tig  een v r i jw i l l ig e  b ijd ra g e  gevraagd.



Vrije
Geluiden

1 * 1

M arlin a  E lburg

Rochus van der Doef: "Ik heb al eerd e r gesproken over h e t e ffe c t van 'de  bovenbuur
vrouw w aarschuw t' China voor de laa ts te  keer'" . En Brussel leverde natuurlijk  w eer een 
hoop sa illan te  uitspraken on oprispingen op. +++ Zo kon het personeel van onze am bassa
de in Brussel e r  kennis van nemen hoe C hrista  H off haar hanekam  overeind houdt. +++ 
'F ed era le  m onarchie van souvereine republieken', kregen we m ee als om schrijving van 
de Belgische s ta a tss tru c tu u r. Wie het snapt mag 't  zeggen. +++ De buschauffeur: "Effe 
stoppe, deze is nog te  Jong om helem aal p lat te  rijden. +++ Dr. van der Velde: "In Bel
gië w ordt de koning gedekt door de m inister. D at is misschien ook fnuikend geweest 
voor z 'n  huwelijk." +++ R engert: "Hans, w at kijk je zuur." Van Dalen: "Ik heb ook net 

onic gedronken". +++ Leuke kroeg in Brussel: De Doodskist. Een n iet onaanzienlijk deel 
an de excursie-deelnem ers leek door slaapgebrek en alcoholconsum ptie daar uitstekend 
ip z 'n  p laa ts. En w at de denken van de gelegenheid 'A  la m ort su b ite '. +++ Edgar Hen- 
lis blijkt gedichten  te  schrijven ! Zijn e e rs te  bundel, in eigen beheer: 'd e  paraplu '. +++ 
denno Visser: "Mijn vooroordeel is dat de JD voor een groot deel uit studen ten  be
staat."  +++ H elderziendheid in R otte rdam  of kom m aneukerij .? Edwin Lantinga: "Als Gert 
Zwaai had gew eten  d a t zijn am endem ent daardoor zou worden aangenom en, had hij die 
komma best willen weghalen." +++ E lm er K laasen houdt het voor gezien: "Ik ben blij 
da t ik zo 'n  regio aan Jan Paul K alff kan overdragen." +++ Een groot deel van het RB 
U trech t nam afscheid; de gedach te  na ons de zondvloed drong zich op, want prompt 
kwam he t w a ter m et bakken uit het plafond. +++ Is het telefoonnum m er van de DEMO- 
red ac tie  n ie t m eer 798713 ? m oet Fred T oetenel zich hebben afgevraagd toen hij verbou
w ereerd  de tele foon  w eer neerlegde, nadat hij onder dat num m er 'C risiscen tru m ' aan 
de lijn k reeg . +++ Zijn Bram van Uchelen en R engert Elburg nu toch  transsexueel ? Dat 
vroeg ik m e a f  toen  ik in h e t dam esto ile t van een A m sterdam s b iercafê  op de deur hun 
groe ten  aan e lkaar zag staan ... +++ Van Uchelen: "Ja  lu is te r es, dit is n iet het stadium 
om mij om ie ts  leuks voor Vrije Geluiden te  vragen. +++ M aar Fred Toetenel: "Ik doe 
alles om in Vrije Geluiden te  komen." +++ Judith  Baljet nam deel aan een Muzikale 
Fruitm and, m aar w eigerde te  zeggen of het als appel danwel als peer was. +++ De ver
zending van de DEMO blijft een h indernisrace. U iteindelijk  bij de PTT aangekom en moes
ten  Hadassa Velleman, ondergetekende en E lm er K laasen de door hem gehuurde auto  aan
duwen om w eer te  kunnen vertrekken . M aar is he t nou ech t sneller om via Arnhem van 
A m sterdam  naar U trech t te  rijden ? +++ Hadassa: "Ik m oet om drie uur verkleinen." 
D EM O -redactrice: "M oet jij nog verkleinen ?". +++ Eric Spee: "Je  m oet me honderd pro
c en t n ie t-se rieu s nem en." En, in V & D -H aarlem , op de speelgoedafdeling: "Nee, daar 
liggen geen k lapperpistolen. D at zijn de knuffelbeesten . Ik zal e r  even bij gaan liggen." 
+++ Menno Visser (op vergadering Rijnmond): "Ik ben blij te  zien da t h ier tw ee vrouwen 
aanw ezig zijn; dat is een  hele p re s ta tie ."  Ik kon hem gerust ste llen  dat het ech t niet 
zo m oeilijk was gew eest. +++ Hein J aarsm a: "H et valt me a ltijd  op: een groepje JD -ers 
op re is is a ltijd  gezellig . H et ro tzoo it zo leuk door e lkaar." +++

TH EM A-
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door Elmer Klaasen. hoofdredacteurREDACTIONEEL
Misschien zijn sorrmigen verbaasd om in deze DEMO een redac
tioneel van mijn hand te mogen lezen. In de vorige DEMO 
immers, stond een ingezonden brief waarin ik mededeelde geen 
deel meer te willen uitmaken van de toenmalige DEMO-redac- 
t.ie. Na het aftreden van de DEMO-redacteuren en medewerkers 
heeft het landelijk bestuur in haar nieuwe samenstelling een 
beroep op mij gedaan om de taak van hoofdredacteur op me te 
nemen. Binnen 24-uur na mijn benoeming was er een redactie 
van tien mensen, die zich vrijwel allemaal spontaan hebben 
aangemeld.

In zowel opzet. als lay-out van de DEMO is het één en ander 
veranderd. Er is een nieuwe voorpagina, de DEMO is iets

dunner (28 pagina'

*

x I
A *

CO LO FO N

DEMO verschijnt 8 x per jaar. 
Toezending aan JD-leden gratis, 
abonnementen f 20,-, losse nummers 
f 2,50. Giro 701386 Den Haag.

Redactie:
Bert Boerland
Theo Cramer
Albert Hoff
Ingrid Kalkhoven
Elmer Klaasen (hoofdredacteur)
Simon Minks 
Paul Pera 
Henk Pijper 
Roel v.d. Poort 
Mare Roza
Arjen Ros (landelijk bestuur)

en er zijn een aantal 
nieuwe vaste rubrieken. Voor interviews is 
er een vast. redacteurenteam aangest.eld, 
evenals voor de lay-out. Het regiojournaal 
is uiteraard gehandhaafd, en hiermee heeft 
een tweetal redacteuren zich belast.

Ook wordt iedere DEMO een aantal pagina's 
gereserveerd voor artikelen van leden. Een 
redactiestatuut is in voorbereiding. Dit 
nummer staat grotendeels in het teken van 
het nieuwe beleid dat het landelijk be
stuur voorstaat. Het hoofdartikel is van 
de hand van de nieuwe voorzitter, en 
betreft de JD-actualiteit, te weten het 
gebeurde op de laatste ALV. Ook worden de 
nieuwe (interim) bestuursleden voorge
steld. Tenslotte wil ik nog wijzen op de 
sluitingsdatum van de volgende DEMO, te 
weten 1 januari 1987. Houdt, rekening met 
de moeizame postbestelling rond de feest
dagen !

INHOUDSOPGAVE
drs. J.D. Stilteman:
Elmer Klaasen 
Cartoons:
Alphons van den Gruijthuijzen

Redactie-adressen
Bezuidenhoutseweg 195 
2594 AJ Den Haag OF:
I.B. Bakkerlaan 85 
3582 XC Utrecht

Regels aangaande plaatsing en 
verantwoordelijkheid zijn opgeno
men in een redactiestatuut op te 
vragen bij het redactie-adres

-REDACTIONEEL/COLOFON 2
-HOOFDARTIKEL: kwalitatieve
én kwantitatieve groei 3
-De nieuwe LB-ers 6
-INTERVIEW:Marga Bruyn Hundt 8
-Rust Rost? 10
-SERIE:Vrijzinnig-Democratie 11
-AGENDA 14
-KRONIEK, o.a. ALV-verslag 16
-IN DE SCHIJNWERPER 18
-Ernesto in New York 19
-POLITIEK BUREAU/PR-bureau 21
-REGIOJOURNAAL 23
-OPINIEPAGINA 28
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Hoofdartikel Door Steven Pieters, voorzitter J.D.

naar kwalitatieve én kwantitatieve groei

"Ontdaan van elke gezapigheid was het congres van de Jonge Democraten op 8 en 9 
november jongstleden. De Jonge Democraten, zelfstandig, maar toch onmiskenbaar 'van 
ons', in denken en doen.

De snelst denkende politieke jongèrenorganisatie in Nederland -inmiddels derde 
met meer dan 2.000 leden- vertoont groeistuipen. De laatste maanden waren er twee 
kanpen ontstaan, grofweg aan te duiden als: de meerderheid van het landelijk bestuur, 
de 'top' die zich de afgelopen jaren te pletter had gewerkt, cm de JD te maken tot wat 
ze nu is, en de regio's, diede leden meer betrokken willen zien bij de aktiviteiten 
en de organisatie van de JD en die ideeën in de nota "Naar kwalitatieve groei" heeft 
neergelegd. Een nota overigens, waarop beide partijen zich kort voor het congres 
inhoudelijk konden verenigen. Toen waren de persoonlijke tegenstellingen en de 
verschillen in aanpak tussen beide kanpen kennelijk teveel aangescherpt om nog tot 
compromissen te konen, hoewel dat vanuit de regio's tot op het allerlaatste moment is 
geprobeerd. Zo kon het gebeuren, dat een diep teleurgestelde voorzitter met een deel 
van zijn bestuur vertrok en een nieuwe voorzitter en penningmeester aantraden. Het 
nieuw samengestelde bestuur heeft geen gemakkelijke taak. Een ruime meerderheid van 
de JD heeft, een nieuwe koers uitgezet. Bouwstenen voor het succes van de nieuwe 
leiding van de JD zijn om te beginnen respect voor al het goede dat door hun 
voorgangers tot dusver tot stand is gebracht en de wijsheid en souplesse cm de 
scheidslijnen te slechten en de JD bij elkaar te houden. Dat is de basis voor 
kwalitatieve groei."

Deze inleiding werd geschreven door Marie-Louise'Tiesinga, lid van de Eerste Kamer 
voor D66, in het blad van D66: de Democraat.

STEVEN PIETERS, de nieuwe voorzitter

Steven Pieters, 26 jaar oud, werd 
geboren in Eindhoven en woont nu al 
meer dan twintig jaar in Groningen. 
Hij studeerde aan de Nieuwe Lerarenop
leiding "Ubbo Eftmius"

werd Door deze activiteiten werd hij aange
nomen als voorlichtingsambtenaar bij 
de gemeente Groningen cm voorlichting 
te geven aan de Groningse buitenlan

ders over de gemeente
raadsverkiezingen. Na 
die verkiezingen kon hij 
daar blijven werken als

biologie en huishoudkun-

Zijn studie werd gevolgd 
door militaire dienst, 
waarna hij voor de klas 
terechtkwam.

de.

Eén jaar gaf hij biolo
gie en natuurkunde aan 
middelbare scholen in 
Veendam en Roden. Onder
tussen werkte hij mee 
aan het naken van voor
lichtingsmateriaal over 
de gemeenteraadsverkie
zingen voor buitenlan-

voorlichter van de bur
gemeester en als eindre
dacteur. van de perso
neel skrant en dat doet 
hij dus nog steeds.
Er is echter meer in het 
leven dan studeren en 
warken. De vrije tijd 
wordt besteed met het 
luisteren naar muziek,
uitgebreid eten koken én 
opeten, en het weer

ders in opdracht van de Stichting Bur
gerschapskunde en aan een tentoonstel
ling in het Amsterdams Historisch 
Museum over buitenlandgenoten.

kwijtraken daarvan door middel van 
squash en af en toe een bezoek aan de 
digoQ. Van bioscoop bezoek en lezen 
kcrnt niet veel meer.



W <Y ] S ER GEBEURD?

Het n\em
Wat gaat nu dat nieuwe ^et 

beleid inhouden? Gaat het c 
roer nu volledig ccn? Wat voer 
gaat er gebeuren? Ik het 
al aangegeven dat het Vra.3 
beleid op zes hoofdpunten 
om zal gaan. Maar dit 2U^
zijn slechts punten. Wat
is nu de visie achter dit
nieuwe beleid? <jeru
Hoe graag ik hier mijr. 0f 
visie ook zou neerschrij-

Voor veel leden, zelfs voor die leden die op hot congres geweeni zijn, /.al het 
niet duidelijk zijn wat er is gebeurd. Bovenstaand stukje verwijst naar twee kampen 
en een notitie: "Naar kwalitatieve groei". Ik wil heel kort duidelijk maken wat er
mijns inziens is gebeurd. Vanaf het begin heeft de JD een zeer actie?1! landelijk be
stuur gehad, dat zichzelf nogal wat had voorgenomen. In korte tijd moest er een 
politieke jongerenorganisatie uit de grond gestampt wor
den die zich kon meten met. gerencnmeerde politieke jonge
renorganisaties als JS, CDJA en JOVD. Allereerst moesten 
er duizend leden kernen cm subsidie t.e kunnen krijgen van 
WVC, waardoor de vereniging kon draaien zonder contribu
tie te hoeven heffen, daarmee een drempel voor jongeren, 
wegnemend.

Met veel inspanning en moeite is dat ook gelukt, en 
niet alleen dat. De groei zette door en de JD bedreigde 
in ‘kwantiteit de eerder genoemde "grote drie". Deze 
kwantitatieve groei werd doel op zich.

Ondertussen hadden zich verscheidene regio's opge
richt en deze waren enthousiast van start gegaan. Met. zo
veel leden moest toch iets moois te beginnen zijn. Maar 
dit viel tegen. De nieuwe regiobesturen ontdekten dat 
niet al die leden zo één, twee, drie ok actieve leden 
wilden worden. Men zocht steun bij het. landelijk bestuur, 
maar behalve een willig oor viel daar niet veel t.e halen.
Zij hadden het druk met andere zaken. De interne communi
catie tussen landelijk bestuur en regiobesturen verslech
terde. Zo kon het gebeuren dat deze beide groepen, onaf
hankelijk van elkaar, een jaarprogramma 1987 en een noti
tie "Naar kwalitatieve groei" schreven, die veel overeen
komsten bezaten. Echter, in plaats van dat men die over
eenkomsten herkende, ging men elkaar bevechten op de ver
schillen. Er moest en zou een winnaar kernen, iemand die 
gelijk zou krijgen.

De zaak zou worden voorgelegd aan de Algemene Leden 
'Vergadering nummer zeven te Arnhem. De daar aanwezigen 
moesten naar een keuzen maken. Had de meerderheid van het 
landelijk bestuur gelijk, of de kwalitatievegroei-groep?
Men had er ook hoofden aan verbonden, kreeg de één gelijk 
dan zou de ander opstappen en andersom. Alles werd 
teruggebracht en versimpeld tot een motie van afkeuring 
van beleid, ingediend door "de regio's" en t.wee landelijk 
bestuursleden (het landelijk bestuur was intern verdeeld, 
een minderheid volgde "de regio's").

Het aannemen van deze motie zou betekenen dat het. 
grootste deel van het landelijk bestuur zou opstappen.
Het verwerpen van deze motie zou betekend hebben dat de 
minderheid van het landelijk bestuur zou opstappen, en 
tevens vele regio-bestuursleden en andere actieve leden.

Ctm een lang verhaal kort. te naken? de ALV in Arnhem 
hoorde alle verhalen aan, de voor- en de tegenstanders.
Zij wist wat er op het spel stond. Campranissen, er waren 
vele pogingen gedaan, waren niet meer mogelijk. Het was 
de één of de ander. De ALV koos: de motie van afkeuring
werd aangenomen. Dus verdween de meerderheid van het 
landelijk bestuur en ook de DEMO-redact ie. De stemming 
kende géén winnaars en één grote verliezer: de JD.
Uiteindelijk kreeg iedereen gelijk, want. het nieuwe 
beleid werd unaniem aangenomen.

rein
gio'

ven, ik zal dat toch nietig 
hier doen. Cm die visie 
duidelijk te krijgen heb- 
ben we binnen het lande- voor. 
lijk bestuuur een proce*deze 
dure af gesproken. Ieder-) ik \ 
een zet binnen zijn ofmar 
haar portefeuille op eer schot 
rijtje wat hij/zij graagvoen 
zou willen. Naast hetonnoc 
verhaal over mijn eiger,teger 
portefeuille, zal uit al 2a} 
die ideeën en na discus-hoogc 
sie binnen het landelijk|gen  ̂
bestuur, het nieuwe be-^ij 2 
leidsplan voortvloeien,
Dat nieuwe beleidsplan verha 
1987 wordt dan bediscus-Veran 
seerd en mogelijk v a s t g e ^ ^  
steld op de ALV van beginorde 
maart. ze wa
Zonder op de interne dis-'uitge 
cussies vooruit te willen^ ^ 
Iepen zal ik een aantalverha, 
belangrijke keuzes diebeleii 
aan het beleidsplan ten|)lijf. 
grondslag moeten liggen,vou , 
proberen duidelijk te ma-'zelf 
ken. wat j;
De eerste keuze die wijp. ; 
als JD expliciet zuilenpaar 
moeten maken is of wij in pier 
de eerste plaats een ideeër 
politieke, of in de eer-elkaai 
ste plaats een scholings-cm te 
en vormingsorganisatie-e bel 
moeten zijn. bralit
Het eerste vereist eerp Vor 
heel andere structuur dan I
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EN HOE HET VERDER GING

Drie* landelijk bestuursleden bleven zitten, te weten Marco de Ruiter, vice- 
voorzitter politiek; Ernesto Braam, internationaal secretaris; en Arjen Ros, secreta
ris publiciteit. Voor twee posten konden er direct nieuwe mensen gekozen worden, te 
weten de voorzitter en de penningmeester. Op zaterdagavond werd ondergetekende -na 
het terugtrekken van de andere kandidaten- tot voorzitter, en Steven van Schilfgaarde 

■ t.ot penningmeester gekozen.

liewe beleid
neuwe 
it het 
' Wat 
:k heli 

het 
Hinten 
■ dit 

Wat' 
:r dit'

mi jn| 
:hri j- 
i niet 
visie 
i heb- 
ande-

het tweede. De opzet van 
de organisatie en het te 
voeren beleid zijn alle
maal afgeleiden van deze 
vraag.
Andere wezenlijke keuzes 
zullen liggen óp het ter
rein van de rol van re
gio's en individuele le
den. Moet de JD uniform 
of pluriform zijn? Hoe 
krijg je zoveel leden nu 
look actief? Naast princi
piële uitgangspunten zul
len we ons met elkaar 
vooral moeten buigen over

>roce-<3eze laatste vraag. 
teder-jDt heb ondertussen toch 
in maar vast een klein voor- 
1 ö0! schot genomen op de te 
graag voeren discussie, omdat 

onnodige geheimzinnigheid 
eigenfegen de nieuwe plannen 

ai zal werken. Het schept 
scus-,hooggespannen verwachtin- 
,eli>gen die zelden uitkemen.
<te*Wij zullen zeker niet ko

eien, ̂  totaal nieuwe
splarverhalen. Wat vooral zal 
scus- veranderen is de vorm 
stge- waarin het beleid zal 
begin worden gegoten en de wij

ze waarop het zal worden 
dis* uitgevoerd.

’illeii;Ik besef goed dat dit 
antal verhaal over het nieuwe 

di£beleid nog bijzonder vaag 
terbujft. wat ik iedereen

ggen,?.ou willen vragen is cm 
e na-belf iree te denken over 

wat jij zou willen met de 
wijjJD. 2o gauw als wij dan 

ullenklaar zijn met het op pa- 
ij itpier zetten van onze 

een ideeën kunnen we daar met
eer-elkaar over discussiëren 
ings'tm te kernen tot het nieu- 
satie^ beleid. Beleid dat de 

t^Ütat.ieve groei van de 
eer.lD vorm zal moeten geven.

r dafj s.P.

Na uitvoerig overleg zaterdagavond en nacht, werd het 
congres op zondag voorgesteld cm zelf kandidaten ad inte
rim te kiezen. Op die rranier kon er weer een voltallig 
bestuur aan het werk gaan cm het nieuwe beleid te gaan 
uitvoeren. Zondagmiddag werden toen de volgende kandida
ten gekozen: Josinta Sarkol, vice-voorzit.t.er organisatie
а. i.; Edwin Lantinga, algemeen secretaris a.i.; André van 
Hooren, secretaris scholing en vorming a.i. en Erik 
Hordijk, secretaris ledenwerving en -opvang a.i..

WAT GAAT DIT NIEUWE BESTUUR DOEN?

Het beleid voor 1987 zal er anders uit gaan zien. Ac
centen zullen verschuiven. Uitygaande van de beleidsmotie 
die unaniem op het congres werd aangenomen zal dat het 
volgende betekenen:
1. rreer (financiële ruimte voor de regio's als basis van 

de vereniging
2. meer verantwoordelijkheid voor de werkgroepen van het 

Politiek Bureau door deze werkgorepen een belangrij- 
kere rol toe te kennnen bij het opstellen en indienen 
van congresvoorstellen •

3. het veranderen van de wijze van congresseren, zodanig 
dat rreer congresgangers zullen deelnemen aan de in
houdelijke discussie

4. de rol van het LB dient meer te verschuiven naar on
dersteuning van de regio's, en in het algemeen naar 
een coördinerende en begeleidende, rol

5. een functionele samenwerking tussen landelijke en re
gionale bestuursleden, met name op het gebied van 
scholing en vorming, ledenwerving en -opvang en 
publiciteit

б. meer leden betrekken bij de totstandkoming van de 
DEMO om zo de DEMO te ontwikkelen tot een veelzijdig 
ledenblad voor informatie en discussie ten behoeve 
van de leden.
Op het congres heb ik al even kort aangegeven hoe 

snel dit nieuwe beleid, of delen daarvan, gerealiseerd 
kan worden. Het congres heeft een gewdjzigde begroting 
aangenomen waarin meer financiële ruimte zit voor de re
gio's. Op het congres kreeg de carmissie kabinetsformatie 
zelf de gelegenheid on de door hen opgestelde LB- 
resolut.ie kabinetsformatie te verdedigen. Het congres nam 
motie zes aan, waarin wordt voorgesteld cm te gaan expe
rimenteren met discussiegroepjes op het congres.

Het landelijk bestuur is druk doende cm haar onder
steunende taak waar te naken en heeft zich op de tweede 
dag van het congres ook rustiger gehouden in discussies. 
De functionele samenwerking zal nader moeten worden inge
vuld in overleg met alle betrokkenen. Deze DEMO is tot 
stand gekomen met een volledig nieuwe redactie, waarin 
tien mensen zitting hebben genomen onder leiding van de 
door het landelijk bestuur benoende hoofdredacteur: Elrrer 
Klaasen.

n t T K q Q



MAAR ER ZAL MEER GEBEUREN

Op het. ingelaste congres in begin mart., zal een Beleidsprogramra 1987 met daarin 
onder andere een visie op scholing en vorming aan jullie worden voorgelegd. Daardoor 
zal de JD Hogelijk vastleggen hoe zij nu voortaan zal gaan werken en welke keuzes 
daaraan ten grondslag liggen. Een erg belangrijk congres dus. Wij zijn daar nu onder 
andere druk ee bezig, maar zullen onze andere taken zeker niet verwaarlozen. De JD 
zal kwalitatief en kwantitatief moeten groeien. Iedereen zal daaraan moeten 
meehelpen! Zelf zal ik alle regio's langs gaan cm overal een kort praatje te houden 
over het nieuwe beleid en daarover te discussiëren.

Voordat ik dit stuk beëindig, wil ik hier mijn dank en waardering uit.spreken over 
de landelijk bestuursleden die op het laatste congres zijn afgetreden. Zij hebben, 
zonder enige twijfel, fantastisch werk verricht voor de JD. Veel werk en zwaar werk. 
Door de wijze van aftreden waren dank en waardering daarvoor niet mogelijk en vooral 
op. dat moment ongeloofwaardig. Daarom doe ik dat hier alsnog, namens het gehele 
landelijk bestuur.

Ik hoop iedereen zo snel mogelijk tegen te kernen.

DE NIEUWE LB-ers
Josinta Sarkol 

VVO a.i.
Edwin Lantinga 
Alg. secr. a.i.

De laatste drie jaar ben ik op verschil
lende manieren in de JD actief geweest.. 
Op regionaal niveau in Amsterdam. Op 
landelijk niveau als lid van de sociaal- 
econcmische werkgroep van het Politiek 
bureau en nu als coördinerend voorzitter 
van het ledenactiveringscentrum.
Voor al die activiteiten in de verschil
lende geledingen van de vereniging moet 
er één punt, één persoon, zijn die het 
totaa1-overzicht 
heeft. De belang
rijkste taak van 
de W O  is plan
ning en coördina
tie. Voor de uit
voering van die 
taak is informa
tie erg belang
rijk. De W O  
moet er zorg 
voor dragen dat 
de regio's weten 
waarmee het lan
delijk bestuur 
<LB) bezig is en 
andersom. Dat ge
beurd via de Orgi 
sonen.

en de regio-contactper-

Qrriat je naast, planning en coördinatie 
van activiteiten ook een ondersteunende 
taak hebt in de uitvoering ervan, heb ik 
nu het gevoel dat. je als W O  soms een 
duisendpoot. moet. zijn en dat je overal 
mee te maken hebt. Maar dat vind ik juist, 
leuk.

Na te zijn geboren op 17 april 1963 te 
Zwijdrecht, verhuisde ik tijdens mijn 
studie rechten naar Rotterdam. Daar ben 
ik aan de Erasmus Universiteit. als stu- 
^°nt-assistent ("mentor") qaan werken.
In deze hoedanigheid heb ik eerstejaars 
studenten begeleid bij het mauen van 
door vakgroepen verstrekte opgaven en 
ook over het onderwijs met die vakgroe
pen contact gehouden.

Later heb ik 
met enkele an
dere mentoren 
een cursus ju
ridische vaar
digheden opge
zet. Daarin le
ren eerstejaars 
onder meer hoe 
ze in de Uni
versiteitsbibli
otheek litera
tuur kunnen vin
den en hoe ze 
hun wetboeken 
moeten gebrui
ken. Momenteel 

geef ik een cursus studievaardigheden.

Uit het bovenstaande, en uit mijn secre
tarisfuncties (werkgroep sociale econo
mie en regio Rijmond) spreekt wel dat 
organisatorische -aspecten in de brede 
zin des woords mij aanspreken, daarem 
verwacht ik dan ook goed te kunnen func
tioneren als algemeen secretaris.
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André van Hooren 
Secr. S&V a.i.

Steven van 
Schilfgaarde 

Penningmeester

Het eerste kind, waar er 
nog drie zouden korren. 
Inmiddels ben ik al weer 
22 jaar en vierde jaars 
student bedrijfseconomie 
in Rotterdam. Naast de 
Jonge Democraten ben ik 
nog actief (geweest.?) op 
roeivereniging Skadi.
In de JD ben ik lid van 
de sociaal-economische 
werkgroep, en was tot 8 
november lid van de 
kasconmissie.
Inmiddels ben ik al weer 
een jaar vertegenwoordi
ger van de JD in M50, de 
vereniging waarin lande
lijke politieke jongeren
organisaties samenwerken. 
Doelstelling: stimulering 
van de algemene politieke 
bewustwording van jonge
ren.
Dat gebeurt vanuit de 
gedachte ' dat jongeren 
zelf moeten kiezen uit de 
veelheid van meningen die 
poltieke organisaties 
naar voren brengen, er 
word niet gezocht naar de 
grootste gemene politieke 
deler.
In September is het eer
ste JD-project. (Bestuur 
en Spelen) uitgekomen, 
volgend jaar moet het 
project Milieu en . LTS 
starten.

Tijdens het iaatsgehouden 
congres beloofde het lan
delijk bestuur bij de 
eerst evoIgende gelegen- 
heid een visie op scho
ling en vorming te pre
senteren met daaraan ge
koppeld een jaarprogram
ma. Voor de secretaris 
scholing & vorming a.i. 
betekende dat de aanvaar
ding van een afgebakende 
klus, want met de op 
schrift gestelde visie 
eindigt ook het "tussen
tijdse" bestuurslidmaat
schap. Een officieel ge
kozen opvolger kan dan 
gericht aan de slag.
De kanende maanden vraagt 
dat van mij (25 en afge
studeerd HEAO-er) stevige 
arbeid on de gedane be
lofte na te kanen. Voor
uitlopend daarop het vol
gende: er zijn voor de JD 
verschillende taken en 
verschillende fasen in 
het lid zijn. Per fase 
zal moeten worden aange
geven wat de vormings- 
instrument.en kunnen zijn. 
Daarbij gaat het vooral 
om de participatie van de 
leden, dus aviviteiten 
vlakbij met een lage 
drempel en "cursussen" om 
de participatie te verge
makkelijken of te 
verbeteren.

Eric Hordijk 
Secr. LW&O a.i.

Als negentienjarige stu
deer ik economie in Rot
terdam. Binnen de JD ben 
ik in het verleden actief 
geweest als voorzitter 
van de werkgroep onder
wijs. Sinds het afgelopen 
congres ben ik dus secre
taris ledenwerving en -op
vang a.i.. In de kanende 
periode zal ik vooral bij 
het laatste mijn priori
teit leggen.
De opvang van leden is 
erg belangrijk en moet 
gedecentraliseerd worden. 
Inmers bij de regio's is 
de drempel om aktief te 
worden in de JD het 
kleinst. Voor het goed 
kunnen opvangen van de 
nieuwe leden en kennisma
kers is het van uiterne te 
groot belang om te be
schikken over een zo 
akt.ueel mogelijk ledenbe
stand. Zo ver het even 
mogelijk is, zal ik er 
voor zorgen dat elke re
gio wekelijks de mutaties 
in het ledenbestand door 
krijgt.

In overleg met de desbe
treffende regio-functio- 
narissen wil ik de regio
nale opvang van de leden 
verder vervbeteren en een 
nieuw kennismakingspakket 
samenstellen.
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in terview : Marga Bruyn Hundt:

Marga Bruyn Hundt 
lid Emancipatieraad

harga Bruyn Hundt werd nog 
voor de tweede wereldoor
log, in 1931, geboren. Ze 
voltooide haar studie eco
nomie aan de universiteit. 
van Amsterdam, cm daarna 
te gaan werken bi j een 
consumentenorganisatie en 
economie te gaan doceren 
bij verschillende soorten 
onderwijs. Sinds 1979 is 
zij coördinator vrouwen
studies.

Van haar hand verschenen 
vele artikelen over diver
se economische onderwer
pen, zoals daar zijn inko
mensvorming, inkomensver
deling en inkomensbeleid, 
arbeidstijdverkorting en 
over de positie van de 
vrouw op de arbeidsmarkt. 
Zoals de kop al aangeeft 
is zij op dit moment lid 
van de Bnancipatieraad; de 
aanleiding tot het neven
staande interview.

Er wordt per definitie onvoldoende naar de 
Emancipatieraad geluisterd

In 1970, toen onze maatschappij nog 
"maakbaar" was, stelde Marga Bruyn- 
Hundt, in het gerenomeerde Economen
blad Economisch statische berichten 
dat er sprake was van een onder
waardering van de arbeid van de 
huisvrouw. We leven nu anno 1986 en 
er is sindsdien veel veranderd. 
Sinds 1981 kent men nu zelfs in 
Nederland een Bnancipatieraad. Met 
als centraal punt "Emancipatie" po
gen Tonny Hoedeman en Fred Toetenel 
bij mw. Bruyn-Hundt uitspraken te 
ontlokken over het basisinkomen, de 
politieke arena, het overheidsbe
leid, en Oost Europa.

BASISINKOMEN

Marga Bruyn Hundt: Onder emancipatie versta ik het
zelfstandig maken en worden van mensen. Als ik naar 
de gevolgen van de invoering van de Tweeverdienerswet 
kijk, dan concludeer ik dat deze wet mensen afhanke
lijker van elkaar maakt, en dat terwijl de maatschap
pelijk trend is dat mensen steeds onafhankelijker van 
elkaar worden.

"Zou het basisinkomen geen oplossing kunnen zijn voor 
de economische zelfstandigheid van de vrouw?"
Marga Bruyn Hundt: Oudere werklozen, ACW-ers en vrou
wen in de bijstand hebben eigenlijk al een basisinko
men. Ik zie het basisinkomen niet als een oplossing 
cm degene die het huishoudelijk werk doet economisch 
zelfstandig te maken. Want: zelfs in een tijd van
grote welvaart zal het basisinkomen per definitie een 
laag inkomen zijn. En dat lage inkomen zou dan een 
mooie legitimatie zijn om degenen die het onbetaalde 
werk doen in die sector te houden.
Bovendien zal de belastingdruk drastisch stijgen als 
men daadwerkelijk het basisinkomen zal invoeren met 
als gevolg een toenemende demotivatie om te gaan 
werken.

"Is arbeidstijdverkorting (atv) dan de oplossing?" 
Marga Bruyn Hundt: Ik ben voor atv, zodat iedereen
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deeltijdwerk verricht. Momenteel verrichten voornamelijk vrouwen deeltijdwerk. Een 
deeltijdwerk-inkomen leidt niet tot economische zelfstandigheid bij vrouwen. Ik hoop 
dat juist de atv zal leiden tot een betere verdeling van het onbetaalde werk -zoals 
het opvoeden van kinderen- tussen de beide partners.

DE POLITIEKE ARENA

"De leden van de Eftancipatieraad worden benoemd op grond van hun kennis van zaken. 
Verder vertegenwoordigen zi] een bepaalde maatschappelijke stroming. Levert die 
verschillende achtergrond geen problemen op?"
Marga Bruyn Hundt.: Nee. Wel ben ik per definitie ontevreden over de mate waarin er
naar ons wordt geluisterd. Net zoals de Wetenschappelijke Raad voor het Regeringsbe
leid adviseren wij over alle beleidsterreinen. Het is gewoon zwaar werk.

"De ideedn van Hedy d'Ancona over kinderopvang zijn binnen CDA-kringen ontvangen met 
de opmerking dat zij kinderen een staatsopvoeding wil geven__"
Marga Bruyn Hundt: Hedy d'Ancona heeft helemaal niet gepleit voor een staatsopvoeding. 
Bij onderwijs spreekt men toch ook niet over staatsonderwijs, maar het is nu eenmaal 
zo dat de staat het onderwijs voor een groot deel financiert.. Nou, waarom zou dat niet 
mogen als het gaat om kinderen van één tot vier jaar?

OVERHEIDSBELEID

"Dat brengt ons op het thema van het aanstellingsbeleid van de overheid: bij gelijke
capaciteiten wordt er aan vrouwen de voorkeur gegeven. Wat komt. hiervan in de praktijk
terecht?"
Marga Bruyn Hundt: Zelfs als men stelt bij gelijke capaciteiten de voorkeur t.e geven
aan een vrouw, dan rijst, bij mij de vraag: wat zijn gelijke capaciteiten? Wanneer
bijvoorbeeld in de sollicitatiecommissie mannen zitten die toch eigenlijk in hun hart 
vinden dat ze eigenlijk naar beter geen vrouwen kunnen aanstellen, dan is het heel 
moeilijk t.e bewijzen dat er objectief gezien sprake was van gelijke capaciteit. Zeer 
belangrijk is ook de sarrenst.elling van de sollicitatie corrmissie. In zo'n carmissie 
zitten vaak hooguit één of twee vrouwen en veel meer mannen. Cp die manier heb je geen 
voorwaarde geschapen cm te zorgen dat. dit. beleid van voorkeursbehandeling ook in de 
praktijk wordt uitgevoerd. Er blijkt nu eenmaal een grote kloof t.e zijn tussen het 
beleid wat man zegt voor t.e staan en de praktijk.

"Het ziet. er naar uit dat de overheid als werkgever niet meewerkt, cm participatie van 
vrouwen op de arbeidsmarkt, te bevorderen"
Marga Bruyn Hundt.: Inderdaad. Het uitspreken van een beleidsintentie en het uitvoeren
ervan zijn twee heel verschillende dingen. Het kabinet. Lubbers I pleitte ook voor 
economische zelfstandigheid van vrouwen en vervolgens kwam datzelfde kabinet, met de 
tweeverdienerswet en de voordeursregeling op de proppen. Kort.cm, ze namen maatregelen 
die volstrekt ontmoedigend zijn voor het (mogelijk) participeren van vrouwen op de 
arbeidsmarkt.
Ik kan hier nog twee voor beelden aan toevoegen. Als eerste weigerde minister van den 
Broek een emancipat.iefunct.iónaris aan te stellen, cmdat er geen formatieplaats voor 
was. Ja, als je niet wil, dan vindt je altijd wel een stok cm de hond mee te slaan. 
Als tweede werden ten tijde van minister Pais op het ministerie van Onderwijs en 
Wetenschappen (1977-1981) veel vrouwen op vooraanstaande posities aangesteld. Nu zien 
we successievelijk al die vrouwen weer van die posten verdwijnen.

005T-EUR0PA

"Als we naar de landen cm ons heen kijken, dan zien we dat de participatiegraad van 
vrouwen op de arbeidsmarkt veel en veel hoger is. Hoe komt. dit verschil tot stand?" 
Marga Bruyn Hundt: Nederland kent. t.wee miljoen huisvrouwen die alleen onbetaald werk
doen. Oostbloklanden kennen dat niet.. Daar zijn meerdere inkomens nodig in een gezin 
om in een redelijk welvaart t.e kunnen leven. Daar heeft het. meer participeren van 
vrouwen zeker niet tot meer emancipatie geleid. Vanuit, dit perspectief gezien lijkt



het dus heel merkwaardig dat de Nederlandse vrouwenbeweging ■ -i?n cierueliik stukje 
'volvaart niet accepteert.
ld' is overigens geen precieze verklaringsgrond te geven voor de lage participatiegraad 
van de Nederlandse vrouwen op de arbeidsmarkt in vergelijking met landen als België en 
Frankrijk. Wel kan ik twee historische factoren aan wijzen. Tijdens de Industriële 
Revolutie werd de grote vraag naar arbeiders in de industrie opgevangen door de grote 
stroom van ex-boeren uit do landbouw. Tenslotte is er tijdens de twee wereldoorlogen 
in Nederland geen proces opgetreden zoals het overnemen van mannenwerk door vrouwen.

FM .T .&  T.H.

Een commentaar van drs. J.D. Stilteman
1986. Het pensioen van 
de weduwe van het NSB 
tweede kamerlid Rost van 
Tonningen wordt op zijn 
(te hoge) niveau gehand
haafd. Volgens de rege
ring kan deze niet an
ders.

1986. Voor de achter
stallige salarissen van 
ex-krijgsgevangenen van 
de Japanners/ wordt ein
delijk een regeling ge
troffen. Ze worden afge
scheept met een fooi.

1986. Nog steeds zijn er 
talloze slachtoffers van 
de tweede wereldoorlog

RUST
ROST?

in leven die jarenlang 
moeten procederen cm in 
aanmerking te komen voor 
een uitkering als oor
logsslachtoffer. Er gaan 
stemmen op cm geen nieu
we uitkeringen te verle
nen. De oorlog is al zo 
lang geleden.

1930. Er wordt gestreden 
in de straten van een 
duitse stad tussen anti

fascisten (communisten) 
en fascisten (anti-com
munisten) .
1986. Er zijn relletjes 
in het stadhuis van Am
sterdam. Het fascisti
sche raadslid mag niet 
spreken. De gehele ver
gadering van de gemeen
teraad wordt onmogelijk 
gemaakt.

Gaat het in 1986 fout? 
Nazi's krijgen pensioen, 
fascisten zitten in ge
meenteraden. Er zijn ge
welddadigheden tussen 
fascisten en hun tegen
standers.
Jonge Democraten, waakt!
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Serie: Vrijzinnig democratie deel 1
door Meine Henk Klijnsma

Dit jaar is het 85 jaar geleden dat de Vrijzinnig- 
Democratische Bond (VDB) werd opgericht. In dit artikel 
wordt in kort bestek ingegaan op enkele achtergronden 
van het ontstaan van de eerste -helaas- tot nu toe enige 
politieke partij die zich vrijzinnig-democratisch heeft 
genoemd.

HET KIESRECHTVRAAGSTUK ALS SPLIJTZWAM

Do belangrijkste oorzaak van de oprichting van de VDB was gelegen in een
meningsverschil over het kierechtvraagstuk. De vragen of, in welke mate en in welk 
tempo het kiesrecht moest worden uitgebreid, was in de laatste decennia van de vorige 
<x?uw een voortdurende bron van conflicten in liberale kring.

Tot een eerste echte grote uitbarsting kwam het in 1893-1894 naar aanleiding van 
de ont.werp-kieswet Tak van Poortvliet. Dit ontwerp dat alle alfabete en niet.-bedeelde 
mannen het kiesrecht wilde geven, ging de meer conservatieve liberalen veel te ver.
Zij brachten daarom het kabinet ten valen scheidden zich af van de liberale
moederpartij, de Liberale Unie (LU).

Ce tegenstanders van Tak van Poortvliet wonnen de verkiezingen, waarop een
conservatief-liberaal ministerie werd gevormd. De nieuwe minister van binnenlandse 
zaken was de conservatief geworden Samuel van Houten. Deze kwam in 1896 met een 
minder vergaand ontwerp van een nieuwe kieswet. Omdat de ont.werp-kieswet. Van Houten 
niettemin een uitbreiding van het kiesrecht zou bewerkstelligen, stonde een deel van 
de takkiaanse liberale kamerleden toch voor de wet; een ander deel bleef principieel 
en stemde tegen.

HET ONTSTAAN VAN DE VRIJZINNIG-DEMOCRATISCHE KAMERCLUB

Di? verkiezingen van 1897 leverden een overwegend links-liberaal kabinet op: dat. van
Pierson en Goeman Borgesius. De links-liberale kamerleden vormden een eigen fractie 
die zich "vijzinnig-democratische kamerclub" noemde. Een eigen parti j-organisat.ie 
werd niet gevormd, wat ook niet nodig was omdat de LU in 1897 een progressief 
verkiezingsprogramma had aanvaard. De vri jzinnig-democratische kamerclub was dus 
eigenlijk de kamerfractie van de LU. De conservatieve vrije liberalen hadden 
inmiddels bijna allen de LU verlaten en vormden een eigen fractie en landelijke 
organisatie.

De vri jzinnig-democratische kamerclub kwam in de periode 1897-1901 tot nauwe 
samenwerking met de vier radicale kamerleden. In kringen van de in 1892 opgerichte 
Radicale Bond werd dan ook geconstateerd dat de afstand tot. de LU erg klein was 
geworden als gevolg van de koerswending van de LU naar links. Het eigen bestaansrecht 
werd in dit verband aan de orde gesteld. De twijfels daaromtrent werden echter ook 
gevoed door zwakte van de organisatie van de Radicale Bond; buiten Amsterdam stelde 
de radicale parti j-organisat.ie weinig voor.

TOENEMENDE SPANNINGEN

Tussen de vri jzinnig-democratische kamerclub en het. kabinet kwam het vanaf 1899 
tot toenemende spanningen. Latent waren de spanningen van meet af aan aanwezig 
geweest. Het kabinet had de conservatieve vrije.liberalen nodig om over een 
meerderheid in de kamer te beschikken, waardoor veel hervormingsvoorstellen naar het 
oordeel van de vrijzinnig-democratische kamerclub nogal magertjes uitvielen. Het 
lidmaatschap van de ministers Lely en Goeman Borgesius van de vrijzinnig-



domocratische kamerclub (beide huren waren <xjk kamui. 1 ld; dat wai toen nog moqulijk) 
was in dit verband een extra complicatie.

'toch ging het in de eerste jaren van het kabinet nog wei. Ernstige moeilijkheden 
ontstonden pas in de periode 1900-1901 toen do leerplichtwet, de ongevallenwet en een 
kleine herziening van de kieswet aan de orde kwamen. De latente spanningen werden 
manifest en het kwam meermalen tot botsingen tassen vrijzinnig-democratische 
kamerleden en ministers. Ook groeide de kloof tussen du vrijzinnig-democrat.ische 
ministers Lely en Goeiran Borgesius enerzijds en du noeste, doch niet alle, 
vrijzinnig-democratische kamerleden anderzijds. De verdeeldheid m  de vrijzinnig- 
democratische kamerclub zou spoedig overslaan op de LU.

DE LIBERALE UNIE ZWENKT NOG VERDER NAAR LINKS

In haar verkiezingsprogramma van 1896 had de LU nog niet op een nieuwe 
regeling van het. kiesrecht willen aandringen: men wilde eerst de werking van du
kieswet Van Houten afwachten. Toen in 1897 -als gevolg van een neergaande 
conjunctuur- het aantal kiezers daalde, sprak voorzitter Molengraaff echter uit dat 
de LU voor de volgende kamerverkiezingen (die van 1901) een duidelijke uitspraak over 
de kiesrechtkwestie zou moeten doen. De periodieke bestuursverkiezingen van datzelfde 
jaar leverden een linkser bestuur op, zodat de door Molengraaf gewenste actie 
mogelijk werd.

In januari 1900 deed het bestuur een circulaire uitgaan waarin het bestuur zich 
uitsprak ten gunste van algemeen mannenkiesrecht en het wegnemen van de belerrmering 
voor vrouwenkiesrecht. Vanwege haar radicale inhoud werd dit geschrift wel de "roode 
circulaire" genoemd.

De "roode circulaire" leidde tot. een grote beroering in de liberale gelederen. 
Niet alleen tegenstanders van een forse kiesrecht uitbreiding, maar ook diegenen die 
om tactische redenen bezwaren hadden roerden zich heftig. Tactische bezwaar vormde 
het feit. dat de kiesrecht.plannen van het LU-bestuur een grondwetswijziging nodig 
maakten waarvoor de noodzakelijke tweederde meerderheid niet aanwezig zou zijn, 
waardoor de liberalen tot de oppositie zouden zijn veroordeeld. Het bestuur
stelde zich op de algemene vergadering van 2 juni, toen de circulaire werd behandeld, 
evenwel uiterst tactvol op. Zo wilde het. de voor invoering van het algemeen kiesrecht 
noodzakelijke grondwetsherziening niet tot een urgent programmapunt, verklaren. 
Daaraan zou later een aparte vergadering worden gewijd. De algemene vergadering sprak 
zich dan ook in grote meerderheid uit voor de kiesrechtplannen van het bestuur. Op 
één punt werd de koers nog iet.s naar links bijgesteld: ook de onmiddelijke invoering
van algemeen vrouwenkiesrecht werd geëist.

SAMENSTELLING VAN DE TWEEDE KAMER 1891-1901
17-3- juli

Part.i ien 1891 1894 1997 1901 1901

SDAP c.s. _ _ 3 3 7
Radicalen 1 3 4 1 -
VDB

28* 352 35 2
13 9

Liberale Unie 25 15
Vrije liberalen 
confessionele

262 262 11 11 11

partijen 45 36 47 ’ 47 58

Totaal 100 100 100 100 100

1. Takkiaanse liberalen
2. Ant.i-takkiaanse liberalen
3. Waarvan 22 lid waren van de vrijzinnig- 

democratische kamerclub.

OFWEG NAAR DE BREUK

Op 24 december 1900 zette het 
bestuur van de LU de volgende 
stap: de convocatie voor de al
gemene vergadering waarop het 
verkiezingsprogranma werd vast
gesteld, bevatte een bestuurs
voorstel waarin invoering van 
het algemeen kiesrecht als enige 
punt urgent werd verklaard. Bo
vendien werd van alle kamerkan- 
didaten van de LU instpmmng met 
deze urgentie verlangd.

De oppositie in liberale 
kring was nu veel sterker dan in 
juni. Dat bleek ook op de alge
mene vergadering van 26 januari 
1901 bij de behandeling van de 
urgentieverklaring. Na lange 
discussies werd het bestuurs
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voorstel met 44 tegen 33 st.enmen verworpen. Als reactie verklaarde het bestuur zich 
te zullen beraden op nadere stappen, waarop de vergadering in verwarring uiteen ging.

Er werden van verschillende kanten pogingen ondernemen om tot een vergelijk te 
komen. Pogingen die alle mislukten. Het bestuur' besloot vervolgens de enige juiste 
conclusie te trekken uit zijn nederlaag: aftreden. Dat gebeurde op 29 anuari 1901. 
Hierop werd een extra algemene ledenvergadering uitgeschreven. In dezelfde tijd 
(begin februari) maakten de progressief-liberale kiesverenigingen (afdelingen) van 
Arnhem en Middelburg zich uit het. verband van de LU. Beide kiesverenigingen verklaar
den te streven naar de oprichting van een nieuwe links-liberale partij.

In kringen van de kleine Radicale Bond en de ANWV (Algemeen Nederlandsche 
Werkliedenverbond: de links-liberale vakcentrale) werd toenadering gezocht met de
uit.get.redenen. De tijd leek rijp voor liberale part.ijvernieuwing.

DE GEBOORTE VAN EEN NIEUWE PARTIJ

In februari volgden de gebeurtenissen 
elkaar snel op. het belangrijkst was de alge- 
ene vergadering van de LU van 16 februari 
1901. De laatste verzoeningspogingen misluk- 
en, en nog op de vergadering trad het oude 
bestuur tezamen met. ongeveer 15 kiesvereni- 
ïngen (goed voor een kwart van de leden van 
LU) uit de LU. Tot de uitget.redenen behoorden 
11 leden van de vrijzinnig-democrat.ische ka- 
erclub, namelijk de heren Drucker, Bos,
Kerdijk, Marchant, Heldt., Veegens, De Klerk,
Pijnacker Hordijk, Hartogh, Van Gilse en 
Fokker. De rest van de kamerclub, waaronder 
prominenten als Goeman Borgesius, Lely en 
Rink,- bleef de LU evenwel trouw. Twee van de 
vier radicale kamerleden (Keltelaar en 
Nolting) zouden zich later ook aansluiten bij 
de uit.getredenen, zodat de in maart, gevormde 
VDB-fract.ie 13 leden zou gaan tellen.

De uitget.redenen zochten contact met de 
voormannen van de Radicale Bond met. als doel 
een oprichtingsvergadering voor een vrijzin- 
ig-democrat.ische partij te convoceren. Deze 
convocatie ging vergezeld van een* adhesie 
betuiging van 200 vooraanstaande links-liberalen en radicalen, waaronder -uniek voor 
die tijd- ook de dames Alette Jacobs en Anett.e Versluys-Poelman.

Een week voor de oprichtingsvergadering werden de concept.-beginselverklaring en 
het conceptverkiezingsprogramma gepubliceerd. In de beginselverklaring werd het 
bekende vrijzinnig-democratische adagium van de positieve vrijheid geformuleerd: de
overheid diende te bevorderen dat maatschappelijke oorzaken van de ongelijkheid in 
ont.wikkelingsvoorwaarden van burgers zouden worden weggenomen; aldus zou vrijheid 
voor allen .mogelijk worden. Het. verkie-zingsprograrma was in feite een verkorte 
versie van dat van de LU met. als belangrijk verschil uiteraard de urgentie van het 
algemeen kiesrecht.

Cp 17 maart 1901 vond de oprichtingsvergadering van de VDB plaats, en wel in het 
Gebouw voor Kunsten en Wetenschappen te Utrecht.. Een kleine 200 personen, waaronder 
afgevaardigden van 27 kieverenigingen, werkten in hoog tempo en in een opgewekte 
st.errming (dit. ondanks de onverwarmde zaal) de agenda af. De vergadering koos ook een 
bestuur; in dit eerste hoofdbestuur van de VDB waren beide componenten van de nieuwe 
partij, de links-liberalen en radicalen, ongeveer even sterk vertegenwoordigd. Met 
Anett.e Versluys Poelman kreeg de VDB als eerste landelijke partij een vrouwelijk 
bestuurslid. Zo kreeg de vri jzinnig-democratische streming gestalte in een 
afzonderlijke politieke partij.
BRONNEN: Oud, P.J.', Honderd jaren (Assen 1982)/ Taal, G., Liberalen on radicalen in
Nederland 1872-1901 (Den Haag 1980)

- ALETTE JACOBS
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ALV 8, 7 maart 1£S6"

Zoals beloofd op ALV 7. zal in maart een
huishoudelijke Algemene Leden Vergadering worden gehouden. 
De datum voor deze ALV is zaterdag 7 maart. Plaats en 
agenda zullen in de eerstvolgende DEMO worden 
bekendgerraakt.. Op deze ALV zullen ook een aantal 
wijzigingen van statuten en huishoudelijk reglement worden 
behandeld, waaronder een redactiestatuut voor de DEMO. Ook 
deze zullen in de eerstvolgende DEMO worden gepubliceerd. 
Op de afgelopen ALV zijn vier vacatures voor het landelijk, 
bestuur ontstaan. In deze vacatures zal op ALV 8 moeten 
worden voorzien. De opengevallen vacatures zijn:

Vacatures LB

Vice-voorzitter organisatie ( W O )

algemeen secretaris (AS)

secretaris scholing en vorming (SSV)

secretaris ledenwerving en -opvang (SLWO)

Inforrratie over deze vacatures is te verkrijgen bij het 
zittende (ad interim) bestuurslid (zie achterpagina).

in de volgende 

D E M O

een interview met: 

M A A R T E N  E N G W IR D A

DECivlBE
WO 10 oprichtings vqader.
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vr 23 verschi jningsetum DI
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GENDA Oprichting JD-regio Midden Holland

OECvIBER
is vqadering regio Midden-Holland, 
lulde Vlt'S, Breestraat 125 Leiden, 
i jk-olland.
’lanc
ialfetf "De Schroot" (Korenmarkt).
iuOO.

Tussen Sinterklaas en kerst, 10 december 1986, zal de JD- 
regio Midden Holland worden opgericht. Na Twente (15 
november) en Flevoland (28 november) is de regio Midden- 
Holland de derde JD-regio in een maand tijd die wordt 
opgericht. Het zal dan ook niemand verbazen dat voor deze 
gelegenheid'Aad Nuis naar Leiden zal kanen. Uiteraard zal 
ook een bestuur voor de regio Midden-Holland worden 
gekozen.

JA'lUARI
)HMÜ•; 1 (vierde jaargang nr 1)
;bor:l van de regio friesland, te 
t (lórnutie bij Theo Hooghiemstra;
■1681
■Amsudam, PH 31.
lag ïo Friesland "De invloed van 
jpnéiaen politek", irmv (waarsch.) 
Voer:: tter VPRO en burgemeester van
W

ig ladelijk bestuur 
.ngsct.um DEMO 4; 1 
iurdr.s-weekend

FE61UARI
t
rgac-:-, discussie- en spreekvaar- 
ch; ■ ilderland. 
g 1. ...ijk bestuur 
M-.2
andiiiatstelling 
ongr-rs :boek
tc. In lelijk bestuur

IWRT
ingst'jm DEMO 4;2
ng Lr.,lelijk bestuur
gare- ledenvergadering JD

egiiborrels
te overdag van de maand, Café Cul 
acc.
3e overdag van de maand, Café de 
i, J-lkingest.raat. 56 Groningen.
3.
3e vflsnsdag van de maand, n,t 
rhtl lokhorststraat 19 (bij de 
arskW* I7u00-19u00. (v.a. 10 dec) 
te Ft-̂ ag van de maand, Ehglish Pub 
AT-’ur, Oude Gracht Utrecht.

3.
3e dfisdag van de maand, M.S. de 
2pje-''Hang 41 Rotterdam. 20u30.
3ag 12 december en vrijdag 9 
iriHengelo.

De agenda voor deze oprichtingsvergadering is:
19u30 ontvangst 
20u00 aanvang
20ul5 gastspreker (Aad Nuis)
21u00 presentatie kandidaat bestuursleden 
21ul5 stemning, aansluitend pauze
21u45 uitslag st.enming en gelegenheid tot felicitatie 
22ul5 kroegentocht 

Voor inlichtingen kun je terecht bij:
dan Weber, Doezastraat 19a, 2311 GZ Leiden, tel 071-131954 
of Remko Fekkes, Schadeken 66, 2264 KC Leidschendam, tel
070-203617

Na afloop zal het kersverse regiobestuur van de regio 
Midden Holland de aanwezige leden van de regio, belang
stellende leden van de JD uit andere regio’s en overige 
belangstellenden een rondleiding geven langs een aantal 
café’s in de stad waarvan de burgemeester ooit. zijn arm 
als ontbijt aanbood.

Het totaal aantal JD-regio’s kant. hiermee op 11. Bijna 150 
leden zijn na 18 december niet langer "dakloos" naar 
zullen ook binnen een regio hun weg kunnen vinden. Alleen 
de JD-leden in Zeeland, Drenthe, Zwolle en omstreken, en 
een deel van Noord-Holland hebben dan nog geen regio. Het 
is te hopen dat de leden daar in 1987 zich ook in een 
regio zullen kunnen vinden.

Als je deze DEMO krijgt na 10 december, dan is dat janrvur 
maar daaraan was niets te doen. Deze activiteit, viel net 
tussen de geplande verzend- en de geplande verschijnings
datum. Vandaar dat semnigen de DEMO wel op tijd zullen 
hebben ontvangen, maar anderen pas later. Normaal worden 
activiteiten die vallen voor de verschijningsdatum niet in 
de agenda opgenomen, raar voor dit geval hebben we een 
uitzondering gemaakt.

MEDEDELING

Op de laatst ALV in Arnhem zijn er nog enkele 
kledingstukken axchtergeblevenin de slaapkamers, zo is in 
de cjamesslaapzaal een roze pyama gevonden. Verder werden 
nog een donkerblauwe handdoek en een bruin jasje gevonden. 
De eigenaars van deze goederen kunnen contact opnemen met 
Josinta Sarkol, tel 020-736814



Kroniek: ALV-verslag
door Elmer Klaasen

De zaterdag van de zevende ALV werd 
vrijwel geheel gedomineerd door de 
algemene öeleidsdiscussie, die als 
eerste op de agenda stond. Daarbij 
werd meer gesproken over de inge
diende motie van afkeuring tegen 
het tot dan toe gevoerde beleid van 
het landelijk bestuur, dan over het 
beleid voor de komende jaren.

Rochus achter de microfoon

Nadat uit de uitslag van de schrif
telijke stenming over de motie van 
afkeuring bleek dat deze was aange
nomen leidde dit niet tot uitge
breide vreugde vuren. De tragiek 
van de situatie was de meeste aan
wezigen duidelijk. Onder de als 
gevolg van de aangenomen motie van 
afkeuring -mede door mijzelf inge
diend- aftredende landelijke be
stuursleden (Hein Jaarsma, Judith 
Bal jet, Hans van Dalen, Ruud van 
der Steeg, Rengert Elburg, en Hen
drik Bogers) en DEI40-redactie be
vonden zich-immers een aantal jonge 
democraten die al van voor de op
richting intensief met de JD waren 
bezig geweest. Hein Jaarsma maakte 
al deel uit van het laatste JOAC- 
bestuur, Rengert Elburg van de eer
ste DEMD-redactie en Bram van 
Uchelen van beide.

Het waren onder andere deze mensen 
geweest die een actieve rol hebben 
gespeeld in de grote groei van de 
Jonge Democraten en het op poten 
zetten van de organisatie. De tra
giek lag^hierin dat zij, als gevolg 
van een motie van afkeuring die 
voortvloeide uit een afspraak bin
nen het landelijk bestuur moesten 
aftreden. Oorzaak: een uit de hand 
gelopen verschil van inzicht ten 
aanzien van het. te voeren LB be
leid, waar op het congres al zo 
goed als niets meer van over was. 
Hein Jaarsma en Ruud van der Steeg 
moesten zelfs minder dan twee dagen 
voor het reglementair eindigen van 
hun zittingstermijn aftreden. Bij 
de "verliezers" heerste verslagen
heid, bij de “winnaars" was er geen 
sprake van een juichstemming. Bij 
de overige congresgangers overheer
ste een kater stenming.

interim bestuursleden
Nadat nog op zaterdagavond de eerste vergade
ring van het landelijk bestuur in de nieuwe 
samenstelling had plaatsgevonden, een opmer
kelijke vergadering met tegen de twintig toe
schouwers, kreeg de ALV zondags de gelegen
heid interim bestuursleden te verkiezen. Cok 
werd uitgelegd dat zo snel mogelijk (maart) 
een ALV zou worden uitgeschreven. Van de drie 
kandidaten voor de post algemeen secretaris 
werd Edwin Lantinga qekozen.

organisatorische moties
De eerste moties die zondagmorgen werden 
behandeld waren vergaderstukken, pas tijdens 
de behandeling van de moties over congres
werkgroepjes werd het congres weer wakker. 
Het door de ARV-Zuidelijk Holland (en door 
het l.b.) gewenste experiment werd door de 
ALV toegestaan. Ook werd er nog kort gediscu- 
seerd over de vergaderorde in het algemeen en 
de wenselijkheid van richtlijnen voor het 
opstellen van resoluties en moties.

Ttellen der stemmen 
door de stemconmissie



Hen volgende motie waar v<-.o 1 discussie over 
plaatsvond was de wenselijkheid, of beter 
ongewenst heid, van ünfonrelo) contacten met 
de Vlaamse Volksunie en haar jongerenorgani
satie. Geen enkele spreker pleitte voor 
voortzetting van de informele contacten ter 
oriëntatie die het LB tot 8 november onder
hield. Gevolg was dat. met vrijwel algemene 
stenmeri de motie van de ARV Utrecht werd 
aangenomen dat met de Vlaamse Volksunie 
totaal geen, ook geen informele, banden 
mogen worden onderhouden.

Ten aanzien van de actuele politiek hield de 
JD zich bezig met ombudsman en rekenkamer, 
centrumpartij en SDI. Als het aan de JD ligt 
trog op het budget, van ombudsman en rekenkamer 
niet langer worden beknibbeld. Tevens is de 
centrumpartij een organisatie met rascis- 
tische denkbeelden die zeer kritisch moet 
worden benaderd, maar mag dit niet betekenen 
dat actiegroepen tegen deze partij acties mo
gen ondernemen die tegen de rechtsorde in
gaan. SDI tenslotte werd op grond van techni
sche onhaalbaarheid (SDI is een illusie) en 
morele gronden (niet. in de motie verwei 
wel door vele sprekers aangehaald) ten si 
ligste verworpe

resoluties
Van de drie geagendeerde resoluties 
werd er maar één behandeld. In ver
band met de beschikbare tijd en de 
kritiek die er op de beide andere 
resoluties was losgekomen, trok het 
LB deze in. Over bleef de resolutie 
kabinetsformatie. Enige discussie 
was er over het blijven zitten van 
het kabinet na de verkiezingen, 
totdat een nieuw kabinet zou 
aantreden. Ook werd betwijfeld in 
hoeverre de kamer zich aan de ter
mijnen die zij zich zelf moet gaan 
opleggen zal houden. De resolutie 
werd uiteindelijk met vrijwel alge
mene stenmen aangenomen.

E.K.

Zondag
"de blik van onze vaders 
op oude studentenfoto's"
/ ry. '-'-oene Amsterdammer)

le congres-voorzitters)

Nieuws uit Amsterdam door Theo Cramer
Op 28 november heeft de regio Groot Amsterdam in student.encafê "De Schutter" een 
afscheidsborrel georganiseerd voor de afget.reden landelijk bestuursleden, te weten: 
Hein, Judith, Hans, Ruud, Rengert en Hendrik, en voor de afgetreden DEMO-redac- 
teuren. Daar de Groot Amsterdanmers er snel werk van hebben gemaakt, was het onmo
gelijk via de DEMO nog een oproep te doen aan alle leden cm hen een passend afscheid 
te bieden. Hopelijk heeft het nieuws toch nog vele leden via de regio-bestuurders 
bereikt.
De tweede december vond de Therra-avond "vandalisme" plaats in koffiehuis Smit bij het 
Centraal Station. Daar deze activiteit tussen de deadline en het uitkanen van deze 
DEMO viel, kan nu geen verslag volgen. Later dus meer.

TTi.C.

DFMO in "3 n r  A



door Roel v.d. PoortIn de sch ijnw erper
"In de schijnwerper" is een nieuwe vast rubriek binnen de DEMO. De 
opzet is dmv "Steekvragen" een JD-er aan de tand te voelen over 
diverse zaken en onderwerpen. Wil je via deze rubriek en methode 
een keer je mening via de DEMO spuien, schrocm dan niet en bel naar I 
Roel v.d. Poort (050-348217) voor meer informatie. I

Ronald Pel Theo Hooghiemstra
Ronald Pel is één van de vele ‘dubbel le
den', hij is lid van zowel de JD, als ook 
van de JOVD.

OVER DE JOVD
"Hoe komt dat zo?"

Ronald: Wel, ik was lid van de JOVD, re
gio Flevoland en kon me ook wel groten
deels vinden in der politieke stellingna- 
rte, raar bij de sfeer, de organisatie van 
de 'macht' voelde ik steeds meer verwij
dering tussen mij en de JOVD.

"Hoe kwam je bij de JD?"
Rikco vroeg mij, hij is ook oud-JOVD-er, 
raar ik weet het nog niet helemaal zeker 
wat het gaat worden, JOVD of JD.

Toch denkt Ronald dat het (gelukkig) 
de JD gaat worden. Door al die enthousi
aste JD-ers en oud JOVD-ers lijkt de JOVD 
Flevoland haast doodgebloed, maar 'who 
cares about. that.?'

OVER DE JD
"Ben je erg actief binnen de JD?"

Nee, nog niet. Ik kijk een beetje de kat 
uit de boem. Ben ik echter door de exa
mens heen, dan wil ik wel meer gaan doen. 
Een regio-best.uur lijkt me dan wel wat.

"Wat kan beter binnen de JD?"
In Arnhem viel me op dat de sprekers zo 
vaak (inprincipe) hetzelfde zegden. Ik 
vind dat een beetje storend. De congres
leiding zou hier meer moeten ingrijpen, 
raar dit is ook de basis van "Vrijzinnig 
Democratisch".

OVER DE LANDELIJK POLITIEK
"Wat ga je sterrenen, D65 of W D ? "

Ik weet het niet, misschien W D .  Echter 
ze zijn de laatste tijd wel erg "rechts" 
en mensen als De Korte en Voorhoeve zie 
ik helemaal niet zitten. (In 'vertrouwen' 
vertelt hij mij, dat hij vindt dat Voor
hoeve altijd zo zachtjes praat. Zou hij 
zich soms schamen voor wat hij heeft te 
zeggen?!)

"Wat vindt je jairmer in de landelijke 
politiek?"
Dat Pieter Winsemius geen minister is, 
dat was tenminste nog eens een echte 
liberaal rat geweten.

Theo Hooghiemstra ;s zeventien jaar oua, en rcgio-bestuurslid in Friesland.

OVER DE JD
"Waarom de JD?"

Theo: Ik was altijd 'voor' D66, omdat ze
openstaan voor diverse meningen, niet 
vooringenomen zijn en bovenal problemen 
pragmatisch benaderen.

Theo vroeg een infromatiefolder aan 
van D66 en daar zat ook een foldertje van 
de JD in. Het was liefde op het eerste 
gezicht, totnu toe totaal geen spijt.
Je bent rat plolitiek bezig en je leert 
veel mensen kennen.

"Wat. kan beter binnen de JD?"
Ze moeten breder en toegankelijker wor
den. Ik bedoel ze moeten zich ook op an
dere mensen gaan richten dan alleen op 
VWD-ers en Academici. Ik vind de JD nog 
veel te "st.udent.iekoos". Voor jonge of 
minder onderwezen leden zijn congressen 
of werkgroepen veel te meilijk. Dat vind 
ik een minder goede kant van de JD.

OVER DE LANDELIJK POLITIEK 
"Lubbers II"

Erg jammer, dat CD A /W D  nu nüg een ronde 
kunnen regeren. Ze maken zoveel kapot rat 
al die bezuinigingen. Het jongerenwerk 
wordt erg gekort, terwijl defensieuit.ga- 
ven ieder jaar ruim blijven stijgen. Ik 
vind dat. dedefensieuit.gaven minder snel 
moeten stijgen en dat de bezuinigingen in 
de zogenaamde "softe sector" minder dras
tisch moeten zijn.
Verder vond ik de besloten formatie erg 
slecht voor de democratie en democratie 
is t.och de grondslag van onze samenleving.

AMBITIES?
"Wht. wil je bereiken?"

Het eerder genoemde punt van een neer 
toegankelijkere JD. Verder wil ik zo goed 
mogelijk functioneren als RB-er en poli
tieke vaardigheden en interesses verder 
ontwikkelen en doorgeven. Dit laatste is 
erg belangrijk en gebeurt nog te weinig.

"Wil je ooit in het LB komen?"
Ik weet het niet, voorlopig ben ik nog te 
jong.

HF MD in ^ nr ft



Ernesto in New York
In DEMO drie van dit jaar stond' een 
artikel over de toen nog toekomstige 
Nederlandse jongerenvertegenwoordiger 
bij de VN. Inmiddels is Ernesto Braam 
weer terug in Nederland. Zes weken 
lang verkeerde hij in het gezelschap 
van diplomaten, deskundigen, staats
hoofden en parlementariërs van bijna 
alle landen van de wereld.

door Ernesto Braam 
en Elmer Klaasen

Behalve Nederland hebben alleen Denemarken en Noorwegen een jongere in hun 
delgat.ie bij de Verenigde Naties. De meeste landen laten de jongeren belangen behar
tigen door een beroepsdiplomaat, dat is geen goede zaak. Het heeft nut dat dit werk 
wordt gedaan door een jongere. Een jongere weet wat jongeren denken en willen, hij 
weet nog wat het is om jong te zijn. Bovendien kan hij zich helemaal toeleggen op de 
behartiging van de belangen van jongeren. De beroepsdiplomaten hebben ook andere be
langen te behartigen dan die van jongeren, zij hebben vele zaken in hun portefeuille.

IN HET DIEPE

De eerste vier weken had onze jongerenvertegenwoordiger een zeer drukke tijd. 
Hij bracht toen zijn dagen door met vroeg opstaan (7u30), stukken doornemen op de 
Nederlandse missie, lobbiën, weer stukken doornemen, een karbonade laten aanbranden, 
en in slaap vallen voor de TV. Van contact, met de overige leden van de Nederlandse 
delegatie kwam t.oen niet veel. Na deze eerste vier weken was daar meer tijd voor, 
hij kon t.oen optrtekken met de Tweede Kamerleden Joop den Uyl (PvdA) en Erica 
Terpstra (WD).

De eerste week werd Ernesto meteen in het diepe gegooid, de ambtenaar met wie 
hij moest sarrenwerken en met wie hij zijn bezoek aan New York had voorbereid kwam pas 
een week later in onzwe voormalige kolonie aan dan Ernesto zelf. De andere Nederland
se vertegenwoordiger in de derde commissie is de voorzitter van die commissie, en uit 
hoofde van die functie had deze geen tijd voor een goede begeleiding.

De Nederlandse jongerenvertegenwoordiger bij de Verenigde Naties maakt, deel uit 
van de derde commissie. Deze commissie behandelt onder andere jeugdzaken, binnen het 
grotere kader van sociale en humanitaire aangelegenheden. Het. werk in deze ccrrmissie 
bestond uit het lobbiën ten behoeve van de Nederlandse (jongeren) standpunten, het 
houden van een speech en het aflopen van borrel en recepties. Behalve met de werk
zaamheden van de derde ccrrmissie heeft Ernesto zich ook nog bezig gehouden met de 
eerste en zesde commissies, die respectievelijk vredes- en veiligheidsvraagstukken en 
juridische zaken behandelen. Deze commissies waren vooral -interessant, voor de studie.

MUZIEK MAG NIET IN DE COMMISSIEVERGADERING

De speech van Ernesto was een groot, succes. Zoals we in de Volkskrant hebben 
kunnen lezen was het de bedoeling van Ernesto cm deze speech in te luiden met een 
muziekcasset.t.e, waarop hij een stuk klassieke muziek zou laten horen. Er zou dan een 
vergelijking worden gemaakt tussen klassieke muziek en popmuziek. Speciaal ging hij 
hiervoor in Nederland naar een concert, maar de kwaliteit van het bandje bleek geen 
succes.

Een nieuw bandje dat hij van zijn ouders kreeg bracht ook geen uitkomst., want de 
voorzitter van de derde commissie verbood Ernesto het af te spelen. De (Nederlandse) 
voorzitter van de commissie wilde niet de schijn wekken dat hij Ernesto, een



landgenoot, bevoordeelde?. Bovendien was hij bang voor een 
precedent. Tegen de klassieke muziek had hij geen bezwaar, 
maar gevreesd werd dat een volgend jaar een arabiscn land 
Palestijnse strijdliederen uit de luidsprekers zou laten 
schallen of dat Iran de geluiden van een bombardement -de 
fluitende kogels, de suizende bermen en raketten, het 
donderen van de ontploffende bommen- ten gehore zou kanen 
brengen. De speech was desondanks een groot succes, dat 
blijkt uit het feit dat bijna de helft van de bij de VN 
vertegenwoordigde landen {70 van de 159) een exemplaar 
ervan aanvroegen. Vorig jaar was dat nog geen dozijn 
landen.

LOBBIEN

. 'Dankzij intensief lobby-werk werden ook alle 
inhoudelijke voorstellen van de Nederlandse' delegatie 
aangenomen. Een belangrijk onderdeel van het lobby-werk 
was het. Nederlandse voorstel het jongerenbeleid in één 
agendapunt, te behandelen. Voorheen waren dat. altijd twee 
agendapunten geweest, waarbij het ene min of meer het 
eigendom was van de Roemeense delegatie, en het andere 
van de Egyptische delegatie. De samenvoeging tot. één 
agendapunt werd ingegeven door typisch Hollandse motie
ven: het zou tijd, geld en energie besparen. Wel koste 
het vier weken lobby voordat de samenvoeging een feit. 
was.

Een rol bij de lange duur van het lobbiën over het. 
aantal agendapunten speelde, dat Roemenië en Egypte veel 
waarde hechtten -uit overwegingen van prestige- aan "hun" 
agendapunten. Dat betekende dat de benaming van het 
nieuwe agendapunt zeer zorgvuldig moest worden afgewogen, 
cm de schijn te vermijden dat het ene agendapunt het 
andere had opgeslokt. Alleen een gelijkwaardige fusie zou 
voor beide partijen aanvaardbaar zijn. Dat de Nederlan
ders een ccmprcmis wisten te bereiken waardoor beide lan
den konden instemmen met het ene agendapunt kwam natuur
lijk wel het Nederlandse prestige ten goede.

In het voorbereidende werk, het lobbiën en onderhan
delen, werkte de Nederlandse delegatie veel samen met 
West-Duitsland en de Verenigde Staten. Zo kwam het voor 
dat tijdens de onderhandelingen over een aantal amende
menten op een Roemeense resolutie de Roemenen het zeer 
hard speelden. Ze wilden de wijzigingen niet ovememen, 
en begonnen hun overbekende diplomaten koffertjes al in 
te pakkèn. Zelfs de Nederlandse mededeling, dat zonder 
overname en steun aan de Nederlandse amendementen geen 
enkel westers land voor de resolutie zou sterman, had 
geen resultaat. Gevolg was dat ook de Nederlanders hun 
koffertjes pakten. De Nederlandse invloed bleek echter te 
groot voor de Roerrenen, de volgende dag stemden zij 
alsnog in met de Nederlandse amendementen.

Ook al is Ernesto nu al bijna een m a n d  terug uit 
New York, het werk als jongerenvertegenwoordiger zit er 
nog niet op. Op het ogenblik wordt een aantal artikelen 
voorbereid voor de VN-krant, die in een oplage van tien
duizend stuks zal worden verspreid. In februari zal dan 
een tournee volgen langs een groot aantal scholen, op
nieuw een record aantal: 40. De Nederlandse jongerenver
tegenwoordiger bij de Verenigde Naties mag dan lessen 
maatschappijleer vullen door leerlingen meer bij t.e 
brengen over de Verenigde Naties.

Ernesto, Jongeren 
vertegenwoordiger

Ieder jaar wordt door het 
PIJON (het Politiek Jong
erenplatform Nederland) 
een jongere uitgekozen 
die, na overleg met de 
ministeries van WVC en 
Buitenlandse zaken, in 
New York de belangen van 
de Nederlandse jongere 
m g  gaan behartigen. Deze 
selectie vond plaats in 
m a r t  van dit jaar.
Dit jaar viel de keuze op 
Ernesto Braam, een 25- 
jaar oude student inter
nationaal recht en de de 
internationaal secretaris 
van de JD.
Allereerst moest hij op 
de hoogte worden gebracht, 
van het één en ander. 
Buitenlandse zaken en WVC 
legden hem uit wat zijn 
'mandaat' (opdracht en 
bevoegdheden) zou zijn, 
en tevens werd de speech 
die hij zou houden beoor
deeld. Meer dan tien amb
tenaren beoordeelden de 
speech die Ernesto wilde 
afsteken, met zijn eigen 
woorden mensen die het 
"heel goed weten".
De jongerenvertegenwoor
diger bij de VN hoort bij 
de "specialisten" die 
vanuit de verschillende 
lidstaten worden aange
vlogen voor de algemene 
vergadering van de Vere
nigde Naties. De perma
nente vertegenwoordiging 
bij de VN van Nederland 
bestaat uit 8 personen, 
ten tijde van de algemene 
vergadering (drie manden 
per jaar) wordt daaraan 
een team van specialisten 
toegevoegd, waardoor de 
anvang van de Nederlandse 
delegatie toeneemt tot 
dertig personen. Deze 
specialisten zijn niet 
allemaal drie manden 
aanwezig, zo was Ernesto 
slechts van 4 october tot 
15 november in New York. 
Daarna had hij zijn werk 
gedaan.
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POLITIEK BUREAU

door Marco de Ruiter, VVP

H

Do werkgroepen hebben verschillenae act.i- 
viteiten. Werkgroepen houden zich natuurlijk "" , j£$
bezig met het schrijven van nota's en moties. _____________________ Jgg
On meer JD bij de activiteiten te betrekken, organiseren de werkgroepen ook 
themadagen. Daarnaast leggen de werkgroepen ook bezoeken af aan de fracties van D66 
on worden er debatten bezocht in de Tweede Kamer wanneer een voor de v^rkgroep 
belangrijk onderwerp in behandeling is. Doordat steeds meer JD-ers in de SWB- 
workgroepen van D66 meedoen, begint de samenwerking tussen verschillende D66- en JD- 
werkgroepcn steeds meer vorm te krijgen.

Wanneer deze activiteiten je aanspreken en er een werkgroep is die in je 
interesse ligt, geef je dan snel op. naast de hieronderstaande werkgroepen zijn er 
ook nog de werkgroepen: sociaal-economie, staatkundige vernieuwingen, Europa en
ontwikkelingssamenwerking. Die werkgroepen kunnen echter voorlopig geen nieuwe leden 
opnemen. Voor informatie en aanmeldingen, bel of schrijf Marco de Ruiter, 
Struisenburgerdwarsstraat 100, 3036 BV Rotterdam, tel 010-4144241 of 020-736814.

PROJECTGROEP EMANCIPATIE (IN OPRICHTING)

Het initiatie voor deze werkgroep is gekemen vanuit de vrouwenactiveringsgroep. 
Emancipatie is dan ook bij uitstek een onderwerp waar vrijzinnig democraten zich mee 
bezig moeten houden. Voor iedereen moeten er gelijke kansen zijn cm zich optimaal te 
kunnen ontplooien. Door de cultuur en door wetten gaat dit echter nog lang niet op. 
De projectgroep gaat zich eerst bezighouden met emancipatie van vrouwen. In de 
komende tijd zal de projectgroep een nota schrijven, een themadag organiseren en een 
notie indienen op een volgend congres.

ONDERWIJS

Voor een politieke jongerenorganisatie is neemt het onderwijsbeleid natuurlijk 
een belangrijke plaats in. Een werkgroep onderwijs is daarem erg belangrijk. De 
werkgroep heeft zich, na het uitbrengen van de notitie middenschool, bezig gehouden 
met de resolutie lager en middelbaar onderwijs en met de motie maatschappijleer. Op 
dit moment is de werkgroep bezig met het hoger-onderwijs.De werkgroep is begonnen 
zich te specialiseren. Iedereen heeft een onderwerp genaren dat hij/zij gaat 
bestuderen. De werkgroepleden zijn: Karin Overre (coördinator), Hadassa Vellenen
(secretaris), Kees Bezemer, Mircel Haagsma, Tamara Trotman.

DEFENSIE

De defensie problematiek kan sans zeer ingewikkeld zijn, maar is daarem misschien 
des te interessanter. De werkgroep defensie is op dit moment bezig met de onderwerpen 
SDI en de Europese indent.it.eit binnen de NAVO. Binnenkort zal er een info-A4-tje 
verschijnen met de onderwerpen Europeanisering van de defensie, SDI en een korte 
inleiding over strategie zoals de "MAD-gedachte" en de "felxible response". Daarnaast, 
zullen er zo spoedig mogelijk nota's over diverse onderwerpen verschijnen.
Werkgroepsleden zijn: Bert Boerland (coördinator), Rochus van der Doef, Barbara van
der Doef, Erik Akkerman, Johan van den Berg, Paul Pera, Wen Duffels en Erik Eelman.

MEDIA
Op het congres van 1 februari 1986 hebben de Jonge Democraten een resolutie 

aangenomen warin wordt gepleit voor een vrijere inrichting van radio en televisie in 
Nederland, waarbij echter de positieve kanrt.en van het huidige bestel behbuden 
blijven. Op basis van deze resolutie is de werkgroep media bezig een nota te
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blijven. Op basis van deze resolutie' is de werkgroep media bezig (ten nota te; 
schrijven. Hierin worden dan natuurlijk ook onderwerpen behandeld als:'abonneetelevi- 
sie, sateliet-televisie en buitenlandse zenders. De werkgroep gaat zich hierna zo 
snel mogelijk met. meer actuele onderwerpen bezig houden. De werkgroepleden zijn: Lex 
Hendrikse (coördinator), Philip van Hees, Jan-Paul Kalff, Arjen Hoekstra, Coert 
Bruel.

MILIEU

Na het. organiseren van het symposium over grensoverschrijdende milieuvervuiling 
in samenwerking met D66, zal de werkgroep een nota gasan schrijven op basis van de 
resolutie die op het congres van 1 februari is aangenomen. De nota zal uit 4 delen 
bestaan: le- internationaal, 2e- techniek, 3e- infrastructuur, 4e- bestuur en wet.
In november 1987 wordt er waarschijnlijk een themadag milieu en technologie 
georganiseerd. Dit gebeurd op basis van de nota. De werkgroepleden zijn: Sander
Arend^en, Menno Visser (coördinator), Ton Stapels, Ricko Pardoen, Frans Nauta.

COMMISSIE POLITIEK PROGRAMMA

Enige tijd geleden is er binnen het LB een voorstel gedaan om een ccmnissie in te 
stellen die zich bezig gaat houden met het "samensmelten" van de diverse standpunten. 
Die conmissie is inmiddels van de grond gekomen en zal zich bezig gaan houden met het 
integreren van standpunten in een 'politiek prograirma', en het begeleiden van de 
diverse werkgroepen bij het opstellen van congresvoorstellen. Voor meer informatie 
kan je bij ondergetekende terecht.
_________________________________________________  MdR

PResentatie PR-Bureau
Aan "ccnmunicatie" is de laatste tijd 

veel aandacht besteed. Voor communicatie zijn 
contacten nodig. Het hebben en (onder-)houden 
van goede betrekkingen is zeer belangrijk 
voor een jongerenorganisatie. Dit valt onder 
het kopje Public Relations (PR) sarren te 
vatten.

Aandacht voor inhoudelijke kwaliteit en 
zorg voor presentatie zijn beide van wezen
lijk belang voor communicatie. Wat je zegt, 
en hoe je het zegt.. Die zorg voor de presen
tatie is een taak voor de secretaris 
publiciteit. Cm die presentatie te verbeteren 
bestaat het idee een JD-PR-bureau op te 
zetten. Binnen deze constructie kunnen de 
volgende activiteiten vallen:

1. Materialen (ontwerp). Ontwerpen en lay-outen van folders en andere 
materialen, waaronder het signaleren van tekstuele fouten. Daarbinnen 
valt ook het in de gaten houden of het materiaal niet. verouderd is.

2. Campagne. De Provinciale Staten verkiezingen komen eraan en dat betekent, 
een verdichting van activiteiten. Stand en stuntwerk dus (in samenwer
king met de Secr. LW&O)

3. Publiciteit. Voor de media-freaks onder ons. Ideeën voor "hot news", 
ondersteuning van de secrtarissen publiciteit en af en toe inzenden van 
artikelen.

4. Cursus. Ontwikkelen van een cursus die zich richt op voorlichting, 
Public Relations, ccnmunicatie enz., cm volgend jaar een handboek Public 
Relations/publiciteit te presenteren.

Macht je belangstelling belangstelling hebben om je bezig tc houden met één van de 
genoemde onderwerpen of heb je suggesties, kritiek of andere ideeën, bel of nog 
liever, schrijf dan:
Arjen Ros, Prinsenstraat 5a, 9711 CL Groningen, tel. 050-135751.

AR

door Arjen Ros, SP
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23.

REGIOJOURNAAL door Roel v.d. Poort en Theo Cramer

Voor het regio-journaal zijn twee redacteuren aange
steld, te weten Roel van der Poort (tel.:050348217) voor 
de regio's Gelderland, Friesland, Groningen, Flevoland 
en Twente en Theo Crainer (030-440409) voor de regio's 
Groot-ftmsterdam, Midden-Holland, Zuidelijk-Holland, 
Utrecht, Brabant en Limburcr.
Oprichtingsverslag JD-regio Twente door Mare Roza

Er waart opnieuw een golf van oprichtingen van JD- 
regio 's door Nederland. 15 november werd de JD-regio 
Twent opgericht, 28 november volgde Flevoland en 10 
december Midden-Holland. De landkaart van Nederland is 
nu bijna gevuld met JD-regio's.

LENTE IN TWENTE!

Achteraf kan men onmogelijk beweren te weinig te hebben kunnen eten tijdens de 
opricht.ingsdag van de nieuwe JD-regio Twente. Wegens een dubbelbest.elling waren er 
150 sneden krenteweggen in plaats van de geplande 75. Maar dus af gezien van de 
kostenberekening op de volgende bestuursvergadering kan gezegd worden dat deze 
oprichting succesvol is verlopen.

Cm één uur was er de ontvangst voor JD-ers en belangstellenden met. koffie en de 
traditionele krent.ewegge. Er kwamen ongeveer twintig leden uit de regio TVente (wat. 
naar ik heb horen zeggen vergeleken met. andere oprichtingsvergaderingen en op een 
ledental van rond de vijftig acht.erafgezien geen slechte score is) en 11 
vertegenwoordigers van andere JD-regio's, van de DENÜ-redact.ie en van zowel het pre- 
als post- "8 novembe"-landelijk bestuur.

Qndat Steven Pieters vastzat in het. Sint.erklaasverkeer van ffengelo, kon hij de 
aanwezigen niet toespreken op het in het. programma vermeldde tijdstip. Het programma 
werd aangepast en dus werd er begonnen met de presentatie van het kandidaatsbestuur, 
waarna zij per akklamatie werd gekozen. Het eerste regiobestuur kan gezien worden als 
een afspiegeling van de verschillende typen jongeren in Twente, m g  ik jullie 
voorstellen: drie middelbare
scholieren, een student, en een 
steuntrekker die zich bij
schoolt. Secretaris Mare Roza 
uit Enschede, 24 jaar (053- 
895067). Vice-voorzitt.er orga
nisatie Arnd van Zanten uit 
Haaksbergen, 16 jaar (05427- 
17698). Secretaris publici
teit Geraldine Fahner uit 
Almelo, 15 jaar (05490-27818).
Pennigmeest.er Rick Rudzik uit 
Dan Ham, 20 jaar (05498- 
44066). Voorzitter Michael 
Sonder uit Almelo, 22 jaar 
(zonder telefoon). [In deze 
volgorde op de foto, van links 
naar rechts]
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24.

Inmiddels was ook Steven gearriveerd en hij vertelde over de plannen van het' 
nieuwe LB op organisatorisch gebied en de inhoud van het begrip "vnjzinnig- 
democratie" in het. kader daarvan. Aangezien dit ondewerp ook uitgebreid in deze DliMO 
wordt behandeld, zal ik er hier niet verder over uitweiden.

Cm half drie was er een pauze, waarin ook de "overige genodigden" konden 
binnendruppelen. Voorzover ik heb kunnen nagaan betrof dit D66-ers uit Enschede, 
Hengelo, het regiobestuur Overijssel en uit de Provinciale Statenfractie, naast de 
JOVD en de JS uit de regio. De net gekozen regio-voorzit.ter Michael Sonder nam de 
voorzittershamer over van Henk Pijper en begon met. een toespraak die leuker werd 
naarmate hij langer sprak. Michael had het voornamelijk over de geschiedenis en de 
toekomst van de JD in Twente en over het belang voor jongeren cm aan politiek te 
doen. Hij noemde hierbij enkele vooroordelen die leefden onder (in ieder geval) de 
Twentse jeugd t.en aanzien van politici.

Pikant was de volgende uitspraak over Haagse politici, die Dick Tomrrel (die even 
later op het programma stond) hoofdknikkend bevestigde: "Na een dag lui in hun banken 
te hebben gelegen drinken ze ook nog overvloedige hoeveelheden alcoholhoudende 
dranken; in de Twentse volksmond 'Zoep'n' geheten]".

Naast Steven Piet.ers was Dick 
Tbnroel gastspreker en hij sprak 
over de afwezigheid van een natio
naal technologie- en industrie
beleid en de onwil van de regering 
cm zo'n beleid alsnog te ontwer
pen. Hij vond het absoluut niet 
verwonderlijk dat zowsl op nieuwe- 
(bijv. ccnpact. disc) als op oude 
Europese markt.delen (bijv. voor 
Nederland de fietsenmarkt) de azi- 
etische landen er geen enkele 
moeite mee hebben een eventuele 
Europese voorsprong in te halen en 
een stabiel groot EG-marktaandeel 
in te nemen.

Het verhogen van de importhef- 
fingen aan de grenzen van de Euro
pese Gemeenschap is hierbij na
tuurlijk slechts symptoom bestrij
ding. Volgens Dick Tcmmel dient, er 
meer aandacht, te komen voor klant
gerichte, flexibele productie en 
is een (inter)nationaal technolo- 
gie-beleid onontbeerlijk voor de 
economische overleving van Europa. Tenslotte had Dick Tcnrnel het ook over het belang 
van een extra finaciële ondersteuning van de economisch zwakkere regio's zoals 
Ttoente. Hij noemde het niet-uitvoeren van de aangenomen Twente-motie die daarover 
handelt een schrijnend voorbeeld van het verwaarlozen van deze regio's door minister 
De Koning.

Tijdens de borrel na afloop werd het gekozen bestuur diverse malen gefeliciteerd, 
waarna men uit eten ging in het Enschedese restaurant. "De Stadstaveerne". Dit. was een 
welkcme afwisseling op de JD-kenmerkende chinezen en italianen.

Na het "JD-diner" werd het nog zeer gezellig voor diegenen die niet verjaardagen 
moesten vieren in de Randstad. Al met al kan Twente terugkijken op een geslaagde dag; 
een goede basis voor een aktieve regio in het oosten des lands. Het bestuur gaat er 
in ider geval hard tegen aan!

Namens het. bestuur van de regio TVent.e, Mare Roza.
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GELDERLAND

25

FLEVOLAND
Uw redacteur was erg onder 

de indruk van het enorme en
thousiasme van de regio Gel
derland. Het uitermate ener
gieke bestuur en andere actie- 
velingen hebben een hoop acti
viteiten gepland.

Allereerst (de leukste acti
viteit), een knalfeest op 23 
december in de "Schroot" op de 
Korenmarkt in Arnhem. Aanvang 
rond 8 uur. Op deze avond wil 
het. JD-regiobestuur 1986 op 
waardige wijze afsluiten. Ik 
zou zeggen: komt allen. Maar 
de stilte is slechts voor de 
storm, want in 1987 staat ge
noeg te gebeuren.

Ei' zijn vier cursussen ge
pland (onder anderen politieke 
stromingen en vergadertechnie- 
ken, waarover dadelijk neer), 
twee thema-avonden (bestuur
lijk functioneren op provinci
aal niveau en op 13 maart een 
avond over "ontwikkelings
hulp"). Wil je voor de laatst 
genoemde avond materiaal leve
ren en/of meehelpen, bel dan 
Otto Hensen, tel 08306-42691. 
Ook zijn er vier ARV’s in 
voorbereiding. Trouwens de 
laatste ARV in 1986 vindt 
plaats op 21 december (info: 
Otto).

Verder wou Otto ook nog even 
reclame maken voor de cursus 
"vergader-, discussie- en 
spreekvaardigheidstechnieken". 
Het is de bedoeling dat één en 
ander op 7- en 8 februari gaat 
plaatsvinden. Kosten f 15,-. 
Een ander praktijkweekend 
volgt dan op 25 & 26 april 
(hoe en wat.; bel Otto).

De regio Gelderland heeft 
ongeveer 200 leden, maar over 
hun "actief zijn" is het be
stuur niet altijd even tevre
den. Gesproken wordt er reeds 
over "contributie" cm zo het 
kaf van het koren te.scheiden. 
So be warned, beware.

Op zaterdag 29 november aanschouwde deze regio 
in aanwezigheid van onze hoofdredacteur Elmer 
Klaasen (als alles volgens de planning verloopt) 
het levenslicht. Het bestuur bestaat uit Jolande 
Valk (WO), Ciska Hensens als financieel 
deskundige (penningmeester dus), Christa Hoff 
vervult de functie van secretaris en last but not 
female (geëmancipeerde regio) Ricko Part.oen in de 
rol van voorzitter.

De geschiedenis van deze regio is een modern 
JD-sprookje. Christa Hoff werd in mei lid van de 
JD. (zeker na de 21e!) Ze wierf 20 leden en 
startte zcwel een regio als een regiobestuur. Alle 
lof en succes toegewenst.

Verder willen ze een soort Politiek Jongeren 
Platform starten, onder de naam PPJK (net als in 
Groningen) samen met andere Politieke 
jongerenorganisaties, alleen de gedeputeerde welke 
hier over gaat is een WD-er. Nu is dat op zich 
nog niet zo’n ramp, alleen bleek de JEHFlevoland 
nogal goed t.e kunnen gedijen vanwege de nogal 
dogmatisch conservatieve koers van de JOVD. Ik ben 
benieuwd hoe dit afloopt. We houden U op de 
hoogte. Wat betreft scholing en vorming zijn er 
contacten met Gelderland, Twente en Zwolle gelegd 
om samen tot beleid te komen. Een idee wat mijns 
inziens waardering moet/mag genieten.

GRONINGEN

Van deze wonderschone regio stond mij de 
altijd praatgraagge en goedlachse Anja van Engen 
te woord. Hier volgen enkele wetenswaardigheden. 
De nieuwe vice-voorzitter politiek is Joop Stort.e- 
boon geworden, 20 lentes jong en student economie/ 
bedrijfskunde. Joop ook van harte proficiat 
namens de DEMDredactie. Ook hier maak ik graag 
melding van de altijd gezellige borrels in café 
'De Draai' (Gelkingerstraat 56, rond 9uur) op 
onder andere 13 december en 8 januari (iedere 
tweede donderdag van de maand).

De regio Groningen doet het goed op het gebied 
van congressen. Bert Boerland (tel 050-137067) 'is 
bezig met een congres over het recht van Tweede 
Kamerleden tot het indienen van een initiatief
wetsvoorstel. Onze eigen B.J. ter Hofte (tel 
050-715775} i-s in voorbereiding met een congres 
over de functie van de politieke partijen (dienen 
zij de democratie).' Het ledental is in Groningen 
rond de 110.

RvdP
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FRIESLAND
Friesland is al tamelijk vaak in liet nieuws mot onder andere de elfstedentocht, 

Sipkema, Wiegel en andere ludiekighedon, wil nu ook hot .'JD~regiobestuur aldaar niet 
achter blijven.

Wat. zij voor 17 januari gepland hebben heeft mijns inziens de intentie om de JD- 
avond van het jaar te worden. Na een inleiding door M. Jaare, voorzitter van de VPRO 
en burgemeester van Culemborg (D66) volgt een forum met sprekers van Club Veronica en 
de GPV-jongeren (ziet U ze sarren zitten) en iemand van de JD (wie anders als Steven 
Pieters) en de EO-jongeren. Het centrale thema zal zijn: "De invloed van jongeren op 
media en politiek". Inlichtingen bij Theo Hooghiemst.ra, tel 05134-1684. Ook hier even 
aandacht voor de grootte van deze JD-regio, zij telt rond de 50 zielen.

RvdP

UTRECHT ZUIDELIJK-HOLLAND
De legio Utrecht siddert nog 
na van reen grootscheepse be
stuurswisseling. i'ïiar liefst 
vier regiobestuursleden namen 
de afgelopen tijd afscheid. 
Allereerst is daar Elmer 
Klaasen, wiens voorzitters- 
post werd overgenomen door 
Jan Paul Kalff. Secretaris 
Philip-Jan van Hees heeft 
plaats genaakt, voor Maikel 
Peppelenbosch en onze nieuwe 
W O  heet Marcel lus Ubbink; 
onze man in het Gooi. Crrdat 
Fred Toetenel verhuizen ging 
naar de regio Groot-Amsterdam 
hebben we ook een nieuwe W P ,  
en dat is geworden Robert 
Tubbergen. Last. but. not 
least, ook Marlina Elburg 
verliet het regiobestuur. Een 
nieuwe SP hebben we nog niet, 
al wordt daar hard aan ge
werkt . Ook wordt er naar 
gestreefd een redactie voor 
het regioblad "Vrijbrief" sa
men te stellen, zodat de 
nieuwe SP deze niet. meer 
helemaal in zijn of haar een
tje hoeft te schrijven.

Al deze organisatorische 
beslameringen maken dat het 
regiobestuur even tijd nodig 
heeft om orde op zaken te 
stellen. Een blik op de agen
da's leert dan ook dat die 
tijd in overvloede aanwazig 
is. Met andere woorden: er is 
niets te doen in de regio en 
dat is toch een slechte zaak. 
Het regiobestuur zal haar 
uiterste best doen nog iets 
to organiseren in de maand 
december. Mocht dat lukken

Zuidelijk Holland, door sommigen nog steeds 
Rijnmond genoemd, heeft op het moment, zo'n 105 
leden, waarvan ongeveer 70 in Rotterdam. Daar 
vindt, dan ook het merendeel van de activiteiten 
plaats. Zo wordt de maandelijkse regioborrel 
gehouden "M.S. de Scheepjes" (Hang 41, Rotterdam- 
C), twee oude binnenvaartschepen die zijn 
omgebouwd tot. café. Iedere tweede dinsdag van de 
m a n d  welkom!

Begin oct.ober waren er bestuursverkiezingen: 
dit resulteerde in een 5-mansformatie bestaande 
uit Edwin Lant.inga (Vz), Johan v.d. Berg (WP), 
Johan Hoeijenbos (Secr.), Gert Zwaai (Pm) en 
Coert Bruel (SPO). Op het. laatste congres werd 
Edwin echter in het landelijk bestuur gekozen tot 
algemeen secretaris a.i., zodat, een onthoofd 
regiobestuur achterbleef. We hopen ons hieruit te 
redden door middel van een ARV op 16 december, 
waar een nieuwe voorzitter zal worden gekozen.

Getuige de eensgezinde verkiezingspraatjes in 
october heeft op dit moment het. opzetten van een 
regioblad de hoogste prioriteit. Het is dan ook 
de bedoeling het eerste nummer voor het eind van 
deze maand bij alle regioleden en overige 
belangstellenden in de bus te krijgen. Hierin 
alles wat JD-ers boeit (?).

Volgend jaar zal veel in het teken staan van 
de Provinciale Staten verkiezingen. Een avond met 
een gastspreker die (hopelijk) het grote belang 
van de provincie en indirect de Eerste Kaïrtar zal 
duidelijk maken ligt. zeker in het verschiet, 
evenals een uitstapje naar de gemeenteraad. 
Suggesties zijn uiteraard altijd welkom, dus heb 
je een idee, bel dan ienwid van het regiobestuur 
en leg het voor, tot ziens in De Scheepjes,

Coert Bruel 
Zocherstraat 219 
3067 AW Rotterdam 
tel. 010-4217607
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dan volgt een aankondiging daarvan in een "Vrijbrief" die we er -met of zonder SP- 
nog op tijd uit. willen krijgen.

Het nieuwe jaar willen we gepast beginnen; bezoek dus allemaal onze nieuwjaars
borrel op mandag 5 januari, on negen uur 's avonds in King Art.hur. De kroegentocht 
op Prinsjesdag was een succes; misschien lukt het ons dan weer!

GROOT-AMSTERDAM
het. regio-best.uur

LIMBURG
Scms zou ik wel eens willen, dat ik in 

Amsterdam woonde. Bijvoorbeeld nadat ik kontakt. 
heb gehad met de JD- regio Groot-Amsterdam. 
Voorwaar niet weinig, wat daat. gebeurt, en 
inmiddels alweer gebeurd is, na het vorige 
congres. De regionale werkgroep die Groot- 
Amsterdam rijk is, is nog steeds de enige 
regionale werkgroep binnen de JD. Binnenkort, wordt, 
door hen weer een excursie georganiseerd naar de 
gemeenteraad.

Peter van de Weegh heeft het initiatief 
genomen cm een publiciteitsteam op te richten. Dit 
zou dan in de plaats moeten komen van do vacante 
functie van secretaris publiciteit. De exacte 
invulling, zowel kwa man-/vrouw-kracht als kwa 
taken is nog niet bekend.

De universit.eiten van Amsterdam voelen zich 
genoodzaakt een aantal studentenfaciliteiten op 
het. Uylenstéde-complex in Amstelveen te staken. De 
betreffende studenten zijn daar niet echt. blij 
mee. Voor de verschi 1 lende pojo's in de hoofdst.ad 
een reden cm de koppen bij elkaar te steken en te 
zien wat. er t.e redden valt.. De JD neemt uiteraard 
deel aan dit overleg. De kontakten die met. andere 
pojo's gelegd zijn wil men duurzaam naken cm in de 
toekans t. gezamelijk akt.ivit.eit.en t.e kunnen 
ontplooien. Hierbij wordt, voornamelijk gedacht, aan 
politieke café's.

Ook op informeel gebied worden de nodige 
aktiviteiten ontplooit.. Zo gaat het verhaal, dat 
er een disko-klupje in oprichting is. Over 
aktivering gesproken. Data cm te onthouden zijn de 
nieuwjaarsborrel van 8 januari in Cul de Sacc en 
de ARV van 13 januari in PH 31.

ThC

BRABANT

Helaas gaat het niet alle 
regio's voor de wind. Zo ont
ving ik het volgende briefje 
uit. het verre zuiden:

"Een kreet cm hulp!!!

Na een opleving vorig 
jaar, heeft het. bestuur in 
de regio Limburg zowat, el
ke poging gedaan om de re
gio nieuw leven in te 
blazen.
In feite zijn we nu even- 
ver als een jaar geleden 
en er zijn nog m a r  2 
mogelijkheden over om de 
regio in stand te houden, 
afwachten tot leden zich 
geroepen'voelen om iets te 
gaan doen, of regionale 
werkgroepen op richten. 
Voor dat laatste hebben we 
gekozen, tenminste als er 
belangstelling is in Lim
burg.
Behalve dat we oplossingen 
zochten om de regio in 
stand te houden, heeft de 
JD ook zitting in het VJPL 
(Vereniging Jongeren en 
Politiek Limburg).
De regio kan niet alleen 
drijven op twee of drie 
personen, die ook nog in 
de eindfase van hun studie 
zitten.

Paul Leenards"

Kermen taar lijkt me overbo
dig. Kcm op, Limburgers, laat 
jullie regio geen zachtte dood 
sterven!

ThCDe regio Brabant is druk bezig met 1987. Op 7 
december is tijdens een huiskamerbijeenkcmst. (nu 
overigens al in een zaal!) een informatierond je gehouden, op basis waarvan het 
bestuur een activiteitenprogramma plus aangepaste begroting gaat. uitwerken. Tijdens 
de eerstkomende ARV op 1 februari werden beide besproken en in stemming gebracht. 
Bovendien bestaat het bestuur nog maar uit drie personen. Daarom wordt via het 
bulletin De Brachus de kandidaatstelling geopend. Op 1 februari vinden de officiële 
oest.uursverkiezingen plaats. De datum van de in Januari te houden huiskamerbijeen- 
huiskamerbijeenkomst wordt 7 december geprikt.

Gé Linssen, secr/penn. JD Noord-Brabant
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OPINIEPAGINA

Aan alle leden, lezers en 
anderen,

Voortaan zal de laatste 
pagina van de DEMO opi
niepagina zijn. Dsze eer
ste keert meent de redac
tie zelf deze rubriek te 
moeten openen. Wij als 
redactie vinden dat. alle 
op en aanmerkingen ten 
aanzien van de DEMO, kri
tiek , suggesties, enz., 
belangrijk zijn. We kun
nen ervan leren. We zul
len alle kritiek en sug
gesties serieus nemen.

Natuurlijk is ook kopij 
welkcm, in alle soorten 
en maten. Foto's, artike
len, korte brieven, reac
ties op artikelen in de 
DEMO, noem m a r  op, alles 
is welkcm. Voor sonmige 
rubrieken gelden speciale 
spelregels, deze worden 
bij de bewuste rubriek 
vermeld. Andere rubrieken 
zullen vooral door redac
teuren worden gevuld.

De DEMO is echter het 
verenigingsblad van de 
Jonge Democraten en dus 
ook niet-redact.euren kun
nen hun ei erin kwijt.

Spelregels

Df' (ijjLjii epaq i na s t' aa t 
open voor 1 ngezondon 
brieven van leden van 
de JD en abonnee's. 
Ook buit e nstaanders 
die zich benadeeld 
voelen door oen a r t i 
kel in de DEMO mogen 
reageren. Brieven van 
maximaal 250 woorden 
worden in principe 
zonder inkorting g e 
plaatst. Over i n k o r 
ting vindt oven" leg 
plaats met de s c h r i j 
ver. Plaatsing b e t e 
kend niet dat de r e 
dactie zich kan v e r e 
nigen met de inhoud. 
Brieven moeten bij 
voorkeur betrekking 
hebben op artikelen 
of onderwerpen die in 
de DEMO zijn v e r s c h o 
nen of aangesneden, 
of op zaken die met 
de Jonge Democraten 
te maken hebben. B r i e 
ven met een sterk p e r 
soonlijk karakter w o r 
den niet geplaatst, 
d iscussies die zich 
beperken tot slechts 
enkele personen w o r 
den na verloop van 
tijd afgekapt.

ADRESSEN

LANDELIJK BESTUUR

Steven Pietcrs 
(voorzitter)
Froukemheerd 138 
9736 RL Groningen

Josinta Sarkol 
(vice-vz organisatie a.i) 
2e J v Campenst.r 76 bg-1 
1073 XT Amsterdam 
020-736814

Marco de Ruiter 
(vice-vz. politiek) 
St.ruisenburgerdw.str. 100 
3063 BV Rotterdam 
010-4144241 of 020-736814

Edwin Lantinga 
(algemeen secretaris a.i) 
Acht.erharingvliet 133 
3011 TD Rotterdam 
010-4330178

Steven van Schilfgaarde 
(penningmeester)
Benthui zerst.raat 2 
3036 CG Rotterdam 
010-4670264

Arjen Ros
(secretaris publiciteit) 
Prinsenstraat 5-a 
9711 CL Groningen 
050-135751

Brnest.o Braam 
(internationaal secr.) 
Herengracht 384 
1016 CJ Amsterdam 
020-226144

André- van Hooren 
(secretaris scholing en 
vorming a.i.)
Willem van Hornestraat. 26 
5611 PV Eindhoven 
040-118244

Erik Hordijk
(secretaris ledenwerving 
en -opvang a.i.) 
Struisenburgerdw.str. 113 
3063 BT Rotterdam 
010-4145383
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